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Αθήνα, σήµερα στις 18 Μαΐου 2020, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
10.15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή
Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης:
«Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία των Οδηγιών (ΕΕ)
2016/800, 2017/1371, 2017/541, 2016/1919, 2014/57/ΕΕ, κύρωση
του Μνηµονίου Διοικητικής Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου
Δικαιοσύνης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης και Δηµόσιας Τάξεως της Κυπριακής Δηµοκρατίας,
τροποποιήσεις του ν. 3663/2008 (Α’ 99) προς εφαρµογή του Κα-
νονισµού (ΕΕ) 2018/1727 και άλλες διατάξεις».

Επίσης, οι Υπουργοί Τουρισµού, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και Επικρατείας, κατέθεσαν
στις 15-5-2020 σχέδιο νόµου: «Ειδικές µορφές τουρισµού και δια-
τάξεις για την τουριστική ανάπτυξη».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια

διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Εν-
σωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία των Οδηγιών (ΕΕ) 2016/800,
2017/1371, 2017/541, 2016/1919, 2014/57/ΕΕ, κύρωση του Μνη-
µονίου  Διοικητικής Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Δικαιοσύνης και Δηµόσιας Τάξεως της Κυπριακής Δηµοκρατίας,
τροποποιήσεις του ν. 3663/2008 (Α’ 99) προς εφαρµογή του Κα-
νονισµού (ΕΕ) 2018/1727 και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
14ης Μαΐου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συνεδριά-
σεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί και θα ψηφιστεί το
νοµοσχέδιο επί της αρχής. 

Στη συνεδρίαση της 21ης Μαΐου 2020 θα συζητηθούν και θα
ψηφιστούν τα άρθρα του νοµοσχεδίου ως µια ενότητα, οι τρο-
πολογίες, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Στη σηµερινή συζήτηση θα τοποθετηθούν οι εισηγητές και οι

ειδικοί αγορητές επί δεκαπέντε λεπτά, οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι επί δώδεκα  λεπτά, οι οµιλητές του καταλόγου επί
επτά λεπτά και ο αρµόδιος Υπουργός επί δεκαοκτώ λεπτά, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 64, 96 και 97 του Κανονισµού της Βουλής.

Συνεπώς, προτείνω τα κόµµατα να εκπροσωπηθούν κατ’ ανα-
λογίαν της κοινοβουλευτικής τους δύναµης, µε έναν κύκλο σα-
ράντα ενός οµιλητών ως εξής: Είκοσι δύο οµιλητές από τη Νέα
Δηµοκρατία, δώδεκα οµιλητές από τον ΣΥΡΙΖΑ, τρεις οµιλητές
από το Κίνηµα Αλλαγής, δύο οµιλητές από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας και από ένας οµιλητής από την Ελληνική Λύση
και το ΜέΡΑ25 αντίστοιχα. Ο χρόνος οµιλίας θα είναι επτά λεπτά. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συµφώ-

νησε.
Πριν δώσω τον λόγο στον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας,

τον κ. Ανδρέα Κουτσούµπα, εν όψει του ότι είναι βεβαρηµένη η
µέρα σήµερα και στις 17:00’ έχουµε κοινοβουλευτικό έλεγχο και
αµέσως µετά έχουµε και επερώτηση Βουλευτών, θα παρακα-
λούσα να τηρείται αυστηρά ο χρόνος, ειδικά για σήµερα -διότι,
όπως είπα, είναι πολύ πιεσµένος ο χρόνος -, ώστε να µην έρχεται
το Προεδρείο στη δυσχερή θέση να διακόπτει ή να κάνει παρα-
τηρήσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Κουτσούµπα, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται σήµερα για συζήτηση

στην Ολοµέλειά µας το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης, το οποίο αφορά την ενσωµάτωση πέντε οδηγιών, την πλη-
ρέστερη ενσωµάτωση ως προς µια διάταξη, την κύρωση ενός
µνηµονίου και κάποιες λοιπές διατάξεις που αφορούν τη λειτουρ-
γία και την απονοµή της δικαιοσύνης.

Πριν προχωρήσω στην ανάλυση των θέσεων της κυβερνητικής
πλειοψηφίας, της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρα-
τίας επί του περιεχοµένου του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να πω ότι
είναι ένα νοµοσχέδιο που συζητήθηκε πάνω από δώδεκα ώρες,
µε όλες τις διαδικασίες που προβλέπει ο Κανονισµός, µε µορφή
κανονικότητας. Αυτό σηµαίνει επιστροφή στην κανονικότητα. Και
βεβαίως, µετά από αυτό το δύσκολο δίµηνο που τράβηξε η χώρα
και όπου είδαµε ότι είναι πολλά πράγµατα σοβαρότερα που πρέ-
πει να µας απασχολούν στο πολιτικό σκηνικό της χώρας και στο
πεδίο της πολιτικής αντιπαράθεσης, θέλω να πιστεύω ότι εκτός
από την κανονικότητα θα επανέλθουµε και στην πολιτική αντιπα-
ράθεση, όπως γράφτηκε χθες σε ένα άρθρο, αλλά σε µια ήπια
πολιτική αντιπαράθεση, µε κανόνες, µε αλληλοσεβασµό, η οποία
θα βλέπει µπροστά, θα βλέπει το µέλλον, θα είναι δηµιουργική
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και θα προσπαθούµε όλοι µε την παρουσία µας, µε τη συµµετοχή
µας να συνεισφέρουµε δηµιουργικά στη λειτουργία αφ’ ενός της
κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας, αλλά και αφ’ ετέρου στην καλύ-
τερη νοµοθέτηση.

Όπως προείπα, το νοµοσχέδιο αποτελείται από οκτώ κεφάλαια
και τα πέντε πρώτα αφορούν την ενσωµάτωση κοινοτικών οδη-
γιών. Είναι κοινοτικές οδηγίες που η ενσωµάτωσή τους αποτελεί
υποχρέωση της πολιτείας, µια υποχρέωση η οποία υλοποιείται,
αδικαιολόγητα πολλές φορές, καθυστερηµένα και έχει σαν απο-
τέλεσµα να έχουµε την επιβολή προστίµου ή να εγκυµονείται
πάντα ο κίνδυνος επιβολής προστίµου λόγω της καθυστέρησης.
Αλλά δεν είναι µόνο ένα πρόστιµο το οποίο επιβαρύνει τελικά είτε
τον κρατικό ή τον ευρωπαϊκό προϋπολογισµό και σε τελική ανά-
λυση τον Ευρωπαίο και τον Έλληνα πολίτη. Το σηµαντικότερο
είναι ότι δηµιουργεί προβλήµατα στην ορθή εφαρµογή και την ερ-
µηνεία του δικαίου, προβλήµατα στην απονοµή της δικαιοσύνης.

Θα τα πω επί τροχάδην, επειδή δεν έχουν ιδιαίτερο αντικεί-
µενο, δεν είναι προβληµατικές διατάξεις. Νοµίζω ότι σε αυτό το
νοµοσχέδιο αποδείχθηκε πως όλες οι πτέρυγες συνέβαλαν µε
τις παρατηρήσεις τους και µε τις προτάσεις τους στο να κάνουµε
ένα καλύτερο νοµοσχέδιο. Ο δε αρµόδιος Υπουργός µε τη στάση
του -τονίζω δύο φράσεις: «Είµαι ανοιχτός σε όλα να ακούσω τις
προτάσεις σας» και «Ελάτε εκεί που έχουµε διάφορες µικροπα-
ρατηρήσεις και µπορούµε να τα διορθώσουµε, να βρούµε έναν
κοινό τόπο»- έδειξε ότι λειτούργησε άριστα η κοινοβουλευτική
δηµοκρατία, αναδείχθηκε η πρόθεση του Υπουργού και της Κυ-
βέρνησης να λειτουργήσει η κοινοβουλευτική δηµοκρατία κατά
τον καλύτερο τρόπο.

Δεν είναι, λοιπόν, µόνο τα πρόστιµα. Πρέπει να προβλέπουµε,
για να αποτρέπουµε καταστάσεις οι οποίες µπορούν να δηµιουρ-
γήσουν προβλήµατα στην πολιτική σκηνή της Ελλάδος, αλλά και
γενικότερα στο ποινικό µας ή στο πολιτικό, δικονοµικό σύστηµα.

Όσον αφορά τις τρεις οδηγίες, οι οποίες δεν έχουν ιδιαίτερο
ενδιαφέρον: αφορούν µια ελλιπή διάταξη η οποία ήθελε περισ-
σότερο εναρµόνιση µε το δίκαιο. Γίνεται αυτό µε µια διάταξη. Γί-
νεται, επίσης, µια εναρµόνιση της εθνικής νοµοθεσίας µε τον
ν.3363/2008 και αφορά τεχνικό ζήτηµα. Και βεβαίως γίνεται η κύ-
ρωση του Μνηµονίου µεταξύ Ελλάδας και Κύπρου, συνεργασίας
των αρµοδίων συναφών Υπουργείων για θέµατα ανταλλαγής
πληροφοριών ή -αν θέλετε- διοικητικής µέριµνας ή άλλων συνερ-
γασιών σε επιστηµονικό επίπεδο. Δεν νοµίζω ότι διαφωνεί κανείς. 

Έλεγα προηγουµένως ότι δεν υπήρξε σε αυτό το νοµοσχέδιο
πεδίο πολιτικής αντιπαράθεσης, γιατί προφανώς δεν υπήρξαν
ιδεολογικές, πολιτικές διαφορές ή αντιλήψεις ή διλήµµατα για
να έχουµε αντιπαράθεση. Υπήρξαν, όµως, παρατηρήσεις. Θέλω
να µεταφέρω –κατά την προσωπική µου άποψη, αλλά και πολλών
συναδέλφων της Νέας Δηµοκρατίας- κάποιους προβληµατι-
σµούς, τόσο ως προς τη διατύπωση κάποιων διατάξεων ή –αν
θέλετε- την παράλειψη ότι µπορούµε να συνεισφέρουµε κάτι πε-
ρισσότερο, εφόσον δεν το απαγορεύει το Ενωσιακό Δίκαιο.

Έρχοµαι στη βασικότερη, στην πρώτη διάταξη, της οδηγίας
800 του 2016. Τι γίνεται µε αυτή την οδηγία; Παρέχονται οι δικο-
νοµικές εγγυήσεις για τους ανήλικους. Δεν νοµίζω ότι διαφωνεί
κανένας πάνω σε αυτό.

Η θέσπιση ελαχίστων κανόνων ενισχύει την εµπιστοσύνη στο
σύστηµα της ποινικής δικαιοσύνης µεταξύ των κρατών µελών,
γιατί έχει βεβαιωθεί και αποδειχθεί µια έλλειψη επαρκούς εµπι-
στοσύνης. Ως εκ τούτου επιβάλλεται η ενσωµάτωσή της γιατί
συγχρόνως βελτιώνεται και η αµοιβαία αναγνώριση των αποφά-
σεων της ποινικής νοµοθεσίας. 

Επιγραµµατικά να αναφέρω ότι αυτές οι δικονοµικές εγγυή-
σεις -θα αναφερθούµε διεξοδικότερα στην κατ’ άρθρον συζή-
τηση- αναφέρονται στο δικαίωµα των ανηλίκων σε µια δίκαιη
δίκη, στην παράσταση δικηγόρων, στο δικαίωµα νοµικής βοή-
θειας, στην προτεραιότητα διεξαγωγής της δίκης, στην ίση αντι-
µετώπιση των θεµάτων που τους απασχολούν. Το κυριότερο σε
µια σύγχρονη εποχή και σε µια πολιτισµένη χώρα έχει σχέση µε
τους χώρους κράτησης αυτών.

Η δεύτερη οδηγία, η 2017/1371 αναφέρεται στην απάτη, στα
αδικήµατα, στις αξιόλογες ποινικές συµπεριφορές σε βάρος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επικύρωσή της είναι µια δια-
δικασία τυπικά επιβεβληµένη. Μ’ αυτή την οδηγία και την ενσω-
µάτωσή της εξασφαλίζεται ότι όλα τα κράτη-µέλη θα έχουν
εναρµονίσει αποτελεσµατικές και αναλογικές διατάξεις για την
ποινική προστασία και την τιµωρία των αξιόλογων ποινικών συµ-
περιφορών σε βάρος της Ένωσης. Η Ευρωπαϊκή Ένωση κάνει
µια συνεχή προσπάθεια για κοινούς ποινικούς κανόνες. Επιδιώ-
κεται η αναβάθµιση του ελληνικού συστήµατος ποινικής προστα-
σίας των οικονοµικών συµφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης
καθιστώντας το πιο συνεκτικό, αποτελεσµατικό, µε παράλληλη
τήρηση των αρχών της νοµιµότητας, της ασφάλειας δικαίου και
της αναλογικότητας. Επισηµαίνω τη λέξη «αναλογικότητα». 

Εδώ κάνω µια παρένθεση, κύριε Πρόεδρε, απευθυνόµενος σε
εσάς. Κατ’ εφαρµογήν της αρχής της αναλογικότητας κι εφόσον
η βάση των αδικηµάτων είναι το δικό µας δικονοµικό σύστηµα
και ο Ποινικός Κώδικας, στα άρθρα σχετικά µε τις ευρωαπάτες,
τις απάτες σχετικά µε τον ΦΠΑ, τους πόρους, τα εισοδήµατα, τα
έσοδα, µπορούµε να προσθέσουµε, όπως έχει προστεθεί και
είναι θεµέλιο του ποινικού δικονοµικού συστήµατος η διάταξη
405-406 του Ποινικού Κώδικα, για  απαλλαγή -σε περίπτωση έµ-
πρακτης µετάνοιας- επιστροφής των αχρεωστήτως καταβληθέν-
των ή αχρεωστήτως εισπραχθέντων. Τότε να υπάρχει το
δικαίωµα του κατηγορούµενου. Διότι δεν µπορεί να υπερισχύσει
σε καµµία περίπτωση σε βάρος της προστασίας του κατηγορου-
µένου η πρόθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Παρά ταύτα σας
λέω ότι ούτε η προηγουµένη οδηγία, ούτε ο ν.2803/2000 προ-
έβλεπαν την απαλλαγή. Μέχρι 4.000 ECU όµως ούτε το Ενω-
σιακό Δίκαιο προέβλεπε την τιµωρία των υπόπτων ή των
κατηγορουµένων, όταν είχαν δηλαδή τέτοια ποινικά αξιόλογη
συµπεριφορά. Αποτελεί, δηλαδή, αυτή η οδηγία µια τροποποί-
ηση κατάργησης του ν.2803/2000. 

Οι διατάξεις αυτές οδηγούν στην εξυγίανση και την ενίσχυση
του ελεύθερου ανταγωνισµού, την υποχρέωση των επιχειρήσεων
για λύση µέτρων εσωτερικού ελέγχου προς διασφάλιση της οι-
κονοµικής δράσης αυτών. Οι κανόνες συντέλεσαν και συντελούν
στη βελτίωση των πρακτικών διαχείρισης και κατανοµής των
πόρων και των περιουσιακών στοιχείων της Ευρωπαϊκής Ένωσης
προς όφελος του προϋπολογισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
του δηµοσίου, εν τέλει των πολιτών αφού οι πόροι αυτοί προορί-
ζονται για τη βελτίωση του επιπέδου της ζωής αυτών. Δηλαδή,
οι ρυθµίσεις συνεισφέρουν στη βελτίωση των υπηρεσιών του
κράτους προς τον πολίτη και αποβλέπουν στην προστασία των
οικονοµικών συµφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Προβλέ-
πονται αδικήµατα δηλαδή, της διασυνοριακής απάτης µε ΦΠΑ,
µε επιχορηγήσεις, µε δαπάνες, µε έσοδα. Όλα αυτά στο άρθρο
21. Γι’ αυτό λέω ότι µπορεί να προστεθεί εκεί διάταξη «µε απαλ-
λαγή στην περίπτωση επιστροφής των αχρεωστήτως καταβλη-
θέντων».

Η ενσωµάτωση της οδηγίας 2017/541 αναφέρεται στην κατα-
πολέµηση της τροµοκρατίας. Στην εποχή που ζούµε, µε σηµαν-
τικά γεγονότα σε βάρος των πολιτών, των κοινωνιών σε όλον τον
κόσµο είναι αναγκαία και επιβεβληµένη η άµεση ενσωµάτωσή
της. Είχε καθυστερήσει, ενώ είχε ενσωµατωθεί απ’ όλα τα κράτη.
Είναι επιβεβληµένη, λοιπόν, η άµεση ενσωµάτωσή της. Αυτή η
οδηγία αποβλέπει στην ανταλλαγή των πληροφοριών, στη διετή
συνεργασία για την πρόληψη και την καταπολέµηση της τροµο-
κρατίας και των τροµοκρατικών πράξεων σε όλες τις µορφές
παντού, σε όλον τον κόσµο. Δηλαδή, µ’ αυτή την οδηγία προσαρ-
µόζεται το Εθνικό µας Δίκαιο στις υποχρεώσεις που απορρέουν
από τη σχετική οδηγία µε την εισαγωγή των αυτοτελών αδικηµά-
των όπως ακριβώς περιγράφονται στο σχέδιο νόµου.

Η οδηγία 1919/2016 αφορά τη δικαστική αρωγή και τη νοµική
βοήθεια στην ποινική διαδικασία και τη διαδικασία εκτέλεσης των
ευρωπαϊκών ενταλµάτων σύλληψης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις τρεις µέρες συζητήσεων
στην αρµόδια επιτροπή καταδείχθηκε ότι ένα νοµοσχέδιο, ένας
νόµος, αν είναι καλός, αν µπορεί να ερµηνευθεί εύκολα, από δι-
καστές, από δικηγόρους απ’ όλους όσους εµπλέκονται σε µια
δίκη, αν είναι εφαρµοστέος, κρίνεται στην πράξη. Καταδείχθηκε
όµως ότι µπορούµε µε σοβαρή συζήτηση, σκυµµένοι πάνω στο
νοµοθέτηµα να το διορθώνουµε πάντα προς το καλύτερο. Και γι’
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αυτό είναι εδώ ο κύριος Υπουργός, µέχρι την τελευταία µέρα να
ακούσει τις προτάσεις και τις παρατηρήσεις όλων µας και να το
διορθώσει.

Το τελευταίο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου αναφέρεται στις λοι-
πές διατάξεις. Τι αφορούν οι λοιπές διατάξεις; Αφορούν στη λει-
τουργία και την απονοµή της δικαιοσύνης. Είναι ένα πλέγµα
διατάξεων χωρίς ιδεολογικά και πολιτικά διλήµµατα ή πεδίο πο-
λιτικής αντιπαράθεσης. Υπάρχει µια διαφορετική αντιµετώπιση
ή, αν θέλετε, ένας διαφορετικός τρόπος που ο καθένας από εµάς
µπορεί να βλέπει την επίλυση των προβληµάτων. Όµως νοµίζω
ότι µ’ αυτές τις παρατηρήσεις που έγιναν από τους συναδέλφους
δικηγόρους αλλά και άλλων επαγγελµάτων, µετά από µια καλή
ανάλυση των διατάξεων, µπορούµε να συνεισφέρουµε, ειδικά
στο δικαίωµα παροχής νοµικής βοήθειας και στο δικαίωµα αρω-
γής. Μπορούµε να συνεισφέρουµε όλοι στην καλύτερη, αποτε-
λεσµατικότερη νοµοθέτηση και έτσι να καταλήγουµε στην
καλύτερη εφαρµογή αυτού του νόµου. 

Επισηµαίνω ότι στις λοιπές διατάξεις ελάχιστες ήταν κάποιες
διαφοροποιήσεις. Αναφέρεται η παύση της ποινικής δίωξης για
αδικήµατα για τα οποία προβλέπεται ποινή µέχρι ένα έτος και η
µη εκτέλεση ποινών που έχει επιβληθεί µέχρι έξι µήνες. Στην αι-
τιολογική έκθεση αναφέρεται ότι η µεγάλη συσσώρευση υποθέ-
σεων στα δικαστήρια µάς έχει αναγκάσει ανά πενταετία -ίσως και
νωρίτερα- να προβαίνουµε στη θέσπιση τέτοιας διάταξης για να
ελαφρύνουµε τα δικαστήρια. Εγώ όµως επιµένω στην άποψή
µου. Αν θέλετε, κύριε Υπουργέ, ακούστε την εσείς και οι συνερ-
γάτες σας. Σαν µαχόµενος δικηγόρος προσπαθώ να εφαρµόσω
κατά τον καλύτερο τρόπο το δίκαιο που εµείς εδώ ψηφίζουµε.
Πολλές φορές δεν µπορώ να το εφαρµόσω. Μπορούµε αν θέλετε
να ελαφρύνουµε τα δικαστήρια από υποθέσεις που δεν έχουν
σχέση ούτε µε την ποινική, ούτε µε την πολιτική δικαιοσύνη.
Υπάρχουν κι άλλα αδικήµατα που µπορούν καλύτερα να προσφέ-
ρουν, να βοηθήσουν στην ελάφρυνση της δικαιοσύνης από τις
υποθέσεις. Σας έχω εξηγήσει κατ’ ιδίαν. Όταν έρθει η ώρα θα
προβώ σε µια αναλυτική παρουσίαση αυτών. 

Αναφέροµαι στη συνέχεια στην κύρια τοµή που γίνεται µε τις
λοιπές διατάξεις. Αφορά στη Σχολή Δικαστών. Είναι µια τοµή.
Δεν είναι µόνο ότι οι συνθήκες, η ανάπτυξη, η µετεξέλιξη της κοι-
νωνίας, των υποθέσεων, το βάρος σοβαρών υποθέσεων το επι-
βάλλει. Όχι γιατί δεν έχουµε καλούς ειρηνοδίκες όπως κάποια
στιγµή και για λίγο ακούστηκε. Απλώς θέλουµε να είναι καλύτερα
προετοιµασµένοι. Νοµίζω ότι θέλουµε µια καλύτερη δικαιοσύνη,
καλύτερους δικαστές. Εκεί αποβλέπει η ένταξή τους στη Σχολή
Δικαστών. 

Υπάρχουν κάποιες άλλες διατάξεις για τις οποίες έγινε συζή-
τηση. Νοµίζω ότι µέχρι τέλους αυτής της συζήτησης αυτές οι
διατάξεις µπορούν να γίνουν και καλύτερες. Δεν έχουν κάτι το
διαφορετικό από άλλες προηγούµενες. Θα προσπαθήσουµε στη
συνέχεια ακούγοντας και τους συναδέλφους. Εγώ από την
πλευρά µου ως εισηγητής της Πλειοψηφίας, όχι µόνο προσωπικά
αλλά εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, είµαι έτοιµος να
ακούσω τις παρατηρήσεις σας. Θέλω να είµαι κι εγώ θετικός σε
όποια παρατήρηση από την πλευρά της Αντιπολίτευσης, Μείζο-
νος και Ελάσσονος, τείνει προς ένα καλύτερο νοµοθέτηµα. 

Θα κλείσω µε το εξής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε
Υπουργέ. Φτάνουµε να ενσωµατώνουµε αυτές τις οδηγίες µετά
από αδικαιολόγητη καθυστέρηση. Όπως πολλές φορές είχε πει
και κάποιος συνάδελφος, τον οποίο δεν τον βλέπω εδώ, έχουµε
εννιακόσιες καταδίκες για καθυστέρηση ενσωµάτωσης οδηγιών.
Θα ήθελα να πω το εξής. Πρέπει να το αντιληφθούµε όλοι και να
συνεισφέρουµε όλοι, Κυβέρνηση κι Αντιπολίτευση, ότι αυτές οι
οδηγίες πρέπει να ενσωµατώνονται έγκαιρα και άµεσα. Έτσι θα
λειτουργεί καλύτερα το Εθνικό Δίκαιο, γιατί έτσι δεν θα έχουµε
διαφοροποίηση Εθνικού και Ενωσιακού Δικαίου. Δεν θα χρειάζε-
ται να νοµοθετούµε Εθνικό Δίκαιο και να ερχόµαστε µετά από
έναν χρόνο να κάνουµε κάτι διαφορετικό. Επείγει για όλους αυ-
τούς τους λόγους, για την καλύτερη απονοµή της δικαιοσύνης. 

Εισηγούµαι την ψήφιση του νοµοσχεδίου.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ τον κ.

Κουτσούµπα, κυρίως για την τήρηση του χρόνου του. Ελπίζω
όλοι οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές να τηρήσουν τον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Καλαµατιανός
Διονύσιος.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπήρξε διεξοδική συζήτηση του
νοµοσχεδίου -που έχει τα χαρακτηριστικά πολυνοµοσχεδίου,
λόγω της πληθώρας και της διαφορετικότητας των διατάξεων-
κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της επιτροπής.

Κατ’ αρχάς, επαναλαµβάνω ότι δεν έχει απαντηθεί ακόµα γιατί
το 1/3 των διατάξεων που έρχονται προς ψήφιση δεν τέθηκαν
ποτέ σε διαβούλευση. Μάλιστα, την περασµένη Παρασκευή, κα-
τατέθηκε µία τροπολογία, που προσθέτει πέντε διατάξεις στο νο-
µοσχέδιο που κατατέθηκε. Επιµένετε λοιπόν να µην τηρείτε το
δικό σας εγχειρίδιο νοµοπαρασκευαστικής µεθοδολογίας. Η µη
τήρηση των διαφηµιζοµένων από εσάς διατάξεων για την καλή
νοµοθέτηση, φαίνεται πως είναι σταθερή πρακτική σας, µε απο-
τέλεσµα να εξακολουθούν να µένουν αυτές οι διακηρύξεις κενό
γράµµα. Επιµένουµε ότι αυτή τη στιγµή θα έπρεπε να συζητάµε
για µέτρα οµαλής µετάβασης στη νέα κατάσταση στη δικαιο-
σύνη, για µέτρα ορθής και ασφαλούς λειτουργίας των υπηρε-
σιών των δικαστηρίων, για µέτρα στήριξης των δικηγόρων, ώστε
να αντεπεξέλθουν στις πρωτοφανείς δυσκολίες.

Εµείς καταθέσαµε τροπολογία, στην οποία προβλέπουµε τη
νοµοθέτηση της επαναφοράς των µαταιωθεισών υποθέσεων,
µετά το άνοιγµα των δικαστηρίων, χωρίς καθυστέρηση και επι-
πλέον κόστη. Δείχνουµε έτσι στον νοµικό κόσµο της χώρας και
στους εργαζόµενους στα δικαστήρια ότι ενδιαφερόµαστε και
προτείνουµε ουσιαστικές λύσεις για πρακτικά ζητήµατα. Τα ζη-
τήµατα αυτά βεβαίως, αφορούν και ταλαιπωρούν τη λειτουργία
της δικαιοσύνης.

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση δεν αποδεικνύει ότι είναι αρωγός και
συµπαραστάτης του νοµικού κόσµου της χώρας. Χαρακτηριστική
περίπτωση είναι το γνωστό θέµα των voucher. Οι δικηγόροι της
χώρας υποχρεώθηκαν αρχικά να παρακολουθήσουν µια τηλεκα-
τάρτιση, προκειµένου να λάβουν το επίδοµα των 600 ευρώ,
χωρίς λόγο µάλιστα, αφού η Ευρωπαϊκή Επιτροπή από τέλος
Μαρτίου, µε σχετικό έγγραφό της, είχε τονίσει ότι µπορεί το
ποσό των 800 ευρώ να δοθεί απευθείας στους δικαιούχους. Θα
µπορούσατε τα 80 εκατοµµύρια που προβλέφθηκαν γι’ αυτή την
τηλεκατάρτιση να τα διοχετεύσετε σε ένα πρόγραµµα κατάρτι-
σης µακροχρόνια ανέργων, για παράδειγµα, που το έχουν
ανάγκη. Μάλιστα, πολλοί δικηγόροι έλαβαν το επίδοµα αυτό των
600 ευρώ µόλις την περασµένη εβδοµάδα, ενώ η δέσµευση της
Κυβέρνησης ήταν για να δοθεί το απώτερο έως το τέλος Απρι-
λίου.

Να θυµίσω επίσης, ότι δεν έγινε πράξη η δέσµευση του ίδιου
του Πρωθυπουργού για τη χορήγηση του επιδόµατος των 800
ευρώ στους δικηγόρους για τον µήνα Μάιο. Ο εµπαιγµός των δι-
κηγόρων, όπως και των άλλων επιστηµόνων, συνεχίζεται. Από 13
Μαρτίου τα δικαστήρια είναι κλειστά, η πλειοψηφία των δικηγό-
ρων είναι χωρίς εισόδηµα εδώ και δύο µήνες, οι υποχρεώσεις
τους «τρέχουν» ή µετατίθενται σε επόµενο διάστηµα, σε µεταγε-
νέστερο διάστηµα. Σε κάθε περίπτωση όµως θα κληθούν να τα
καταβάλουν. Το Υπουργείο Δικαιοσύνης οφείλει να πάρει θέση
και να επιβάλει την πραγµατική στήριξη των δικηγόρων, που η
πλειοψηφία τους βρίσκεται σε απόγνωση. 

Ερχόµαστε τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Συµφωνούµε
και νιώθουµε ικανοποίηση που οι διατάξεις του έτυχαν επεξερ-
γασίας και ωρίµασαν κατά τη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και έρ-
χονται τώρα προς νοµοθέτηση. Αναφέροµαι, πρώτον, στη
διάταξη για την ηλεκτρονική επίδοση. Ελπίζουµε να υπάρχει µέ-
ριµνα, ώστε πρακτικά και τεχνικά ζητήµατα να έχουν λυθεί και να
υπάρξει άρτια εφαρµογή της, ώστε να πετύχει η καινοτοµία αυτή.

Δεύτερον, στην επικύρωση του µνηµονίου συνεργασίας µε την
Κυπριακή Δηµοκρατία. Χαιρόµαστε ιδιαίτερα γιατί ωρίµασε και
ουσιαστικά υπεγράφη επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Εδώ, όµως
υπάρχει ένα ζήτηµα σχετικά µε τη συνεργασία για το σωφρονι-
στικό σύστηµα. Η πρωτοτυπία της Ελλάδας, πανευρωπαϊκή πρω-
τοτυπία, να ανατεθεί το σωφρονιστικό σύστηµα στο Υπουργείο
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Προστασίας του Πολίτη δηµιουργεί ζητήµατα και εδώ. Θα πρέ-
πει, πιστεύουµε, να υπάρξει ειδική ρύθµιση που να προβλέπει ότι
συνεχίζεται αυτή η συνεργασία, παρότι είναι άλλο το Υπουργείο.
Υπάρχει θέµα αρµοδιότητας, κύριε Υπουργέ και πρέπει αυτό να
λυθεί οπωσδήποτε για να υπάρξει διασαφήνιση του ζητήµατος.

Τρίτη περίπτωση διατάξεων, η εισαγωγή των ειρηνοδικών στην
Εθνική Σχολή Δικαστών, που βεβαίως έχει ωριµάσει σε πολύ µε-
γάλο βαθµό από τη δική µας Κυβέρνηση και τώρα γίνεται πράξη. 

Ενδεικτικά, λοιπόν, αποδεικνύεται ότι τα τεσσεράµισι χρόνια
της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ ήταν πολύ παραγωγικά και για
το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Ωστόσο, το νοµοσχέδιο που συζη-
τάµε έχει πολλά προβληµατικά στοιχεία, που δεν ξέρω αν θα
διορθωθούν µέχρι την ψήφιση. Τα έχουµε επισηµάνει κατά τη συ-
ζήτηση στις επιτροπές και αναµένουµε την πρωτοβουλία του
Υπουργείου.

Θα ξεκινήσω από τον θεσµό της νοµικής βοήθειας. Η ελληνική
κοινωνία βρίσκεται µπροστά σε µια νέα κοινωνική και οικονοµική
κρίση. Η Κυβέρνηση µε την άρνησή της να ενισχύσει πραγµατικά
και ουσιαστικά τους εργαζόµενους και τις επιχειρήσεις, µε τη λο-
γική του «βλέποντας και κάνοντας», οδηγεί τη χώρα σε ύφεση
ρεκόρ για την Ευρωζώνη, όπως επισηµαίνει και η Κοµισιόν σε
σχετική έκθεσή της. Ιδιαίτερα µε τη νέα αυτή κρίση, θα έπρεπε
να ληφθούν πρόνοιες για τη στήριξη κατηγοριών συµπολιτών
µας, που το έχουν πραγµατικά ανάγκη. Ο θεσµός της νοµικής
βοήθειας θα πρέπει να εφαρµοστεί και σε συµπολίτες µας οι
οποίοι έχουν και άλλες δαπάνες ή αντιµετωπίζουν δυσκολίες. Για
παράδειγµα, θα πρέπει να ενταχθούν άτοµα µε αναπηρία, πολύ-
τεκνοι και άλλοι, ακόµη και µε µεγαλύτερο εισόδηµα από το προ-
βλεπόµενο στον νόµο. Θα πρέπει επίσης να προβλεφθεί
ξεχωριστή δυνατότητα, µε ευνοϊκότερες προϋποθέσεις για πα-
ροχή νοµικής βοήθειας, όταν αυτή αφορά πράξεις που στρέφον-
ται έναντι ιδιαίτερα σηµαντικών αγαθών του ατόµου, όπως λόγου
χάριν έναντι πράξεων εκτέλεσης στην κύρια κατοικία του.

Προτείνουµε επίσης, τα υψηλότερα εισοδηµατικά κριτήρια
όπως προβλέπονται στο σχέδιο νόµου στη διάταξη για την νο-
µική βοήθεια στις ποινικές υποθέσεις, να αφορούν πληµµελή-
µατα για τα οποία προβλέπεται ποινή από τρία έως πέντε έτη.
Στις άλλες περιπτώσεις πληµµεληµάτων να ισχύουν τα βασικά
εισοδηµατικά κριτήρια, όπως ισχύουν για τις αστικές υποθέσεις.

Επίσης, προτείνουµε να απαλειφθεί η προϋπόθεση των δέκα
παραστάσεων σε ποινικές υποθέσεις, για να οριστεί δικηγόρος
ως συνήγορος νοµικής βοήθειας. Αντί αυτού θα µπορούσε να
προβλεφθεί η υποχρέωση του δικηγόρου να παρακολουθήσει
σεµινάρια πρακτικής διαχείρισης ποινικών υποθέσεων νοµικής
βοήθειας που διοργανώνουν οι δικηγορικοί σύλλογοι και αυτό να
το κάνει µέσα σε έναν µήνα από τη δήλωσή του ότι θέλει να συµ-
µετέχει στους σχετικούς πίνακες.

Τέλος, προτείνουµε να προβλεφθεί ο τοκισµός των οφειλοµέ-
νων από τη νοµική βοήθεια, όταν η καταβολή τους υπερβαίνει
τους έξι µήνες, εξαιρουµένου βεβαίως του Αυγούστου, από την
παραλαβή από το ΤΑΧΔΙΚ του πλήρους φακέλου των δικαιολο-
γητικών. Εδώ, θα ήθελα να τονίσω ότι βάσει πρόσφατης κατά-
στασης που έδωσε ο γενικός γραµµατέας του Υπουργείου
Δικαιοσύνης στους εκπροσώπους της ολοµέλειας των δικηγορι-
κών συλλόγων, αποκαλύπτεται ότι µεταξύ 2017 και 2018 η ενταλ-
µατοποίηση και εξόφληση των ενταλµάτων διπλασιάστηκε και
ανήλθε από τρεις χιλιάδες τετρακόσια πενήντα οκτώ σε έξι χι-
λιάδες επτακόσια εξήντα δύο. Είναι έκθεση του γενικού γραµµα-
τέα που δείχνει ότι υπήρξε διπλασιασµός της ενταλµατοποίησης
και εξόφλησης των ενταλµάτων. Δυστυχώς, µέσα στο 2020 η
τάση είναι πτωτική στην εκκαθάριση των σχετικών δαπανών.

Επίσης, θυµίζω ότι επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ προβλέφθηκε
η καταβολή του ΦΠΑ από τον δικηγόρο µε την πληρωµή του εν-
τάλµατος και όχι µε την έκδοση παραστατικού. Μία πρόταση λοι-
πόν, αν θέλετε να βοηθήσετε στην πράξη τους δικηγόρους, είναι
ο τοκισµός για την καθυστερηµένη εξόφληση του εντάλµατος.

Σχετικά τώρα µε την αύξηση των θέσεων δικαστών και εισαγ-
γελέων, όλος ο νοµικός κόσµος, δικαστές, εισαγγελείς, δικηγό-
ροι είχαν χαιρετίσει την αύξηση των θέσεων των δικαστών και
εισαγγελέων µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου του Ιου-
νίου του 2019. Η ρύθµιση αυτή απαντούσε στις πραγµατικές

ανάγκες της δικαιοσύνης. Δυστυχώς, αφήσατε να χαθεί ένας
χρόνος από πέρυσι τον Ιούλιο και µεταθέτετε την πλήρωση των
θέσεων για το 2022.

Εµείς επιµένουµε ότι τρόπος για να γίνουν γρηγορότερα οι
προσλήψεις και η πλήρωση των θέσεων υπάρχει. Το επιβεβαίωσε
και ο αντιπρόεδρος της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων κατά
τη τοποθέτησή του στη συνεδρίαση της επιτροπής. Έχει γίνει και
στο παρελθόν µε την εισαγωγή στη Σχολή Δικαστών των επόµε-
νων επιτυχόντων του τελευταίου διαγωνισµού. 

Ο ισχυρισµός ότι υπάρχει ζήτηµα νοµιµότητας δεν ευσταθεί,
διότι κατ’ επανάληψη το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει κρίνει
ότι έννοµο συµφέρον για την προσβολή αποτελεσµάτων διαγω-
νισµού δεν έχουν υποψήφιοι, οι οποίοι δεν ολοκλήρωσαν την δια-
δικασία των εξετάσεων.

Περαιτέρω µε το νοµοσχέδιο προβλέπεται νέα διάρθρωση στις
θέσεις δικαστικών λειτουργών. Ειδικότερα, ενώ αυξάνονται οι θέ-
σεις εισαγγελέων εφετών κατά είκοσι τρεις, µειώνονται αντί-
στοιχα οι θέσεις εισαγγελέων εφετών. Με τον τρόπο αυτό
υπάρχει επίδραση στην χρονική ταχύτητα εξέλιξης των κατώτε-
ρων εισαγγελικών λειτουργών σε ανώτερη βαθµίδα. Πιστεύουµε
ότι ο αριθµός τους θα έπρεπε να είναι ίδιος. 

Με έκπληξη επίσης παρατηρήσαµε ότι µε τη ρύθµιση που φέρ-
νετε προς ψήφιση αυξάνονται οι θέσεις προέδρων πρωτοδικών
κατά µία. Το ερώτηµα είναι βέβαια ποιο πρωτοδικείο αφορά και
γιατί. 

Τώρα σχετικά µε την οδηγία 541/2017 για την καταπολέµηση
της τροµοκρατίας τονίσαµε και κατά τη συζήτηση στην επιτροπή,
ότι διαφοροποιείται η έννοια της τροµοκρατικής οµάδας. Το πρό-
βληµα είναι διπλό. Αφ’ ενός η έννοια της τροµοκρατικής οµάδας,
όπως περιγράφεται στο νοµοσχέδιο, είναι ευρύτερη αυτής της
οδηγίας και αόριστη αφ’ ετέρου η έννοια της τροµοκρατικής
οµάδας, όπως περιγράφεται, είναι ευρύτερη και αόριστη και σε
σχέση µε την παγιωµένη στην ελληνική ποινική έννοµη τάξη έν-
νοια της τροµοκρατικής οργάνωσης.

Σχετικά µε την οδηγία 2016/800 δικονοµικές εγγυήσεις για τα
παιδιά που είναι ύποπτοι ή κατηγορούµενοι στο πλαίσιο ποινικών
διαδικασιών, επιλέγετε την ενσωµάτωση στο εσωτερικό δίκαιο
πολλών νέων διατάξεων, οι οποίες ήδη ίσχυαν, αλλά χωρίς διά-
κριση για όλους, ανεξάρτητα αν πρόκειται για ανηλίκους ή ενή-
λικες.

Η ενσωµάτωση της οδηγίας σε ξεχωριστό νοµοθέτηµα αντί
του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας εγκυµονεί ισχυρό κίνδυνο να
προκύψουν σοβαρές υποχωρήσεις στα δικαιώµατα των ανηλί-
κων. Οφείλετε, λοιπόν, να λάβετε υπ’ όψιν το πνεύµα του Ευρω-
παίου νοµοθέτη και να προτάξετε τον σκοπό του νόµου που
επιτάσσει την προστασία του παιδιού. 

Επιπλέον, προβληµατική καθίσταται η υλοποίηση της οδηγίας,
γιατί µέχρι να συγκροτηθούν οι οµάδες που προβλέπονται στο
άρθρο 7, οι αρµοδιότητές τους θα ασκούνται από αρµόδιες
δοµές του ΕΣΥ, ένα σύστηµα δηλαδή που είναι ήδη επιβαρυµένο
από την τρέχουσα πανδηµία.

Για τις επιµέρους διατάξεις που ενσωµατώνουν τις οδηγίες,
ήδη έχουµε καταθέσει τις συγκεκριµένες αντιρρήσεις µας στη
συζήτηση στην επιτροπή. Το ίδιο κάναµε και για το άρθρο 57 που
αφορά το καθεστώς του πρόσφυγα. 

Σχετικά µε τα άρθρα 63 και 64 επαναλαµβάνουµε και θα πρέ-
πει να ληφθεί υπ’ όψιν, ότι σε αντίθεση µε αντίστοιχες διατάξεις
στο παρελθόν, εξαλείφεται το αξιόποινο, ακόµη και πράξεων που
τελέστηκαν πριν δύο εβδοµάδες. Πάγια τακτική σε τέτοια νοµο-
θετήµατα ήταν τουλάχιστον να τρέχουν οι παραγραφές αυτές
έξι µήνες πίσω. Επίσης, δεν ελήφθη µέριµνα και για το τρίµηνο
της έγκλησης, δηλαδή αυτή τη στιγµή έρχεται να παραγραφεί
το αξιόποινο κάποιων πράξεων, ενώ τρέχει το τρίµηνο για να τις
εγκαλέσει κάποιος. Ούτε για το εξάµηνο ούτε καν για το τρίµηνο
δεν υπάρχει πρόβλεψη. 

Επαναλαµβάνω ακόµα ότι θα έπρεπε να προβλέπεται εξαίρεση
από την παραγραφή των ποινών που επιβλήθηκαν σε σχέση µε
πράξεις που τελέστηκαν για εγκλήµατα παράνοµης βίας, ενδο-
οικογενειακής βίας, απειλής, κλοπής και άλλα, καθώς έχουν ιδι-
αίτερη απαξία. 

Τέλος, θα ήθελα να τοποθετηθώ και για την τροπολογία που
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καταθέσατε. Διαφωνούµε µε τη διάταξη για τον οικονοµικό ει-
σαγγελέα και τον εισαγγελέα εγκληµάτων διαφθοράς. Ο τελευ-
ταίος βέβαια αναφέρεται στην αιτιολογική όχι στο κείµενο. Οι
λόγοι είναι θεσµικοί, διαδικαστικοί αλλά και ουσιαστικοί.

Κατ’ αρχάς θα πρέπει να µας πείτε αν έχει ζητηθεί κι αν έχει
δοθεί η γνώµη της Ένωσης Εισαγγελέων Ελλάδας για τη διάταξη
αυτή. Ήδη η Ένωση έχει τοποθετηθεί κατηγορηµατικά αντίθετη
σε άλλα σηµεία του νοµοσχεδίου. Η τροπολογία µε αιφνιδιαστικό
τρόπο παρεµβαίνει σε κατ’ εξοχήν ζητήµατα εισαγγελικού ενδια-
φέροντος. 

Επίσης, δεν προκύπτει πουθενά ότι έχει ζητηθεί και έχει δοθεί
η σύµφωνη γνώµη της ολοµέλειας της εισαγγελίας του Αρείου
Πάγου. Αν υπάρχουν αυτά, να µας τα προσκοµίσετε. Θα έπρεπε
να υπάρχει η γνώµη αυτή, γιατί αφορά ζητήµατα συγκρότησης
και οργάνωσης των δικαστηρίων. 

Στην εισαγγελική αρχή ισχύει το µοντέλο της ιεραρχικής συγ-
κρότησης του Σώµατος. Τα καθήκοντα εποπτείας στους αντει-
σαγγελείς του Αρείου Πάγου αναθέτει ο ίδιος ο εισαγγελέας του
Αρείου Πάγου. Επισηµαίνουµε ότι αντεισαγγελείς του Αρείου
Πάγου αναλαµβάνουν ως καθήκον τις θέσεις τους και δεν κατα-
λαµβάνουν νέα θέση. Άλλο αναλαµβάνω καθήκον, άλλο καταλαµ-
βάνω νέα θέση, βέβαια, ως προς την εποπτεία των εισαγγελέων
οικονοµικού εγκλήµατος και εγκληµάτων διαφθοράς. Δεν κατα-
λαµβάνουν, λοιπόν, νέα θέση µε τα καθήκοντα αυτά και δεν απαι-
τείται απόφαση του Ανώτατου Δικαστικού Συµβουλίου, σύµφωνα
µε το άρθρο 91 του Συντάγµατος. 

Επίσης, θα πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν ότι στο Ανώτατο Δικα-
στικό Συµβούλιο συµµετέχουν κατά πλειοψηφία δικαστές κι έτσι
όταν τα θέµατα αφορούν στενά τη λειτουργία της εισαγγελικής
αρχής, όπως εδώ, θα είχαµε το φαινόµενο να διασπάται η αρχή
της ανεξαρτησίας της έναντι άλλων αρχών αλλά και έναντι των δι-
καστηρίων. Δηλαδή οι προερχόµενοι από άλλη αρχή θα αποφασί-
ζουν ποιος εισαγγελέας θα εποπτεύει ένα εισαγγελικό όργανο.

Τέλος, επισηµαίνουµε ότι δεν υπάρχει πουθενά καµµία µετα-
βατική πρόβλεψη. Αυτό κατ’ αρχάς θα δηµιουργήσει σύγχυση
και καθυστερήσεις. Ελπίζουµε να µην οδηγήσει αφ’ ενός στην
αρχειοθέτηση υποθέσεων, χωρίς να ασκηθεί βεβαίως η εποπτεία
του αντεισαγγελέα του Αρείου Πάγου ή στην αφαίρεση δικογρα-
φιών από συγκεκριµένους εισαγγελείς και στην ανάληψή τους
από άλλους. 

Κλείνοντας την εισήγησή µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα ήθελα να τονίσω ότι όλοι µας, αλλά πρωτίστως το Υπουργείο
Δικαιοσύνης οφείλει να δείχνει έµπρακτο σεβασµό και να διατη-
ρεί πάντοντε την προσήλωσή του στην επίλυσή των πρακτικών
και θεσµικών ζητηµάτων που απασχολούν τον χώρο της δικαιο-
σύνης και των συλλειτουργών της, οι οποίοι αγωνίζονται για να
απολαµβάνουµε ένα κράτος δικαίου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε, για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από το Κίνηµα Αλλαγής, κ.
Κωνσταντίνα Γιαννακοπούλου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής αυτό το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης, ενώ έχουµε εισέλθει ως χώρα σε µια νέα φάση. Σε µια νέα
φάση όπου η πατρίδα µας, η κοινωνία έχει να αντιµετωπίσει µια
διπλή πρόκληση. Από τη µία ολοκληρώθηκε η φάση του εγκλει-
σµού, της καραντίνας. Και µε την προσπάθεια των γιατρών, της
Κυβέρνησης, που πήρε όντως έγκαιρα µέτρα, αλλά και όλου,
λίγο ή πολύ, του πολιτικού κόσµου, µε το Κίνηµα Αλλαγής να ξε-
χωρίζει µε τις συνεχείς εποικοδοµητικές προτάσεις του πολλές
εκ των οποίων έγιναν αποδεκτές από την Κυβέρνηση κι αυτό είναι
σηµαντικό, και κυρίως µε την πρωτοφανή πειθαρχεία και τήρηση
των µέτρων από τη µεριά των Ελλήνων πολιτών µπορέσαµε και
καταφέραµε πολύ καλά υγειονοµικά αποτελέσµατα. Δείξαµε τι
µπορούµε να καταφέρουµε όταν σεβόµαστε τις απόψεις των ει-
δικών και κυρίως, όταν πορευόµαστε ενωµένοι ως Έλληνες. 

Τώρα, όµως, είµαστε στην επόµενη φάση. Ο ιός είναι ακόµα

εδώ. Ο κίνδυνος ενός δεύτερου κύµατος της πανδηµίας είναι
παρών, ενώ έχει ήδη ξεκινήσει η προσπάθεια να ξαναζεσταθεί η
οικονοµία, να ξανασταθεί η οικονοµία στα πόδια της. 

Νοµίζω ότι σε αυτή τη δεύτερη φάση, η Κυβέρνηση δεν δείχνει
έτοιµη. Οι Υπουργοί δηµιουργούν ένα κλίµα ευφορίας ότι η
ύφεση θα είναι γύρω στο 5%, όταν έχουµε εκτιµήσεις από διε-
θνείς οίκους από το IMF, από την επιτροπή, ότι µπορεί να ξεπε-
ράσει και το 10%. Αν πριν από δύο µήνες µιλούσαµε για πόλεµο
µε έναν αόρατο εχθρό, αυτή τη στιγµή µιλάµε για ένα µεταπολε-
µικό τοπίο µε ορατούς, µε καταστροφικούς εχθρούς την ύφεση,
τον κίνδυνο µαζικών λουκέτων, την εκτίναξη των ποσοστών ανερ-
γίας, την κατακόρυφη πτώση του βιοτικού επιπέδου, την καταρ-
ράκωση του τουρισµού. 

Απέναντι, λοιπόν, σε όλο αυτό το ζοφερό τοπίο, σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν µπορώ να πω ότι βλέπω ένα ολοκληρωµένο σχέδιο
αντιµετώπισης από τη µεριά της Κυβέρνησης, ότι υπάρχει µια
συγκεκριµένη δέσµη στήριξης των επιχειρήσεων, ότι υπάρχουν
καθαρές κουβέντες, ότι υπάρχουν ξεκάθαρες εκτιµήσεις και επι-
πλέον διάθεση για διάλογο, για σύνθεση απόψεων.

Αυτό που έρχεται και πρέπει να αντιµετωπίσουµε δεν γίνεται
να το αντιµετωπίσουµε µε αλληλοσυγκρουόµενες και µε θολές
εκτιµήσεις. Χρειάζεται να ειπωθεί όλη η αλήθεια και, βεβαίως,
χρειάζεται σύνεση και συνεννόηση και την κύρια ευθύνη την έχει
η Κυβέρνηση. 

Δυστυχώς, αντί για όλα αυτά, µέχρι στιγµής από τη µεριά της
Κυβέρνησης βλέπουµε Υπουργούς οι οποίοι λειτουργούν µε έν-
τονη αίσθηση αυταρέσκειας, αποσπασµατικότητας, ακόµη και
ανεπάρκειας όσον αφορά τη διαχείριση πολύ κρίσιµων ζητηµά-
των. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι έτσι θα οδηγηθούµε σε µία «κό-
λαση» για τη χώρα και την κοινωνία. Και ας µην ξεχνάµε ότι ο ελ-
ληνικός λαός πέρασε δέκα «πέτρινα», πολύ δύσκολα, χρόνια
µέσα στην κρίση, µε απίστευτη µείωση του βιοτικού επιπέδου,
µε απίστευτα ποσοστά ανεργίας. Δεν έχει πολλές αντοχές.

Κύριε Υπουργέ, αισθάνθηκα να αναφέρω αυτές τις σκέψεις,
καθώς µε φοβίζει ιδιαίτερα η επάνοδος ενός κλίµατος και ενός
«κύµατος», αν θέλετε, οργής, λαϊκισµού, τυφλού φανατισµού,
ενώ θα πλησιάζει ένα νέο «τσουνάµι». Είναι, λοιπόν, ευθύνη κατά
κύριο λόγο και πρώτο λόγο της Κυβέρνησης να δείξει σχέδιο,
συνεργατικότητα, στήριξη στην πειθώ, τη σύνθεση και τη συναί-
νεση. 

Πάµε τώρα στο σηµερινό σχέδιο νόµου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύσαµε µία εβδοµάδα έν-

τονη καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης του εν λόγω νοµοσχε-
δίου στις επιτροπές. Έχουµε ένα σχέδιο νόµου, που κατά κύριο
λόγο έχει να κάνει µε ενσωµάτωση ευρωπαϊκών οδηγιών, που
έπρεπε να είχαν γίνει, βεβαίως, και πολύ αµεσότερα και ταχύ-
τερα. Αυτό αποτελεί κατά κύριο λόγο υποχρέωση της ελληνικής
πολιτείας. 

Βεβαίως, από την άλλη, όµως µέσα στο ίδιο σχέδιο νόµου έρ-
χονται ετερόκλητες διατάξεις. Φέρατε, µάλιστα, την Παρασκευή
καινούργιες διατάξεις µέσα από µία τροπολογία. Το ένα τρίτο δε
των ρυθµίσεων που φέρνετε είναι εκτός διαβούλευσης. Αν αυτό
αποτελεί πρότυπο καλής νοµοθέτησης ή επιτελικού κράτους,
κύριε Υπουργέ, τότε νοµίζω ότι έχουµε χάσει πραγµατικά την έν-
νοια και την ουσία των πραγµάτων. 

Σας το είπα και κατά τη συζήτηση στις επιτροπές, ότι ειδικά το
Υπουργείο Δικαιοσύνης οφείλει και πρέπει να είναι υπόδειγµα και
πρότυπο καλής νοµοθέτησης, τήρησης, αν µη τι άλλο, των προ-
εκλογικών δεσµεύσεών σας για το επιτελικό κράτος, κάτι το
οποίο, δυστυχώς, συνεχίζετε να µην κάνετε και να µας απογοη-
τεύετε. 

Βεβαίως, εδώ πέρα τίθεται και το συγκεκριµένο ερώτηµα:
Αυτή ήταν η πρώτη προτεραιότητά σας µετά την καραντίνα; Η
προτεραιότητά του Υπουργείου Δικαιοσύνης ήταν αυτό το σχέ-
διο νόµου ή το πώς θα µπορέσουµε να δούµε ένα ολοκληρωµένο
σχέδιο στήριξης του νοµικού κόσµου, ο οποίος πλήττεται βά-
ναυσα -βάναυσα!- απ’ όλη αυτή την κρίση την οποία βιώνουµε;
Σίγουρα, η απάντηση δεν ήτανε τα voucher και όλη αυτή η φαρ-
σοκωµωδία που είδαµε από τη µεριά της Κυβέρνησης, κύριε
Υπουργέ.  
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Εντέλει, πού είναι το ολοκληρωµένο σχέδιό σας για την οµαλή
µετάβαση στην µετά καραντίνα εποχή, στην ασφαλή, στην οµαλή
λειτουργία της δικαιοσύνης; Αυτό δεν έπρεπε να ήταν το πρώτο
πράγµα που θα συζητούσαµε, κύριε Υπουργέ, εδώ πέρα στη
Βουλή των Ελλήνων, από το να µας φέρνετε αποσπασµατικά νο-
µοσχέδια; Σας είπα: Είναι µεν σηµαντικό, αλλά είναι αυτή η προ-
τεραιότητά σας; 

Για εµάς, το Κίνηµα Αλλαγής, η αναµόρφωση, ο εκσυγχρονι-
σµός, ο εξορθολογισµός της ελληνικής νοµοθεσίας, η ενσωµά-
τωση των ευρωπαϊκών υποχρεώσεών µας είναι, βεβαίως,
υποχρέωσή µας και πάντα ιστορικά, πολιτικά, συµφωνούσαµε,
συναινούσαµε, ήµασταν στην πρωτοπορία του να εκσυγχρονί-
σουµε τη δικαιοσύνη µας µε βάση τις διεθνείς υποχρεώσεις µας. 

Αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να δείτε και επί της ουσίας, για
να δούµε πώς ακριβώς θα εκσυγχρονίσουµε τη δικαιοσύνη και
θα λύσουµε τα διαχρονικά προβλήµατά της, κορυφαίο των
οποίων είναι πώς θα µπορέσουµε να κάνουµε ταχύτερη την από-
δοση της δικαιοσύνης. 

Σίγουρα, λύση σε αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι µία ευρύτερη µε-
ταρρυθµιστική πνοή επάνω στον χώρο της δικαιοσύνης, κατόπιν
εξαντλητικού διαλόγου µε τους φορείς της δικαιοσύνης και, βε-
βαίως, εδώ πέρα στο Κοινοβούλιο και όχι απλά και µόνο η υφ’
όρων παραγραφή του αξιοποίνου και η παύση της ποινικής δίω-
ξης, την οποία µας φέρνετε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Όσον αφορά τις ενσωµατώσεις των οδηγιών για τις δικονοµι-
κές εγγυήσεις, για τα παιδιά τα οποία είναι ύποπτοι ή κατηγο-
ρούµενοι, για την καταπολέµηση µέσω του ποινικού δικαίου της
απάτης εις βάρος των οικονοµικών συµφερόντων της Ένωσης,
για την καταπολέµηση της τροµοκρατίας, για το θέµα της EU-
ROJUST, για το θέµα της συνεννόησης και της καλύτερης συ-
νεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Δικαιοσύνης της Ελλάδας και
του Υπουργείου Δικαιοσύνης της Κύπρου, βεβαίως, είµαστε θε-
τικοί. Κάναµε αναλυτικά τις παρατηρήσεις µας στις επιτροπές.
Θα τις κάνουµε, βεβαίως, και στη συνεδρίαση της Πέµπτης, όπου
θα µιλήσουµε επί των άρθρων. Σε κάθε περίπτωση, όµως, σε
αυτά τα ζητήµατα είµαστε θετικοί. 

Όσον αφορά, όµως, το τέταρτο µέρος, όπου ενσωµατώνεται
στην ελληνική έννοµη τάξη οδηγία σχετικά µε τη δικαστική
αρωγή, σας τονίσαµε ότι µέσα από τον τρόπο που το κάνατε ανα-
κύπτουν µείζονα ζητήµατα και σας θέσαµε πολύ συγκεκριµένα
ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ. 

Σας εξηγήσαµε ότι µέσα από τον τρόπο που φέρνετε αυτές τις
ρυθµίσεις ανακύπτει κατ’ αρχάς το εξής ζήτηµα, το οποίο πλήττει
βάναυσα ιδιαίτερα τους νέους δικηγόρους. Έχει, λοιπόν, να
κάνει µε τον φραγµό των δέκα υποχρεωτικών παραστάσεων για
τους νέους δικηγόρους, προκειµένου να αναλαµβάνουν τέτοιες
υποθέσεις. Αποκλείονται, λοιπόν, µε αυτόν τον τρόπο νέοι άν-
θρωποι οι οποίοι µπορεί να έχουν όλες τις ουσιαστικές και τυπι-
κές προϋποθέσεις να συµµετάσχουν σε αυτόν τον θεσµό, µε
έναν τρόπο τελείως, παντελώς, αδικαιολόγητο και άδικο. 

Εγώ δεν κατανοώ γιατί όσον αφορά τον θεσµό της νοµικής
αρωγής ένας δικηγόρος ο οποίος δεν έχει κάνει δέκα παραστά-
σεις σε ποινικό δικαστήριο δεν µπορεί να συµµετάσχει, ενώ αν
δεν ήταν αυτός ο θεσµός, σε οποιαδήποτε άλλη περίπτωση θα
µπορούσε. Για ποιον λόγο θέτετε αυτόν τον περιορισµό; Δεν
µπορείτε να το εξηγήσετε. 

Κατά την ακρόαση των φορέων µας είπαν ότι υπάρχουν άλλες
δυνατότητες, εάν θέλετε να εξασφαλίσετε και να διασφαλίσετε
το επίπεδο ποιότητας το οποίο πρέπει να υπάρχει: Μπορεί να
µας δίνουν βεβαιώσεις οι δικηγορικοί σύλλογοι. Μπορεί να προ-
σµετράτε τα µεταπτυχιακά ή τα διδακτορικά. Ένα παιδί το οποίο
έχει κάνει µεταπτυχιακό ή διδακτορικό στο ποινικό δίκαιο, αλλά
δεν έχει δέκα παραστάσεις, δεν µπορεί να συµµετάσχει στη νο-
µική αρωγή; Μπορεί να έχουν παρακολουθήσει συγκεκριµένα σε-
µινάρια. Άρα, λοιπόν, σας καλούµε ξανά να το δείτε και να το
αλλάξετε. 

Η δεύτερη ένσταση µας όσον αφορά το θέµα της νοµικής
αρωγής έχει να κάνει µε τη διεύρυνση των δικαιούχων της. Επί
της αρχής, συµφωνούµε και νοµίζω ότι είναι αδιανόητο, δεν
υπάρχει κανένας µέσα σε αυτή την Αίθουσα ο όποιος θα µπο-
ρούσε να διαφωνήσει µε τη διεύρυνση του θεσµού αυτού απέ-

ναντι σε ευπαθείς οµάδες, απέναντι σε ευάλωτα άτοµα, απέναντι
σε ανθρώπους οι οποίοι δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα
να έχουν δικαστική προστασία. Αυτό, βεβαίως, είναι πολύ σηµαν-
τικό. 

Είναι, όµως, άλλο η επί της ουσίας επίλυση αυτού του ζητή-
µατος και η πραγµατική στήριξη των ανθρώπων οι οποίοι δεν
έχουν αυτή τη δυνατότητα, άλλο το να διαχειριζόµαστε επικοι-
νωνιακά και λαϊκίστικα, θα έλεγα, αυτόν τον θεσµό. 

Γιατί αυτή τη στιγµή γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι ο θεσµός
αυτός δεν λειτουργεί όπως πρέπει, λόγω και πολύ σοβαρών δι-
οικητικών δυσχερειών τις οποίες πρέπει να επιλύσετε, αλλά και
βεβαίως, επειδή ξέρετε πολύ καλά ότι στις υποθέσεις της νοµι-
κής αρωγής για να διεκπεραιωθούν οι φάκελοι µπορεί να περ-
νάνε και δύο έτη ακόµη. Αυτή τη στιγµή εκκαθαρίζονται νοµικές
αρωγές του 2018, κύριε Υπουργέ. Άρα, τι πάτε να κάνετε µε όλο
αυτό; Είναι δώρον άδωρον! Είναι εµπαιγµός! 

Άρα, λοιπόν, η πρώτιστη ερώτηση την οποία σας απευθύνουµε
είναι αν, κατ’ αρχάς, προτίθεστε και τι συγκεκριµένο ποσό από
τον προϋπολογισµό θα βάλετε στο θέµα της νοµικής αρωγής,
προκείµενου να λυθεί το ζήτηµα και να µην µπλοκάρει ακόµη πε-
ρισσότερο.

Άλλο, λοιπόν, η ουσιαστική επίλυση του ζητήµατος, στην οποία
είµαστε οι πρώτοι που ήµασταν αναφανδόν υπέρ, άλλο ο µικρο-
κοµµατικός, µικροπολιτικός χειρισµός της.

Και βεβαίως, σας έκανα µία ερώτηση και δεν µας απαντήσατε.
Ρώτησα και τον δικηγορικό σύλλογο και µας είπε «βεβαίως, εµείς
δεν είχαµε καµία γνώση». Σας ρώτησα αν λάβατε υπ’ όψιν σας
τα αποτελέσµατα της επιτροπής του δικηγορικού συλλόγου που
εργάστηκε πολλές εβδοµάδες πάνω στο συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Θα κλείσω µε το ζήτηµα του Όγδοου Μέρους, τα άρθρα 63
και 64. Αναλυτικά επί των άρθρων θα αναφερθώ στην ειδική συ-
νεδρίαση της Ολοµέλειας επί των άρθρων την Πέµπτη. Πρέπει,
όµως, να αναφέρουµε κι αυτό γιατί αποτελεί µία ένσταση κι αυτό
από τη µεριά µας, το οποίο έχει να κάνει µε την υφ’ όρον παρα-
γραφή και την παύση ποινικής δίωξης συγκεκριµένων πληµµελη-
µάτων τα οποία έχουν τελεστεί µέχρι και πριν από λίγες
εβδοµάδες.

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό περισσότερο.
Βεβαίως, και αυτό έχει να κάνει µε την αιώνια στάθµιση µεταξύ

δύο διαφορετικών έννοµων αγαθών. Από τη µία µεριά έχουµε την
ποινική αξίωση της πολιτείας, αλλά και του πολίτη για την κατα-
δίκη που έχουν ορίσει τα δικαστήρια, έστω και στα χαµηλής εγ-
κληµατικότητας αδικήµατα, και από την άλλη έχουµε τη
σώρευση υποθέσεων που δηµιουργούν µεγάλη υπερσυγκέν-
τρωση υποθέσεων στον πρώτο βαθµό, µε αποτέλεσµα να δηµι-
ουργούνται όλα αυτά τα προβλήµατα που βλέπουµε στη
λειτουργία των δικαστηρίων και της δικαιοσύνης.

Όλη αυτή η στάθµιση, το είπα και στις επιτροπές, διαχρονικά,
ιστορικά, διακοµµατικά απ’ όλες τις κυβερνήσεις, οδηγούσε
υπέρ της δεύτερης λύσης. Βεβαίως, αντίστοιχες ρυθµίσεις εί-
δαµε και το 2011 και το 2013 και το 2016. Είναι, όµως, οι ίδιες οι
συνθήκες; Γιατί αυτή τη στιγµή πλέον, κύριε Υπουργέ, έχουµε
ένα νέο Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, που λειτουργεί εδώ και
έναν χρόνο. Έχουµε ήδη νέες ελαττωµένες ποινές. Έχει καταρ-
γηθεί ένα πλήθος πράξεων. Πάµπολλα κακουργήµατα έχουν
γίνει πληµµελήµατα. Υπήρχαν και υπάρχουν τρόποι να µπορούσε
να επιλυθεί το ζήτηµα χωρίς να οδηγηθούµε στην παραγραφή. 

Όσο κι αν αντιλαµβάνοµαι την λογική σας- και το εννοώ αυτό,
κύριε Υπουργέ, σας είπα ότι έχει ξαναγίνει στο παρελθόν απ’
όλες τις κυβερνήσεις- αφ’ ενός έχουµε νέες συνθήκες, αφ’ ετέ-
ρου κάποια στιγµή πρέπει να δούµε το ζήτηµα της γενικής πρό-
ληψης στο ποινικό µας δίκαιο, το οποίο δυστυχώς θα γίνει
κουρελόχαρτο. 

Εάν είναι έτσι, κύριε Υπουργέ, τότε µήπως πρέπει να διαγρα-
φούν και ως αδικήµατα, αν είναι µονίµως και η κάθε κυβέρνηση
που θα έρχεται να διαγράφει το αξιόποινό τους. Είναι αυτό λύση;
Εµείς λέµε σε καµµία απολύτως περίπτωση.

Άρα, όσον αφορά την επί της αρχής τοποθέτηση του Κινήµα-
τος Αλλαγής, εµείς, έχοντας αποδείξει ότι λειτουργούµε πάντα
πέρα από µικροκοµµατισµούς και µικροπολιτικά κριτήρια, υπερ-
ψηφίζουµε επί της αρχής το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, καθώς
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αποτελεί ενσωµάτωση ευρωπαϊκών οδηγιών. Επιφυλασσόµαστε,
όµως, και σας καλούµε να λύσετε τα δύο αυτά ζητήµατα τα
οποία σας αναδείξαµε και σας αναδεικνύουµε και στα οποία δια-
φωνούµε κάθετα και επί των άρθρων, βεβαίως, τα καταψηφί-
ζουµε. Περιµένουµε να δούµε ποια θα είναι η τοποθέτηση σας
και την Πέµπτη.

Σας ευχαριστούµε πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ κι εγώ,

κυρία συνάδελφε.
Καλείται τώρα στο Βήµα η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδας, η κ. Μαρία Κοµνηνάκα.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατά τη διάρκεια της συζήτησης του νοµοσχεδίου στην επι-

τροπή ακούστηκε αρκετές φορές, επαναλήφθηκε και σήµερα,
ότι λίγο-πολύ δεν χωράει αντίλογος στην ψήφισή του αφού
αφορά την ενσωµάτωση στο Ελληνικό Δίκαιο ευρωενωσιακών
οδηγιών από τις οποίες δεν µπορούµε να αποκλίνουµε. Ως ένα
βαθµό, από τη µεριά αυτών που προβάλλουν ως µονόδροµο την
ευρωενωσιακή πορεία της χώρας, είναι έτσι, αν και ακόµα και σε
αυτή την υποχρέωση ενσωµάτωσης υπάρχει ένα σχετικό περι-
θώριο ευελιξίας για τον τρόπο που κάθε κυβέρνηση θα εφαρµό-
σει τους αντίστοιχους κανόνες.

Ποιες ανάγκες, όµως, έρχονται να εξυπηρετήσουν αυτές οι
οδηγίες; Ποιανού τελικά τα συµφέροντα θωρακίζουν; Οι συγκε-
κριµένες οδηγίες, όπως και πληθώρα αντίστοιχων τις οποίες έφε-
ραν για ψήφιση όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις µε
προεξάρχουσα την τελευταία του ΣΥΡΙΖΑ, εντάσσονται και συµ-
βάλλουν στην παραπέρα οικοδόµηση του επονοµαζόµενου
χώρου ελευθερίας, ασφαλείας και δικαιοσύνης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, δηλαδή έναν πιο αντιδραστικό χώρο µέσα στον οποίο
µπορούν να αξιοποιούνται από κοινού όλοι οι κατασταλτικοί µη-
χανισµοί των κρατών-µελών για να εξουδετερώνουν ό,τι µπορεί
να θεωρηθεί επικίνδυνο για τα ιερά και τα όσια της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, τα συµφέροντα του ευρωενωσιακού κεφαλαίου, σε
βάρος των δικαιωµάτων και ελευθεριών των εργαζοµένων και ευ-
ρύτερων λαϊκών στρωµάτων των κρατών-µελών.

Μάλιστα, η ανάγκη θωράκισης από τους κραδασµούς γίνεται
πιο επιτακτική σε περιόδους κρίσεων όπου θεριεύουν οι ανταγω-
νισµοί για το ποιας εθνικής αστικής τάξης τα συµφέροντα θα
πληγούν λιγότερο, περιόδους που φαίνεται και σε όλο της το µε-
γαλείο αυτή η γνωστή ευρωπαϊκή αλληλεγγύη, που µένει στα
λόγια όταν κινδυνεύουν τα κέρδη κάθε αστικής τάξης και εκδη-
λώνεται, αντίθετα, όταν πρόκειται να νοµοθετηθούν µέτρα περιο-
ρισµού ενάντια στους λαούς. Σε αυτές τις περιπτώσεις είναι που
θεριεύουν οι περιορισµοί και η καταστολή σε βάρος του λαϊκού
κινήµατος, κοινός και πάντα ορατός εχθρός και τα συµφέροντα
της Ένωσης.

Αυτό το οµολογεί µάλιστα και η ίδια η Κυβέρνηση στο σκεπτικό
της αιτιολογικής έκθεσης του παρόντος νοµοσχεδίου, επισηµαί-
νοντας τη σηµαντική πρόοδο που σηµειώθηκε στον τοµέα της δι-
καστικής και αστυνοµικής συνεργασίας. Σχετικά µε τα µέτρα που
διευκολύνουν την άσκηση της ποινικής δίωξης λέτε ότι τώρα
είναι καιρός αναληφθεί δράση ώστε να βελτιωθεί η ισορροπία
ανάµεσα στα µέτρα αυτά και στην προστασία των ατοµικών δι-
κονοµικών δικαιωµάτων. 

Τι οµολογείτε δηλαδή; Οµολογείτε αυτό το οποίο από την
αρχή κατήγγειλε το ΚΚΕ ότι οι ρυθµίσεις δικαστικής και αστυνο-
µικής συνεργασίας, που εφαρµόζονται εδώ και δύο και πλέον δε-
καετίες σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης στο όνοµα της
διευκόλυνσης της άσκησης των ποινικών διώξεων, έθιγαν και θί-
γουν ακόµα και αυτά τα ελάχιστα ατοµικά δικαιώµατα, ουσια-
στικά και δικονοµικά.

Εξάλλου, είναι αποκαλυπτικό ότι παρά τις κούφιες διακηρύξεις
πως ο στόχος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών-µελών
είναι η προστασία των ατοµικών δικαιωµάτων και ελευθεριών, την
ίδια ώρα εισάγονται µία σειρά από ποινικές διατάξεις, όπως έγινε
και στους νέους ποινικούς κώδικες, που συρρικνώνουν και κατα-
στρατηγούν τα δικαιώµατα των κατηγορουµένων. 

Ακόµα και στην οδηγία 2016/800 που αφορά τις ελάχιστες
µόνο και όχι όσες πραγµατικά θα χρειάζονταν δικονοµικές εγ-
γυήσεις για τους ανήλικους που είναι ύποπτοι ή κατηγορούµενοι,

ενώ χρησιµοποιείται για να φιλοτεχνηθεί το δήθεν ευαίσθητο
προφίλ της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε θέµατα, που αφορούν τα δι-
καιώµατα του παιδιού, την ίδια στιγµή ακόµα και σε αυτά υπάρχει
περιθώριο να παρακαµφθούν µπροστά στην ανάγκη της προ-
όδου της ποινικής διαδικασίας.

Τέτοια εξαίρεση προβλέπεται ακόµα και για το στοιχειώδες δι-
καίωµα ο ανήλικος κατηγορούµενος να παρίσταται µε δικηγόρο
σε όλα τα στάδια της ποινικής διαδικασίας. Μάλιστα, επιχειρείτε
να εισάγετε ως δήθεν αντιστάθµισµα στην απουσία δικηγόρου
την ιδιαιτέρως προβληµατική διαδικασία της οπτικοακουστικής
καταγραφής της κατάθεσης του παιδιού, ανοίγοντας επικίνδυ-
νους δρόµους για την προστασία της προσωπικότητας των κα-
τηγορουµένων.

Ακόµα, τα όποια προστατευτικά δικαιώµατα προβλέπονται
αφορούν µόνο κατηγορούµενους για συγκεκριµένα εγκλήµατα
µε βαρύτερη, κατά κύριο λόγο, ποινική αντιµετώπιση, αφήνοντας
έξω τη µεγάλη πλειοψηφία των υποθέσεων στις οποίες συνήθως
εµπλέκονται οι ανήλικοι, όπως οι κλοπές, οι σωµατικές βλάβες
και άλλα.

Αυτό, όµως, που συνεχώς χειροτερεύει, είναι το έδαφος πάνω
στο οποίο γεννάται η παιδική και νεανική εγκληµατικότητα. Για
αυτό, βέβαια, δεν βγάζει άχνα κανένας από τους θιασώτες του
ευρωπαϊκού, του αµερικάνικου, του εν γένει καπιταλιστικού τρό-
που ζωής. 

Το ίδιο κρύβεται επιµελώς και από όλα τα ντοκουµέντα των θε-
σµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου µία σειρά αρνητικά κοινω-
νικά φαινόµενα, όπως η εγκατάλειψη του σχολείου και η
κοινωνική περιθωριοποίηση, αναγορεύονται ως αιτίες της παιδι-
κής εγκληµατικότητας και όχι ως συµπτώµατα της σαπίλας του
συστήµατος που µε θέρµη υπηρετείτε.

Αρκεί, όµως, η πρόβλεψη µέτρων χωρίς την αναγκαία κα αντί-
στοιχη χρηµατοδότηση κρατικών κοινωνικών δοµών, όταν σή-
µερα είναι γνωστές και δεν αντιµετωπίζονται οι µεγάλες
ελλείψεις, όπως η υποστελέχωση των κοινωνικών υπηρεσιών που
σχετίζονται µε τα ζητήµατα των ανηλίκων; Αρκεί η θέσπιση έστω
ελάχιστων δικονοµικών εγγυήσεων για την προστασία των ανη-
λίκων, όταν αυτή δεν εντάσσεται σε µία συνολική αντεγκληµατική
πολιτική, µε ευθύνη του κράτους, που θα δίνει έµφαση στην πρό-
ληψη, στη διαπαιδαγώγηση και την οµαλή επανένταξη των πα-
ραβατών ανηλίκων στην κοινωνία;

Μια τέτοιου είδους αντιµετώπιση σίγουρα δεν χωράει στους
µηχανισµούς στάθµισης κόστους - οφέλους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ούτε µπορεί να γίνει ανεκτή σε ένα σύστηµα που στο
επίκεντρο έχει το καπιταλιστικό κέρδος και όχι την κάλυψη των
διευρυµένων λαϊκών αναγκών.

Αυτά τα συµφέροντα, λοιπόν, έρχεται να θωρακίσει και η δεύ-
τερη οδηγία για την καταπολέµηση της απάτης σε βάρος των
συµφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τυποποιώντας, µάλιστα,
µε ευρύτατες διατυπώσεις αξιόποινες πράξεις, εχθρικές για τα
συµφέροντα της Ένωσης, µε αυστηρότατες ποινές.

Είναι, µάλιστα, χαρακτηριστικό ότι επιχειρείται -και, µάλιστα,
µε σοβαρές ποινικές κυρώσεις- πέρα από τα πρόστιµα που ήδη
προβλέπονται, να προστατευτούν τα κεφάλαια που παρέχει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση στα κράτη-µέλη µε βάση τις κύριες πολιτικές
της κατευθύνσεις σε σχέση, για παράδειγµα, µε τις λεγόµενες
«επιλέξιµες δαπάνες», στερώντας, ουσιαστικά, ακόµα και την πα-
ραµικρή ευελιξία σε σχέση µε τη διαχείριση των σχετικών κον-
δυλίων.

Η υπεράσπιση, µέσω και της ποινικής νοµοθεσίας, των οικονο-
µικών συµφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι, βέβαια, δια-
δικασία απαραίτητη στο πλαίσιο του ενδοµονοπωλιακού
ανταγωνισµού. Αντίθετα, όχι µόνο δεν έχει ούτε πρόκειται να έχει
κανένα θετικό αποτέλεσµα ή όφελος για τους εργαζόµενους και
τα λαϊκά στρώµατα της χώρας µας και των άλλων κρατών-µελών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά αξιοποιείται για τη λήψη µέτρων
στην κατεύθυνση της ποινικοποίησης κάθε φωνής που αποκλίνει
από την υπεράσπιση αυτών των συµφερόντων για την καταστολή
του ίδιου του εργατικού λαϊκού κινήµατος, ενώ αξιοποιείται και για
περαιτέρω συλλογή και επεξεργασία προσωπικών δεδοµένων,
κάτι, βέβαια, που, όπως οµολογείτε στην αιτιολογική έκθεση, έχει
ήδη εισαχθεί στην ελληνική νοµοθεσία δυνάµει προηγούµενων
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οδηγιών. Είστε, βλέπετε, όλοι σας ιδιαιτέρως επιµελείς µαθητές
σε κάποια τέτοια θέµατα.

Αυτή τη λογική εξυπηρετεί και η ενσωµάτωση µιας ακόµη ευ-
ρωπαϊκής οδηγίας, που αφορά την επέκταση συµπεριφορών που
µπορούν να βαπτιστούν ως «σχετιζόµενες µε την τροµοκρατική
δραστηριότητα», επισύροντας βαρύτατες ποινικές καταδίκες.

Αυτού του είδους οι εξελίξεις δεν µπορεί παρά να προκαλούν
ανησυχία αν κανείς ανατρέξει στη διεθνή εµπειρία, όπου διαχρο-
νικά, µε το πρόσχηµα της απειλής της τροµοκρατίας, περνάνε
µία σειρά µέτρα που επεκτείνουν την καταστολή και αξιοποιούν-
ται για να ντυθεί µε το περίβληµα της αναγκαιότητας η περιστολή
των λαϊκών δικαιωµάτων και ελευθεριών.

Αυτή, άλλωστε, η προσπάθεια αποτυπώθηκε και στις πρόσφα-
τες αλλαγές του Ποινικού Κώδικα τόσο της Νέας Δηµοκρατίας
όσο και προηγούµενα του ΣΥΡΙΖΑ. Βέβαια, ο ΣΥΡΙΖΑ ως Αντιπο-
λίτευση έβγαινε στα κεραµίδια και διακήρυσσε την κατάργηση
του «τροµονόµου», αλλά τελικά τον ενίσχυσε εντάσσοντας και
νέες πράξεις, όπως το αδίκηµα της στρατολόγησης µελών ή της
δηµόσιας απειλής τέλεσης τροµοκρατικής πράξης και άλλες.

Αντίστοιχα, η Νέα Δηµοκρατία αφ’ ενός διατήρησε τις αντιδρα-
στικές αυτές αλλαγές και αφ’ ετέρου πρόσθεσε νέα διάταξη, εν-
τάσσοντας στον «τροµονόµο» το αδίκηµα της πραγµατοποίησης
ταξιδιού όταν εικάζεται ότι γίνεται µε σκοπό την εκπαίδευση για
την τέλεση τροµοκρατικών πράξεων.

Με αυτή την οδηγία τώρα πάτε ένα βήµα παρακάτω. Τυποποι-
είται ως αυτοτελές έγκληµα η διοργάνωση ή διευκόλυνση τρίτου
να ταξιδέψει αν κριθεί ότι αυτός είχε σκοπό τη διάπραξη κάποιας
τροµοκρατικής πράξης, ακόµα και στην περίπτωση που, τελικά,
δεν διαπραχθεί κάποιο αδίκηµα στη χώρα προορισµού. Αναρω-
τιόµαστε, αλήθεια, πού θα τελειώσει αυτό το γαϊτανάκι. Σε λίγο
θα διώκεται και η παρακολούθηση ταινίας που θεωρείται ότι έχει
τροµοκρατικό περιεχόµενο, όταν εικάζεται ότι τη βλέπουµε για
να ξεσηκώσουµε τις σύγχρονες µεθόδους.

Θα προσφερόταν για διαφόρων ειδών ευφυολογήµατα η διά-
ταξη αυτή, αν δεν ήταν, πράγµατι, βαθύτατα αντιδραστική και
επικίνδυνη, µία διάταξη που διευρύνει απαράδεκτα το αξιόποινο
ακόµα και για προπαρασκευαστικές πράξεις. Και, δυστυχώς, οι
σκέψεις αυτές δεν έχουν βγει από σενάριο αστυνοµικής ταινίας,
αλλά αποτελούν ήδη σκεπτικό καταδικαστικής απόφασης όπου
ένα ταξίδι στην Ισπανία αξιολογήθηκε ως ένδειξη ενοχής για εµ-
πλοκή σε τροµοκρατική οργάνωση. 

Ο κίνδυνος να αξιοποιηθούν τέτοιου είδους διατάξεις σε
βάρος του λαϊκού κινήµατος, δεν µπορεί να αγνοηθεί όταν είναι
γνωστή η προσπάθεια των οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης να
εντάξουν στον όρο «τροµοκρατία» κάθε ριζοσπαστική ή προ-
οδευτική σκέψη, που αµφισβητεί αυτό το σύστηµα. Είναι φανερή,
άλλωστε, η ανησυχία των κυρίαρχων τάξεων τόσο σε ευρωπαϊκό
επίπεδο, όσο, βέβαια, και στη χώρα µας, εν’ όψει των εργατικών
και λαϊκών αντιδράσεων που γνωρίζουµε ότι θα προκύψουν από
την πολιτική τους και ιδιαίτερα σήµερα που έχουµε ήδη εισέλθει
σε µία νέα περίοδο βαθιάς καπιταλιστικής οικονοµικής κρίσης.

Παίρνετε όλοι τα µέτρα σας για να θωρακιστείτε απέναντι στην
οργή των εργατικών και λαϊκών µαζών που δεν πρόκειται να δε-
χτούν να πληρώσουν τα σπασµένα και αυτής της κρίσης. Μήπως
δεν κάνατε το ίδιο και τα προηγούµενα χρόνια της κρίσης; Δεν
έφτανε ο ήδη πάνοπλος κατασταλτικός µηχανισµός που διαχρο-
νικά όλες οι κυβερνήσεις αξιοποίησαν για να στήσουν αγροτοδι-
κεία, µαθητοδικεία -πρώτος διδάξας το ΠΑΣΟΚ- να στήσουν
κατηγορητήρια σε βάρος συνδικαλιστών και άλλων διαδηλωτών,
στα οποία έχουν βαρύ βιογραφικό και τα στελέχη της σηµερινής
Κυβέρνησης, ήρθε µετά, ως καλύτερος µαθητής όλων, ο ΣΥΡΙΖΑ
να ποινικοποιήσει τις κινητοποιήσεις κατά των πλειστηριασµών,
αφήνοντάς το παρακαταθήκη στη Νέα Δηµοκρατία, που το αυ-
στηροποίησε για να µπορέσουν ανενόχλητα σήµερα οι τράπεζες
να βγάζουν µαζικά στο σφυρί τη λαϊκή κατοικία.

Είναι, µάλιστα, τέτοια η προσήλωσή σας σε αυτό το σκοπό, που
προνοείτε σήµερα, εξαιρώντας αυτά τα αδικήµατα από τη νέα -
για ακόµα µία φορά- ρύθµιση για παύση των ποινικών διώξεων που
εισάγετε, για µία σειρά άλλες, λιγότερο ενοχλητικές, αξιόποινες
συµπεριφορές. Τα έργα και οι ηµέρες όλων των κυβερνήσεων
είναι πολλές και δεν αφήνουν περιθώρια εφησυχασµού.

Κύριε Υπουργέ, φαίνεται ότι µε τον ίδιο περίεργο τρόπο που
τα πρωτόκολλα και οι περιορισµοί των ειδικών ισχύουν µε δια-
φορετική αυστηρότητα κατά περίπτωση, όπως, για παράδειγµα,
στη γνωστή περίπτωση των αεροπορικών εταιρειών όπου πρό-
σφατα µάθαµε ότι δεν υπάρχει ο παραµικρός κίνδυνος µετάδο-
σης του ιού όταν κάθεσαι σε ακριβώς διπλανή θέση στα
αεροπλάνα που θα ταξιδεύουν µε πληρότητα 100%, όπως, βέ-
βαια, ανοσία αναπτύσσεται και µέσα στις µεγάλες ξενοδοχειακές
µονάδες χάριν του θαύµατος του τουρισµού, µάλλον µε παρό-
µοιο τρόπο εµφανίζεται και εξαφανίζεται -και αυτή κατά περί-
πτωση- η αρµοδιότητα των Υπουργών να παρατείνουν τη θητεία
διοικητικών συµβουλίων, συνδικαλιστικών οργάνων και άλλων
σωµατείων για την αποφυγή του συνωστισµού που θα δηµιουρ-
γηθεί σε ενδεχόµενες αρχαιρεσίες.

Στο ερώτηµα που σας έθεσα στην επιτροπή, γιατί πεισµατικά
αρνείστε να ικανοποιήσετε το αίτηµα της Ένωσης Δικαστών και
Εισαγγελέων, όπως και των διοικητικών συµβουλίων των ενώ-
σεων δικαστών του Ελεγκτικού Συµβουλίου και των µελών του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους για παράταση της θητείας
τους µέχρι να καταστεί δυνατή και ασφαλής η διεξαγωγή των
αρχαιρεσιών τους, απαντήσατε ότι δεν έχετε τη σχετική αρµο-
διότητα, προσπαθώντας να υποβαθµίσετε το γεγονός. 

Αναρωτιόµαστε το εξής: Υπήρχε τέτοια έλλειψη αρµοδιότητας
και όταν η Κυβέρνηση, µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
της 14ης Μαρτίου, στο άρθρο 17, παρέτεινε τη θητεία των διοικη-
τικών οργάνων και συνδικαλιστικών οργανώσεων, καθώς και των
εργοδοτικών οργανώσεων, η οποία λήγει κατά τη διάρκεια ισχύος
των έκτακτων µέτρων για τον περιορισµό της διασποράς του κο-
ρωνοϊού; Επίσης, υπήρχε τέτοια έλλειψη αρµοδιότητας όταν µε
την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου της 30ης Μαρτίου, στο
άρθρο 58, η Κυβέρνηση παρέτεινε τη θητεία του Ελληνικού Ιδρύ-
µατος Πολιτισµού; Όταν µε την ίδια πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου παρατείνατε τη θητεία των διοικητικών και εποπτικών
συµβουλίων των αγροτικών συνεταιρισµών, αναγκαστικών συνε-
ταιριστών και ενώσεων αναγκαστικών συνεταιρισµών, του διοικη-
τικού συµβουλίου και των υπολοίπων οργάνων του Επιµελητηρίου
Εικαστικών Τεχνών Ελλάδος υπήρχε τότε τέτοια αρµοδιότητα;
Όταν παρατείνατε τη θητεία των καταστατικών οργάνων των
αθλητικών σωµατείων και ενώσεων, η αρµοδιότητα σας αυτή δεν
εξέλιπε;

Γιατί η αρµοδιότητά σας εξαντλείται µόνο στην περίπτωση της
Ένωσης Δικαστών; Μήπως γιατί µια τέτοια απόφαση έρχεται
κουτί στην οµάδα ορισµένων µελών του διοικητικού συµβουλίου,
που από τη µια βάζει διάφορα προσκόµµατα στη διεξαγωγή
εκλογών, ενώ αυτή είναι δυνατόν να γίνει, σύµφωνα και µε τις
οδηγίες του ΕΟΔΥ, που έχουν ήδη εξασφαλιστεί από το Προ-
εδρείο και, από την άλλη, αποφεύγουν σαν τον διάολο το λιβάνι
την παράταση της θητείας του διοικητικού συµβουλίου; Γιατί,
όπως χωρίς περιστροφές έχουν δηλώσει, αυτό που επιδιώκουν
είναι να οδηγηθεί σε λήξει η θητεία του νόµιµα εκλεγµένου και
µε ευρύτατη πλειοψηφία σηµερινού προεδρείου, ώστε να ζητή-
σουν τον διορισµό από το δικαστήριο δοτής διοίκησης, ελπίζον-
τας µε αυτόν τον τρόπο στον έλεγχο του προεδρείου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Πώς αλλιώς εξηγείται αυτή η κατά περίπτωση διαφοροποίηση,
αν όχι γιατί στοχεύει στη στήριξη αυτής της απαράδεκτης πρα-
ξικοπηµατικής αντικατάστασης του δηµοκρατικά εκλεγµένου
προεδρείου µε ένα άλλο περισσότερο φιλικό και πειθήνιο προς
την Κυβέρνηση;

Αυτού του είδους οι µεθοδεύσεις κάνουν για ακόµα µια φορά
ξεκάθαρο πόσο κενές περιεχοµένου είναι οι διακηρύξεις τόσο
της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και του ΣΥΡΙΖΑ και των άλλων αστι-
κών κοµµάτων που κυβέρνησαν παλιότερα, για δήθεν σεβασµό
της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης.

Σταµατήστε, λοιπόν, τη χιλιοπαιγµένη παράσταση, γιατί όλοι
σας υπήρξατε εραστές του ελέγχου όλων των αρµών της εξου-
σίας. Αυτή την εξουσία άλλωστε, εκτός των άλλων, προσπαθείτε
να θωρακίσετε από κάθε είδους τριγµούς, ενισχύοντας τους ποι-
νικούς και κατασταλτικούς µηχανισµούς απέναντι σε κάθε φωνή
διεκδίκησης και αµφισβήτησης αυτού του συστήµατος.
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Για τους λόγους, που αναφέραµε παραπάνω είµαστε αντίθετοι
επί της αρχής µε το παρόν νοµοσχέδιο. Θα τοποθετηθούµε ανα-
λυτικά και στην κατ’ άρθρον συζήτηση και για τις τροπολογίες
που καταθέσατε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία

Κοµνηνάκα.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική

Λύση, κ. Κωνσταντίνος Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Καληµέρα και καλή εβδοµάδα!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, την περασµένη

εβδοµάδα είχα αναφερθεί διεξοδικά από το Βήµα αυτό στην επί
της αρχής συζήτηση που είχαµε στην επιτροπή για τα βαρίδια
που βυθίζουν την ελληνική δικαιοσύνη στο χάος των πολιτικών
παρεµβάσεων και όχι µόνο. Είχα αναφερθεί σε µια σειρά σκαν-
δάλων,  αν θυµάστε, που κόλλησαν, αν θέλετε, τη ρετσινιά στον
θεσµό του δικαστηρίου.

Πριν τις εξελίξεις είχα κάνει µια αναφορά στη δική της Τοπα-
λούδη, πριν έλθει η απόφαση, πριν έλθουν οι αντιδράσεις, πριν
µιλήσει η εισαγγελέας κ.λπ.. Απλά είχα επιλέξει την υπόθεση
αυτή για να καταδείξω ακριβώς το πώς λειτουργεί αυτό το σάπιο
σύστηµα, που εκµεταλλεύεται κάποια νοµικά παράθυρα, κάποια
τρικ δικανικά, αν θέλετε, και καταφέρνει πολλές φορές να βγάζει
καθαρούς τους υψηλά ιστάµενους εντολείς του. 

Είχα κάνει λόγο τότε για δύο αµετανόητους δολοφόνους-βια-
στές, οι οποίοι είχαν το θράσος να χλευάζουν τη δικαιοσύνη, την
κοινωνία, επειδή έτσι απλά είχαν πλάτες. Λίγες ώρες µετά -και
εδώ είναι το συγκλονιστικό στοιχείο- ήρθε η αγόρευση της ει-
σαγγελέως που έχει όνοµα και πρέπει να το µάθει ο κόσµος το
όνοµά της. Είναι η κ. Αριστοτελεία Δόγκα.

Και τι είπε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Είπε κάτι εκπληκτικό:
«Ας επικρατήσει η δικαιοσύνη και ας χαθεί ο κόσµος όλος». Είναι
συγκλονιστικό αυτό που είπε, αν καταλάβατε τι είπε. 

Επαναλαµβάνω, κύριε Υπουργέ: «Ας επικρατήσει η δικαιοσύνη
και ας χαθεί ο κόσµος όλος». Δεν έχει ειπωθεί, δεν έχει ακουστεί
τέτοια φράση µε τόσο γιγαντιαία δύναµη ποτέ στο παρελθόν.
Είναι δέκα λέξεις που τα εµπεριέχουν όλα.

Και όταν ειπώθηκε αυτό, κύριε Υπουργέ, το «Ας επικρατήσει η
δικαιοσύνη και ας χαθεί ο κόσµος όλος», εδώ είµαστε και ζού-
σαµε µαζί αυτή την απροκάλυπτη επίθεση, την οποία δέχτηκε.
Και τι δεν έγινε; Δικηγόροι, δικηγορικός σύλλογος, ο Υφυπουρ-
γός παρά τω Πρωθυπουργώ, δηµοσιογράφοι πέσανε να τη φάνε.
Έπεσαν συντονισµένα σε µια γυναίκα εισαγγελέα για την αγό-
ρευσή της σε µια φρικτή υπόθεση άγριας δολοφονίας.

Μιλάµε για µια ωµή επέµβαση και εµείς έτσι το ερµηνεύουµε,
κύριε Υπουργέ. Δόθηκαν κάποιες εξηγήσεις. Δεν µας πείθουν ότι
ήταν προσωπική άποψη. Πρέπει ανά πάσα στιγµή να αντιλαµβα-
νόµαστε ποια θέση κατέχουµε και οι προσωπικές απόψεις καλό
είναι να µένουν στην άκρη.

Κύριε Υπουργέ, είναι απογοητευτικό το γεγονός ότι η ελληνική
δικαιοσύνη είναι σαν το φίδι. Τσιµπά τους ξυπόλυτους, τους
απροστάτευτους. Φυσικά και τα ισόβια και τα συν δεκαπέντε χρό-
νια δεν πρόκειται να µαλακώσουν τον πόνο των γονέων της Ελέ-
νης, όπως δεν µαλάκωσαν και τους γονείς του Βαγγέλη
Γιακουµάκη. Πέρασαν και εκεί πέντε χρόνια και οι γονείς του πέ-
ρασαν τα πάνδεινα. 

Η Ελένη και ο Βαγγέλης, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
ήταν δύο νέα παιδιά που βασανίστηκαν και δολοφονήθηκαν από
χέρια που ανήκαν σε κάποιους «µάγκες» και σε κάποιους «νταή-
δες» και, από ότι φαίνεται, και οι µεν και οι δε προσπάθησαν να
κουκουλώσουν κάποια πράγµατα.

Πάµε τώρα σε κάποια άλλα πράγµατα, κύριε Υπουργέ. Στη συ-
ζήτηση επί της αρχής σας είχα καταθέσει δύο έρευνες, δύο δια-
φορετικές µελέτες για το επίπεδο της δικαιοσύνης στη χώρα µας.
Τα λέµε µεταξύ µας, δεν είναι καθόλου κολακευτικά τα αποτελέ-
σµατα. Είναι µαύρο χάλι, να σας πω την αλήθεια, τα αποτελέσµατα.

Όµως, επειδή, κύριε Υπουργέ, ο φούρναρης -και ο βουλευτής
ή ο δηµοσιογράφος- πρέπει να πουλάει φρέσκα ψωµιά, έτσι ανα-
ζήτησα πρόσφατες µελέτες για τη δικαιοσύνη, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. 

Είναι µια µελέτη του 2019, µια ιδιαιτέρως ενδιαφέρουσα
έρευνα, κύριε Υπουργέ, από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το γνω-
στό ευρωβαρόµετρο, που αφορά στη χώρα µας. Η έρευνα αυτή
διενεργήθηκε το 2019 αναφορικά µε τις απόψεις των Ελληνίδων
και των Ελλήνων για το κράτος δικαίου, για την ισότητα των πο-
λιτών έναντι του νόµου, για τη διάκριση των εξουσιών, τη δια-
φθορά και, φυσικά, για τη λειτουργία των µέσων µαζικής
ενηµέρωσης.

Από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, λοιπόν, το ευρωβαρόµετρο τα
στοιχεία είναι βασανιστικά. Το 97% των Ελλήνων θεωρούν ότι
υπάρχει ζήτηµα µε την ισότητα απέναντι στον νόµο, το 97% θέλει
απαραίτητα βελτίωση στον τοµέα της αυθαιρεσίας και ειδικό-
τερα στο να λαµβάνονται αποφάσεις από τις δηµόσιες αρχές
χωρίς ευνοιοκρατία ή διακρίσεις, το 99% θέλουν οι δικαστές να
είναι ανεξάρτητοι από πολιτικά ή οικονοµικά συµφέροντα και
µόλις το 2% των Ελλήνων συµπολιτών µας θεωρεί ότι η κατά-
σταση στην Ελλάδα είναι µια χαρά στον τοµέα αυτόν. Το 94% -
την έκθεση αυτή θα την καταθέσω, όπως και τις προηγούµενες
στα Πρακτικά- θέλει τα µέσα και οι δηµοσιογράφοι -εδώ γελάµε-
να µπορούν να επικρίνουν την Κυβέρνηση ή τα µεγάλα οικονο-
µικά συµφέροντα χωρίς κίνδυνο εκφοβισµού. Ξανά γελάµε εδώ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής

Σας έχω πει ξανά, κύριε Υπουργέ, ότι δεν ευθύνεστε εσείς για
αυτή την κατάσταση. Όµως, σήµερα φέρνετε ένα νοµοσχέδιο
στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Λέω ξανά ότι δεν ευθύνεστε εσείς για
την κατάσταση αυτή. Λέω, όµως, ξανά ότι φέρνετε ένα νοµοσχέ-
διο και έχετε την ευκαιρία µέσα από τη νοµοθεσία να βελτιώσετε
την κατάσταση. 

Και εσείς αντ’ αυτού τι κάνετε; Αλλάζετε καθόλου τη συνταγή,
κύριε Υπουργέ; Δεν την αλλάζετε. Και θα σας το αποδείξω µε
επιχειρήµατα ότι δεν την αλλάζετε. 

Όσο και να προσπαθείτε να καµουφλάρετε µε λάθρο τρόπο -
δεν είναι καθόλου τυχαία η επιλογή της λέξης- άρθρα και παρα-
γράφους -αυτά επιχειρείτε να κάνετε- εµείς, επειδή µιλάµε τη
γλώσσα της αλήθειας, και σήµερα θα τα αποκαλύψουµε όλα.

Λέτε ότι µας το επιβάλλει η Ευρώπη. Με προπέτασµα καπνού
τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες πρέπει να ενσω-
µατωθούν στο Ελληνικό Δίκαιο, φτιάχνετε νόµους αντίθετους
από τις εθνικές ανάγκες της πατρίδας µας, νόµους που χίλια
χρόνια να τους φέρνετε, κύριε Υπουργέ, χίλια χρόνια θα τους κα-
ταψηφίζουµε.

Και εξηγούµαι: Το νοµοσχέδιο περιέχει ευνοϊκές διατάξεις για
τα δικαιώµατα των ανήλικων κατηγορουµένων ή υπόπτων. Γιατί,
όµως, πρέπει να βαφτίζουµε «ανήλικους» κάποιους που αδυνα-
τείτε να διαπιστώσετε αν είναι όντως ανήλικοι ή όχι; Μα, σε ποια
χώρα ζούµε και τους βαφτίζουµε όλους «ανήλικους»; 

Ή µήπως περιµένατε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν θα καταλαβαί-
ναµε ότι φωτογραφίζετε τους λαθροµετανάστες που έχουν ει-
σέλθει -και εισέρχονται συνέχεια, καθηµερινά- στη χώρα µας που
µε κάποιο µαγικό τρόπο γίνονται ανήλικοι; Τον τρόπο τον ξέρετε
πάρα πολύ καλά, σας τον είπα και τις προάλλες, µπαίνουν, σχί-
ζουν τα χαρτιά τους, αγνώστου ηλικίας, προέλευσης και λοιπά
και λοιπά.

Υποστηρίζετε, αλήθεια, όπως λέτε στην αιτιολογική έκθεση,
το συµφέρον της πατρίδας µας, όταν µε το άρθρο 17 του νοµο-
σχεδίου, κύριε Υπουργέ, υιοθετείτε την επιµόρφωση αυτών που
έρχονται σε επαφή µε τον ανήλικο; Έτσι υπηρετείτε το συµφέρον
της πατρίδας; Για ποια επιµόρφωση µιλάµε; Θα µου πείτε, τι πρό-
βληµα υπάρχει; Θα σας πω εγώ τώρα τι πρόβληµα υπάρχει και
να ανατρέξετε όλοι οι συνάδελφοι εδώ στο άρθρο 17 παράγρα-
φος 3, για να µιλάµε µε αποδείξεις.

Δεν γράφει, λοιπόν, το άρθρο 17 παράγραφος 3 ότι µέσω των
δηµοσίων υπηρεσιών ή της χρηµατοδότησης οργανώσεων υπο-
στήριξης ανηλίκων ενθαρρύνονται τέτοιες πρωτοβουλίες; Όλοι
µέσα, Έλληνες νοµίµως διαµένοντες, αλλοδαποί, αλλά εσχάτως
και λαθροµετανάστες. 

Και ποιες οργανώσεις είναι αυτές που θα χρηµατοδοτήσετε;
Ποιες είναι αυτές οι οργανώσεις; Ποιες είναι οι οργανώσεις που
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πρωτοστατούν στην προστασία των ανηλίκων; Ποιες είναι αυτές
οι οργανώσεις; Εδώ βρωµάει ΜΚΟ, δεν το συζητάµε, αυτές θα
αναλαµβάνουν να προασπίζουν τα δικαιώµατα των ανήλικων
αγνώστων στοιχείων που εισέρχονται παράνοµα στη χώρα µας.
Αυτές θα χρηµατοδοτήσετε. Αυτό λέει, λοιπόν, το άρθρο 17 πα-
ράγραφος 3. 

Εδώ προσπαθούµε να τις κλείσουµε, προσπαθούµε να τις κα-
ταγράψετε, προσπαθούµε να τις περιορίσουµε και εµείς νοµο-
θετούµε µέσα εδώ να τις χρηµατοδοτούµε κιόλας, δίνοντάς τους
ρόλο για να µπορούν να αναλαµβάνουν και τους ανήλικους πα-
ράνοµους ευρισκόµενους στη χώρα µας, µε χρήµατα των Ελλή-
νων και όχι ευρωπαϊκά, όπως διαδίδετε.

Πάµε παρακάτω, κύριε Υπουργέ. Το νοµοσχέδιό σας έχει δια-
τάξεις που υποστηρίζουν τα θύµατα εγκληµάτων βίας. Προβλέ-
πει µεταξύ άλλων δικαίωµα αποζηµίωσης αυτών. Θετικό, κατ’
αρχάς, το είπαµε και εµείς. Όµως, στο καθεστώς αυτοπροστα-
σίας προσθέτετε όλους τους ανήλικους που έχουν την κατοικία
ή τη συνήθη διαµονή στη χώρα µας ή είναι κάτοικοι τρίτου κρά-
τους για συγκεκριµένα αδικήµατα. Για το πούµε απλά, να µην
µπερδευόµαστε και να καταλαβαίνει ο κόσµος τι λέµε: Όλοι όσοι
µπαίνουν παράνοµα στη χώρα µας και εισβάλλουν στη χώρα µας
και θα είναι προνοµιούχοι ως ανήλικοι και θα τους αποζηµιώ-
νουµε κιόλας. Πώς; Θα τον βρουν τον τρόπο οι ΜΚΟ, θα σας πω
εγώ.

Θα τους δασκαλεύουν οι ΜΚΟ, κύριε Υπουργέ, θα ισχυρίζονται
ότι είναι θύµατα βίας και έτσι θα έχουµε µια ωραία «win-win» κα-
τάσταση. Και αυτοί θα παίρνουν τα χρήµατά τους και οι ΜΚΟ θα
παίρνουν το χαρτζιλίκι τους και όπως λέει και ο άσπονδος φίλος
µας, «καζάν-καζάν», κύριε Υπουργέ. 

Και όλα αυτά τα ωραία τα έχετε σε ψιλά γράµµατα. Εκεί είναι
λίγο ύποπτο, σε ψιλά γράµµατα, µε παραποµπές, µε άρθρα, µε
δικανικά κολπάκια, δεν είναι ξεκάθαρα. Πρέπει να ρίξουµε πολύ
φως πάνω στα µικρά-µικρά, για να δούµε τι κρύβεται πίσω από
αυτά, όχι εσείς, κρύβεται γενικά µε «αι». 

Αυτό δεν είναι ενσωµάτωση ευρωπαϊκής οδηγίας στην ελλη-
νική έννοµη τάξη, κύριε Υπουργέ, είναι µια καταστρατήγηση του
δικαίου και των εθνικών συµφερόντων.

Πάµε και στα επόµενα. Χαρίζετε απλόχερα παραγραφές εγ-
κληµάτων και ποινών µε αιτιολογία, λοιπόν, την αποσυµφόρηση
των δικαστηρίων, αλλά για τους ανθρώπους -το ξαναείπα και θα
το ξαναπώ- που χάνουν τα σπίτια τους και στην απελπισία τους
επάνω προσπαθούν να το εµποδίσουν αυτό, να βγει στο σφυρί
το σπίτι τους και να το χάσουν και εµπλέκονται µε τον νόµο, δεν
έχετε καµµία ευαισθησία. Αυτούς δεν τους απαλλάσσετε. Για
τους ιερείς δεν τολµώ καν να ρωτήσω ποια είναι η στάση σας.

Φάκελος «νοµική βοήθεια»: Τεράστιος φάκελος. Πολύ ζουµί
εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ φούµο για να το καµου-
φλάρετε το σχέδιο, όπως και τα υπόλοιπα. Άλλα έλεγε η οδηγία,
άλλα µαγειρέψατε εσείς. Σας το απέδειξα στην περασµένη επι-
τροπή, τα χαρτιά είναι εδώ. Τι έλεγε η ευρωπαϊκή οδηγία και τε-
λικώς τι φέρνουµε εµείς σήµερα εδώ; Κοινώς, «µε λένε Ρίζο και
όπως θέλω θα γυρίζω». Πάλι εξισώνετε τους Έλληνες και νοµί-
µως διαµένοντες στη χώρα και άλλους, λοιπόν, ανθρώπους, ανι-
θαγενείς, που νοµίµως, όµως, διαµένουν στη χώρα, µε τους
λαθροµετανάστες για να έχουν δωρεάν νοµικές υπηρεσίες στα
µπλεξίµατα µε τον νόµο. Μπαίνει, λοιπόν, παράνοµα, χωρίς χαρ-
τιά, είναι σχεδόν βέβαιο ότι θα µπλέξει σε παρανοµίες, του πα-
ρέχουµε και δωρεάν βοήθεια, για να ξεµπλέξει από τις
παρανοµίες που ο ίδιος κάνει εδώ µέσα. Μάλιστα! 

Φυσικά, τους επενδυτές ξέρατε να τους συµπεριλάβετε στον
νόµο κανονικά, τους πολύτεκνους και τους τρίτεκνους γιατί δεν
τους δίνετε δωρεάν; Δώστε δωρεάν και ας έχει εισόδηµα! Τιµά
την ελληνική οικογένεια, µπορεί να έχει τρία παιδιά. Τι πάει να
πει 1.000 ευρώ το παιδί; Δώστε δωρεάν νοµική βοήθεια σε πο-
λύτεκνες οικογένειες! Τι θα γίνει; Θα ρίξουµε τη χώρα στα βρά-
χια; Θα καταστραφούµε οικονοµικά, άµα έχουµε αυτή την
παροχή στους πολύτεκνους; Τίποτα από όλα αυτά!

Για τους λαθροµετανάστες, όµως, κύριε Υπουργέ, δόξα έχει
ο θεός, δεν το χωράει ο νους µας πραγµατικά. Στους Έλληνες
εξαντλείτε την αυστηρότητα του νόµου και στους παράνοµους
αλλοδαπούς µοιράζετε απλόχερα προνόµια και δικαιώµατα. 

Ξαναρωτάω: Αυτό σηµαίνει για εσάς προώθηση εθνικών συµ-
φερόντων, όπως λέτε µέσα στην αιτιολογική; Να είστε σίγουροι
ότι δεν µπορείτε να κρυφτείτε από τους Έλληνες και ότι είµαστε
εδώ για να προασπίζουµε τα συµφέροντα της Ελλάδος και των
Ελλήνων, αλλά και για να µεταφράζουµε ό,τι γράφεται -είτε µε
έψιλον είτε µε άλφα γιώτα- µε ψιλά γράµµατα, κύριε Υπουργέ,
µέσα στα νοµοσχέδια που φέρνετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Χήτα, για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του ΜέΡΑ25 κ. Μπα-
καδήµα Φωτεινή.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτη µέρα συ-

ζήτησης στην Ολοµέλεια του νοµοσχεδίου που εισάγει το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης, µε το οποίο ενσωµατώνει στην ελληνική
νοµοθεσία αρκετές –πέντε- ευρωπαϊκές οδηγίες, κυρώνει ένα
µνηµόνιο συνεργασίας µεταξύ του ελληνικού και του κυπριακού
Υπουργείου Δικαιοσύνης, αλλά φέρνει και µια πληθώρα λοιπών
διατάξεων, ορισµένων εξ αυτών αρκετά προβληµατικών και φυ-
σικά, για µία ακόµη φορά, όπως είπα και στην επιτροπή, µε
πλήρη καταπάτηση της αρχής της καλής νοµοθέτησης, που
ευαγγελίζεται από την αρχή η Κυβέρνηση. 

Και αυτό γιατί η πλειονότητα των προτεινόµενων διατάξεων
δεν τέθηκε σε καµµία διαβούλευση και δυστυχώς -αν και θα
έπρεπε- τουλάχιστον ειδικά σε ό,τι αφορά τις διατάξεις κατάρτι-
σης και στελέχωσης των δικαστικών λειτουργών, δεν έρχεται ως
κοµµάτι ενός ολοκληρωµένου σχεδίου αναβάθµισης παρά µόνο
ως αποσπασµατικές διατάξεις.

Ήδη τοποθετήθηκα µε λεπτοµέρεια στα άρθρα στις συνεδριά-
σεις της αρµόδιας επιτροπής, όπως θα έχω την ευκαιρία να κάνω
και την Πέµπτη στη δεύτερη ηµέρα συζήτησης. Ως εκ τούτου,
σήµερα θα προχωρήσω σε µία εισαγωγική τοποθέτηση, αγγίζον-
τας ακροθιγώς µόνο ορισµένα σηµεία του υπό συζήτηση σχεδίου
νόµου.

Προβληµατισµό, κατ’ αρχάς, µας έχει προκαλέσει το πρώτο
µέρος που περιέχει διατάξεις αναφορικά µε τους ανήλικους ύπο-
πτους ή κατηγορούµενους, µε µερικές διατάξεις να αφορούν τον
ασκούντα γονική µέριµνα, µία θέση που µπορεί να καλυφθεί από
εκπρόσωπο δηµοσίου ή ιδιωτικού φορέα, την ατοµική αξιολό-
γηση που θα έπρεπε -θεωρούµε- απαρέγκλιτα να γίνεται από
εξειδικευµένους παιδοψυχίατρους και παιδοψυχολόγους προερ-
χόµενους από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, την ψηφιακή κατα-
γραφή, τη µαγνητοσκόπηση που ίσως να λειτουργεί, όπως µας
είπαν οι φορείς, προς όφελος του ανηλίκου, όπως ακούσαµε σε
προηγούµενη συνεδρίαση στην ακρόαση φορέων. 

Όµως, ακόµη διατηρούµε επιφυλάξεις αναφορικά µε το κατά
πόσο αυτές οι διατάξεις, έτσι όπως µας έχουν δοθεί, δηµιουρ-
γούν πράγµατι ένα στενό πλαίσιο προστασίας της προσωπικό-
τητας του παιδιού και διαφυλάττουν το βέλτιστο συµφέρον του. 

Το τρίτο µέρος στοχεύει στην ενσωµάτωση της οδηγίας
2017/541 για την καταπολέµηση της τροµοκρατίας. Αξίζει να ση-
µειωθεί πως η συγκεκριµένη οδηγία υιοθετήθηκε τον Μάρτιο του
2017 εγκολπώνοντας και ενσωµατώνοντας, πέρα από τις επιδιώ-
ξεις της στον τοµέα αυτό, αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφα-
λείας του ΟΗΕ και άλλες σχετικές συµβάσεις, οι οποίες
απέρρεαν από τη νέα ευρωπαϊκή ατζέντα για την ασφάλεια του
2015 - 2020, η οποία παρουσιάστηκε το 2015 και προέβλεπε ως
προτεραιότητα την αναθεώρηση της απόφασης-πλαίσιο 475 του
2002 για την καταπολέµηση της τροµοκρατίας.

Με τις διατάξεις, λοιπόν, του τρίτου µέρους µεταξύ άλλων ποι-
νικοποιούνται τα ταξίδια για σκοπούς που συνδέονται µε την τρο-
µοκρατία, η χρηµατοδότηση, διοργάνωση και διευκόλυνση
τέτοιων ταξιδιών, η παροχή και παρακολούθηση εκπαίδευσης για
σκοπούς που συνδέονται µε την τροµοκρατία, η παροχή κεφα-
λαίων για την τέλεση τροµοκρατικών πράξεων, η στρατολόγηση,
η δηµόσια υποκίνηση σε τέλεση τροµοκρατικού εγκλήµατος
µέσω του διαδικτύου ή άλλων µέσων, η συνέργεια, η ηθική αυ-
τουργία και η απόπειρα τέλεσης τροµοκρατικού εγκλήµατος.
Επίσης, επεκτείνεται η δικαιοδοσία των δικαστηρίων αναφορικά

13122 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µε την εκδίκαση ποινικών αδικηµάτων, που προβλέπονται στον
περί καταπολέµησης της τροµοκρατίας νόµο, ρυθµίζεται η
φραγή πρόσβασης σε υλικό που αποτελεί δηµόσια υποκίνηση
διάπραξης αδικηµάτων τροµοκρατίας στο διαδίκτυο, καθώς και
η αφαίρεση τέτοιου υλικού, ενώ αυξάνονται οι χρηµατικές ποινές
που επισύρουν τα αδικήµατα της συµµετοχής σε τροµοκρατική
οργάνωση, της παροχής υποστήριξης, της υποκίνησης διάπρα-
ξης του αδικήµατος της τροµοκρατίας και της στρατολόγησης.

Όσον αφορά το σηµαντικότατο θέµα της νοµικής βοήθειας,
ζητήσατε, κύριε Υπουργέ, την Παρασκευή να λάβετε τις προτά-
σεις µας. Έχετε λάβει, λοιπόν, και τις δικές µας. Ως εκ τούτου,
αναµένουµε να δούµε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις στις οποίες
θα προχωρήσετε επί του θέµατος και να τοποθετηθούµε εκ νέου
την Πέµπτη.

Προς το παρόν, σε ό,τι αφορά τη νοµική βοήθεια, θα αρκεστώ
να επαναλάβω αυτό, που δήλωσα και την Παρασκευή στη δεύ-
τερη ανάγνωση του νοµοσχεδίου. Για εµάς, το ΜέΡΑ25, θα πρέ-
πει όλοι οι πολίτες να έχουν πρόσβαση στη νοµική βοήθεια, ώστε
ακόµη και εκείνοι που είναι ασθενέστεροι να µπορούν να αναζη-
τήσουν το δίκιο τους ή να έχουν υπεράσπιση αν παραστεί
ανάγκη. 

Δυστυχώς, στις µέρες µας τα τελευταία δέκα χρόνια οι δυσχε-
ρείς οικονοµικές συνθήκες που έχουν οδηγήσει σε µειώσεις µι-
σθών, συντάξεων, ατοµικού και οικογενειακού εισοδήµατος
χειροτερεύουν διαρκώς την κατάσταση για πολλούς συµπολίτες
µας. Ως εκ τούτου, θα πρέπει νοµοθετικά εµείς να λάβουµε όλες
εκείνες τις απαραίτητες πρωτοβουλίες, ώστε οι ασθενέστεροι να
µη µετατραπούν σε πολίτες δεύτερης κατηγορίας που, αν χρει-
αστεί, θα µείνουν χωρίς συνήγορο, απλώς και µόνο γιατί δεν
έχουν την οικονοµική δυνατότητα να καλύψουν το κόστος. Και
αυτό, λαµβάνοντας πάντα φυσικά τα απαραίτητα µέτρα ώστε να
λαµβάνουν τελικά τη νοµική βοήθεια µόνο εκείνοι που τη χρει-
άζονται και φυσικά µε στόχο οι δικηγόροι που προσφέρουν τις
υπηρεσίες τους στο πλαίσιο αυτό να λαµβάνουν και εκείνοι την
αµοιβή τους εντός ενός εύλογου χρονικού πλαισίου και όχι µετά
από δύο χρόνια, όπως συµβαίνει σήµερα, πράγµα που λειτουργεί
αποτρεπτικά. Έτσι, πολλοί δικηγόροι δεν θέλουν να µπουν στην
κατάσταση συνηγόρων νοµικής βοήθειας, γνωρίζοντας πως θα
δαπανήσουν ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα και θα πληρωθούν σε
δύο χρόνια.

Θα θέλαµε, επίσης, να δείτε ξανά το παράβολο των αιτήσεων
για την αποζηµίωση των θυµάτων εγκληµάτων βίας, το οποίο, αν
και µειώνεται στο µισό, θεωρούµε πως δεν είναι αρκετό και πως
µε δεδοµένη την ιδιαίτερη φύση των εγκληµάτων αυτών, θα
έπρεπε να µειωθεί ακόµη περισσότερο.

Όπως δηλώσαµε και την Παρασκευή, κρίνουµε ως προβληµα-
τική και την αύξηση κόστους προσφυγής στη δικαιοσύνη µε τις
προβλεπόµενες αλλαγές στο θέµα της οµοδικίας, γεγονός που
είναι τελικά πιθανό να αποτρέψει συµπολίτες µας να αναζητή-
σουν το δίκιο τους.

Κλείνοντας, µια και θα έχουµε τη δυνατότητα να αναφερθούµε
µε πολύ περισσότερες λεπτοµέρειες στη δεύτερη µέρα της συ-
ζήτησης επί των άρθρων, θα επανέλθω και σήµερα στο θέµα του
άρθρου 62 και της τρίτης παραγράφου αυτού.

Κύριε Υπουργέ, την Παρασκευή σάς έθεσα κάποια ερωτήµατα
στα οποία, δυστυχώς, δεν µου απαντήσατε. Έψαξα, λοιπόν, λίγο
παραπάνω το θέµα και διαπίστωσα ότι δυστυχώς αντιµετωπίζετε
το θέµα της νοµιµότητας επιλεκτικά. Και αυτό το λέω, γιατί µε το
άρθρο 72 του σχεδίου νόµου που θα κληθούµε να ψηφίσουµε ή
όχι την Πέµπτη παρατείνετε τον πίνακα των ειρηνοδικών του
2016. Αλήθεια όµως, πριν προχωρήσετε σε αυτή την πρόβλεψη,
αναρωτηθήκατε, ψάξατε, µπορείτε να µας πείτε πόσοι δεν πήγαν
τότε στο προφορικό µέρος του διαγωνισµού; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Έντεκα
άνθρωποι. Είναι όλα γνωστά! 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Τριακόσιοι τριάντα τέσσερις, κύριε
Υπουργέ. Και θα καταθέσω στα Πρακτικά τον σχετικό πίνακα.  

Επίσης, παρατείνατε µε την ΚΥΑ µε αριθµό 124 πριν δύο µήνες
τον πίνακα των επιτυχόντων του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους. Ξέρετε πόσοι δεν πήγαν τότε στα προφορικά; Έξι. Θα κα-
ταθέσω στα Πρακτικά τόσο την ΚΥΑ όσο και τους σχετικούς

πίνακες. Ωστόσο, δεν παρατείνετε τον πίνακα επιτυχόντων στη
Σχολή Δικαστών, επειδή δεν πήγαν δώδεκα άτοµα στα προφο-
ρικά. Γιατί αλήθεια, αναρωτιέµαι. Ο κ. Σεβαστίδης την περασµένη
Πέµπτη µας είπε ότι γίνεται να τους πάρετε. Αλήθεια, ούτε οι δι-
καστές γνωρίζουν από νοµιµότητα και προτρέπουν και εκείνοι να
κάνουµε κάτι που δεν είναι νόµιµο; Κι όµως, παρ’ όλα αυτά εσείς
επιµένετε και δεν µας προσκοµίζετε και τη γνωµοδότηση που
αναφέρει το έλλειµµα νοµιµότητας.

Κύριε Υπουργέ, όπως εµείς το βλέπουµε, πρακτικά υπάρχουν
οι εξής επιλογές: Είτε θα αποσύρετε το άρθρο 72 µένοντας
χωρίς ειρηνοδίκες και θα ακυρώσετε την ΚΥΑ 124 µένοντας
χωρίς δικαστικούς πληρεξουσίους στο Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους ή θα αλλάξετε την παράγραφο 3 του άρθρου 62 και θα
πάρετε τους επιτυχόντες του εικοστού έκτου διαγωνισµού.

Την περασµένη Πέµπτη, εδώ ήµασταν όλοι, µας είπατε ότι χρή-
µατα υπάρχουν. Θέµα νοµιµότητας δεν υφίσταται, αλλιώς θα
έπρεπε να ακυρώσετε και όλους τους προηγούµενους πίνακες.
Και ειλικρινά δεν υπάρχει ούτε εύλογη ούτε ορθή δικαιολογία για
να µην το κάνετε, εκτός αν υπάρχει κάποια άλλη δικαιολογία, την
οποία πραγµατικά θα είµαστε εδώ για να την ακούσουµε όλοι µε
πολύ µεγάλο ενδιαφέρον. Μόνο µη µας πείτε ότι οι θέσεις των
δικαστών είναι πενήντα ή ότι οι υπολειπόµενοι επιτυχόντες είναι
σαράντα τρεις και άρα, αυτό συνιστά πρόβληµα. Αφού θα παίρ-
νατε και τους πενήντα από επόµενο διαγωνισµό, µπορείτε να πά-
ρετε τους πενήντα τρεις που είναι ήδη στον πίνακα διορισθέντων
και στο σχετικό ΦΕΚ και να αυξήσετε κατά επτά τους δικαστές
στον επόµενο διαγωνισµό. Υπάρχει ευελιξία και το ξέρετε πολύ
καλά, κύριε Υπουργέ. Είναι τόσο απλό και ήρθε πραγµατικά η
στιγµή να αποδείξετε έµπρακτα πόσο θέλετε να βελτιώσετε την
κατάσταση στα ελληνικά δικαστήρια.

Ήδη καταθέσαµε στην επιτροπή σχετική τροπολογία, την
οποία και θα καταθέσουµε εκ νέου την Πέµπτη και αναµένουµε
είτε να την κάνετε δεκτή είτε να µας πείτε γιατί επιλέγετε να µην
κάνετε το ορθό, το λογικό και νόµιµο.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, θα το καταψηφίσουµε επί της
αρχής και θα είµαστε εδώ την Πέµπτη να µιλήσουµε αναλυτικά
για όλα τα επιµέρους άρθρα.

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Μπακαδήµα κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κυρία Μπακαδήµα και για την τήρηση του χρόνου. 
Τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στον κα-

τάλογο των οµιλητών. Πρώτος είναι ο κ. Βασίλειος Οικονόµου. 
Ορίστε, κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να

µιλήσω από τη θέση µου, γιατί αυτό το αόρατο κουβούκλιο µου
δηµιουργεί δυσφορία. Θα προτιµήσω, λοιπόν, την άνεση που µου
δίνουν τα έδρανα. 

Πολλές φορές το αυτονόητο σε αυτή τη χώρα είναι όντως µια
πολύ δηµιουργική άσκηση, για την οποία πρέπει να αρχίσουµε
να εξασκούµεθα. Επίσης, πιστεύω ότι είναι και πολύ φιλοπρόοδη
πολιτική το να δηµιουργούµε, να λειτουργούµε και να ασκούµε
το αυτονόητο.

Η ενσωµάτωση οδηγιών που φέρνει σήµερα το Υπουργείο θα
ήταν ίσως µια απλή διαδικασία αν αυτά τα οποία εισηγούνται
είναι αυτονόητα και νοµίζω ότι όλες οι πολιτικές πτέρυγες δεν
θα µπορούσαν παρά να οµονοήσουν επί του θέµατος. Εγώ δεν
συµµετείχα στην επιτροπή για να ξέρω όλη τη συζήτηση που
αναπτύχθηκε, Όµως, παίρνοντας το θάρρος να κάνω την τοπο-
θέτησή µου σήµερα, γιατί θέλω να θέσω κι άλλα ζητήµατα, πραγ-
µατικά άκουσα µε απορία τους εισηγητές των αντιπολιτευόµενων
κοµµάτων να ασκούν µικροκοµµατική και µικροπολιτική τοποθέ-
τηση και κριτική πάνω σε διατάξεις πολύ καθαρές και αυτονόη-
τες. Δηλαδή από το να καταψηφίσουµε επί της αρχής την
ενσωµάτωση των οδηγιών σ’ αυτή τη χώρα, πρέπει να αρχίσουµε
να ψαχνόµαστε τι πραγµατικά θέλουµε να κάνουµε και ποιον
δρόµο θέλουµε να ακολουθήσουµε.
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Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι είστε ένα πρόσωπο πολιτικό που
στον χώρο του Υπουργείου Δικαιοσύνης έχετε επιτελέσει αυτόν
τον τελευταίο χρόνο ένα πολύ σπουδαίο έργο. Η όλη πολιτική
προσέγγισή σας νοµίζω ότι δηµιουργεί νέα δεδοµένα για τον
χώρο της δικαιοσύνης.

Κάποιοι ίσως –και το λέω και ως δικηγόρος- θα προτιµούσαν
ή θα ήθελαν έναν ειδικό επί του θέµατος. Εγώ είµαι πάντα οπα-
δός στις πολιτικές ηγεσίες να υπάρχουν πολιτικά πρόσωπα. Και
υπό αυτή την έννοια, λοιπόν, καταλαβαίνετε ότι εγώ ως εκπρό-
σωπος της Ανατολικής Αττικής αλλά και ως ένας Βουλευτής ο
οποίος επί σειρά ετών προσπαθεί να βρει λύσεις σε αυτονόητα
πράγµατα και θέµατα, µε έκπληξή µου είδα την ανταπόκρισή σας
σε ένα πάγιο, διαχρονικό ζήτηµα δεκαετιών που αφορά τον χώρο
της δικαιοσύνης, εµµέσως ουσιαστικά πλέον.

Εκπλήξατε όχι µόνο εµένα αλλά και όλη την Περιφέρεια της
Ανατολικής Αττικής και ειδικά την περιοχή του Ωρωπού, όταν στο
κλασικό αίτηµα που πενήντα χρόνια τώρα µπαίνει να αποδοθούν
οι ιστορικές φυλακές του Ωρωπού εις την τοπική αυτοδιοίκηση
και εις την τοπική κοινωνία του Ωρωπού ανταποκριθήκατε λει-
τουργώντας αυτονοήτως, ότι δηλαδή φυσικά δεν µπορούν να ξα-
ναδηµιουργηθούν οι παλαιές αγροτικές φυλακές Ωρωπού, όπου
πολύ εµβληµατικά πρόσωπα φυλακίσθηκαν εκεί παραδείγµατος
χάριν Μίκης Θεοδωράκης –εξ ου και το γνωστό άσµα-, Λεντάκης,
Φλωράκης, δηλαδή πρόσωπα τα οποία πρωταγωνίσθησαν στην
πολιτική ζωή του τόπου από τη µεριά της Αριστεράς.

Όµως, όπως καταλαβαίνετε, έχουν αλλάξει οι συνθήκες και νο-
µίζω ότι θα ήταν πολύ περίεργο να θεωρήσει κάποιος ότι αυτές
οι φυλακές θα ξαναναστηθούν. Το πιο λογικό ήταν να αποδοθούν
εις τον δήµο και εις την τοπική κοινωνία. Ε, λοιπόν, αυτό πενήντα
χρόνια προσπαθούσαµε να το εξηγήσουµε και να το συζητή-
σουµε και βρέθηκε ένα πολιτικό πρόσωπο που διοικεί τον χώρο
της δικαιοσύνης και το αντελήφθη. 

Νοµίζω ότι είναι σε εξέλιξη τα πράγµατα. Δεν θα επιµείνω και
δεν θα συνεχίσω τη συζήτηση επ’ αυτού. Όµως, το φέρνω ως
παράδειγµα και εσείς θα κάνετε ανακοινώσεις όταν είστε έτοιµοι.
Νοµίζω ότι είστε ως προς αυτόν τον σκοπό σχεδόν έτοιµοι και
θεωρώ ότι η δικιά σας συµβολή, αυτόν τον τελευταίο χρόνο, είναι
σηµαντική γιατί ακόµα συνοδεύτηκε από µετριοπάθεια και ψυ-
χραιµία και χρειάζεται η ψυχραιµία και η µετριοπάθεια στον χώρο
της δικαιοσύνης. 

Προχθές, επειδή έγινε λόγος και από έναν εισηγητή, άκουσα
πραγµατικά έναν λόγο από δικαστικό λειτουργό ο οποίος ήτανε
πολύ έντονος –αν θέλετε, στη ουσία, µε εξέφρασε πλήρως-, αλλά
πραγµατικά όταν θέλουµε να συζητήσουµε για τα δεδοµένα της
δικαιοσύνης, πάντα οι δικαστικοί λειτουργοί και η λειτουργία της
δικαιοσύνης πρέπει να είναι στοιχεία ουδέτερα, ψυχρά και χωρίς
να χρωµατίζονται. Αυτό απαιτεί και το δικαιικό σύστηµα της
χώρας, αυτό απαιτούν και οι λειτουργοί. 

Υπ’ αυτή, λοιπόν, την έννοια, η ουδετερότητα και η ψυχραιµία
πρέπει να είναι στοιχεία τα οποία καθορίζουν και την πολιτική λει-
τουργία σε αυτό το Υπουργείο και χαίροµαι πάρα πολύ γιατί
βλέπω διαδικασίες τις οποίες εισάγετε, όχι µόνο µε το τυπικό εν-
σωµάτωσης οδηγιών, όπως παραδείγµατος χάριν µε την
800/2016 οδηγία για τις δικονοµικές εγγυήσεις των ανηλίκων,
που είναι πραγµατικά µια πολύ σπουδαία οδηγία, την οποία
πλέον ενσωµατώνετε. Η διαδικασία αυτή διακρίνει και την αντί-
ληψη της πολιτικής ηγεσίας, όταν είναι καθυστερηµένη αυτή η
οδηγία και έρχεται µε πρωτοβουλία πλέον της πολιτικής ηγεσίας. 

Είναι εδώ και ο αγαπητός µου συνάδελφος, ο κ. Καλαµατιανός,
τον οποίο εκτιµώ και το γνωρίζει. Όµως, δεν µπορεί σε αυτή τη
χώρα, αγαπητέ µου, όλα τα καλά να αποδίδονται εις τον ΣΥΡΙΖΑ
και όλα τα άσχηµα εις τους υπολοίπους. 

Σας άκουσα, µε πολλή περιέργεια, να λέτε ότι ήταν εις το
µυαλό του νοµοθέτη του ΣΥΡΙΖΑ, που δεν πρόλαβε όµως να τα
κάνει. Και µιλάω για την εισαγωγή των ειρηνοδικών πλέον στη
Σχολή Δικαστών ή για τις άλλες πολύ καλές διατάξεις που φέρνει
εδώ πέρα το Υπουργείο, όπως είναι παραδείγµατος χάριν η πα-
ραγραφή των αδικηµάτων στο άρθρο 63 µέχρι ένα έτος ή στην
παραγραφή εκτέλεσης ποινών έως έξι µήνες, στο άρθρο 64. 

Δεν γίνεται να τα έχουµε όλα σε αυτή τη ζωή. Όταν γίνεται κάτι
καλό, πείτε ένα «µπράβο» και αφήστε τώρα «τι είχαµε εµείς στο

µυαλό µας» πριν από τέσσερα, πέντε, είκοσι δύο χρόνια, δεν
ξέρει κανένας πότε έγινε αυτή η σύλληψη της µεγαλειώδους
ιδέας που είχατε. Όµως, ας πούµε ένα «µπράβο» σε αυτόν ο
οποίος έχει την πολιτική πρωτοβουλία και υλοποιεί τα πράγµατα,
τα οποία πιστεύει ότι είναι σωστά.

Άρα, λοιπόν, η γενναιοψυχία –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-
και η πολιτική απόδοση των καλών νοµοθετικών πρωτοβουλιών
δεν µας µειώνει, δεν χάνουµε ποσοστά, δεν χάνουµε ψήφους.
Ίσα-ίσα η µικροψυχία και η αδυναµία δείχνει ανωριµότητα, σύγ-
χυση και αυτή η αµηχανία που διαχέεται δίνει και τα άσχηµα απο-
τελέσµατα, είτε είναι εκλογικά είτε είναι δηµοσκοπικά, το
τελευταίο διάστηµα.

Επειδή, λοιπόν, φεύγουµε από την πρώτη φάση, η οποία ήταν
νικηφόρα για τη χώρα µας, της περιπέτειας της πανδηµίας, και
µπαίνουµε στη δεύτερη φάση, η οποία χρειάζεται χαµηλούς τό-
νους, χρειάζεται ψυχραιµία στην αντιµετώπιση των θεµάτων, νο-
µίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο λύνει σειρά θεµάτων, τα οποία για
εµένα είναι και βάζουν το λιθαράκι τους γι’ αυτό που λέµε «κα-
λύτερη δικαιοσύνη στην Ελλάδα».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ κι εγώ,
κύριε Οικονόµου.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η δικαιοσύνη βρίσκεται στο επίκεντρο του ενδιαφέ-
ροντος, δυστυχώς όχι λόγω του υπό κρίση νοµοσχεδίου αλλά
λόγω άλλων κινήσεων, των οποίων την πρωτοβουλία έχει η Κυ-
βέρνηση. Τι εννοώ; 

Θα µπορούσα να αναφερθώ στο τελευταίο περιστατικό, δη-
λαδή στη δήλωση του Υφυπουργού παρά τω Πρωθυπουργώ για
µία εν εξελίξει δίκη και ενώ επίκειτο η έκδοση απόφασης από το
Μικτό Ορκωτό Δικαστήριο Κακουργηµάτων. Ανεξαρτήτως της
άποψης που µπορεί κάποιος να διατυπώσει για την αγόρευση και
τη στάση της εισαγγελέως της έδρας, η δήλωση του Υφυπουρ-
γού παρά τω Πρωθυπουργώ δείχνει έλλειψη σεβασµού προς το
κράτος δικαίου και προς την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και
ταυτόχρονα αποδεικνύει και θα έλεγα την ιδιοκτησιακή λογική
που έχει η Νέα Δηµοκρατία για το κράτος που εκτείνεται και στη
συνταγµατικά κατοχυρωµένη ανεξάρτητη δικαστική λειτουργία. 

Όµως, θα αναφερθώ στην υπόθεση ή µάλλον στο σκάνδαλο
«NOVARTIS», το οποίο η Νέα Δηµοκρατία επιχειρεί να µετατρέ-
ψει σε «υπόθεση Παπαγγελόπουλου», σκευωρία ΣΥΡΙΖΑ και στην
ευρισκόµενη σε εξέλιξη επιχείρηση από την πλειοψηφία της Προ-
ανακριτικής Επιτροπής για την επέκταση του κατηγορητηρίου,
κατά του πρώην Αναπληρωτή Υπουργού Δικαιοσύνης, προκειµέ-
νου να αποτρέψει το διαφαινόµενο φιάσκο, επειδή από τη µέχρι
τώρα διαδικασία φαίνεται να διαπιστώνεται ότι δεν µπορούν να
στοιχειοθετηθούν αδικήµατα εις βάρος του.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, εµπλέκετε δικαστικούς λειτουρ-
γούς. Δεν ενδιαφέρεστε, δεν δίνετε δεκάρα για το κύρος της δι-
καιοσύνης, την αξιοπρέπεια των δικαστικών λειτουργών και τον
σεβασµό, του οποίου πρέπει να τυγχάνει η δικαιοσύνη από τον
ελληνικό λαό. Συκοφαντείτε δικαστικούς λειτουργούς. Εν ολί-
γοις, δηµιουργείτε µια νοσηρή ατµόσφαιρα, χωρίς να ενδιαφέ-
ρεστε για την αλήθεια, παρά µόνο για την αποκόµιση πολιτικού
οφέλους. 

Το υπό κρίση νοµοσχέδιο περιλαµβάνει σειρά κυρώσεων οδη-
γιών, το Μνηµόνιο Διοικητικής Συνεργασίας µε την Κύπρο και επι-
προσθέτως διαφόρων ειδών διάσπαρτες αποσπασµατικές
διατάξεις που αφορούν θέµατα του Υπουργείου Δικαιοσύνης.
Πρόκειται για νοµοσχέδιο που δεν έχει κεντρική ιδέα, αρχή. Οι
διάσπαρτες διατάξεις του µπορεί να µην αφορούν θέµατα µείζο-
νος σηµασίας για την κοινή γνώµη. Όµως και σε αυτά τα µικρά,
τα καθηµερινά θέµατα αποτυπώνεται µια αντίληψη που δείχνει
συγκεκριµένο πολιτικό προσανατολισµό. 

Δείχνει πως η Νέα Δηµοκρατία, η συντηρητική-νεοφιλελεύ-
θερη παράταξη, διαβάζει τα πράγµατα και προκρίνει λύσεις. Σε
αυτό το πλαίσιο οι οδηγίες και ο τρόπος ενσωµάτωσής τους και
οι διάσπαρτες διατάξεις που εισάγονται προς ψήφιση συνδέον-
ται µε ένα νήµα που διατρέχει και χαρακτηρίζει το σκεπτικό τους.
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Αυτό έχει συντηρητικό πρόσηµο και το διαφοροποιεί από µια
άλλη προσέγγιση που µπορεί να χαρακτηριστεί ανοιχτή, µεταρ-
ρυθµιστική, προοδευτική. Έτσι, η συντηρητική οπτική αποτυπώ-
νεται στις εισαγόµενες διατάξεις και άπτονται της οικονοµίας,
της κοινωνικής διαστρωµάτωσης, της ισότιµης ή µη αντιµετώπι-
σης των πολιτών.

Ενδεικτικά, όσον αφορά την τροµοκρατία, είναι προβληµατική
η σχετική διάταξη του νοµοσχεδίου, ως προς την έννοια της τρο-
µοκρατικής οµάδας. Αυτή, όπως περιγράφεται στο νοµοσχέδιο,
αλλά και σε σχέση µε την παγιωµένη στην ελληνική έννοµη τάξη,
είναι ευρύτερη αυτής της οδηγίας και επιπλέον αόριστη. Στην
Οδηγία απαιτείται η τροµοκρατική οµάδα να συγκροτείται για
µακροχρόνια περίοδο, ενώ κατά το νοµοσχέδιο αρκεί η συγκρό-
τησή της για αόριστη χρονική διάρκεια. Άλλωστε, στο άρθρο
187Α του Ποινικού Κώδικα προβλέπεται ότι η τροµοκρατική
οµάδα πρέπει να έχει διαρκή δράση.

Όσον αφορά την αποσυµφόρηση των ποινικών δικαστηρίων.
Εισάγονται διατάξεις µε τις οποίες παραγράφεται το αξιόποινο
και παύει η ποινική δίωξη για υποθέσεις που εκκρεµούν και προ-
βλέπεται ποινή φυλάκισης έως έναν χρόνο ή χρηµατική ποινή ή
παροχή κοινωφελούς εργασίας και παραγράφονται και δεν εκτε-
λούνται επιβληθείσες ποινές φυλάκισης έως έξι µήνες, χρηµατι-
κές ποινές ή ποινές παροχής κοινωφελούς εργασίας.

Η διάταξη είναι σωστή. Έχει ως στόχευση τη µείωση των υπο-
θέσεων από τα πινάκια των ποινικών δικαστηρίων που έχουν
υπερφορτωθεί, δεδοµένου ότι τα ακροατήρια δεν λειτουργούν
λόγω κορωνοϊού από τον περασµένο Μάρτιο. Όµως, από την πα-
ραγραφή και την παύση της ποινικής δίωξης εξαιρούνται αδική-
µατα που συνδέονται –ορθά- µε τη διάδοση του κορωνοϊού, την
απόδραση κρατουµένου, την προσβολή της γενετήσιας αξιοπρέ-
πειας, αλλά και -ω του θαύµατος- τη διατάραξη πλειστηριασµών.
Δηλαδή, η αποσυµφόρηση των δικαστηρίων γίνεται µε τρόπο
που δεν περιλαµβάνει πράξεις οι οποίες συνδέονται ευθέως µε
την προστασία της πρώτης κατοικίας Συνακόλουθα ευνοούνται
τα συµφέροντα τραπεζών και funds. Εν προκειµένω, η συγκεκρι-
µένη εξαίρεση δεν µπορεί να αποσυνδεθεί από την κυβερνητική
απόφαση η σταδιακή επαναλειτουργία των δικαστηρίων να εκκι-
νήσει µε υποθέσεις που διευκολύνει τις τράπεζες και τα funds
και ανοίγουν τον δρόµο σε πλειστηριασµούς. Είναι µια κυβερνη-
τική επιλογή και προτεραιότητα να ωφεληθούν οι τράπεζες και
τα funds εις βάρος της περιουσίας των οικονοµικά αδύναµων. 

Αυτή η κυβερνητική επιλογή µπορεί να συνδεθεί και µε την κυ-
βερνητική άρνηση να θεσµοθετηθεί ένα νέο πλαίσιο προστασίας
της πρώτης κατοικίας, αφού δοθεί παράταση της εν ισχύι προ-
στασίας τουλάχιστον µέχρι το τέλος του χρόνου, διότι η παρά-
ταση που δόθηκε ολίγων εβδοµάδων είναι ανεπαρκέστατη
Εξάλλου η Κυβέρνηση αρνείται να δεσµευτεί ότι θα εξακολου-
θήσει να υφίσταται καθεστώς προστασίας της πρώτης κατοικίας.

Σε σχέση µε την πρόσβαση στη δικαιοσύνη. Η Κυβέρνηση
οφείλει να διασφαλίζει ότι όλοι οι πολίτες θα απολαµβάνουν το
συνταγµατικό δικαίωµα να έχουν αποτελεσµατική πρόσβαση στη
δικαιοσύνη. Η πρόβλεψη για το ανώτατο όριο των πενήντα οµο-
δίκων σε δικόγραφο κοινής αίτησης ακύρωσης αποτελεί εµπό-
διο, περιορίζει εκ των πραγµάτων τη δυνατότητα να προσφύγουν
στη δικαιοσύνη -λόγω του υψηλού κόστους που έχει- οι αδύναµοι
οικονοµικά πολίτες. Δηλαδή, συµβαίνει ό,τι και µε την υποχρέ-
ωση καταβολής δικαστικού ενσήµου κατά την εκδίκαση αναγνω-
ριστικών αγωγών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Ως προς τη νοµική βοήθεια, είναι αναγκαία η επέκταση των ει-
σοδηµατικών κριτηρίων βάσει των οποίων δικαιούνται οι πολίτες
να υπαχθούν σε καθεστώς νοµικής προστασίας. Δηλαδή, να επε-
κταθεί ακόµα περισσότερο η δυνατότητα σε ανθρώπους που
έχουν την ανάγκη να έχουν συνήγορο υπεράσπισης, αλλά δεν
έχουν την οικονοµική δυνατότητα να το πράξουν. Οι σηµερινές
συνθήκες, µε την καταιγίδα περικοπών, µείωσης µισθών, επισφα-
λών µορφών εργασίας, απολύσεων, ανεργίας, συνεχιζόµενης
υπερχρέωσης των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων, που εν
γένει των οικονοµικά ασθενέστερων στρωµάτων επιβάλλουν, τη
διεύρυνση της νοµικής βοήθειας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ο δε φραγµός των ελαχίστων παρα-

στάσεων για τους δικηγόρους που αναλαµβάνουν σχετικές υπο-
θέσεις, αποκλείει τους νέους δικηγόρους, των οποίων η στήριξη
πρέπει να αποτελεί προτεραιότητα, διότι είναι η κατά τεκµήριο
οικονοµικά αδύνατοι.

Τέλος, θέλω να επαναφέρω κάτι που ανέφερα και στην επι-
τροπή και το ερώτηµα που έθεσα στον κύριο Υπουργό. Η πρό-
σφατη αποφυλάκιση κρατουµένου παιδεραστή που εξέτιε
πολυετή ποινή παρουσιάστηκε από τα συστηµικά µέσα ενηµέρω-
σης –(µάλλον παραπληροφόρησης)- ως αποφυλάκιση βάσει του
ν.4322/2016, του νόµου Παρασκευόπουλου, σε πλήρη ταύτιση
µε όσα η Νέα Δηµοκρατία και πριν τις εκλογές και στη συνέχεια
διακινούσε και εξακολουθεί να διακινεί. Αυτό δεν ισχύει. Είναι
ψευδές, αφού η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει καταρ-
γήσει τον συγκεκριµένο νόµο.

Επειδή η εξαπάτηση της κοινής γνώµης συνεχίζεται, είναι σκό-
πιµο, κύριε Υπουργέ -απευθύνεται σε εσάς-, να προβείτε ενώπιον
της Βουλής σε διάψευση και περαιτέρω διευκρίνιση, βάσει ποιου
συγκεκριµένου νοµοθετικού πλαισίου αποφυλακίστηκε ο συγκε-
κριµένος κρατούµενος. Οφείλετε να αποκαταστήσετε την αλή-
θεια. Είναι θέµα ηθικής πολιτικής τάξεως.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Καληµέρα σας, καλή σας εβδοµάδα. Συνεχίζουµε µε την κ. Ευ-
θυµίου από τη Νέα Δηµοκρατία, για επτά λεπτά.

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι πα-
ρούσα σε αυτό το σηµαντικό νοµοσχέδιο για τη δικαιοσύνη -είναι
άλλωστε και ο χώρος από τον οποίο προέρχοµαι-, όπως ήµουν
και είµαι παρούσα καθ’ όλη τη διάρκεια της πανδηµίας του κο-
ρωνοϊού και κατά τη διάρκεια του lockdown και τώρα κατά τη
σταδιακή άρση των µέτρων, εκπονώντας δηµόσιο διάλογο µε
τους κοινωνικούς φορείς της πόλης µου, στους οποίους απηύ-
θυνα πρόσκληση, για τα µέτρα στήριξης και τον τρόπο εφαρµο-
γής τους, είτε παράλληλα αξιοποιώντας το δηµοκρατικό
εργαλείο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, καταθέτοντας ερωτή-
σεις για οµάδες υποστήριξή τους, µε σκοπό να επεξεργαστώ τα
θέµατά τους, να τα µετουσιώσω σε προτάσεις µου και να τα ει-
σφέρω για την υποστήριξη του κυβερνητικού έργου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έχει δείξει µια
πολύ αποτελεσµατική διαχείριση της πανδηµίας. Και τώρα βλέ-
πουµε µια πολύ σοβαρή προσπάθεια για την ανάταξη της οικο-
νοµίας µας, πρώτον, µε τη στήριξη των επιχειρήσεων που είναι
πολύ σηµαντικό κοµµάτι και τη στήριξη των εργαζοµένων, διότι
χωρίς επιχειρήσεις δεν µπορούν να υπάρξουν εργαζόµενοι και
µε τη στήριξη της εργασίας. Εδώ θα ήθελα να πω ότι θα ήταν
προς τη σωστή κατεύθυνση να ενισχύσουµε το Εργατικό Δίκαιο
και ιδιαίτερα τις ευαίσθητες οµάδες εργαζοµένων. Δεύτερον, µε
την εκπόνηση ενός σχεδίου για τον τουρισµό που θα µας παρου-
σιαστεί, µε τον περιορισµό -κατά το δυνατότερο- των απωλειών
που θα έχουµε, διότι είναι ένας νευραλγικός παράγοντας της οι-
κονοµίας µας. Τρίτον, µε τη συνέχιση των µεταρρυθµίσεων για
την προσέλκυση των επενδύσεων που θα είναι φιλικές για το πε-
ριβάλλον, ένα θέµα που είναι κορυφαίο στην ατζέντα της Κυβέρ-
νησης.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο διαχειρίζεται θέµατα µε ιδιαίτερη βα-
ρύτητα και µάλιστα θα ήθελα να πω ότι είναι πολύ επιτυχής ο
τρόπος που ο κύριος Υπουργός αντιµετωπίζει µια σειρά από θέ-
µατα που εδράζουν επίσης σε τρεις άξονες: Ο πρώτος είναι η
ενσωµάτωση τεσσάρων οδηγιών που έπρεπε να γίνει, ο δεύτε-
ρος, η αναβάθµιση του δικαστικού σώµατος και των δικαστικών
λειτουργών και ο τρίτος η αποσυµφόρηση και η επιτάχυνση της
δικαιοσύνης. 

Εδώ θα ήθελα να πω κάτι σηµαντικό. Αυτό το νοµοσχέδιο είναι
προϊόν διαβούλευσης για δύο λόγους: Πρώτον, ακούω για το εν
τρίτον ότι είναι νέες διατάξεις. Αυτές οι διατάξεις είναι διαδικα-
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στικές. Δεν είµαι µέλος της επιτροπής, αλλά την παρακολούθησα
και διάβασα όλα τα Πρακτικά, δεν άκουσα καµµία ανταιτίαση γι’
αυτές τις διατάξεις. Άρα, επί της ουσίας υπάρχει σύµφωνη
γνώµη.

Δεύτερον, είναι προϊόν διαβούλευσης γιατί σε όλες τις συνε-
δριάσεις της επιτροπής ο Υπουργός κατέδειξε εµπράκτως ότι
έχει ευήκοα ώτα, θέλει και επιζητά τη συνδιαµόρφωση του νο-
µοσχεδίου αυτού µε τη γνώµη και τις παρεµβάσεις απ’ όλες τις
πτέρυγες του Κοινοβουλίου. Έτσι, λοιπόν, στη διάρκεια της επι-
τροπής για πάρα πολλά ζητήµατα δόθηκαν απαντήσεις. Δεν λέω
για όλα, γιατί για κάποια θέµατα είναι άσκηση κυβερνητικής πο-
λιτικής και γι’ αυτά θα κριθούµε. Κι αυτές οι απαντήσεις έχουν
δύο βάσεις. Πρώτον, τι δεν µπορεί να γίνει, άρα κακώς τίθενται
αυτές οι αιτιάσεις από την Αντιπολίτευση. Δεύτερον, αυτά είναι
αιτήµατα των κοινωνικών και αντιπροσωπευτικών φορέων. Άρα,
νοµίζω ότι εδώ από την Αντιπολίτευση όλοι οι άλλοι λόγοι προ-
βάλλονται ως αλυσιτελώς προβάλλοντα. 

Επί της ουσίας του νοµοσχεδίου, είναι πολύ σηµαντική η οδη-
γία για τους ανηλίκους, γιατί γίνεται µια θέσπιση δικονοµικών εγ-
γυήσεων και µια θέσπιση για τα δικαιώµατά τους. Είναι
σηµαντικό το δικαίωµα πρόσβασης στον δικηγόρο, το δικαίωµα
στην ενηµέρωση, της ατοµικής αξιολόγησης, βεβαίως των χωρι-
στών χώρων κράτησης, κάτι από το οποίο πάσχει η Ελλάδα. Φυ-
σικά δίνεται προτεραιότητα στη διεξαγωγή δίκης στους
ανηλίκους και στο δικαίωµα νοµικής βοήθειας. 

Επίσης, σηµαντική είναι η οδηγία για την τροµοκρατία, η φιλο-
σοφία της οποίας είναι η καταπολέµησή της σε όλες τις µορφές
παντού στον κόσµο µέσω της συνέχισης των προσπαθειών και
της ενίσχυσης της συµµαχίας της διεθνούς κοινότητας και της
συνεργασίας και της ανταλλαγής πληροφοριών. 

Ο δεύτερος άξονας, όπως προείπα, είναι η αναβάθµιση των
δικαστικών λειτουργών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σηµαντικό, όταν έχουµε
βγει µέσα από µια µνηµονιακή κρίση και τώρα πέσαµε στην κρίση
του κορωνοϊού, να έχουµε ψηλά τη δικαιοσύνη. Γιατί η δικαιο-
σύνη είναι το αποκούµπι του καθενός. Έτσι εµπεδώνεται το αί-
σθηµα ασφάλειας, δικαίου, η εµπιστοσύνη στους θεσµούς και το
κράτος. Έτσι, λοιπόν, είναι επιβεβληµένο από την πολιτεία να
είναι ψηλά και οι δικαστικοί λειτουργοί. Εµείς που νοµοθετούµε,
να νοµοθετούµε ποικιλοτρόπως για να τους έχουµε ψηλά και να
τους διευκολύνουµε να ασκούν το έργο τους. Έτσι, είναι σηµαν-
τική η καταβολή µισθολογικών ωριµάνσεων και µισθολογικών
προαγωγών, η αύξηση των οργανικών θέσεων των εισαγγελέων
εφετών, κάτι που ήταν πάγιο αίτηµα της Ένωσης Εισαγγελέων
και φυσικά η ίδρυση κατεύθυνσης ειρηνοδικών στην Εθνική
Σχολή Δικαστών. Εµείς που είµαστε της µαχόµενης δικηγορίας
ξέρουµε πόσο πολύ έχει αναβαθµιστεί ο ρόλος του ειρηνοδίκη,
πόσο δύσκολα θέµατα καλούνται κάποιες φορές να κρίνουν.
Έχουν µάλιστα νοµολογήσει και για σηµαντικά θέµατα. Εποµέ-
νως, είναι κάτι εξαιρετικά σπουδαίο.

Ο τρίτος άξονας είναι η αποσυµφόρηση και η επιτάχυνση της
δικαιοσύνης, η οποία είναι επιβεβληµένη. Δεν είναι επιβεβληµένη,
κύριε Υπουργέ, όπως πολύ σωστά είπατε, µόνο επειδή θα υπάρ-
ξει µια τεράστια συµφόρηση από αυτό το δίµηνο που είναι κλει-
στά τα δικαστήρια, αλλά και για έναν ακόµα λόγο. Εξαιτίας της
πανδηµίας του κορωνοϊού, σε κάποιες απ’ αυτές τις υποθέσεις
δεν θα δοθούν διοικητικές λύσεις, άρα είναι πιθανόν να καταλή-
ξουν στις αίθουσες των δικαστηρίων. Αυτό το γνωρίζω πολύ
καλά. Όπως σας είπα, έχω ανοίξει δηµόσιο διάλογο µέσα από
πληθώρα παρεµβάσεων για µεγάλες κοινωνικές οµάδες όπως οι
εργαζόµενες µητέρες, όπως η στήριξη των µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων της πόλης µας, όπως η στήριξη των κλάδων των αυτοα-
πασχολούµενων, οι ιατρικοί σύλλογοι, τα ταξί κι άλλα. 

Έτσι, λοιπόν θα µου επιτρέψετε να κάνω άλλες δύο παρατη-
ρήσεις.

Η πρώτη είναι µια πρόταση, διότι ο νοµικός κόσµος έχει πληγεί
πάρα πολύ και αυτός από την κρίση αυτή. Τουλάχιστον, να γίνει
οίκοθεν η επαναφορά µε κλήσεις των υποθέσεων που έχουν µα-
ταιωθεί. Είναι σηµαντικό και θα δηµιουργήσει µια ελάφρυνση.

Δεύτερον, θα ήθελα να κάνω µια επισήµανση γιατί δεν θα είµαι
στην κατ’ άρθρον συζήτηση. Στο άρθρο 67 που είναι για τις ηλε-

κτρονικές επιδόσεις -δεν θα επαναλάβω τι λέει- η παράγραφος
4 να αντικατασταθεί µε «όπου κατά τον χρόνο επίδοσης έχει την
έδρα του ο κατά την παράγραφο 1 διενεργών την επίδοση δικα-
στικός επιµελητής». Αυτή η διάταξη δηµιουργεί µια ασάφεια ως
προς την υφιστάµενη τοπική αρµοδιότητα των δικαστικών επιµε-
λητών. Αυτό θα έχει ως συνέπεια να υπάρξει µια υπερσυγκέν-
τρωση στην Αθήνα και να δηµιουργηθεί πρόβληµα στις επιδόσεις
στην περιφέρεια και την επαρχία.

Καταλήγοντας, λοιπόν, υπερψηφίζω για τους λόγους που ανέ-
φερα, το νοµοσχέδιο αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε την κ.

Ευθυµίου και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντόπουλος από το Κίνηµα Αλλαγής

τον οποίο είµαι βέβαιος ότι θα ευχαριστήσω για την τήρηση του
χρόνου. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, συζητάµε σήµερα στην
Ολοµέλεια το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, στον
απόηχο της δίκης για τον βιασµό και τη δολοφονία της Ελένης
Τοπαλούδη. Είναι µια υπόθεση που συγκλόνισε ολόκληρη την ελ-
ληνική κοινωνία. Εν κατακλείδι, η δικαιοσύνη επιτέλεσε το έργο
της όπως η ίδια ξέρει να πράττει, χωρίς να χρειάζονται παρεµ-
βάσεις από οιονδήποτε εκτός αυτής. Αυτό θα πρέπει να γίνει κα-
τανοητό σε όλους και ιδιαίτερα σε µέλη της Κυβέρνησης.
Συµπερασµατικά, αποδόθηκε δικαιοσύνη. Ευχή όλων µας είναι
να υπάρξει δικαιοσύνη για κάθε θύµα εγκληµατικής πράξης των
οποίων οι ένοχοι σήµερα διαφεύγουν. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, έρχοµαι στο παρόν νοµοσχέδιο. Το
πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου αφορά στην ενσωµάτωση της
οδηγίας 800/2016 για τη διασφάλιση των δικαιωµάτων των παι-
διών που είναι ύποπτα ή κατηγορούµενα σε ποινικές διαδικασίες
και ποινικές κολάσιµες πράξεις. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η εξασφάλιση της σωστής ενηµέρωσης
των ανηλίκων, θα έλεγα εν µέσω µάλιστα µιας ποινικής διαδικα-
σίας, είναι καθήκον της πολιτείας και προϋπόθεση για µια δίκαιη
δίκη. Γι’ αυτό είµαστε θετικοί απέναντι στις διατάξεις που φέρ-
νετε, αγαπητέ Υπουργέ. 

Με το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου ενσωµατώνεται η οδη-
γία 1371/2017 για την καταπολέµηση της απάτης σε βάρος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πρόκειται για ένα αναγκαίο πλαίσιο. Μά-
λιστα εδώ, κύριε Υπουργέ, πρέπει να επισηµανθεί ότι αοριστίες
και διατυπώσεις υπάρχουν και πρέπει να τις δείτε. Διότι διπλή εν-
σωµάτωση του ευρωπαϊκού πλαισίου χωρίς σαφήνεια στις δια-
τάξεις δεν θα µπορέσει να λειτουργήσει. 

Επίσης, το νοµοσχέδιο ενσωµατώνει ευρωπαϊκές διατάξεις,
όπως για την καταπολέµηση της τροµοκρατίας, για την επέκταση
διοικητικών κυρώσεων, για παραβάσεις της ενωσιακής νοµοθε-
σίας, για κατάχρηση προνοµιακών πληροφοριών. 

Τέλος, είµαστε θετικοί στις διατάξεις σχετικά µε τη EURO-
JUST, δηλαδή την ευρωπαϊκή µονάδα δικαστικής συνεργασίας.

Οµοίως θετικές είναι και οι ρυθµίσεις για τη συνεργασία Ελ-
λάδας και Κύπρου στον τοµέα της δικαιοσύνης, του δικαίου µέσα
από την κύρωση του µνηµονίου συνεργασίας των δύο Υπουρ-
γείων Δικαιοσύνης.

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα σταθώ στο τέταρτο µέρος του νο-
µοσχεδίου για την παροχή νοµικής βοήθειας σε πολίτες χαµηλού
εισοδήµατος και στη διαδικασία που θεσπίζεται για την επιλογή
των συνηγόρων. 

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε τις συνθήκες εργασίας των νέων δι-
κηγόρων. Τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν είναι υπερβολικά
πολλά και µάλιστα γιγαντώθηκαν µέσα στην κρίση της πανδηµίας
του κορωνοϊού µε τα κλειστά δικαστήρια, τα κλειστά υποθηκο-
φυλακεία, τις κλειστές υπηρεσίες περίπου για δυο µήνες. 

Σήµερα, αγαπητέ Υπουργέ, αντί να φέρετε µια ρύθµιση πραγ-
µατικής στήριξής τους, εσείς βάζετε κριτήριο τις δέκα παραστά-
σεις για να µπορούν να αναλάβουν υποθέσεις νοµικής βοήθειας.
Έτσι όµως αφαιρείτε, κύριε Υπουργέ, ύλη εργασίας από τους
νέους δικηγόρους. Θέλω να σας ρωτήσω: ένας δικηγόρος που
δεν έχει δέκα παραστάσεις σε ποινικά δικαστήρια, αφ’ ενός είναι
ικανός να αναλάβει οποιαδήποτε υπόθεση, αφ’ ετέρου όχι υπο-
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θέσεις νοµικής βοήθειας; Τα συµπεράσµατα δικά σας. Εδώ, λοι-
πόν, θα έλεγα ότι καταλαβαίνετε κι εσείς ο ίδιος ότι ο περιορι-
σµός που βάζετε είναι αδικαιολόγητος. 

Ακούσαµε στην ακρόαση φορέων την πρόταση η εµπειρία των
συνηγόρων να αποδεικνύεται από σεµινάρια από δίκες που
έχουν παρακολουθήσει, από µεταπτυχιακές σπουδές, από διδα-
κτορικές και µεταδιδακτορικές σπουδές. Είναι ρεαλιστικές προ-
τάσεις, που ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα και µάλιστα
αυτή που βιώνει η νέα γενιά δικηγόρων. Κρατήστε το αυτό.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, αφού κάνετε τροποποιήσεις στο πλαί-
σιο της νοµικής βοήθειας, γιατί δεν φέρνετε λύση στο πραγµα-
τικό πρόβληµα του θεσµού; Και αυτό ποιο είναι; Είναι οι
καθυστερήσεις στην πληρωµή των δικηγορικών αµοιβών. Από
ποιον; Από το δηµόσιο. Αµοιβές που καταβάλλονται µετά από
δύο χρόνια. 

Να σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχουν δικηγόροι που
ουσιαστικά ζουν από τις υποθέσεις ατοµικής βοήθειας. Αναγκά-
ζονται λοιπόν, να παρέχουν την εργασία τους και να χορηγούν
πίστωση στο δηµόσιο για δύο χρόνια. Γι’ αυτό χρειάζεται άµεση
διεκπεραίωση πληρωµών, άµεση καταβολή των οφειλοµένων.
Αυτή θα είναι η πραγµατική τοµή στον θεσµό της νοµικής βοή-
θειας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το όγδοο και τελευταίο µέρος του νο-
µοσχεδίου περιέχει διάφορες και άσχετες µεταξύ τους ρυθµίσεις
του Υπουργείου Δικαιοσύνης, πολλές από τις οποίες τέθηκαν και
στη διαβούλευση ή δεν τέθηκαν στη διαβούλευση. Με τα άρθρα
63 και 64 προβλέπεται η υφ’ όρον παραγραφή και παύση ποινι-
κής δίωξης για συγκεκριµένα πληµµελήµατα που τελέσθηκαν
µέχρι την 1η Απριλίου 2020, καθώς και η υφ’ όρον παραγραφή
και µη εκτέλεση συγκεκριµένων ποινών. Έχουµε δει τη διαδικα-
σία αυτή και στο παρελθόν και από τις κυβερνήσεις άλλων κοµ-
µάτων. Το είδαµε το 2005, το 2012, το 2013, το 2016. Στόχος
όλων είναι η αποσυµφόρηση των δικαστηρίων. 

Ωστόσο, σήµερα θα πρέπει να µας απασχολήσουν δύο µεγάλα
ερωτήµατα. Πρώτον, επετεύχθη πράγµατι µέχρι σήµερα η απο-
συµφόρηση των δικαστηρίων; Και δεύτερον, πώς εναρµονίζεται
η διάταξη αυτή µε το νέο Ποινικό Κώδικα; Γιατί µε τους νέους
κώδικες ήδη έχουµε µειωµένες ποινές για πράξεις που καταργή-
θηκαν. 

Και εδώ, κύριε Υπουργέ, σας ερωτώ: Έχετε λάβει υπ’ όψιν σας
αυτές τις αλλαγές; Η αποσυµφόρηση των δικαστηρίων απαιτεί
σχέδιο, ολοκληρωµένη αντιµετώπιση και όχι νόµους για παρα-
γραφή ανά δύο και τρία χρόνια.

Ολοκληρώνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο ενσω-
µατώνει στην ελληνική έννοµη τάξη πολύ σηµαντικές ευρωπαϊκές
οδηγίες, που θα έπρεπε µάλιστα να έχουν έλθει πολύ νωρίτερα.
Και εδώ είναι δική σας ευθύνη, όπως και της προηγούµενης κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Ωστόσο, οι λοιπές ετερόκλητες δια-
τάξεις προκαλούν προβληµατισµούς.

Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, το Κίνηµα Αλλαγής µε
την αυτονοµία του και τη δική του στεντόρεια φωνή, καταθέτει
τις προτάσεις χωρίς σκοπιµότητες. Έχουµε θέσει τις προτάσεις
µας και αναµένουµε να τις κάνετε αποδεκτές. Έχουµε αποδείξει
άλλωστε ότι το Κίνηµα Αλλαγής ασκεί υπεύθυνη προγραµµατική
Αντιπολίτευση. Έρχεστε στον δρόµο που χάραξε το ΠΑΣΟΚ, το
Κίνηµα Αλλαγής, παρότι είστε πρώην αντιµνηµονιακές φωνές.
Σας καλωσορίζουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία

για επτά λεπτά.
Θυµίζω ότι όποιος συνάδελφος επιθυµεί, µπορεί να µιλήσει όρ-

θιος από τη θέση του.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλή σας ηµέρα.
Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται σε µια στιγµή που πράγµατι η Ελ-

λάδα, όπως και όλος ο κόσµος, αντιµετωπίζει µία από τις µεγα-
λύτερες -αν όχι τη µεγαλύτερη- υγειονοµικές κρίσεις στην
παγκόσµια ιστορία, τουλάχιστον τον τελευταίο αιώνα. Επίσης, σε
µια περίοδο µεγάλης οικονοµικής αναστάτωσης που ουδείς
αυτήν τη στιγµή γνωρίζει πώς και πού θα καταλήξει. Όποιος

σπεύδει να πάρει εύκολες αποφάσεις ή να σχεδιάσει πράγµατα,
τα οποία δεν ισχύουν, µπορεί να πέσει έξω. Αυτό το λέω σαν
απάντηση, γιατί άκουσα από ορισµένους οµιλητές, όπως την κ.
Γιαννακόπουλου, ότι πρέπει να έχουµε ένα πολύ συγκροτηµένο
σχέδιο για την έξοδο από την κρίση, της οποίας ακόµα δεν ξέ-
ρουµε το µέγεθος. Και κανείς δεν θα το ξέρει για πολύ καιρό
ακόµα.

Θέλω να σας πω ότι σε αυτήν την πολύ δύσκολη φάση που
περνάει η χώρα µας, περιµένω µεγαλύτερη υπευθυνότητα από
όλους µας και εννοώ και εµάς τους Βουλευτές. Θα δυσαρε-
στήσω ορισµένους από τους συναδέλφους όλων των κοµµάτων.
Ναι, είπαµε να προσέχουµε όταν προσερχόµαστε στο Κοινοβού-
λιο, αλλά σήµερα, σε ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο που συζητείται,
είδα ότι στην καλύτερη των περιπτώσεων στην Αίθουσα βρίσκον-
ταν µέχρι είκοσι πέντε Βουλευτές, ενώ θα έπρεπε να είναι εξήντα.
Είπαµε να είναι το 1/5 του συνόλου, αλλά όχι και είκοσι πέντε.
Εγώ θα συνεχίσω να λέω τα πράγµατα όπως τα βλέπω, γιατί πολ-
λές φορές παραπονιόµαστε για την υποβάθµιση του ρόλου του
Βουλευτή -και είναι πραγµατικό γεγονός αυτό-, αλλά µην συµβά-
λουµε και εµείς σε αυτήν την υποβάθµιση.

Πάω παρακάτω. Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, έρχεται σε µια στιγµή
πολύ δύσκολη για την πατρίδα µας. Και έρχεται για να συζητηθεί
και να βγει µια απόφαση που αφορά τον ρόλο που παίζει η
Βουλή, που είναι νοµοθετικό έργο. Είπε προηγουµένως ο κ. Κων-
σταντόπουλος, αγαπητός φίλος από το Κίνηµα Αλλαγής, για την
δίκη Τοπαλούδη που πραγµατικά προσήλκυσε το µεγάλο ενδια-
φέρον της κοινής γνώµης και δικαίως. Ήταν µια συγκλονιστική
υπόθεση. Το δικαστήριο έκρινε και η απόφασή του είναι σεβαστή
από όλους µας. Δεν υπάρχει καµµία παρέµβαση στον ρόλο της
δικαιοσύνης, το είπα και την Παρασκευή στην επιτροπή.

Η Νέα Δηµοκρατία είναι ένα βαθιά κοινοβουλευτικό κόµµα. Η
Νέα Δηµοκρατία σέβεται όσο κανένα άλλο κόµµα τον κοινοβου-
λευτισµό, από τότε που δηµιουργήθηκε από τον Κωνσταντίνο Κα-
ραµανλή, µέχρι τον σηµερινό Αρχηγό της, τον Κυριάκο
Μητσοτάκη, ο οποίος είναι γιος ίσως του πιο σηµαντικού κοινο-
βουλευτικού άνδρα των τελευταίων δεκαετιών. Σεβόµαστε τις
κοινοβουλευτικές διαδικασίες, δεν τις υπονοµεύουµε. Αντιθέτως
κάποιοι άλλοι τις υπονοµεύουν. Υπάρχει διάκριση των εξουσιών
στο σύστηµά µας. Άλλα πράγµατα κάνει η Βουλή, ψηφίζει τους
νόµους και ελέγχει την Κυβέρνηση, άλλο πράγµα κάνει η Κυβέρ-
νηση, είναι η εκτελεστική εξουσία και άλλο πράγµα η δικαιοσύνη
που είναι εντελώς ανεξάρτητη. 

Θα µου πείτε: «κάνουν πάντα το καθήκον τους, όπως πρέπει
και η Βουλή και η Κυβέρνηση και η δικαιοσύνη;». Όχι βέβαια.
Πολλές φορές πράγµατι δεν λειτουργούν σωστά, αλλά όχι όµως
στη συγκεκριµένη περίπτωση, όπως πολλοί από την Αντιπολί-
τευση θέλουν να υπονοήσουν. Δεν υπήρξε ούτε θα υπάρξει ποτέ
απ’ αυτήν εδώ την Κυβέρνηση και από αυτήν εδώ την κοινοβου-
λευτική Πλειοψηφία παρέµβαση στον χώρο της δικαιοσύνης.

Βέβαια, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα δεν έχει συγκλο-
νιστικά πράγµατα. Είναι κυρίως ενσωµάτωση οδηγιών και συµ-
φωνίας µε την Κύπρο. Υπάρχουν όµως, κάποιες παρεµβάσεις
που έχει κάνει το Υπουργείο Δικαιοσύνης, νοµίζω προς τη σωστή
κατεύθυνση, ορισµένες παρεµβάσεις που έπρεπε να γίνουν. Είπε
και ο Υπουργός, κ. Τσιάρας, ότι δεν έχει και ιδιαίτερο ιδεολογικό
φορτίο αυτό το νοµοσχέδιο, δεν εκφράζει δηλαδή την ιδεολογι-
κοπολιτική άποψη της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι κυρίως, επικύ-
ρωση συµφωνιών που έχουν γίνει και στο παρελθόν. Αυτό που
έχει αυτό το νοµοσχέδιο είναι ότι τακτοποιεί ορισµένα ζητήµατα,
γι’ αυτό και από την µέχρι τώρα συζήτηση στην επιτροπή και
εδώ, δεν έχουµε δει µεγάλες διαφοροποιήσεις ούτε από την Αν-
τιπολίτευση. Ψαχνόµαστε, κάνουµε την τρίχα τριχιά για να
βρούµε κάτι να αντιπολιτευτούµε.

Παρ’ όλα αυτά, εγώ να δεχθώ ότι ενδεχοµένως δεν πρέπει να
έρχονται νοµοσχέδια που να φέρνουν νέες τροπολογίες και νέα
άρθρα, µετά τη διαβούλευση. Να το δεχθώ αυτό. Δεν µου αρέσει
για κανένα νοµοσχέδιο και έχει γίνει και από τη Νέα Δηµοκρατία
αυτό. Αλλά την τελευταία εβδοµάδα, επειδή παρακολούθησα
εκτενώς όλες τις συνεδριάσεις της επιτροπής, είχαµε πάρα πολύ
χρόνο για να συζητήσουµε όλα τα νέα άρθρα που προσετέθησαν
µετά τη διαβούλευση στο νοµοσχέδιο αυτό. Συνεπώς δεν µπορεί
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να τεθεί θέµα κακής νοµοθέτησης. Το νοµοσχέδιο αυτό κινείται
προς τη σωστή κατεύθυνση. Άλλωστε λίγο-πολύ και η Αντιπολί-
τευση το ίδιο λέει και ελπίζω ότι στο τέλος θα το υπερψηφίσει
και η Αντιπολίτευση αν δεν διακατέχεται από στενόµυαλη αντι-
πολιτευτική τακτική και όλα αυτά θα τελειώσουν οµαλά.

Αυτό που εγώ προσωπικά θα ήθελα να δω, γιατί µιλάµε για την
οικονοµία και πράγµατι η οικονοµία είναι το µεγάλο µας άγχος,
είναι πώς θα µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε σηµαντικά θέ-
µατα, που αφορούν τον τρόπο απονοµής της δικαιοσύνης. Το µε-
γαλύτερο πρόβληµα που αντιµετωπίζουµε και στην οικονοµία
είναι η καθυστέρηση στη λήψη δικαστικών αποφάσεων, στην
απόδοση της δικαιοσύνης.

Και θέλω να απευθύνω έκκληση και στον αγαπητό µου φίλο,
Κώστα Τσιάρα. Θα είναι Υπουργός Δικαιοσύνης, γιατί δεν θα
γίνει ανασχηµατισµός για πολλούς µήνες ή και χρόνια ακόµα. Να
του ευχηθώ να µείνει στη θέση του -δεν ξέρω αν το θέλει, δεν
έχει σηµασία, δεν είναι δική του απόφαση έτσι κι αλλιώς, είναι
του Πρωθυπουργού- να του ευχηθώ να ασχοληθεί µε τη µεγάλη
µεταρρύθµιση που πρέπει να γίνει στον χώρο της δικαιοσύνης,
η οποία είναι η γρήγορη απονοµή της δικαιοσύνης. Εκεί κολλάµε
κι εκεί είναι το µεγάλο πρόβληµα. 

Σκεφθείτε ότι υπάρχει ποινική δίκη αυτή τη στιγµή –είναι πολ-
λές, εγώ φέρνω ένα παράδειγµα- η γνωστή υπόθεση του Ταχυ-
δροµικού Ταµιευτηρίου, που είναι εν εξελίξει εδώ και έξι, επτά
χρόνια, ακόµα δεν έχει ολοκληρωθεί πρωτοδίκως κι ένας θεός
ξέρει πότε θα ολοκληρωθεί πρωτοδίκως. Την ίδια ώρα, άνθρωποι
που είναι κατηγορούµενοι και µπορεί να αθωωθούν, είναι κατα-
δικασµένοι. Θα χάσουν είκοσι χρόνια από τη ζωή τους και θα
είναι στο περιθώριο της κοινωνίας. Αυτό είναι άδικο. Και υπάρ-
χουν πολλές τέτοιες περιπτώσεις. 

Αυτές οι περιπτώσεις πρέπει να διορθωθούν, γιατί σας λέω,
ποιος επενδυτής θα έρθει να επενδύσει τα λεφτά του στην Ελ-
λάδα µε αυτήν την πολύ αργή απονοµή της δικαιοσύνης; Δεν
είναι θέµα αν είναι δίκαιη ή άδικη η απονοµή της δικαιοσύνης.
Είναι δίκαιη. Είναι ότι καθυστερεί υπερβολικά, γι’ αυτό πρέπει να
την αλλάξουµε. 

Επίσης, χρειαζόµαστε, αγαπητέ κύριε Υφυπουργέ, κύριε
Κράνη, και καλύτερη εκπαίδευση των δικαστικών λειτουργών σε
πολλά θέµατα, όπως είναι τα οικονοµικά ζητήµατα, τα οποία είναι
πλέον πολύ της µόδας. Δεν έχουν επαρκή γνώση, γι’ αυτό χρει-
άζεται να γίνεται συνεχής επιµόρφωση των δικαστών. Πάρτε για
παράδειγµα τις υποθέσεις των δοµηµένων οµολόγων. Έχετε
σκεφθεί ότι υπήρχαν περιπτώσεις διοικητών ασφαλιστικών τα-
µείων εκείνης της εποχής που καταδικάστηκαν πρωτόδικα σε εί-
κοσι χρόνια κάθειρξη και στο εφετείο αθωώθηκαν; Πώς είναι
δυνατόν αυτό; Αυτό δείχνει ότι ήταν τόσο δύσκολα και σύνθετα
αυτά τα θέµατα, που δεν υπήρξε επαρκής γνώση των δικαστών. 

Άρα, η επιµόρφωση των δικαστικών λειτουργών πρέπει να
είναι αυτοτελές νοµοσχέδιο και µεγάλη µεταρρύθµιση που πρέ-
πει να κάνει αυτή η Κυβέρνηση, γιατί είναι µια Κυβέρνηση µεταρ-
ρυθµιστική, µια Κυβέρνηση που πραγµατικά αποσκοπεί στη
βελτίωση της ζωής των πολιτών, στη βελτίωση της οικονοµίας,
στη βελτίωση της κοινωνίας µας, µια φιλελεύθερη µεταρρυθµι-
στική Κυβέρνηση και γι’ αυτό εγώ τη στηρίζω και φυσικά υπο-
στηρίζω και το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Λοβέρδο, ο οποίος µας έδωσε και την είδηση ως δηµοσιο-
γράφος. 

Τον λόγο έχει ο Δραµινός, κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος από τον
ΣΥΡΙΖΑ και στη συνέχεια θα µιλήσει ο Υπουργός.

Θα µιλήσετε από τη θέση σας, κύριε Ξανθόπουλε; 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Από του εδράνου και όχι από

της Έδρας, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πολύ σωστά. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι συνυπογρά-

φοντες τη νοµοθετική πρωτοβουλία, την τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ,
µου ανέθεσαν, µου έκαναν την τιµή να αναπτύξω µόνο την τρο-
πολογία και επ’ αυτού θα αναφερθώ. Εάν µείνει χρόνος από το

επτάλεπτό µου, ακροθιγώς θα µπω λίγο και στο θέµα της νοµικής
βοήθειας. 

Κυρίες κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι η
πανδηµία έφερε τα πάνω κάτω στη χώρα. Βιώνουµε πρωτόγνω-
ρες συνθήκες, δοκιµάζονται παραδοχές κοινωνικής και προσω-
πικής συµπεριφοράς παγιωµένες επί σειρά ετών, διακυβεύονται
αξίες και προτεραιότητες της ζωής µας και θέλω να πω ότι µέσα
σε αυτό το πλαίσιο πρέπει να δούµε και τις επόµενες πρωτοβου-
λίες, σε ό,τι αφορά τον ευαίσθητο και ταλαιπωρηµένο χώρο της
δικαιοσύνης. 

Ήδη από τα µέσα Μαρτίου κι ενδεχοµένως και έως το τέλος
Μαΐου και ίσως και στα µέσα Ιουνίου, ο χώρος της δικαιοσύνης
ουσιαστικά τελεί σε αναστολή. Έχουν µαταιωθεί πάρα πολλές
υποθέσεις. Όλες αυτές οι υποθέσεις πλέον ήρτηνται, κατά τη νο-
µική ορολογία, δηλαδή είναι ξεκρέµαστες και µε την πάγια δια-
δικασία, σύµφωνα µε το άρθρο 226 του Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας χρειάζεται µια διαδικασία επαναφοράς τους. Αυτό
για τους µη γνωρίζοντες σηµαίνει ότι πρέπει να πας εκ νέου να
καταθέσεις ένα δικόγραφο εισαγωγικό που λέγεται κλήση, να το
προσδιορίσει ο γραµµατέας, να πάρεις αντίγραφο, να κοινοποι-
ήσεις µε δικαστικό επιµελητή για να επανέλθει, να αναβιώσει η
µαταιωθείσα υπόθεση.

Φρονούµε, λοιπόν, ότι ειδικά για την περίοδο της πανδηµίας και
όσο τα έκτακτα µέτρα είναι σε ισχύ, θα πρέπει να γίνουµε πιο ευέ-
λικτοι, να προστατεύσουµε όλους τους απασχολούµενους στη δι-
καιοσύνη, τους δικαστικούς υπαλλήλους, τους δικηγόρους, τους
διαδίκους εν πολλοίς. Γι’ αυτόν τον λόγο προτείνουµε µαταιωθεί-
σες υποθέσεις στην περίοδο της αναστολής της λειτουργίας των
δικαστηρίων οίκοθεν, µε πρωτοβουλία του δικαστή δηλαδή, να εγ-
γράφονται στη νέα δικάσιµο καίτοι δεν παρίστανται οι δικηγόροι,
γιατί έχουν µαταιωθεί αυτές οι υποθέσεις, να γεµίζουν, να εφοδιά-
ζονται οι νέες δικάσιµοι µε τις µαταιωθείσες υποθέσεις και µετά
όλο αυτό το υλικό να αποστέλλεται ηλεκτρονικά στις έδρες των
δικηγορικών συλλόγων µε ηλεκτρονική µορφή. Αυτό δε το ηλε-
κτρονικό µήνυµα να επέχει θέση νέας κοινοποίησης, για να κλείνει
το θέµα του έλαβα, δεν έλαβα γνώση. Από κει και µετά, ο οικείος
δικηγορικός σύλλογος, έχοντας τη γνώση και την έκταση των
προσδιορισθεισών υποθέσεων, θα ειδοποιεί ο ίδιος τους δικηγό-
ρους, αυτούς δηλαδή που έχουν υπογράψει το δικόγραφο, για να
προχωρήσει η υπόθεση του προσδιορισµού. 

Θέλω δε εδώ να πω το εξής: Σύµφωνα µε την καινούργια δι-
κονοµία πλέον, όλες σχεδόν οι υποθέσεις είναι στο πινάκιο. Άρα,
µπορεί να περάσουν χωρίς ιδιαίτερη διαδικασία σε ένα καινούρ-
γιο πινάκιο αφ’ ενός, αφ’ ετέρου διέλαθε της προσοχής του νο-
µοθέτη και νοµίζω εκτός πινακίου µένει µόνο η αναγνώριση
δικαιούχων. 

Κύριε Υπουργέ, µε µια ρύθµιση τακτοποιήστε το κι αυτό, για
να µην είναι όλοι µαζί και ο ψωριάρης χώρια, δηλαδή µια διαδι-
κασία εκτός πινακίου κι όλες στο πινάκιο, έτσι ώστε να έχουν
όλες το πινάκιο και οίκοθεν να µεταφέρονται στην καινούργια δι-
κάσιµο µε τον τρόπο που είπαµε. Με τον τρόπο αυτό, λοιπόν, για
να µην µακρηγορώ, κερδίζουµε χρόνο, χρήµα, διότι δεν είναι
ανάγκη να γίνονται εκ νέου επιδόσεις και κυρίως προστατεύουµε
τους δικηγόρους και τους δικαστικούς υπαλλήλους και τους δι-
καστικούς επιµελητές σε συνθήκες πανδηµίας για να µην έρχον-
ται σε επαφή µε πράξεις, οι οποίες µπορεί να οδηγήσουν σε
µόλυνση.

Αυτή είναι, λοιπόν, η τροπολογία που έχουµε καταθέσει ως
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Το ξαναλέω ότι κάνουµε µια τροποποί-
ηση του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας για να είναι περιορισµένης
χρήσης, δηλαδή µόνο στην περίοδο της πανδηµίας.

Ως εκ τούτου, κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι µε την ευελιξία που
σας διακρίνει κι επειδή ακριβώς γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι
είναι ένα θέµα το οποίο άπτεται της υγείας, της δηµόσιας υγείας
και είναι ένας τρόπος να καταπολεµήσουµε στο µέτρο του δυ-
νατού -της δικηγορικής υγείας που λέει ο συντοπίτης σας και ει-
σηγητής µας- θεωρώ ότι πρέπει να το κάνετε δεκτό. 

Τελειώνω, επειδή έχω και δύο λεπτά και θέλω να αναφερθώ
ακροθιγώς στην νοµική βοήθεια. Είχαµε πει ότι ήδη αργεί η εξό-
φληση των συναδέλφων που έχουν διεξαγάγει υποθέσεις νοµι-
κής βοήθειας. Αυτό από µόνο του υπονοµεύει τον θεσµό. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αυτό
έπρεπε να λέτε συνέχεια, γιατί προσπαθώ να το αντιµετωπίσω
και δεν µπορώ. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό λέµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, όχι διά-

λογο. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ξαναλέω ότι αυτό είναι που

υποµονεύει την λειτουργία, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν πάνε και οι
συνάδελφοι. Μη νοµίζετε, οι συνάδελφοι γυρίζουν τις πλάτες.
Είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό πρόβληµα. 

Επίσης, είχα ζητήσει στην επιτροπή και το ξαναφέρνω στην
Ολοµέλεια, να υπάρξει πρόνοια στις υποθέσεις νοµικής βοήθειας
σε επίπεδο εφετείου, να διορίζονται µέλη των δικηγορικών συλ-
λόγων της εφετειακής περιφέρειας κι όχι µόνον της έδρας του
εφετείου, γιατί αυτό συνιστά δυσµενή διάκριση για τους δικηγο-
ρικούς συλλόγους των υπολοίπων περιοχών και θα πρέπει να το
αντιµετωπίσουµε. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε
για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης, κ. Κωνσταντίνος Τσιά-
ρας για δεκαοχτώ λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι σήµερα στη συζή-
τηση που γίνεται επί της αρχής για το προτεινόµενο από το
Υπουργείο Δικαιοσύνης νοµοσχέδιο λίγο- πολύ έχουµε τοποθε-
τηθεί όλοι, στο µέτρο και στον τρόπο µε τον οποίον πρέπει. Και
επαναλαµβάνοντας µία σταθερή δική µου θέση, ότι σε θέµατα,
ζητήµατα και νοµοσχέδια που αφορούν στο Υπουργείο Δικαιο-
σύνης θα πρέπει ενδεχοµένως να δείχνουµε µία διαφορετική
συµπεριφορά και µία διαφορετική προσέγγιση, λέω ότι η προ-
σέγγιση και η αντιµετώπιση, τουλάχιστον εκ µέρους των εισηγη-
τών και των ειδικών αγορητών, νοµίζω ότι σήµερα ήταν αυτή που
έπρεπε. 

Το λέω πολύ ειλικρινά, διότι µε σοβαρότητα και µετριοπάθεια
άκουσα τις ενδεχοµένως διαφορετικές απόψεις και θέσεις των
κοµµάτων, αλλά επί της ουσίας, κατά βάση, και επί των θεµάτων
που έχουµε ουσιαστικά αναλύσει και παρουσιάσει κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης του νοµοσχεδίου στην αρµόδια κοινοβου-
λευτική επιτροπή, σε τέσσερις συνεδριάσεις την προηγούµενη
εβδοµάδα. 

Πριν µπω στην ουσία του νοµοσχεδίου, θέλω να αποκρούσω
µία συγκεκριµένη τοποθέτηση, η οποία, δυστυχώς, επαναλή-
φθηκε πολλές φορές από αρκετούς συναδέλφους νωρίτερα, εγ-
καλώντας την Κυβέρνηση για κακή νοµοθέτηση. 

Αντιλαµβάνεστε ότι η συζήτηση του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου, τουλάχιστον σε επίπεδο Κοινοβουλίου, γίνεται µε µία δια-
δικασία που την είχαµε ξεχάσει; Ξέρετε από πότε έχουν να
συζητηθούν νοµοσχέδια µε δύο διαφορετικές συζητήσεις στην
Ολοµέλεια, και επί της αρχής και επί των άρθρων; Αγνοείτε το
γεγονός ότι η δηµόσια διαβούλευση για το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο τελείωσε πριν το Πάσχα; Αγνοείτε το γεγονός ότι εγώ
προσωπικά ενηµέρωσα, ίσως όχι όλους, αλλά τους περισσότε-
ρους εκπροσώπους των κοµµάτων, για το περιεχόµενο του συγ-
κεκριµένου νοµοσχεδίου σχεδόν από την αρχή του χρόνου; 

Βεβαίως, υπήρξαν κάποια άρθρα τα οποία µπήκαν την τελευ-
ταία στιγµή. Είναι µία «ζωντανή» διαδικασία η κοινωνική και πο-
λιτική πραγµατικότητα στην οποία ζούµε, που αν µεσολαβεί
µεγάλος χρόνος από την ολοκλήρωση της δηµόσιας διαβούλευ-
σης µέχρι την τελική συζήτηση του νοµοσχεδίου στη Βουλή, προ-
φανώς πρέπει κανείς να συµπεριλάβει και κάποια άλλα
πράγµατα. Όµως, αυτά τα άρθρα τα οποία συµπεριλάβαµε είναι
άσχετα µε τη λειτουργία της δικαιοσύνης; Είναι άσχετα µε τις ει-
δικές συνθήκες ή τα συγκεκριµένα προβλήµατα τα οποία παρου-
σιάζονται προϊόντος του χρόνου; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η κριτική είναι άδικη. Και
το λέω µετά λόγου γνώσεως και µε όλη τη σοβαρότητα που χρει-
άζεται όλοι να δείχνουµε κατά τη διάρκεια της συζήτησης στον
χώρο του ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Είναι άδικη, γιατί νοµίζω ότι, ειδικά για το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο, έχουν υπάρξει όλες οι απαραίτητες προθεσµίες. Είναι
γνωστό εδώ και πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα σε όλους ουσια-
στικά τους συναδέλφους-εκπροσώπους των κοµµάτων το τι
επρόκειτο να φέρουµε και το τι επρόκειτο να νοµοθετήσουµε,
πολύ δε περισσότερο όταν, και όπως οι ίδιοι εσείς λέγατε, τα δύο
τρίτα του νοµοσχεδίου αφορούν σε ενσωµάτωση κοινοτικών
οδηγιών και στην υπερψήφιση ενός µνηµονίου συνεργασίας µε-
ταξύ της Ελλάδας και της Κυπριακής Δηµοκρατίας. Άρα, εκτιµώ
ότι αυτή η συζήτηση απλά γεµίζει τις περισσότερες φορές τον
χρόνο των κοινοβουλευτικών αγορεύσεων και δεν έχει πραγµα-
τικό αντικείµενο. 

Για να έρθω και στην ουσία του νοµοσχεδίου, πέραν όλων
αυτών, λίγο ή πολύ οι περισσότεροι εκ των συναδέλφων νωρί-
τερα τόνισαν ποιο είναι το πλαίσιο του νοµοσχεδίου: Η ενσωµά-
τωση τεσσάρων κοινοτικών οδηγιών. 

Πού υπήρξε η αντίθεση ή η αντίρρηση; Σε κάποια γεγονότα
που αφορούσαν ενδεχοµένως στον πραγµατικό ορισµό του ανή-
λικου που έχει τα δικαιώµατά του και, βεβαίως, µπορεί να είναι
κατηγορούµενος ή ύποπτος σε ποινικές δίκες που υπόκεινται σε
διαδικασία ευρωπαϊκού εντάλµατος ή σύλληψης. Επίσης, στο γε-
γονός ότι, ειδικά για την ενσωµάτωση της οδηγίας που αφορά
στην τροµοκρατία, υπάρχει µία διαφορετική ιδεολογική προσέγ-
γιση και το καταλαβαίνω. 

Αν και εδώ πρέπει να σας πω ότι η Ελλάδα είναι η µοναδική
χώρα που δεν έχει ενσωµατώσει αυτό το κοµµάτι της ευρωπαϊ-
κής οδηγίας µαζί µε την Ιρλανδία, όπου ξέρετε ότι υπάρχει ένα
κόµµα, το Sin Fein, µε πολύ ιδιαίτερο τρόπο και προσέγγιση εκεί.
Είµαστε η τελευταία χώρα της Ευρώπης.

Άρα, αντιλαµβάνεστε ότι το γεγονός ότι κάποιοι έχουν µία δια-
φορετική ιδεολογική προσέγγιση δεν δικαιολογεί το γεγονός τού
να έρχεστε από την άλλη πλευρά και να λέτε ότι «ναι, βεβαίως,
τις οδηγίες πρέπει να τις ενσωµατώνουµε στο Ελληνικό Δίκαιο». 

Βεβαίως, τη µεγάλη συζήτηση συγκέντρωσε η ευρωπαϊκή οδη-
γία που προβλέπει και τις διαδικασίες της νοµικής βοήθειας. Εκεί
όντως το αντιλαµβάνοµαι. Υπάρχουν κάποια ζητήµατα. Ζήτησα
προσωπικά από τους εισηγητές των κοµµάτων να µου δώσουν
εγγράφως τις απόψεις τους. Δεν έγινε κάτι τέτοιο. Το αντιπαρέρ-
χοµαι. 

Ωστόσο, αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει και ένας προβληµατι-
σµός και µία γενικότερη συζήτηση. Πού εστιάστηκε ο προβλη-
µατισµός; Σε τρία κυρίως ζητήµατα: Ποια θα έπρεπε να είναι η
εµπειρία των δικηγόρων που θα συµµετέχουν στη νοµική βοή-
θεια. Ποιο θα έπρεπε να είναι το ύψος των εισοδηµάτων των αν-
θρώπων που έχουν το δικαίωµα στη νοµική βοήθεια. Και σε έναν
µικρότερο βαθµό ενδεχοµένως, ποιο θα έπρεπε να είναι το ύψος
της ετήσιας αµοιβής των δικηγόρων οι οποίοι εντάσσονται σε
αυτή τη διαδικασία της νοµικής βοήθειας. 

Εγώ ήθελα συγκεκριµένες προτάσεις από εσάς. Δεν έχουν κα-
τατεθεί, όµως. Ακούω µε µεγάλο ενδιαφέρον ότι θα έπρεπε να
µην έχουµε ως υποχρεωτικές τις δέκα παραστάσεις. Και σας
έβαλα έναν προβληµατισµό, που αφορά στο γεγονός ότι από τη
µία πλευρά όντως υπάρχει η µεγάλη ανάγκη ή η πραγµατικότητα
που περιγράφηκε για τον χώρο των δικηγόρων, ειδικά το τελευ-
ταίο χρονικό διάστηµα, και από την άλλη, υπάρχει το πραγµατικό
δικαίωµα-η ανάγκη του πολίτη που θα χρειαστεί τη νοµική βοή-
θεια. Και, προφανώς, ο άνθρωπος που θα κληθεί να τον υποστη-
ρίξει θα πρέπει να έχει τουλάχιστον µία εµπειρία. 

Βεβαίως, υπάρχει άλλο ένα κριτήριο, που αφορά στο γεγονός
ότι οι ενσωµατώσεις των ευρωπαϊκών οδηγιών προϋποθέτουν
ένα µίνιµουµ ποιότητας σε ό,τι αφορά τον τρόπο µε τον οποίο
έρχεται η Ελλάδα να αντιµετωπίσει συγκεκριµένα ζητήµατα. Άρα,
υπάρχουν παράµετροι που πρέπει από πριν να τις προβλέψουµε,
αν θέλουµε να νοµοθετήσουµε σωστά. 

Ξαναλέω για τρίτη φορά ότι γραπτή πρόταση δεν έλαβα από
κανέναν. Και το λέω, όχι γιατί ήθελα να δεσµεύσω κάποιον σε
σχέση µε το τι ενδεχοµένως ρητορικά µπορεί να υποστηρίζει ευ-
ρισκόµενος στο Βήµα του ελληνικού Κοινοβουλίου, αλλά γιατί
θέλω πραγµατικά να βρω τον τόπο της κοινής συµφωνίας, εκεί
που µπορούµε να καταλήξουµε. Για να είµαστε, όµως, ειλικρινείς,
ξαναλέω ότι πρόταση δεν υπήρξε. 
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Θεωρώ, λοιπόν, µέσα από αυτά, τα έχουµε συζητήσει, ότι
όντως θα έπρεπε ενδεχοµένως να ελαττώσουµε....

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Είναι καταγε-
γραµµένο στα Πρακτικά τι προτείνουµε, τα είπαµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Καταθέσαµε
προτάσεις, άρα µην κρύβεστε πίσω από αυτό. Υποτιµάτε την κοι-
νοβουλευτική διαδικασία. Δεν θα έπρεπε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, µη
διακόπτετε. Ο Υπουργός δεν διέκοψε κανέναν. Αφήστε τον να µι-
λήσει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριοι
συνάδελφοι, σας άκουσα. Και εσάς, κύριε Καλαµατιανέ. Και
εσάς, κυρία Γιαννακοπούλου. Σας άκουσα πολύ καλά. 

Ωστόσο, αντιλαµβάνεστε ότι όλα αυτά διαλαµβάνονται ή, εν
πάση περιπτώσει, αντιµετωπίζονται µε έναν χρόνο µελέτης από
όλους µας. Δηλαδή, αν περιµένει κανείς να λέει καθένας από µας
µία διαφορετική πρόταση από το Βήµα της Βουλής και σε πέντε
λεπτά ενδεχοµένως να διαµορφώσουµε µία άποψη, κάτι τέτοιο
δεν θα µας οδηγήσει σε σωστή νοµοθέτηση και το ξέρετε. 

Πέραν, όµως, όλων αυτών, για να µην µείνουµε σε αυτό, εγώ
θεωρώ ότι µπορούµε όντως να βρούµε έναν κοινό τόπο, ενδεχο-
µένως περιορίζοντας κατά το ήµισυ τις αναγκαίες παραστάσεις
που πρέπει να έχει κάποιος δικηγόρος προκειµένου να ενταχθεί
σε αυτό το πρόγραµµα της νοµικής βοήθειας. Δηλαδή, να βά-
λουµε ένα µίνιµουµ τουλάχιστον πέντε παραστάσεων. Το τι είναι
οι παραστάσεις οι κύριοι νοµικοί, οι δικηγόροι, το γνωρίζουν
πάρα πολύ καλά. 

Βεβαίως, υπάρχει η πρόνοια ούτως ή άλλως στα συγκεκριµένα
άρθρα του νοµοσχεδίου ότι από εκεί και πέρα υπάρχει ενδεχο-
µένως η δυνατότητα ή η υποχρεωτικότητα κάποιων σεµιναρίων,
προκειµένου να υπάρχει µεγαλύτερη και καλύτερη γνώση όλων
των δικονοµικών διαδικασιών µιας ποινικής δίκης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να καταλάβουµε ότι βρι-
σκόµαστε στη µέση ουσιαστικά µιας νοµοθέτησης που πρέπει να
προβλέψει, από τη µία πλευρά -επαναλαµβάνω- όλες τις ανάγ-
κες, ενδεχοµένως τις επαγγελµατικές, µιας διαφορετικής πραγ-
µατικότητας που βρισκόµαστε σήµερα, και τις ανάγκες της
κοινωνίας, τις ανάγκες των Ελλήνων πολιτών γι’ αυτό που δι-
καιούνται και για αυτό που οφείλει εκ των προτέρων η ελληνική
πολιτεία να προβλέψει για τους ίδιους. 

Σε ό,τι αφορά το εισόδηµα, δεν άκουσα να µου λέτε κάποια
πρόταση συγκεκριµένη. Εισοδηµατικά κριτήρια είχατε πει για
τους δικηγόρους κατ’ αρχήν, το οποίο για µένα δεν ήταν κάτι το
οποίο ήταν συγκεκριµένο. Είχαµε πει να είναι 12.000 το οικογε-
νειακό εισόδηµα. Να το πάµε στις 10.000, ούτως ώστε να είµαστε
τουλάχιστον σε έναν σωστό µέσο όρο και να µην µπούµε σε µία
λογική µιας ακραίας ενδεχοµένως νοµοθέτησης που θα συγκέν-
τρωνε και τη δυσκολία από τη µία πλευρά, αλλά πολύ περισσό-
τερο θα περιόριζε σε έναν µεγάλο βαθµό τον αριθµό των
πραγµατικών δικαιούχων της νοµικής βοήθειας. Και εκτιµώ ότι οι
20.000 που αναφέρονται στο νοµοσχέδιο ως ετήσιο πλαφόν των
δικηγόρων που συµµετέχουν σε αυτό το πρόγραµµα θα πρέπει
να περιοριστούν στις 15.000. Τα λέω αυτά για να τα κλείσουµε
ως θέµατα.

Θεωρώ ότι, µε βάση τουλάχιστον αυτό που εγώ έχω αντιλη-
φθεί σε ό,τι αφορά τις προτάσεις των εκπροσώπων των κοµµά-
των, βρισκόµαστε κοντά σε µία κοινή γραµµή και, βεβαίως, και
σε µία συνεννόηση, η οποία έχει κατά βάση γίνει προφορικά και
µε τον πρόεδρο της ολοµέλειας των δικηγορικών συλλόγων,
αλλά πολύ περισσότερο και µε την πραγµατική κάλυψη της ανάγ-
κης που δηµιουργείται για τους Έλληνες πολίτες οι οποίοι έχουν
το δικαίωµα στη νοµική βοήθεια. 

Άρα, και αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο σε έναν πολύ µεγάλο
βαθµό νοµίζω ότι το αντιµετωπίζουµε.

Από εκεί και πέρα, δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να κάνουµε οποι-
αδήποτε είδους κριτική για το µνηµόνιο συνεργασίας, πλην
αυτών που ο κ. Καλαµατιανός ανέφερε, που πρέπει να προβλέ-
ψουµε για το κοµµάτι το οποίο αφορά στο σωφρονιστικό σύ-
στηµα. Άρα, νοµίζω ότι λίγο ή πολύ είµαστε απολύτως σύµφωνοι
και δεν υπάρχει κάποιο ζήτηµα προκειµένου να υπάρχει κάποιου
είδους αντιπαράθεση.

Υπάρχουν ζητήµατα, βεβαίως, τα οποία ετέθησαν σε αυτή τη
σποραδική αντιµετώπιση των συγκεκριµένων άρθρων που είναι
εκτός οδηγιών και εκτός µνηµονίων συνεργασίας. Πάµε, λοιπόν,
να τα δούµε ένα-ένα για να δούµε πού ακριβώς βρίσκεται όλη
αυτή η υπόθεση και τι ενδεχοµένως θα έπρεπε να κάνουµε.

Κατ’ αρχάς, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, θα σας
πω ότι η τροπολογία την οποία καταθέσατε είναι στην απολύτως
σωστή κατεύθυνση. Δεν θα έλεγα ότι διαφωνώ επ’ ουδενί µε την
ουσία, κύριε Λάππα, κύριε Καλαµατιανέ, κύριε Ξανθόπουλε -δεν
είναι εδώ ο κ. Παπαηλιού και η κυρία συνάδελφος- που την έχετε
υπογράψει. 

Θέλω, όµως, να σας πω, επίσης, ότι εδώ και µεγάλο χρονικό
διάστηµα έχει συσταθεί µία ειδική επιτροπή στο Υπουργείο Δικαιο-
σύνης, στην οποία προΐσταται ο παρευρισκόµενος Υφυπουργός,
ο κ. Κράνης, µέσω της οποίας προσπαθούµε να προβλέψουµε
όλες τις απαραίτητες διαδικασίες επανεκκίνησης των λειτουργιών
της δικαιοσύνης. 

Αυτό το οποίο προτείνετε είναι ένα από τα ζητήµατα τα οποία
είναι ήδη έτοιµα. Δηλαδή, µπορούµε να σας δώσουµε και το σχέ-
διο µέσα από το οποίο θα υπάρξει πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου προκειµένου όλα αυτά τα ζητήµατα να αντιµετωπιστούν.
Εννοείται ότι όλες αυτές οι υποθέσεις θα επαναπροσδιοριστούν
οίκοθεν, κύριε Ξανθόπουλε. Δεν χρειάζεται να το συζητάµε. Δεν
έχουµε καµµία διάθεση ούτε να ταλαιπωρήσουµε τους Έλληνες
πολίτες ούτε βεβαίως τους εµπλεκόµενους στον χώρο της δι-
καιοσύνης. 

Και βεβαίως, η εποχή αυτή της πανδηµίας µάς έδωσε την ευ-
καιρία να αναπτύξουµε µια εµπειρία, πέρα από την πρόθεση, σε
ό,τι αφορά την προώθηση των ζητηµάτων της ψηφιοποίησης της
δικαιοσύνης. Και αυτό νοµίζω ότι στο τέλος της ηµέρας θα είναι
η µεγάλη κατάκτηση στην οποία θα στηριχθεί το ελληνικό πολι-
τικό σύστηµα προκειµένου να δηµιουργήσει καλύτερους, ασφα-
λέστερους, θα σας έλεγα πλέον σοβαρούς και εµφανείς, κανόνες
λειτουργίας µέσα στον χώρο της δικαιοσύνης. 

Για το ζήτηµα το οποίο µου ετέθη και δεν πρόλαβα να απαν-
τήσω, για το θέµα της οµοδικίας, νοµίζω το είχε πει η κ. Αδαµο-
πούλου στην τελευταία συνεδρίαση της αρµόδιας κοινοβου-
λευτικής επιτροπής. Το θέµα της οµοδικίας και του περιορισµού
του αριθµού των οµοδίκων, το οποίο µας πρότεινε το Συµβούλιο
της Επικρατείας, δεν ξέρω, κύριοι συνάδελφοι, αν το αντιλαµβά-
νεστε, αλλά δεν αφορά στα κοινωνικοασφαλιστικά τα οποία
ασκούνται στα διοικητικά δικαστήρια. Εκεί, ούτως ή άλλως, υπάρ-
χει ο περιορισµός των πενήντα για την οµοδικία και αυτό νοµίζω
ότι πρέπει να το γνωρίζετε.

Στο Συµβούλιο της Επικρατείας, που πολλές φορές είχαµε πει
ότι υπήρχε περίπτωση να έχει δεκαπέντε χιλιάδες διαδίκους, δεν
µπορεί να λειτουργήσει η διαδικασία στη λογική του δηµοψηφί-
σµατος. Ένας αν κερδίσει στο Συµβούλιο της Επικρατείας στην
πραγµατικότητα δίνεται το δικαίωµα της ίδιας απόφασης σε
όλους που βρίσκονται ακριβώς στην ίδια υπόθεση και στην ίδια
περίπτωση. Άρα, δεν υπάρχουν τέτοια ζητήµατα για τα οποία θα
µπορούσε κανείς να συζητά και τα οποία ενδεχοµένως δηµιουρ-
γούν προβληµατισµό ή άρνηση από οποιαδήποτε άλλη πλευρά.

Πάµε να µιλήσουµε για το θέµα της Εθνικής Σχολής Δικαστών,
όχι για τα ίδια τα ζητήµατα, µιας κι εκεί νοµίζω ότι δεν υπάρχει
σηµαντική αντίρρηση µεταξύ των κοµµάτων, όσο κυρίως για το
ερώτηµα για το αν θα µπορούσαµε να κρατήσουµε ενεργό τον
πίνακα των επιλαχόντων, προκειµένου από εκεί να πληρωθούν οι
εξήντα πέντε νέες θέσεις των δικαστών που προτείνονται στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Νοµίζω ότι κι εκεί σ’ έναν µεγάλο βαθµό είχαµε εξαντλήσει τη
συζήτηση και πραγµατικά µου κάνει πολύ µεγάλη εντύπωση γιατί
οι συνάδελφοι επανέρχονται για ένα ζήτηµα το οποίο λίγο ή πολύ
νοµίζω ότι είναι γνωστό. Οι εξετάσεις στη Σχολή Δικαστών γίνον-
ται κάθε χρόνο. Δεν είναι εξετάσεις ειρηνοδικών. Δεν είναι εξε-
τάσεις Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Είναι εξετάσεις οι
οποίες επαναλαµβάνονται κάθε χρόνο. 

Κανείς δεν αµφιβάλλει για τη διαδικασία και κανείς δεν αµφι-
σβητεί το υψηλό επίπεδο όλης της διαδικασίας και την αδιαβλη-
τότητα των εξετάσεων µε τις οποίες εισάγεται κάποιος στην
Εθνική Σχολή Δικαστών. Το γεγονός ότι κάναµε την περαιτέρω
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κατεύθυνση ουσιαστικά για τους ειρηνοδίκες στη Σχολή Δικα-
στών νοµίζω ότι δέχτηκε τα θετικά σχόλια όλων. 

Από κει και πέρα, όµως, το να πούµε αυτή τη στιγµή ότι παρα-
τείνουµε τον ισχύοντα πίνακα για τις καινούργιες οργανικές θέ-
σεις, νοµίζω ότι στην πραγµατικότητα, πέραν των όποιων όντως
νοµικών κωλυµάτων υπάρχουν και τη σοβαρή πιθανότητα να
πέσει αυτός ο διαγωνισµός στο Συµβούλιο της Επικρατείας, δη-
µιουργεί και διάφορα άλλα ερωτηµατικά σε σχέση µε την υπο-
βάθµιση για τη διαδικασία επιλογής και την εκπαίδευση των
δικαστών. 

Δηλαδή, θέλουµε να κάνουµε ένα fast track τµήµα καινούργιο,
µε µισή σχετικά διαδικασία προκειµένου να κερδίσουµε τον χρόνο,
για δικαστές οι οποίοι θα είναι τα υπόλοιπα τριάντα πέντε χρόνια
στην ελληνική δικαιοσύνη. Αυτό προτείνουν τα κόµµατα για να το
καταλάβω και εγώ; Και δεν το λέω έχοντας άρνηση. Εγώ σας είπα
από το Βήµα της επιτροπής την προηγούµενη εβδοµάδα ότι ένα
από τα πρώτα ζητήµατα τα οποία µας προβληµάτισαν όταν ολο-
κληρώσαµε τη διαδικασία των εξήντα πέντε νέων οργανικών θέ-
σεων ήταν αν θα µπορούσαµε από τον πίνακα των επιλαχόντων να
καλύψουµε αυτούς τους εξήντα πέντε νέους δικαστές. 

Εκεί, λοιπόν, υπήρχε ένα τεράστιο ζήτηµα νοµιµότητας, διότι
όντως υπήρξαν έντεκα εξ αυτών, οι οποίοι γνωρίζοντας ότι επρό-
κειτο για συγκεκριµένο αριθµό επιτυχόντων -αυτό ανέφερε ο
πρώτος διαγωνισµός- δεν προσήλθαν στην προφορική διαδικα-
σία. Αυτό από µόνο του, κύριε Καλαµατιανέ, όταν έρχεται η πο-
λιτεία να πει ότι δεν είναι εκατόν δέκα, αλλά είναι εκατόν
εβδοµήντα πέντε τελικά οι επιτυχόντες, στην πραγµατικότητα
στερεί το δικαίωµα από αυτούς τους ανθρώπους να συνεχίσουν
να συµµετέχουν. 

Κι εκεί ακριβώς υπάρχει ο σοβαρός λόγος ακυρότητας από
την πλευρά του Συµβουλίου της Επικρατείας. Αυτή είναι µία συ-
ζήτηση την οποία και εγώ προσωπικά, αλλά βεβαίως και όλοι οι
συνεργάτες του Υπουργείου Δικαιοσύνης, κάναµε διεξοδικά σε
επίπεδο Συµβουλίου Επικρατείας. Βεβαίως, δεν θα µπορούσε κα-
νείς να βάλει σε κίνδυνο αφ’ ενός µεν τη δεύτερη σειρά για την
οποία µιλάµε, αλλά πολύ περισσότερο τον πρώτο διαγωνισµό.

Σε ό,τι αφορά την παράταση, για την οποία η κ. Κοµνηνάκα
επέµενε, για τις εκλογές στην Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων.
Η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων µε επισκέφθηκε στις 30 Ιου-
λίου 2019 και είχε εννέα αιτήµατα:

Αύξηση οργανικών θέσεων. Έγινε. Τροποποιήσεις στον νέο
Ποινικό Κώδικα και Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας λαµβάνοντας υπ’
όψιν τις προτάσεις. Έγινε. Η κατάργηση που ήθελαν για την ιδιω-
τική διαµεσολάβηση δεν έγινε. Άµεση κάλυψη των κενών θέσεων
ειρηνοδικών από τον ισχύοντα πίνακα. Έγινε. Προώθηση του αι-
τήµατος ίδρυσης κατεύθυνσης ειρηνοδικών στην Εθνική Σχολή
Δικαστών. Έγινε. Άµεση ενσωµάτωση των µισθολογικών ωριµάν-
σεων και των χρονοεπιδοµάτων. Έγινε. Ολοκληρώνεται κι αυτό.
Εξέταση δυνατότητας αύξησης του αριθµού των Προέδρων Εφε-
τών σε αριθµό που αντιστοιχεί στους προεδρεύοντες εφέτες του
Εφετείου Αθηνών, Θεσσαλονίκης και Πειραιά. Έγινε κι αυτό.

Είναι κι άλλα δύο αιτήµατα τα οποία είναι σε εκκρεµότητα. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Μπορούµε να

το έχουµε αυτό; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Βε-

βαίως. Το έχω καταθέσει και σε προηγούµενο νοµοσχέδιο, κύριε
Καλαµατιανέ. Δεν είναι κάτι το οποίο είναι εκτός. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κάτω-κάτω
κάτι έλεγε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Όχι,
δεν υπάρχει κάτι που να είναι διαφορετικό. Αν εννοείτε για την
ελεύθερη πρόσβαση στον «Ισοκράτη» του Δικηγορικού Συλλό-
γου Αθηνών για δικαστικούς και εισαγγελικούς λειτουργούς, θα
το λύσετε εσείς, ως δικηγόρος, µαζί µε τους συναδέλφους σας
δικηγόρους. 

Και το τελευταίο ήταν καθορισµός αµοιβής για τους δικαστι-
κούς λειτουργούς που συµµετέχουν σε πειθαρχικά συµβούλια
υπαλλήλων, όπως προβλεπόταν το 2013.

Αυτά είναι τα εννιά αιτήµατα. Όποτε θέλετε, µπορείτε να τα
έχετε. Θα τα καταθέσω και για τα Πρακτικά άµεσα, ούτως ή
άλλως, για να µην υπάρχει τέτοιο ζήτηµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσον αφορά τη δική µας δυνατότητα να µπούµε σε µία συζή-
τηση που θα έδινε παράταση ουσιαστικά στην Ένωση Δικαστών
και Εισαγγελέων, όταν είναι ένα κοινό σωµατείο, όταν δεν είναι
συνδικαλιστικό σωµατείο, όταν δεν είναι νοµικό πρόσωπο δηµο-
σίου δικαίου και όταν δεν είναι αγροτικός ή φαρµακευτικός συνε-
ταιρισµός, όπως είχε προβλεφθεί σε προηγούµενες περιπτώσεις,
κυρία Κοµνηνάκα, θα ήταν παρέµβαση. Κι εµείς αυτή την παρέµ-
βαση δεν θα θέλαµε να την κάνουµε. Δεν την κάναµε ποτέ σε καµ-
µία περίπτωση µέχρι τώρα, δεν θα την κάνουµε ούτε στο µέλλον
σε καµµία άλλη αντίστοιχη περίπτωση που θα παρουσιαστεί.

Θα έχω τη δυνατότητα να επανέλθω. Θέλω, όµως, να κάνω γνω-
στό στις αγαπητές και στους αγαπητούς κυρίες και κυρίους συ-
ναδέλφους, το εξής. Η προσπάθεια που γίνεται στο Υπουργείο
Δικαιοσύνης το τελευταίο χρονικό διάστηµα έχει ένα συγκεκρι-
µένο σχέδιο. Είναι ένα σχέδιο αντιµετώπισης προβληµάτων, πα-
θογενειών, που έρχονται από το παρελθόν κι ένα σχέδιο
µεταρρυθµίσεων και αλλαγών που αφορούν στο παρόν και στο
µέλλον.

Η πρόσφατη εµπειρία µάς δίδαξε πολλά. Το γεγονός ότι η ελ-
ληνική δικαιοσύνη κρατήθηκε όρθια την περίοδο της πανδηµίας,
µε τα όποια προβλήµατα παρουσιάστηκαν, νοµίζω ότι είναι η
απόδειξη ότι κινούµαστε στη σωστή κατεύθυνση. 

Ναι, κύριε Χήτα, το ξέρω κι εγώ ότι πρέπει να αυξήσουµε, ου-
σιαστικά, το αίσθηµα της αξιοπιστίας και της σωστής λειτουργίας
της ελληνικής δικαιοσύνης για όλους τους Έλληνες πολίτες.
Υπάρχει κάποιος σε αυτή την Αίθουσα που αµφιβάλλει για αυτό
που είναι αναγκαίο, που είναι απολύτως αναγκαίο; Βεβαίως και
πρέπει να το κάνουµε όλοι. Αυτό, όµως, θα γίνει στο πλαίσιο κά-
ποιων σοβαρών µεταρρυθµίσεων, που θα προτείνω στο Σώµα
του ελληνικού Κοινοβουλίου και που πιστεύω ότι θα υπάρχει
κατά βάση η έγκριση ή, τουλάχιστον, η θετική διάθεση, προκει-
µένου όλοι µαζί να συνδιαµορφώσουµε ένα πλαίσιο που θα
αφορά στη δικαιοσύνη και το οποίο, βεβαίως, θα επιδρά άµεσα
στην ελληνική κοινωνία και στους Έλληνες πολίτες, πέραν των
προβληµάτων που µπορεί να λύνονται.

Και κάνω µία παρένθεση για να πω εδώ, ότι οι ειδικές συνθή-
κες, κυρία Γιαννακοπούλου, που αφορούν στην υφ’ όρον παύση,
ουσιαστικά, της δίωξης για πληµµελήµατα ή, εν πάση περιπτώ-
σει, για αδικήµατα µε ποινή φυλάκισης ως έναν χρόνο, είναι µία
ανάγκη που προκύπτει από αυτή την περίσταση τώρα. Θέλετε να
σας πω αν µε ικανοποιεί, αν µου αρέσει, αν συνάδει µε το κράτος
δικαίου; Όχι. Ποιος δεν το γνωρίζει αυτό; Όταν, όµως, για δυό-
µισι και πλέον µήνες τα ελληνικά δικαστήρια δεν λειτουργούν και
υπάρχει ένας τεράστιος όγκος τέτοιων υποθέσεων, φανταστείτε
πόσο µεγάλα προβλήµατα θα δηµιουργήσει για µείζονες υποθέ-
σεις, οι οποίες σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό καθορίζουν, ενδεχο-
µένως, και µία κοινωνική πραγµατικότητα. 

Πέραν, όµως, όλων αυτών θέλω να σας διαβεβαιώσω, ότι στο
επόµενο χρονικό διάστηµα -ήδη υπάρχει ένα νοµοσχέδιο στη δη-
µόσια διαβούλευση που αφορά σε διαδικασίες επιτάχυνσης της
δικαιοσύνης- θα προσπαθήσουµε, µε µεταρρυθµίσεις, να δηµι-
ουργήσουµε ένα πλαίσιο, το οποίο ουσιαστικά θα αντέξει στον
χρόνο και θα βοηθήσει την ελληνική δικαιοσύνη να κάνει τα επό-
µενα βήµατα.

Ήδη η διαµεσολάβηση θα µπορούσε να έχει λειτουργήσει αν
δεν είχαµε την καραντίνα του κορωνοϊού. Ήδη υπάρχουν προ-
τάσεις για τη δηµιουργία ειδικών τµηµάτων στα µεγάλα πρωτο-
δικεία και στα µεγάλα εφετεία της χώρας, τα οποία θα µπορούν
να εξετάζουν κάποιες υποθέσεις, που αφορούν κυρίως στις επεν-
δύσεις. Ήδη προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε µία διεύθυνση,
τα «JustStat», που είναι τα στατιστικά στον χώρο της δικαιοσύ-
νης, που θα είναι ένα ισχυρό, σηµαντικό εργαλείο στα χέρια του
όποιου Υπουργού Δικαιοσύνης στο µέλλον, αλλά και της όποιας,
αν θέλετε, διοίκησης των ανωτάτων δικαστηρίων, προκειµένου
να λαµβάνει αποφάσεις µε έναν προγραµµατισµό και µε συγκε-
κριµένα δεδοµένα, που αυτήν τη στιγµή δεν µπορούµε και δεν
τα έχουµε καταγεγραµµένα.
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Όλα αυτά εντάσσονται σε ένα συγκεκριµένο πλαίσιο µεταρ-
ρυθµίσεων, που νοµίζω ότι όλοι µαζί πρέπει να επιχειρήσουµε
για την επόµενη ηµέρα και της ελληνικής δικαιοσύνης και της ελ-
ληνικής κοινωνίας.

Θα επανέλθω, βεβαίως, στο τέλος της συζήτησης, προκειµέ-
νου να απαντήσω και σε οτιδήποτε άλλοι οι συνάδελφοι ενδεχο-
µένως θα θέσουν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,
ο κ. Λάππας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για τους νοµικούς έχει πάντα πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και ιδι-

αίτερη σηµασία όταν έρχονται στο Κοινοβούλιο νοµοσχέδια για
το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Από την πρώτη µέρα που έγινε η κυ-
βερνητική αλλαγή, από τις 7 Ιουλίου, εγώ προσωπικά είχα απευ-
θυνθεί και στον Υπουργό και στον Υφυπουργό και είχα πει, «µην
κάνετε αυτό που κάνετε ως πρώτη κίνηση στον τοµέα της δικαιο-
σύνης, γιατί θα το βρείτε µπροστά σας». Ποιο δηλαδή; Τη µετα-
φορά µε ένα προεδρικό διάταγµα την εποµένη των εκλογών -στις
7 Ιουλίου είχαµε εκλογές, στις 8 Ιουλίου- του συνόλου της σω-
φρονιστικής πολιτικής στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη,
διότι το Ευρωπαϊκό Δίκαιο, ο ευρωπαϊκός νοµικός πολιτισµός, το
ευρωπαϊκό κεκτηµένο θέλει και επιβάλλει τον σωφρονισµό ως
τρίτο πυλώνα στο σύστηµα απονοµής ποινικής δικαιοσύνης, ου-
σιαστικό Ποινικό Δίκαιο, Ποινική Δικονοµία, έκτιση των ποινών,
σωφρονισµός δηλαδή. Τη θέλει, γιατί είναι θέµα δικαιοσύνης και
όχι θέµα ασφάλειας, τουλάχιστον αποκλειστικά. 

Σας λέγαµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι θα το βρίσκατε µπρο-
στά σας.

Ξέρω ότι πριν λίγο καιρό έγινε µία ευρωπαϊκή σύσκεψη των
Υπουργών Δικαιοσύνης για το σωφρονιστικό, µεταξύ άλλων θε-
µάτων. Εγώ θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, τώρα εσείς να είστε ο
Υπουργός που θα έχετε στον τοµέα σας και τον σωφρονισµό, για
να µπορούµε να συζητάµε, πράγµατι, για µία σωφρονιστική πο-
λιτική που αξίζει η χώρα, που αξίζουν οι κρατούµενοι, που αξίζει
η δικαιοσύνη, που επιβραβεύει η ελληνική κοινωνία. 

Κοιτάξτε τώρα να δείτε τι γίνεται. Στο έκτο κεφάλαιο του νο-
µοσχεδίου υπάρχει το περίφηµο µνηµόνιο µεταξύ του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης του Ελληνικού Κράτους και του Υπουργείου
Δικαιοσύνης της Κυπριακής Δηµοκρατίας. Αυτό το µνηµόνιο µε-
ταξύ άλλων περιλαµβάνει -ακούστε το αυτό, είναι τραγέλαφος!-
τα εξής: Άρθρο πρώτο του µνηµονίου: «Τα µέρη συνεργάζονται
στον τοµέα της διοίκησης της δικαιοσύνης, της λειτουργίας του
δικαστηρίου και του σωφρονιστικού συστήµατος.» Δηλαδή, ο
Υπουργός Δικαιοσύνης εδώ φέρνει µία τροπολογία, µία οδηγία
µνηµονίου µε την Κυπριακή Δηµοκρατία για έναν τοµέα που δεν
έχει αρµοδιότητα. Άρα, ο σωφρονισµός από το άρθρο 1 πρέπει
να φύγει, διότι είναι αντικείµενο του κ. Χρυσοχοΐδη.

Και σας έλεγα, κύριε Υπουργέ, από τις 8 Ιουλίου ότι θα το
βρείτε µπροστά σας και σε ευρωπαϊκό επίπεδο και στη χώρα. Το
βρίσκετε τώρα στο µνηµόνιο µεταξύ των Υπουργών Δικαιοσύνης
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυπριακής Δηµοκρατίας. Ο
σωφρονισµός δεν είναι στα καθήκοντά σας. Θα ήθελα να είναι
στα καθήκοντά σας, γιατί θέλω να είστε Υπουργός Δικαιοσύνης
της Κυβέρνησης. Το πρώτο είναι αυτό.

Δεύτερον, επιχειρήσατε, κύριε Υπουργέ, να πείτε ότι η εισα-
γωγή αυτού του νοµοσχεδίου, του πολυνοµοσχεδίου, δεν συνι-
στά τίποτε άλλο από αυτό που λέγαµε οι αντιπολιτευόµενοι, ότι
είναι µία πράξη κακής νοµοθέτησης. Πάντως, καλή νοµοθέτηση
δεν είναι. Και, µάλιστα, σας έλεγα ότι κάποτε θα έρθετε και θα
σας πω στη Βουλή πως το τεκµήριο της αθωότητας θα το χάσετε
µε µία τέτοια νοµοθέτηση. Και το χάσατε σήµερα µε αυτό το νο-
µοσχέδιο, όχι κυρίως γιατί το 1/3 του νοµοσχεδίου ήταν εκτός
διαβούλευσης, αλλά γιατί δεν µπορεί η διαβούλευση µέσα σε
δέκα ηµέρες, στα πλαίσια µιας πανδηµίας, αντιµετώπισης µιας
τέτοιας υγειονοµικής λαίλαπας…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Η δια-
βούλευση ήταν πριν το Πάσχα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ναι, ξέρω. Τον Μάρτιο δεν είχαµε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Τώρα

είµαστε ενάµιση µήνα µετά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µην το συζητάτε. Στις

16 Μαρτίου ήταν η πρώτη απόφαση των περιοριστικών µέτρων.
Το θυµάµαι πάρα πολύ καλά. Το διάβασα στο διαδίκτυο και
έκανα και παρατηρήσεις.

Λέω, λοιπόν, ότι το Υπουργείο Δικαιοσύνης πρέπει να είναι ο
φωτεινός πυρσός της καλής νοµοθέτησης, πρέπει να είναι ο οδη-
γός όλων των Υπουργείων, όλων των νοµοσχεδίων και όλων των
Υπουργών. Δεν µπορεί να µου πείτε, «Είχαµε και κάποιες έκτα-
κτες διατάξεις…». Το καταλαβαίνω. Το κατανοώ. Να είναι, όµως,
µία, να είναι δύο ή τρεις. Δεν µπορεί, όµως, το 1/3 του νοµοσχε-
δίου να έρχεται χωρίς διαβούλευση, ιδίως όταν αφορά τη νοµική
κοινότητα, δικηγόρους, δικαστές, δικαστικούς υπαλλήλους. Ξέ-
ρετε γιατί; Διότι η αίσθηση του δικαίου πηγάζει από αυτή τη νο-
µική κοινότητα, κύριε Υπουργέ. Και πιστεύω ότι το
αντιλαµβάνεστε, παρότι δεν είστε νοµικός. 

Εδώ θα ήθελα να ανοίξω µία παρένθεση και να πω ότι πλέον
και η ιατρική επιστήµη δεν κατατάσσεται στις φυσικές επιστήµες,
όπως παλιά, σύµφωνα µε την πυραµίδα των επιστηµών. Ευτυ-
χώς, πλέον, κατατάσσεται και αυτή, όπως και η νοµική, στις αν-
θρωπιστικές επιστήµες. Κλείνω την παρένθεση.

Μας είχατε πει τον Ιούλιο, όταν φέρατε τις πρώτες τροπολο-
γίες, ότι αναστέλλεται ο θεσµός της παροχής κοινωφελούς ερ-
γασίας προσωρινά. Χάθηκε το δικαστικό έτος 2019-2020, κύριε
Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σε αυτό
έχετε δίκιο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Και πότε; Ξέρετε γιατί; Η κοινωφελής
εργασία, µαζί µε όλες τις τροπολογίες και το νέο πνεύµα στην
προώθηση των ποινών, που έφεραν οι νέοι ποινικοί κώδικες, είναι
το απόσταγµα, αν θέλετε, ή το απαύγασµα της νοµικής σκέψης
δεκαετιών στη χώρα µας. Από τα µεγαλύτερα και φωτεινότερα
πνεύµατα της νοµικής κοινότητας, καθηγητές πανεπιστηµίου -να
µην σας πω για τον Μανωλεδάκη, για τον Αντρουλάκη, για την κ.
Καστανίδου, για τον Αργυρόπουλο, για τους πάντες- µεγάλα
πνεύµατα, καθηγητές στις νοµικές σχολές έφεραν ένα, πραγµα-
τικά, νέο δηµιούργηµα. Μπορεί να έχει ατέλειες. Είναι, όµως, ένα
τεράστιο επίτευγµα, αν λάβετε υπ’ όψιν -και όλοι οι συνάδελφοι
πρέπει να το λάβουν υπ’ όψιν- ότι ο προηγούµενος κώδικας είχε
ζωή από το 1824 µέχρι το 1950. Έγιναν, λοιπόν, απανωτές νοµο-
παρασκευαστικές επιτροπές για να γίνει ένας νέος κώδικας που
να ανταποκρίνεται στις ανάγκες των κοινωνιών µετά το σφαγείο
του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου. Εκατόν τριάντα, εκατόν σαράντα
χρόνια! Και οι νέοι κώδικες, µετά το 1950, πότε ήρθαν; Ήρθαν
το 2019, µετά από εβδοµήντα πέντε χρόνια. Δεν γίνονται κώδικες
κάθε µέρα.

Όµως, ξέρετε ποια είναι η ένστασή µου υπό γενική έννοια,
µιας και µιλάµε επί της αρχής;

Τώρα µιλάω κυρίως στον κ. Κράνη, που έχει µια καλύτερη
άποψη τι σηµαίνει ο συνεκτικός ιστός ενός κώδικα ποινικού χα-
ρακτήρα, διότι το Ποινικό Δίκαιο, κύριοι Υπουργοί, πρέπει να ξέ-
ρετε ότι είναι το τελευταίο οχυρό της κυριαρχίας ενός κράτους.
Όλα τα άλλα πλέον έχουν διαχυθεί στην ευρωπαϊκή ολοκλήρωση
και στην παγκόσµια κοινότητα, που µε συµβάσεις είτε ευρωπαϊ-
κού είτε διεθνούς επιπέδου, κύρους και υφής έχουν καταστεί
εσωτερικό δίκαιο. Εκείνο που έµεινε στις χώρες µετά το 1950
ήταν το Ποινικό Δίκαιο και η Ποινική Δικαιοσύνη. Ήταν το τελευ-
ταίο οχυρό της απόλυτης εθνικής κυριαρχίας και αυτό κάµπτεται,
διότι είµαστε υποχρεωµένοι, πράγµατι, να εισάγουµε οδηγίες
που αφορούν θέµατα, που ήδη ο Κώδικάς µας τα έχει αντιµετω-
πίσει και ιδίως οι νέοι κώδικες.

Άρα, για την κοινωφελή εργασία, κύριε Υπουργέ, -θέλω να το
τονίσω και να γραφτεί στα Πρακτικά- οι νέοι κώδικες µε την πα-
ροχή κοινωφελούς εργασίας ως κύρια ποινή προβλεπόµενη για
να αποφύγουµε την αποκοινωνικοποίηση, για να αποφύγουµε
τον εγκλεισµό, για µια σειρά µικρής και µεσαίας βαρύτητας εγ-
κληµάτων ήταν κεφαλαιώδους σηµασίας, για να µην έρχεται η
χώρα κάθε δύο-τρία χρόνια και να κάνει αυτή την ντροπιαστική -
και λέω και στις µέρες µας ντροπιαστική- αποσυµφορητική επι-
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λογή µε την παραγραφή ποινών και το «εξάλειψης του αξιοποί-
νου» µιας σειράς εγκληµάτων. 

Διότι δεν υπάρχει άλλη χώρα νοµίζω στην Ευρώπη, που κάθε
τρία ή τέσσερα χρόνια αναγκάζεται να έρχεται και να κάνει τέ-
τοιες νοµοθετικές επιλογές. Ντροπιάζει και τη δηµοκρατία και το
είδος και το κύρος της δικαιοσύνης. Και το λέω διαχρονικά. Δεν
κάνω κριτική ότι είναι η επιλογή σας σήµερα.

Όµως, αν είχατε φέρει την κοινωφελή εργασία µαζί µε την
πρόβλεψη της αποχής από ποινική δίωξη, σύµφωνα µε τους
νέους κώδικες, είχαµε την ποινική διαταγή για µία σειρά διατά-
ξεις, αυτό θα µπορούσε να ωφελήσει, να αποµειώνει και να φεύ-
γει µεγάλος όγκος από τα χέρια των εισαγγελικών και δικαστικών
λειτουργών και δεν θα αναγκαζόταν σήµερα η ελληνική πολιτεία
να φέρει µια τέτοια διάταξη. Και το κάνει γιατί φαίνεται ότι ακόµα
στο Υπουργείο σας δεν αντιληφθήκατε τη σηµασία, το εύρος,
την αποτελεσµατικότητα και τις συνέπειες των ρυθµίσεων που
φέρνουν οι νέοι Ποινικοί Κώδικες.

Οι νέοι Ποινικοί Κώδικες είναι ένα τεράστιο επίτευγµα. Αφορά
και τα εγκλήµατα, αφορά και τις ποινές. Πρέπει να το κατανοή-
σουµε και να το ενστερνιστεί πρωτίστως η ελληνική πολιτεία. Δεν
µπορεί να είναι η µοναδική χώρα στην Ευρώπη σήµερα που να
µην έχει τον θεσµό της παροχής κοινωφελούς εργασίας ως κύ-
ριας ποινής. Είναι η µοναδική χώρα στην Ευρώπη, όταν πριν, επί
τριάντα χρόνια, λειτουργούσε στη χώρα µας.

Το καταλαβαίνω να θέλετε να το βελτιώσετε, όπως µας είχατε
πει τον Ιούλιο, αλλά, κύριε Υπουργέ, πέρασε ένας χρόνος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Έχετε
δίκιο. Θα σας απαντήσω.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Είµαστε το µαύρο πρόβατο. Δεν µπο-
ρεί να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση. Πάρτε µια απόφαση τολ-
µηρή και γρήγορα. Άρα, το κλείνω το θέµα αυτό.

Κύριε Υπουργέ, άκουσα πριν να µας λέτε διάφορα πράγµατα
και εγώ σας είπα και τότε, σας λέω και τώρα ότι οι ανθρώπινες
κοινωνίες, όταν επέλεξαν την αυστηρότητα είτε ως αντίληψη είτε
ως διάταξη νόµων είτε ως ποινή, ποτέ δεν βελτίωσαν τον χάρτη
της εγκληµατικότητας. Ξέρετε γιατί; Γιατί στη Γαλλική Επανά-
σταση ο Μοντεσκιέ είπε κάτι φοβερό, το οποίο υλοποιεί και η ελ-
ληνική πολιτεία εν πολλοίς -άλλοι λένε εν µέρει-: «Η αυστηρότητα
των νόµων εµποδίζει την υλοποίηση και την εφαρµογή τους».

Εκτός αν θεωρήσουµε ότι ο Κώδικας Χαµουραµπί ή ο Κώδικας
του Λυκούργου θα έσωνε µια σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα που θα
ήταν η Ελλάδα. Ούτε τότε, όµως, έσωσαν τη δική τους χώρα και
τη δική τους κοινωνική συνοχή. Δεν είναι απάντηση η αυστηρό-
τητα σε οποιοδήποτε επίπεδο συζήτησης για την ελληνική δικαιο-
σύνη. Το κλείνω και αυτό το θέµα.

Κύριε Υπουργέ, αφήνετε τη διάταξη και του σωφρονιστικού
συστήµατος στο Μνηµόνιο Συνεργασίας Ελληνικής Δικαιοσύνης
Υπουργείου σας και Υπουργείου της Κυπριακής Δηµοκρατίας;
Είναι άτοπο, εις το κενό. Και του σωφρονιστικού συστήµατος δεν
µπορείτε να το κάνετε, διότι υπάρχει στο Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη. Θα το χειριστεί η κ. Νικολάου και ο κ. Χρυσοχοΐδης.
Εκεί καταντήσαµε. Βγάλτε το. Δεν έχει νόηµα. Είναι στο κενό.

Σχετικά µε την αποσυµφόρηση, κύριε Υπουργέ, σας έλεγα
πριν ότι αν η πολιτεία κάποτε σοβαρά συζητούσε τι θέλουµε από
µια ποινική δικαιοσύνη σε µια ευρωπαϊκή χώρα σήµερα και ως
προς την περιγραφή των εγκληµάτων, τουλάχιστον αυτά που
διαταράσσουν, όπως λέµε, µε συγκεκριµένες πράξεις ανυπό-
φορα κοινωνικά αγαθά και την κοινωνική συνοχή -ανυπόφορα,
όχι ουδέτερες πράξεις ή µικρής και ασήµαντης βαρύτητας.- δεν
ενδιαφέρουν αυτά µια σύγχρονη ελληνική πολιτεία. Μας ενδια-
φέρει η µεσαία και η βαριά εγκληµατικότητα. Η µεσαία µας εν-
διαφέρει µε την αντιµετώπιση όλων των εναλλακτικών µορφών
ποινής, όπως είπα πριν, και η βαριά εγκληµατικότητα µε αυστη-
ρότητα, όπως αποφασίζει η εκάστοτε πολιτεία.

Όµως, όταν συζητούσαµε τη δική µας αντίστοιχη αποσυµφο-
ρητική διάταξη, που έφτανε και στα δύο χρόνια -κακώς, κατά την
άποψή µου, αλλά ήταν εφιαλτική η κατάσταση στα σωφρονιστικά
καταστήµατα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Το ανα-
γνωρίζετε τουλάχιστον.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Διότι αν ήσασταν τώρα υπεύθυνος

για το σωφρονιστικό σύστηµα, θα σας έλεγα ότι καθετί που είναι
αυστηρό δηµιουργεί τον λεγόµενο φαύλο κύκλο. 

Η χώρα µας είχε τριάντα πέντε καταδίκες τα τελευταία δέκα
χρόνια -ξέρετε γιατί;- γιατί δεν µπορεί στοιχειωδώς να εξορθο-
λογίσει και να εξανθρωπίσει τις συνθήκες κράτησης των κρατου-
µένων και καταδικάζεται και είναι το µαύρο πρόβατο.

Μάλιστα, στο θέµα του σωφρονισµού στον πίνακα κατάταξης
δικαιοσύνης δικαιοκρατικών αρχών και κράτους δικαίου ξέρετε
πού είµαστε; Στην τρίτη από το τέλος. Από κάτω είναι µόνο η Αλ-
βανία και Τουρκία. Όχι στα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στα
κράτη του Συµβουλίου της Ευρώπης.

Γι’ αυτό σας λέω και σας το είπα τότε: Επιδιώξτε, κύριε
Υπουργέ, ως Υπουργός Δικαιοσύνης να µείνετε στην ιστορία και
να επιστρέψει η σωφρονιστική πολιτική εκεί που είναι ο αρµόδιος
τοµέας της, στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Δεν µπορεί να είναι δι-
καίωµα ασφάλειας η έκταση των ποινών. Πώς να το κάνουµε, δη-
λαδή; 

Έχουµε σπουδάσει στα πανεπιστήµια, είµαστε δικηγόροι και
ακούµε τη δικαιοσύνη. Δεν υπάρχει, δεν προβλέπεται πουθενά.
Μόνο στην Ολλανδία προβλέπεται, αλλά εκεί όχι γιατί είναι επι-
λογή, αλλά γιατί είναι ενσωµατωµένο το Υπουργείο Δικαιοσύνης
στο Υπουργείο Εσωτερικών, όπως το Υπουργείο Εσωτερικών
είναι και το Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης στην Ολλανδία. Σε κα-
νένα άλλο κράτος στο Συµβούλιο της Ευρώπης, µόνο στην Ελ-
λάδα. Και ήταν η πρώτη επιλογή που κάνατε την εποµένη των
εκλογών. Αυτό δεν µπορώ να το κατανοήσω, δεν µπορώ να το
αποδεχθώ και θα το τονίζω σε κάθε οµιλία µου στη Βουλή.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µια παρατήρηση που θέλω να
κάνω. 

Κατ’ αρχάς, να µην ξεχάσω να σας πω ότι κρατώ, κύριε
Υπουργέ, µια αλγεινή εντύπωση από τις απ’ ευθείας αναθέσεις
για τα καταστήµατα κράτησης απολύµανσης κ.λπ. όχι για την
απολύµανση, αλλά τι µου θύµισε; Μου θύµισαν οι δύο εταιρείες,
που έγιναν την ίδια ηµέρα που πήραν την ανάθεση ή την προ-
ηγούµενη, το σύστηµα ΚΕΕΛΠΝΟ, όπου το πρωί γινόταν το site
και το µεσηµέρι έπαιρναν τα χρήµατα. Επειδή το χειρίστηκα αυτό
στον χώρο της υγείας, για αυτό το αναφέρω. Να µην επιστρέψει
το σύστηµα ΚΕΕΛΠΝΟ άλλη φορά στην Ελλάδα ως κράτος δι-
καίου, ως έννοια, δηλαδή, κοινωνικού κράτους δικαίου. Μην το
κάνετε. Μην το κάνετε ξανά, τέλος πάντων. Το κρατάω, όµως,
αυτό και σας το θυµίζω µόνο.

Μας έλεγε, κύριε Πρόεδρε, -και τελειώνω- ο κ. Τζαβάρας, όταν
κάναµε την αποσυµφορητική επιλογή το 2016, πολύ σωστά και
ανέφερε µια απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων, που ήταν καταπέλτης εναντίον της Ελλάδας,
την υπόθεση Μιχελιδάκη, όπου δεν µπορεί, λέει -θα σας πω τι
έλεγε το δικαστήριο µε λίγα λόγια- ένας πολίτης που πάει στο
δικαστήριο για να ασκήσει το δικαίωµα εννόµου προστασίας
κατά την παράγραφο 2 του άρθρου 20 του Συντάγµατος, νοµική
προστασία, να µην έχει κατάληξη αυτό το πράγµα που ζητάει και
αξιώνει στο όνοµα του Συντάγµατος και να έρχεται η πολιτεία
και να του το παίρνει, να το τέµνει, να του το κόβει, να του το
αποστερεί. Είναι µια πολύ νοσηρή, αρνητική επιλογή και πι-
στεύαµε ότι µετά την εισαγωγή των νέων κωδίκων αυτό θα στα-
µατούσε.

Το έλεγε ο κ. Τζαβάρας και απλώς το αναφέρω, για να δείτε
ότι στη Νοµική επιστήµη ο διάβολος κρύβεται στις λεπτοµέρειες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Θα δείτε στην κατ’ άρθρον συζήτηση
µερικά πράγµατα που φέρνετε στις οδηγίες ότι είναι τελείως αν-
τιφατικά µε τις ισχύουσες διατάξεις των Ποινικών Κωδίκων.

Παραδείγµατος χάριν -και κλείνω- είναι δυνατόν, κύριε
Υπουργέ, να έχουµε άλλα όρια ανηλικότητας σε µία οδηγία από
τον κώδικα που ψηφίσαµε πριν από λίγο καιρό, το 2019; Το δε-
καοχτώ είναι συµπληρωµένο και προς τα κάτω υπάρχει όριο το
δωδέκατο έτος. Κάτω από το δωδέκατο έτος είπε η ελληνική πο-
λιτεία και ο Ποινικός Κώδικας δεν ενδιαφέρει πλέον η παραβατι-
κότητα των ανηλίκων κάτω των δώδεκα ετών την Ποινική
Δικαιοσύνη. Ανάγεται µόνο στην ευθύνη της διαπαιδαγώγησής
του για την ένταξή του φυσιολογικά στο κοινωνικό σύνολο, γιατί
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αυτή είναι η διαδικασία την ενηλικίωσης. Και έρχεστε και µου
λέτε τώρα «χωρίς όριο προς τα κάτω και κάτω των δεκαοχτώ
ετών». Αντιφάσκει τελείως µε το άρθρο 121 του Ποινικού Κώδικα.

Και άλλα πολλά τέτοια υπάρχουν, τα οποία θα σας τα επιση-
µάνω στην κατ’ άρθρον συζήτηση. Πάντως, κλείνω µε µια µόνο
φράση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το τρίτο «κλείνω»
είναι, κύριε Λάππα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Είπε πριν ο κ. Χήτας, κύριε Υπουργέ, κάτι και είχε ενδιαφέρον

-εγώ δεν το κάνω, όχι γιατί µου απολείπει το θάρρος, αλλά γιατί
µου απολείπει η ελπίδα- ότι κάποτε θα σταµατήσουν όλοι να ανα-
µιγνύονται σε ποινικές δίκες που είναι σε εξέλιξη.

Ανέφερε κάτι που είπε η κυρία εισαγγελέας από την έδρα, να
επικρατήσει η δικαιοσύνη και ας καεί ο κόσµος όλος.

Δεν είναι κουβέντες µόνο της εισαγγελέως. Το είπε ο Φερδι-
νάνδος Ι’ κάποτε, «Fiat iustitia et pereat mundus», «ας επικρατήσει
η δικαιοσύνη και ας καεί ο κόσµος όλος». Ήθελε, δηλαδή, συµ-
βολικά να πει ότι ακόµα και ο κόσµος να χαθεί, αρκεί να ζήσει η
δικαιοσύνη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Λάππα.

Ο Εβρίτης Σταύρος Κελέτσης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον
λόγο και στη συνέχεια ο κ. Καµίνης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος από το Κίνηµα Αλλαγής.

Ορίστε, κύριε Κελέτση, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χώρος

της δικαιοσύνης και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όπως πολύ
σωστά ανέφερε και ο Υπουργός, δεν προσφέρονται για κάποιου
είδους πολιτική αντιπαράθεση.

Και χαίροµαι που διαδέχοµαι στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο, τον κ. Λάππα -µε τον οποίον µετέχουµε λόγω επαγ-
γελµατικών ιδιοτήτων σε πολλές κοινές επιτροπές- που πραγµα-
τικά µε τις γνώσεις του, µε την τοποθέτησή του συνέβαλε και
αυτός στο να υπάρξει ένας δηµιουργικός διάλογος πάνω στα θέ-
µατα τα οποία συζητούµε και τα οποία πάντοτε αναζητούµε. Και
βέβαια ποιο είναι το ζητούµενο; Είναι το να έχουµε απόδοση δι-
καιοσύνης στην κοινωνία κατά τον ταχύτερο τρόπο.

Πράγµατι, η δικαιοσύνη είναι ένας από τους πυλώνες της δη-
µοκρατίας και το Σύνταγµά µας την προστατεύει µε την αρχή της
διάκρισης των εξουσιών. Σε αυτήν την αρχή θα πρέπει να είµαστε
απόλυτοι και η πολιτική εξουσία, η εκτελεστική εξουσία θα πρέ-
πει σε κάθε περίπτωση να σέβεται το Σύνταγµα και αυτήν την
αρχή τη βασική.

Με αφορµή τη συγκλονιστική πραγµατικά υπόθεση της Ελένης
Τοπαλούδη, ενός κοριτσιού από την πατρίδα µου -και συγχωρή-
στε µου και τη συναισθηµατική φόρτιση, διότι τυχαίνει µε τον πα-
τέρα της να γνωριζόµαστε από τα φοιτητικά χρόνια, να είµαστε
φίλοι και η φόρτιση είναι διπλή, διότι και εγώ είµαι πατέρας παι-
διών που σπουδάζουν- έχω την αίσθηση ότι η κοινωνία αισθάν-
θηκε για µια ακόµη φορά ότι πράγµατι αποδόθηκε δικαιοσύνη.
Και είναι απαράδεκτο να ακούγονται από κάποιες πλευρές
φωνές σπίλωσης της µνήµης της νεκρού -του νεκρού κοριτσιού-
και νοµίζω ότι αυτά ευτυχώς δεν έχουν µπει στο κοµµάτι της πο-
λιτικής αντιπαράθεσης. Αφορούν πολύ περιθωριακές απόψεις
κάποιων πολιτών και είναι καταδικαστέες.

Με αφορµή, λοιπόν, αυτήν την υπόθεση, βέβαια, άνοιξε και µια
συζήτηση για το θέµα της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης και το
κατά πόσον θα πρέπει η πολιτική να συµµετέχει ή να εκφράζει
άποψη σχετικά µε τις αποφάσεις και µε τις απόψεις των δικαστι-
κών οργάνων. Πρέπει να είµαστε σε αυτό απόλυτοι. Η δικαιοσύνη
είναι ανεξάρτητη, οι δικαστικοί λειτουργοί λειτουργούν ανεξάρ-
τητα, οι δικαστικές αποφάσεις είναι σεβαστές, η εισαγγελική
αρχή έχει τη δική της ανεξαρτησία και έκφραση γνώµης. 

Τα σχόλια, ειδικά από πολιτικές πλευρές, θα πρέπει να είναι
περιορισµένα, όταν κάποιος έχει µία ιδιότητα, αλλά από την άλλη
δεν πρέπει να στερούµε τη δυνατότητα στους πολίτες να σχο-
λιάζουν και να εκθέτουν απόψεις, όπως αυτές που ανέφερε προ-
ηγουµένως και ο κ. Λάππας -και µάλιστα σε χώρους ιδιωτικούς,

όπως είναι το Facebook- σχετικά µε τον τρόπο λειτουργίας της
δικαιοσύνης και τη στάση που θα πρέπει να έχει η δικαιοσύνη
απέναντι σε µία υπόθεση διότι αυτό αποτελεί κοµµάτι της δηµο-
κρατίας. 

Και ας µην τα µπερδεύουµε, άλλο σεβόµαστε την ανεξαρτησία
της δικαιοσύνης και τον τρόπο λειτουργίας του δικαστικού λει-
τουργού που θα βγάλει απόφαση, του εισαγγελέα που θα προ-
τείνει και άλλο το να έχουµε ως πολίτες µία άποψη επιστηµονική,
θεωρητική για τον τρόπο που απονέµεται γενικότερα η δικαιο-
σύνη.

Όσον αφορά τώρα το θέµα του σχετικού νοµοσχεδίου και το
ζήτηµα της κακής νοµοθέτησης το οποίο ακούστηκε και προ-
έκυψε, νοµίζω και µόνο η τοποθέτηση και η στάση του Υπουργού
αποδεικνύει ότι µόνο κακή νοµοθέτηση δεν έχουµε στη συγκε-
κριµένη περίπτωση και διότι προηγήθηκε η διαβούλευση, η οποία
ήταν εξαντλητική, αλλά και διότι εδώ µέσα, σε αυτήν τη δυναµική
διαδικασία του διαλόγου, ο Υπουργός µαζί µε τους συνεργάτες
του έχει δεχθεί τις περισσότερες από τις προτάσεις οι οποίες
έγιναν από την πλευρά της Αντιπολίτευσης, όχι µόνο της Μείζο-
νος, αλλά και τις άλλες προτάσεις. Ό,τι είναι προς τη σωστή κα-
τεύθυνση γίνεται δεκτό και αυτό δείχνει ότι υπάρχει πράγµατι µία
διαφορετική νοοτροπία από αυτήν την Κυβέρνηση στο να δέχε-
ται τις απόψεις που είναι τεκµηριωµένες, που είναι σωστές, έτσι
ώστε να βελτιώνει -όσο µπορεί περισσότερο- ένα νοµοθέτηµα.
Άρα, ας µην ερχόµαστε ειδικά σε αυτό το νοµοθέτηµα να λέµε
ότι υπάρχει κακή νοµοθέτηση.

Και η τροπολογία η οποία ήρθε αφορά και πάλι τον χώρο της
δικαιοσύνης. Είναι στη σωστή κατεύθυνση διότι το να διευρύνεις
τον αριθµό των ανθρώπων από τους οποίους θα επιλέξεις για µία
πολύ εξειδικευµένη θέση που θέλει πολύ ειδικές γνώσεις -και
αναφέροµαι σε αυτό το θέµα των εισαγγελέων του οικονοµικού
εγκλήµατος- σου δίνει µεγαλύτερες δυνατότητες στο να επιλέ-
ξεις τον καλύτερο µεταξύ περισσοτέρων ικανών. Άρα, είναι µία
σωστή τροπολογία στη σωστή κατεύθυνση.

Από εκεί και πέρα, αυτό που νοµίζω ότι έχει σηµασία σήµερα
σε αυτό το νοµοσχέδιο -και είναι ο βασικός κορµός- είναι η εν-
σωµάτωση οδηγιών. Το γεγονός ότι ερχόµαστε µε καθυστέρηση
θα πρέπει να το δούµε στο µέλλον, να µην καθυστερούµε τόσο
πολύ να ενσωµατώνουµε ευρωπαϊκές οδηγίες -από το 2016 ας
πούµε- στο ελληνικό νοµικό σύστηµα και στο Ελληνικό Δίκαιο,
διότι αυτή η καθυστέρηση δείχνει και µία υστέρηση στην προ-
σαρµογή, στην ενιαία αντιµετώπιση σε σχέση µε τα ισχύοντα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Τώρα έχω και µία παρατήρηση που αφορά τη ρύθµιση της υφ’
όρον παραγραφής. Το 2005 πρέπει να σας πω ότι ήµουν εισηγη-
τής τότε -Υπουργός ήταν ο κ. Αναστάσης Παπαληγούρας- του
νοµοσχεδίου του 3346 -αν δεν κάνω λάθος- που για πρώτη φορά
είχε βάλει το θέµα υφ’ όρον παραγραφής κάποιων αδικηµάτων.
Είχαµε πει τότε ότι η λύση αυτή, η ρύθµιση αυτή έχει προσωρινό
χαρακτήρα, σκοπό έχει την αποσυµφόρηση των δικαστηρίων. Και
γνωρίζαµε, ήταν εν γνώσει µας η συνταγµατική συζήτηση για το
θέµα της συνταγµατικότητας, όσον αφορά την έκτιση των ποι-
νών. Διότι εδώ τίθεται ένα ζήτηµα παρέµβασης στη δικαιοσύνη
πλαγίως, υπό την έννοια ότι έχει επιβληθεί µία ποινή και ερχόµα-
στε εκ των υστέρων να πούµε ότι η ποινή αυτή δεν θα εκτιθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Έκτοτε, λοιπόν -µε αυτό θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, οπότε σας
παρακαλώ την ανοχή σας για την πρόταση µόνο αυτή- ακολού-
θησαν άλλες τρεις -νοµίζω, το 2012, το 2013 και το 2016- παρό-
µοιες νοµοθετικές παρεµβάσεις και τώρα αυτή είναι η πέµπτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ένα λεπτό αυστηρά,
κύριε συνάδελφε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Πρέπει να σας πω ότι ναι µεν κατανοώ
την αναγκαιότητα, αλλά εκτιµώ ότι θα είµαστε πιο ειλικρινείς µε
το να κάνουµε µια πιο συστηµατική δουλειά, κύριε Υπουργέ και
ίσως πρέπει να το κάνει αυτό το Υπουργείο. Να καθίσουµε και
να συζητήσουµε ποια είναι εκείνα τα αδικήµατα τα οποία ενδε-
χοµένως θα πρέπει να απαλλάξουµε από τον ποινικό χαρακτηρι-
σµό, έτσι ώστε να µην ταλαιπωρείται και η δικαιοσύνη. Πόσες
εργατοώρες, πόσο κόστος και σε χρήµα και σε ανθρώπους και
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σε ώρες δεν χάνεται, προκειµένου να φτάσει µία υπόθεση για να
γίνει η κλήση, να έρθει ο κατηγορούµενος στο δικαστήριο, πολύ
περισσότερο να καταδικαστεί, για να πούµε ότι δεν εκτίει την
ποινή; Να δούµε ποια είναι αυτά τα αδικήµατα, για τα οποία δεν
απαιτείται ο ποινικός κολασµός, δεν απαιτείται να πάνε στο ποι-
νικό δικαστήριο και να τα απαλείψουµε από τον Ποινικό Κώδικα
και έτσι να αποσυµφορήσουµε τα δικαστήρια από µία περιττή
ύλη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Εδώ ολοκληρώνω. 
Εν τέλει, τι γίνεται; Και εδώ ερχόµαστε ως Βουλή να αναγνω-

ρίσουµε µία κοινωνική πραγµατικότητα. Ποια είναι η πραγµατι-
κότητα; Στο τι είναι ποινικώς κολάσιµο, τι είναι ηθικά, κοινωνικά
απαράδεκτο ερχόµαστε και δίνουµε έναν ποινικό χαρακτηρισµό.

Ας έρθουµε, λοιπόν, να επαναξιολογήσουµε τέτοιου είδους πε-
ριπτώσεις, να τις βγάλουµε από το ποινικό µας σύστηµα, από το
σύστηµα του Ποινικού Κώδικα και να κάνουµε µία πιο συστηµα-
τική και πιο οργανωµένη δουλειά. 

Πιστεύω ότι αυτό θα γίνει επί των ηµερών σας, κύριε Υπουργέ
και από αυτήν την Κυβέρνηση, διότι πραγµατικά σε όλους τους
χώρους κάνουµε µεταρρυθµίσεις και η δικαιοσύνη είναι ένας
χώρος που χρειάζεται πολλές µεταρρυθµίσεις και σε αυτήν την
κατεύθυνση ήδη κινούµαστε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Κύριοι συνάδελφοι, έχουµε πίεση χρόνου. Μέχρι τώρα τα πη-
γαίναµε καλά, αλλά ο κ. Λάππας παρέσυρε και τον κ. Κελέτση. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Καµίνης. 

Ορίστε, κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ θα µιλήσω πολύ λίγο, οπότε ίσως και να αντισταθµίσω

κάπως τον χρόνο που υπερέβησαν οι συνάδελφοι. 
Το πρώτο θέµα που θέλω να θέσω, κύριε Υπουργέ, αφορά τη

διαβούλευση. Ξέρετε, υπήρξε µία µεγάλη υπέρβαση, γιατί είπαµε
ότι σχεδόν το ένα τρίτο του νοµοσχεδίου απαρτίζεται από διατά-
ξεις που δεν µπήκαν σε διαβούλευση. Όµως, το θέµα δεν αφορά
µόνο εσάς και το παρόν νοµοσχέδιο, αλλά γενικότερα την Κυβέρ-
νηση. Έχω παραστεί µάρτυρας εδώ στο Κοινοβούλιο, εδώ µέσα
στην Αίθουσα της Βουλής πάρα πολλά νοµοσχέδια τελικά να µας
έρχονται ολωσδιόλου διαφορετικά από το κείµενο το οποίο ετέθη
σε διαβούλευση. Και η διαβούλευση είναι κάτι το οποίο, κατά τη
γνώµη µου, είναι πάρα πολύ σηµαντικό και έχει κυρίως δύο όψεις:
Έχει µία νοµοτεχνική όψη, γιατί βοηθάει στη νοµοτεχνική κατά-
στρωση κατά τρόπο πλήρη του νοµοσχεδίου, αλλά έχει και µία
πάρα πολύ σηµαντική πολιτική σηµασία, γιατί ενισχύει τη δηµο-
κρατική νοµιµοποίηση της νοµοθετικής διαδικασίας. Δίνει το δι-
καίωµα στους πολίτες και στον κάθε πολίτη µεµονωµένα να
διατυπώσει την άποψή του και να έχει την ικανοποίηση ότι τουλά-
χιστον ακούστηκε. 

Αυτά όσον αφορά τη διαβούλευση και ελπίζω στο µέλλον να
µην επαναληφθεί το φαινόµενο σε τέτοια έκταση, να κατατίθενται
δηλαδή νοµοσχέδια που ένα µεγάλο µέρος των διατάξεών τους
να µην έχει περάσει ουσιαστικά από τη διαδικασία της διαβού-
λευσης.

Στη συνέχεια, πρέπει να δούµε και υπό το φως κάποιων πρό-
σφατων γεγονότων το κατά πόσον ήταν ορθό -γιατί εθίγη προ
ολίγου- το ζήτηµα της δηµιουργίας ενός υπερ-Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη µετά τις εκλογές του περασµένου Ιουλίου,
το οποίο βλέπουµε σιγά-σιγά να λειτουργεί, όπως το χταπόδι που
πιάνεται στο δόκανο και κόβει το ίδιο τα πλοκάµια του. 

Είχαµε επισηµάνει από τότε ότι αυτό το υπερ-Υπουργείο δεν
θα µπορούσε να κάνει τη δουλειά του ούτε στον τοµέα της µε-
ταναστευτικής πολιτικής, αλλά ούτε και στον τοµέα της πολιτικής
προστασίας, όταν αργότερα µας ήρθε το νοµοσχέδιο. Και πραγ-
µατικά έγινε αυτό τελικά έστω και καθυστερηµένα, δηµιουργή-
θηκε το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής, µετά από πολλές
παλινωδίες της Κυβέρνησης, ενώ τελικά έγινε Υφυπουργείο αυτή

η υπερ-Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας που υπήρχε µέσα στο
Υπουργείο και την οποία είχαµε καταγγείλει. 

Κάποια στιγµή πρέπει να γίνει το ίδιο και µε τις φυλακές. Εάν
συνεχίσουµε να πιστεύουµε ότι το θέµα του σωφρονιστικού µας
συστήµατος είναι ο σωφρονισµός και η επανένταξη, αυτό δεν
είναι κάτι το οποίο µπορεί να κάνει, τουλάχιστον την επανένταξη,
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη.

Εξ ορισµού το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη έχει έναν
χαρακτήρα κατασταλτικό. Η επανένταξη, όµως, είναι κάτι πάρα
πολύ ευρύτερο. Πρέπει, λοιπόν, κάποια στιγµή και αυτή η ανορ-
θοδοξία -αυτή η τεράστια ανορθοδοξία πάλι µέσα στον ευρω-
παϊκό νοµικό πολιτισµό- να αρθεί. 

Ήδη βλέπουµε να αποδεικνύεται σιγά-σιγά ατελέσφορη και
εσφαλµένη ακόµα και αυτή η κατασταλτική πολιτική που έχει επι-
λέξει η Κυβέρνηση εντάσσοντας τις φυλακές στο Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη. Μαθαίνουµε ότι αυτήν τη στιγµή στις
φυλακές Κορυδαλλού ξετυλίγονται φαινόµενα πρωτοφανή, όπως
οι ίδιοι οι φυλακισµένοι να βάζουν κλειδαριές για να µη µπορούν
να µπουν οι σωφρονιστικοί φύλακες, αλλά και δολοφονίες κρα-
τουµένων από συγκρατούµενούς τους. Το είδαµε προχθές στη
Λάρισα. Εποµένως θα έρθει και η στιγµή που και αυτό θα πρέπει
να διορθωθεί και όσο το νωρίτερο, τόσο το καλύτερο.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Καµίνη. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μιλτιάδης Χατζηγιαννάκης από τον
ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κύριε Χατζηγιαννάκη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, σας λέω ειλικρινά ότι εγώ δεν είµαι από αυ-
τούς που πιστεύουν ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης πρέπει σώνει
και καλά να είναι νοµικός, όπως και ο Υπουργός Υγείας δεν πρέ-
πει σώνει και καλά να είναι γιατρός. Είµαι από αυτούς που πι-
στεύουν ότι εµείς που βρισκόµαστε εδώ πρέπει και µπορούµε να
ασχοληθούµε µε όλα τα ζητήµατα, γιατί αυτό µας έχει αναθέσει
η ελληνική κοινωνία και οφείλουµε να µελετήσουµε, αλλά και να
ακούσουµε τους ειδικούς στον κάθε τοµέα, είτε εσείς για να
εκτελέσετε είτε εµείς για να νοµοθετήσουµε. 

Παρ’ όλα αυτά, επειδή άκουσα και τον κ. Καµίνη, θα ήθελα να
πω ότι συµφωνώ απόλυτα µε την τοποθέτησή του, σχετικά µε το
πόσο σηµαντική είναι η διαβούλευση στη νοµοθέτηση. Και, δυ-
στυχώς, η εµπειρία που έχω τουλάχιστον εγώ -χωρίς αυτό βέβαια
να αθωώνει τις προηγούµενες κυβερνήσεις, ακόµα και για λάθη
που µπορεί να έχουν γίνει και στη δική µας και στις προηγούµε-
νες- δεν µε έχει ικανοποιήσει. Ως ένας νέος Βουλευτής, που από
τον Ιούλιο και µετά έχω την τιµή να παρευρίσκοµαι στα έδρανα
αυτά, δεν µπορώ να πω ότι έχω ικανοποιηθεί από το πώς αντι-
λαµβανόµαστε εµείς τη διαβούλευση και πώς τη δίνουµε στην
κοινωνία να την κατανοήσει. Διότι δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι ένας
από τους κύριους ρόλους που έχουµε εδώ µέσα όλοι µας είναι
να αποτελούµε ή να πρέπει να αποτελούµε παραδείγµατα για τον
απλό πολίτη. Και αν εµείς οι ίδιοι δεν µπορούµε να δώσουµε το
καλό παράδειγµα, τότε όχι µόνο θα συµβεί αυτό που είπε ο κ.
Χήτας, δηλαδή δεν θα υπάρχει καµµία εµπιστοσύνη στη δικαιο-
σύνη και το πολιτικό σύστηµα, αλλά δεν θα µπορούµε να πεί-
σουµε κανέναν και για τίποτα.

Εποµένως, κύριε Υπουργέ, παρά το γεγονός ότι καταλαβαίνω
πως η διοίκηση είναι κάτι το οποίο τρέχει και άρα, πρέπει να λαµ-
βάνονται υπ’ όψιν και οι συνθήκες που δηµιουργούνται, οι οποίες
και σας αναγκάζουν να φέρνετε πολύ µεγαλύτερα νοµοσχέδια,
θα έλεγα ότι πρέπει ιδίως το Υπουργείο Δικαιοσύνης να το απο-
φεύγει αυτό. 

Έχει δίκιο ο κ. Λάππας σε αυτό που είπε, ότι το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης πρέπει να είναι ο φάρος καλής νοµοθέτησης. Το
Υπουργείο Δικαιοσύνης είναι κατάκτηση του νοµικού µας πολιτι-
σµού. Όπως είπατε και εσείς σήµερα από το Βήµα της Βουλής,
γιατί σας άκουσα πολύ προσεκτικά, είναι κατάκτηση του νοµικού
και πολιτικού µας πολιτισµού το γεγονός ότι το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο είναι λίγο-πολύ πολιτικά ουδέτερο, δεν έχει ιδεολογικό
πρόσηµο. Όµως, αυτό είναι κατάκτηση, κύριε Υπουργέ και δεν
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συνέβαινε πάντα. Η νοµοθέτηση ποινών ήταν αποτέλεσµα πολι-
τικών, είχε ως απαρχή ιδεολογίες και πολιτικές. Το γεγονός, λοι-
πόν, ότι έχουµε φτάσει στο 2020 και τουλάχιστον ο ευρωπαϊκός
πολιτισµός έχει κατακτήσει το να θεωρούνται κάποια πράγµατα
αυτονόητα, αυτό δεν σηµαίνει ότι αυτά ήταν αυτονόητα σε όλη
τη διάρκεια της ιστορίας, ούτε καν της πρόσφατης. 

Και θα σας εξηγήσω τι θέλω να πω µε αυτό. Άκουσα πριν τον
συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας που είπε για την ενσωµάτωση
των ευρωπαϊκών οδηγιών και ότι αυτή θα πρέπει να γίνεται πιο
γρήγορα. Και εσείς αναφερθήκατε σε αυτό. Εγώ θα συµφωνήσω.
Ωστόσο, δεν µπορούµε να είµαστε ευρωπαίοι αλά καρτ. Πραγ-
µατικά η Ελλάδα είναι από τους ουραγούς στο κοµµάτι της ποι-
νικής και σωφρονιστικής αντιµετώπισης. Δείτε χώρες όπως είναι
η Γερµανία, η οποία Γερµανία δεν είναι ούτε κοµµουνιστική χώρα
ούτε σοσιαλιστικές κυβερνήσεις είχε τα τελευταία χρόνια. Μάλ-
λον πιο κοντά στις δικές σας θέσεις ήταν. Παρ’ όλα αυτά, το πώς
αντιλαµβάνεται την ποινική αξιολόγηση και τον σεβασµό στα ποι-
νικά δικαστήρια και πώς οι ποινικοί δικαστές και φυσικά οι νοµο-
θέτες βλέπουν την αντιµετώπιση των αξιόποινων πράξεων και
πώς τις σέβονται φαίνεται από όλες τις αποφάσεις των συνταγ-
µατικών δικαστηρίων, αλλά και των ανώτατων δικαστηρίων της
Γερµανίας. Θα έπρεπε, λοιπόν, να αποτελεί φάρο για την Ελ-
λάδα. Δυστυχώς, αυτό δεν συµβαίνει. 

Και σ’ αυτό που θα διαφωνήσω µε τον φίλτατο Σπύρο Λάππα
είναι ότι αυτό δεν έχει γίνει µόνο τα δέκα τελευταία χρόνια. Η
δική µου εµπειρία -που δεν είναι τόσο µεγάλη βέβαια, αλλά του-
λάχιστον από το 2001 είµαι κυρίως µέσα στα ποινικά δικαστήρια,
είχα την τύχη από φοιτητής να έχω τη δυνατότητα να είµαι µέσα
στα ποινικά δικαστήρια- λέει ότι δεν ήταν αυτονόητη η προστα-
σία των θεµελιωδών δικαιωµάτων στα ελληνικά δικαστήρια.

Και σε αυτό έχει ευθύνη και η νοµοθετική εξουσία. Δεν έχει
µόνο η δικαστική. Γιατί και η δικαστική θα ακολουθήσει τη δική
µας νοµοθέτηση. 

Άρα, όταν όλες οι χώρες της Ευρώπης ή τουλάχιστον αυτό
που εµείς θέλουµε να λέµε «του ευρωπαϊκού πολιτισµού» αντι-
µετωπίζουν την ποινή και τον σωφρονισµό ως το σηµαντικότερο
κοµµάτι της ποινικής διαδικασίας, πρέπει και εµείς να ακολουθή-
σουµε.

Και φυσικά, όπως είπε πολύ ορθά ο κ. Καµίνης, αυτό το υπερ-
Υπουργείο που δηµιουργήσατε το καλοκαίρι σιγά σιγά το έχετε
αποδοµήσει. Έχει φύγει η Πολιτική Προστασία, έχει φύγει η Με-
ταναστευτική Πολιτική. Στην πραγµατικότητα έχετε κάνει αυτό-
νοµα Υπουργεία. Καιρός να επιστρέψει και η σωφρονιστική
πολιτική στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Δεν νοείται ο σωφρονισµός
και η επανένταξη των ανθρώπων στην κοινωνία να γίνεται από το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη.

Όµως θα κάνω µία πολύ σοβαρή παρατήρηση, κύριε Υπουργέ.
Νοµίζω ότι ήταν πάρα πολύ άστοχη η δική σας τοποθέτηση, σε
σχέση µε την ενσωµάτωση της οδηγίας για την τροµοκρατία. Κα-
νένα κόµµα εδώ µέσα –και θέλω να είµαι σαφής και θέλω να τε-
λειώσει αυτό το παραµύθι- δεν είναι υπέρ της τροµοκρατίας και
ούτε υποθάλπει τροµοκράτες. Να είµαστε σαφείς!

Είναι άλλο ζήτηµα αυτό και να γίνονται αναφορές εδώ µέσα
για το Σιν Φέιν και την Ιρλανδία, αφήνοντας υπονοούµενα –του-
λάχιστον εγώ έτσι το εξέλαβα- ότι κάποια κόµµατα εδώ µέσα
έχουν προνοµιακές σχέσεις ή θέλουν να έχουν προνοµιακές σχέ-
σεις µε τέτοιες συµπεριφορές. Είναι άλλο θέµα αυτό και άλλο
θέµα το να προασπίζουµε το τεκµήριο αθωότητας όλων των αν-
θρώπων που εµπλέκονται σε νοµικές υποθέσεις.

Κύριε Υπουργέ, πιστέψτε µε, έχω συναντήσει στη µικρή µου
αυτή καριέρα πάρα πολλά παιδιά τα οποία σύρθηκαν ως τροµο-
κράτες, επειδή βρέθηκαν τη λάθος στιγµή, τη λάθος ώρα, µε
τους λάθος ανθρώπους. Αθωώθηκαν µε την πρώτη δικάσιµο,
αλλά είχαν φάει δύο χρόνια της ζωής του, στην ηλικία των 20 ή
των 22, την πιο δηµιουργική, την πιο αγνή ηλικία της ζωής τους,
µέσα στις φυλακές. Και είναι καθήκον όλων µας να µην το επι-
τρέπουµε αυτό να γίνει. Και είναι καθήκον όχι µόνο µε τη νοµο-
θέτηση που οφείλουµε να κάνουµε, αλλά και µε αυτό το
παράδειγµα και το µήνυµα που πρέπει να στέλνουµε και στις διω-
κτικές αρχές και στις δικαστικές αρχές. Γιατί µας ακούνε, µη νο-
µίζετε ότι δεν µας ακούν.

Μπορεί η δικαιοσύνη είναι ανεξάρτητη, αλλά µας ακούει πάρα
πολύ καλά. Και να σας πω και την αλήθεια –και να κλείσω µε
αυτό- πάρα πολλές φορές ψυχανεµίζεται ή προσπαθεί να ψυχα-
νεµιστεί τι ακριβώς θέλει η εκάστοτε πολιτική εξουσία. 

Άρα είναι καθήκον δικό µας κανένας άνθρωπος να µην µπει
στη φυλακή, να µην περάσει κάποιο διάστηµα της ζωής του εκεί,
ενώ είναι αθώος, και να ερχόµαστε µετά να διορθώσουµε πράγ-
µατα, τα οποία δεν διορθώνονται. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Ελ-
ληνική Λύση κ. Βασίλειος Βιλιάρδος για δώδεκα λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –όσοι είστε εδώ-, ο εισηγητής

µας αναφέρθηκε αναλυτικά στο νοµοσχέδιο, οπότε εγώ θα ξεκι-
νήσω από την αναφορά του εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας
στην προηγούµενη Ολοµέλεια, σύµφωνα µε την οποία η Κυβέρ-
νηση δεν δίνει σηµασία στα µικρά κόµµατα, θυµίζοντάς του ότι
µπορεί µεν να στηρίζουν τη Νέα Δηµοκρατία πλειοψηφικά οι Έλ-
ληνες σήµερα –τονίζω, σήµερα-, αλλά η Ελληνική Λύση ψηφί-
στηκε επίσης από εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες, που δεν είναι
καθόλου λίγοι και θέλουν να τους δίνετε επίσης σηµασία. 

Άλλωστε, ο ρόλος της Ελληνικής Λύσης στη Βουλή, ο έλεγχος
δηλαδή της Κυβέρνησης, οι υπεύθυνες προτάσεις της που συχνά
υιοθετούνται, όπως πιστοποίησε πρόσφατα ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας ή η αύξηση του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων σήµερα στα 8 δισεκατοµµύρια
ευρώ, όπως ακριβώς είχαµε προτείνει, είναι µία αρκετά σηµαν-
τική αποστολή. Οπότε θεωρούµε αµετροεπείς αυτού του είδους
τις αναφορές από όποιον και αν προέρχονται. Ευτυχώς, διαπι-
στώνω µε ικανοποίηση πως ο Υπουργός Δικαιοσύνης δεν συµµε-
ρίζεται τέτοιες απόψεις. 

Αυτό που έχει σηµασία βέβαια δεν είναι οι ανόητες αναφορές,
αλλά το πού οδηγείται η Ελλάδα µετά από δέκα χρόνια βαθιάς
κρίσης και διαδοχικών µνηµονίων, µνηµόνια που έχει τεκµηριωθεί
πως παράγουν φτώχεια και εξαθλίωση, παράλληλα µε τη λεηλα-
σία και µε τη ληστεία της πατρίδας µας, όπου της αφαιρούνται
σταδιακά όλοι οι παραγωγικοί πόροι.

Ακόµη χειρότερα, ο αφελληνισµός της Ελλάδας κλιµακώνεται,
µεταξύ άλλων, λόγω των υπερβολικών φόρων, ακόµη και για οι-
κογένειες µε δύο παιδιά, όπου η Ελλάδα –σύµφωνα µε την πρό-
σφατη έκθεση της TAX Foundation- ευρίσκεται στη δεύτερη
χειρότερη θέση µεταξύ όλων των χωρών του ΟΟΣΑ, όπως θα κα-
ταθέσουµε στα Πρακτικά όλα µαζί αργότερα.

Το συµπέρασµα πάντως από την έκθεση της TAX Foundation
είναι το εξής: Η σηµαντική οικογενειακή φορολογική επιβάρυνση
της εργασίας στην Ελλάδα και στην Ιταλία επιδεινώνει τα προ-
βλήµατα υπογεννητικότητας που αντιµετωπίζουν και οι δύο
χώρες. Η υψηλή φορολογική επιβάρυνση της εργασίας συµβάλ-
λει σε σηµαντικό βαθµό στη φυγή από τη χώρα εξειδικευµένου
επιστηµονικού προσωπικού και διευθυντικών στελεχών. 

Με απλά λόγια, η φορολόγηση δεν επιτρέπει τη γέννηση παι-
διών στην Ελλάδα, ενώ οι χαµηλοί µισθοί διώχνουν τους Έλληνες
στο εξωτερικό, µε αποτέλεσµα τη µείωση του γηγενούς πληθυ-
σµού και την ερήµωση της χώρας, το δηµογραφικό της οποίας
είναι -κατά την άποψή µας- το πρόβληµα «νούµερο 1» αυτήν την
εποχή.

Την ίδια στιγµή, συνεχίζεται η παράνοµη µετανάστευση, χωρίς
κανένας να την εµποδίζει. Αντίθετα, υιοθετούνται νόµοι και ευ-
ρωπαϊκές οδηγίες, όπως οι σηµερινές, που διευκολύνουν τους
παράνοµους µετανάστες, παρέχοντάς τους ακόµη και διερµηνείς
µε τη δική µας βέβαια οικονοµική επιβάρυνση.

Λογικά, λοιπόν, το τελικό αποτέλεσµα θα είναι η αλλοίωση του
πληθυσµού, αφού οι Έλληνες µειώνονται και οι παράνοµοι πε-
ρισσεύουν, εποικίζοντας βίαια τα νησιά µας, µε τη βοήθεια της
Τουρκίας και µε τη στήριξη των ανεξέλεγκτων ΜΚΟ, ενώ η Κυ-
βέρνηση τους µεταφέρει στην ενδοχώρα δηµιουργώντας οικιστι-
κές δοµές και αφήνοντας παράλληλα κενό στα νησιά µας για την
εισροή νέων.
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Ταυτόχρονα, τα σπίτια µας πλειστηριάζονται από εκείνες τις
τράπεζες που σώσαµε µε τα χρήµατά µας και οι επιχειρήσεις µας
ξεπουλιούνται κυρίως στους Γερµανούς, οι οποίοι θα προσλά-
βουν ως εργαζοµένους τους φθηνούς παράνοµους, για να απο-
µυζούν καλύτερα την αποικία τους. Η απόλυτη καταστροφή!
Καλύτερα αδυνατούµε, δυστυχώς, να περιγράψουµε το έγκληµα
που συντελείται στην Ελλάδα.

Όσον αφορά τώρα τον συνάδελφο του ΚΚΕ που την προηγού-
µενη φορά µας κατηγόρησε πως ψηφίσαµε το νοµοσχέδιο για
τον EastMed, προφανώς, γνωρίζουµε ότι δεν θα πραγµατοποι-
ηθεί, αφού δεν υπέγραψε η Ιταλία, δεν έχουµε ανακηρύξει ΑΟΖ,
ενώ τον εµβόλισε ήδη η Τουρκία καταχωρώντας ΑΟΖ µε τη Λιβύη
παράνοµα. Εν τούτοις, θα ήταν ανεύθυνο να τασσόµαστε υπέρ
της εξόρυξης των ενεργειακών αποθεµάτων µας στο συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο και όχι των αγωγών. Με τι θα µεταφέρονται; 

Όµως, ασφαλώς αυτό δεν σηµαίνει πως η πολιτική µας είναι η
ίδια µε αυτήν της Νέας Δηµοκρατίας. Αντίθετα, διαφέρουµε σε
πολύ µεγάλο βαθµό, επειδή εµείς πιστεύουµε στην ελεύθερη
µικτή οικονοµία, όπου οι κοινωφελείς και οι στρατηγικές επιχει-
ρήσεις πρέπει να ανήκουν στο δηµόσιο και όλες οι υπόλοιπες
στον ιδιωτικό τοµέα, για να υπάρχει ισορροπία, να µην εκβιάζεται
το κράτος και να επιτυγχάνεται η σωστή αναδιανοµή των εισο-
δηµάτων, ενώ η Νέα Δηµοκρατία στον νεοφιλελευθερισµό, όπου
όλες οι επιχειρήσεις ανήκουν σε ιδιώτες, µε το ΚΚΕ ακριβώς
στον αντίποδα: όλες οι επιχειρήσεις στο κράτος. Είναι τεράστιες
οι διαφορές µας!

Εκτός αυτού, είµαστε υπέρ της όσο το δυνατόν µεγαλύτερης
επάρκειας της χώρας µας, όσον αφορά την εγχώρια παραγωγή.
Επιµένουµε στην αλλαγή του οικονοµικού µας µοντέλου, που µας
µετατρέπει σταδιακά στα γκαρσόνια των Ευρωπαίων και πι-
στεύουµε στο εθνικό κράτος και όχι στην ανεξέλεγκτη παγκο-
σµιοποίηση, όπως η Νέα Δηµοκρατία. Είµαστε αντίθετοι µε τις
πολυπολιτισµικές κοινωνίες που προωθεί η Νέα Δηµοκρατία στην
Ελλάδα, αντίθετοι µε την πολιτική του κατευνασµού, όσον αφορά
την Τουρκία και άλλα πολλά που αναφέρονται στο πρόγραµµά
µας. Οπότε είναι λανθασµένες οι κατηγορίες του συναδέλφου.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Υιοθετούµε συνεχώς κοινοτικές
οδηγίες χωρίς καν να ενηµερωνόµαστε σχετικά µε το πόσες
χώρες τις έχουν εφαρµόσει και µε ποιον τρόπο η κάθε µια χώρα,
ενώ είναι φανερό πως νόµοι που είναι απαραίτητοι ή αποτελε-
σµατικοί σε µια χώρα, µπορεί να µην είναι σε κάποια άλλη. Εδώ
ακριβώς, στο ότι δεν υπάρχει µέγεθος που να ταιριάζει σε όλους
διαπιστώνεται η µεγάλη αδυναµία της παγκοσµιοποίησης, όπου
η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ασφαλώς η µικρογραφία της, ταυτό-
χρονα µε το γεγονός ότι οι διεθνείς επιτροπές δεν λογοδοτούν
σε κανέναν, όπως το παράδειγµα του Παγκόσµιου Οργανισµού
Υγείας πρόσφατα.

Ξεκινώντας τώρα από το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου που
έχει σχέση µε τα δικαιώµατα των ανήλικων εγκληµατιών, δεν βλέ-
πουµε κανέναν λόγο υιοθέτησης τέτοιων νόµων στην Ελλάδα,
αφού υπάρχουν ήδη αρκετές διατάξεις και το πρόβληµα είναι
σχετικά περιορισµένο, επειδή ευτυχώς λειτουργεί ακόµη πολύ
καλά η ελληνική οικογένεια. Η Ελλάδα έχει χαµηλότερη εγκλη-
µατικότητα συγκριτικά µε τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, µε πρώτες το Βέλγιο, τη Γαλλία, την Ισπανία και την
Πορτογαλία -όπως θα καταθέσουµε αργότερα στα Πρακτικά-,
οπότε οι ανάγκες της δεν είναι ίδιες, ελπίζοντας να µην γίνουµε
ποτέ Ευρώπη, όσον αφορά µόνο τις συγκεκριµένες στατιστικές.
Εποµένως, η αιτία της υιοθέτησης τέτοιων νόµων δεν είναι άλλη
από την εισβολή, που δυστυχώς δεχόµαστε, από τον βίαιο εποι-
κισµό της χώρας µας από παράνοµους µετανάστες που προ-
ωθούνται από την Τουρκία και οι οποίοι πολύ συχνά µόνο
ανήλικοι δεν είναι. Δεν έχουν ταξιδιωτικά έγγραφα ή απλά τα εξα-
φανίζουν, ενώ έρχονται από εντελώς διαφορετικές κουλτούρες
έχοντας συνήθως παραβατικές συµπεριφορές.

Με δεδοµένο το ότι η Ελλάδα δέχεται τον µεγαλύτερο αριθµό
παράνοµων µεταναστών από τρίτες χώρες και λόγω της Συµφω-
νίας του Δουβλίνου, έναν µεγάλο αριθµό αιτήσεων ασύλου -όπως
θα καταθέσουµε, επίσης, στα Πρακτικά- σηµαντικό µέρος των
οποίων προέρχεται από παράνοµους που δηλώνουν ανήλικοι,
ασφαλώς δεν µας χρειάζονται τέτοιοι νόµοι. Σε κάθε περίπτωση

οι νόµοι που ισχύουν στην Ελλάδα για τους παράνοµους ανήλι-
κους µετανάστες δεν µπορεί να είναι οι ίδιοι µε αυτούς στη Λι-
θουανία που δεν έχουν καθόλου εισροές ή µε του πάµπλουτου
Λουξεµβούργου.

Επιπλέον, εάν δεν θεσπιστούν νόµοι για την απέλασή τους, θα
επιβαρυνθούµε µε ένα πολύ µεγάλο κόστος φυλάκισής τους, µε
τη δωρεάν νοµική τους υποστήριξη, µε διερµηνείς κ.ο.κ.. Το κό-
στος αυτό δεν αναγράφεται ως συνήθως από το Γενικό Λογιστή-
ριο του Κράτους -πάντοτε εµείς το αναζητούµε-, αναφέροντας
ενδεικτικά πως το κόστος φυλάκισης ανηλίκων στις Ηνωµένες
Πολιτείες διπλασιάστηκε το 2019 σε σχέση µε το 2011 στα
284.700 δολάρια ετησίως ανά ενήλικο ή σχεδόν 24.000 δολάρια
τον µήνα, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. 

Καταλαβαίνει, αλήθεια, η Κυβέρνηση τι σηµαίνει αυτό για µια
χρεοκοπηµένη χώρα µε µια νέα βαθιά ύφεση προ των πυλών και
στον προθάλαµο του τέταρτου µνηµονίου; Προφανώς τα δικαιώ-
µατα που παρέχονται από την οδηγία, όπως η ψυχολογική εξέ-
ταση κ.λπ. είναι σωστά και δίκαια, όµως κοστίζουν, οπότε θα
έπρεπε τουλάχιστον να τα αναλάβει η Ευρωπαϊκή Ένωση ή ο
ΟΗΕ και σε καµία περίπτωση η Ελλάδα.

Κλείνοντας, το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου αφορά την εν-
σωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας σχετικά µε την καταπολέ-
µηση µέσω του ποινικού δικαίου της απάτης εις βάρος των
οικονοµικών συµφερόντων της Ένωσης. Το µέρος αυτό είναι
τουλάχιστον αστείο, όταν χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως
η Ολλανδία, η Γερµανία και το Λουξεµβούργο λειτουργούν κυ-
ριολεκτικά ως πλυντήρια ξεπλύµατος «µαύρου» χρήµατος ή και
«νόµιµης» φοροδιαφυγής. Εν προκειµένω, παρά τα όσα λέγονται
για την Ελλάδα, η Ιταλία και η Γερµανία έχουν σε απόλυτα νού-
µερα τη µεγαλύτερη φοροδιαφυγή στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
όπως επίσης φαίνεται στον πίνακα που θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά. Η Ελλάδα είναι δίπλα στη Δανία και στη Σουηδία. Είναι
τελείως υπερβολικά αυτά τα οποία λέγονται συνήθως για την Ελ-
λάδα, κατηγορώντας τους Έλληνες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Εκτός αυτού η Γερµανία είναι η τέταρτη πιο διεφθαρµένη
χώρα του πλανήτη -θα το καταθέσουµε επίσης στα Πρακτικά-,
µε τις περισσότερες παραβάσεις της οικονοµικής νοµοθεσίας,
ενώ η Ολλανδία θεωρείται από τις Ηνωµένες Πολιτείες ως η κυ-
ριότερη χώρα διαφυγής κερδών των αµερικανικών επιχειρήσεων.
Θα καταθέσουµε στα Πρακτικά και αυτά τα στοιχεία. 

Σύµφωνα, δε, µε ένα άρθρο ολλανδικής εφηµερίδας -το οποίο
θα καταθέσουµε βέβαια, επίσης, στα Πρακτικά, διότι δεν θέ-
λουµε τίποτα να αναφέρουµε χωρίς να µπορούµε να το τεκµη-
ριώνουµε- οι πολυεθνικές διακίνησαν σχεδόν 22 δισεκατοµµύρια
δολάρια µόνο πνευµατικών δικαιωµάτων, «royalties» δηλαδή,
µέσω της Ολλανδίας, γνωστής επίσης της Ολλανδίας από το φο-
ροαποφυγής σύστηµα «ΙΚΕΑ» από τις αποικίες φορολογικού πα-
ραδείσου της στην Καραϊβική, καθώς επίσης από την «Eldorado
Gold», που ενώ καταστρέφει στην Ελλάδα τις Σκουριές, διαθέτει
εννέα εταιρίες θυρίδες, «γραµµατοκιβώτια», όπως λέγονται, στην
Ολλανδία, µε κεφάλαια 1,85 δισεκατοµµύρια ευρώ που σχετίζον-
ται µε τις δραστηριότητές της στην Ελλάδα. 

Αντί, λοιπόν, η Ολλανδία να ελεγχθεί για όλα αυτά που αναφέ-
ραµε, µην έχοντας το δικαίωµα ως πλυντήριο της Ευρώπης να
εµποδίζει τη χρηµατοδότηση του κόστους της πανδηµίας µαζί
µε τη Γερµανία -αυτές οι δύο χώρες εµποδίζουν κυρίως και έρ-
χεται µετά η Αυστρία-, επιβάλλονται νοµοσχέδια, όπως το σηµε-
ρινό, στην Ελλάδα, όταν την ίδια στιγµή δεκάδες ελληνικές
εταιρείες έχουν µεταφέρει την έδρα τους στην Ευρωπαϊκή
Ένωση είτε λόγω των µνηµονίων, είτε για φορολογικές αιτίες.

Κλείνοντας, στα υπόλοιπα κεφάλαια και στα άρθρα θα ανα-
φερθούµε την επόµενη φορά, τονίζοντας, όµως, πως τα αναδρο-
µικά των δικαστών στο άρθρο 61 είναι µια πρόκληση σε σχέση
µε τους άλλους συνταξιούχους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε

Πρόεδρε, θα λάβει τον λόγο ο κύριος Υφυπουργός;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είχε ζητήσει τον

λόγο µετά το κ. Βιλιάρδο η κ. Ράπτη, εξ όσων γνωρίζω από τον
προηγούµενο Αντιπρόεδρο που προήδρευε. Εάν δεν είναι τόσο
επείγον, καµµία αντίρρηση. Απλώς εγώ το θέτω στο Σώµα, για
να συνεννοηθούµε. Ζήτησε η κ. Ράπτη, ζήτησε ο κύριος Υφυ-
πουργός. Υπάρχει ένας κατάλογος µεγάλος -το γνωρίζετε πολύ-
Βουλευτών που υπολείπονται να µιλήσουν.

Καταθέτω στο Σώµα τη γνωστή τακτική που ακολουθούσαµε,
αφήνοντας έναν Κοινοβουλευτικό να µιλήσει, έναν, δύο ή τρεις
Βουλευτές και εµβόλιµα και οι Υφυπουργοί και ο Υπουργός –βέ-
βαια µίλησε ο Υπουργός-, αλλά και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι. 

Εάν επιθυµείτε τόσο πολύ, κυρία Ράπτη, να πάρετε τον λόγο,
γιατί ενδεχοµένως έχετε άλλες υποχρεώσεις ή πίεση χρόνου, να
σας δώσω τον λόγο, δεν έχω αντίρρηση. Εγώ απλώς βάζω αυτόν
τον προβληµατισµό, αυτό το σκεπτικό. Εάν θέλετε να το πάµε
έτσι, δηλαδή να παρεµβάλλονται µεταξύ Κοινοβουλευτικών, Υφυ-
πουργών και Βουλευτές. Γιατί σας λέω είναι ακόµα εικοσιένας,
αν δεν κάνω λάθος.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα είχα καµµία αντίρρηση
να παραχωρήσω τη θέση µου –εννοείται- σε οποιοδήποτε συνά-
δελφο, αλλά ειδικά για σήµερα θα ήθελα τον λόγο, διότι έχω µια
ανειληµµένη υποχρέωση στις 14.00’.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, θα δώσουµε
τον λόγο σε εσάς, την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο της Νέας
Δηµοκρατίας, µετά θα δώσουµε τον λόγο στον κ. Ταγαρά και
µετά στον κύριο Υφυπουργό.

Ο κύριος Υφυπουργός θέλει τον λόγο για να µιλήσει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Μία δι-

ευκρίνιση θα κάνει διότι είχαµε δεσµευτεί στους συναδέλφους
το σχέδιο της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, εντάξει,
κύριε Υπουργέ.

Κυρία Ράπτη, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ� Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ,

αναπτύχθηκε ενδελεχώς από τον εισηγητή µας το παρόν σχέδιο
νόµου, το οποίο αφορά στην ενσωµάτωση των πέντε σηµαντικών
οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο εθνικό µας δίκαιο. 

Η ενσωµάτωση αυτή, όπως ειπώθηκε και έχει γίνει βεβαίως κα-
τανοητό και στο Σώµα, είναι µία ακόµα ενσωµάτωση που έρχεται
µε καθυστέρηση καθώς αποτελούσε υποχρέωση και εκκρεµό-
τητα που µας κληρονόµησε η προηγούµενη κυβέρνηση. Δυστυ-
χώς αυτή η διαχρονική παθογένεια της καθυστερηµένης
υιοθεσίας των οδηγιών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής συνεχίστηκε
και επί ΣΥΡΙΖΑ. Δεν πρέπει όµως να µας διαφεύγει -και αυτό έγινε
κατανοητό κατά τη συζήτηση ενώπιον µας- ότι όλοι έχουµε συµ-
φωνήσει ότι αυτή η διαχρονικά κακή συνήθεια θα πρέπει κάποτε
να εξαλειφθεί αν θέλουµε, βεβαίως, να λειτουργήσουµε ως σύγ-
χρονο Κοινοβούλιο ενός κράτους δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Το Υπουργείο Δικαιοσύνης ενεργώντας στο πλαίσιο αυτής της
συλλογιστικής και για να µην υπάρχει περαιτέρω καθυστέρηση,
καθώς όπως ειπώθηκε η Ελλάδα είναι η τελευταία χώρα στην εν-
σωµάτωση αυτών των οδηγιών, πήρε το προϊόν των νοµοπαρα-
σκευαστικών επιτροπών της προηγούµενης κυβέρνησης και
βήµα-βήµα ενσωµάτωσε στο συζητούµενο νοµοσχέδιο αυτές τις
οδηγίες. Αυτό το έκανε λειτουργώντας, όπως ορθά είπε ο Υπουρ-
γός, στο πλαίσιο της συνέχειας του κράτους αλλά και µε περαι-
τέρω πρόθεση βελτίωσής του µέσα από τη συζήτηση που
προέκυψε κατά την διάρκεια των τεσσάρων επιτροπών αλλά και
πρωτίστως από τη συζήτηση που γίνεται ενώπιον µας.

Η Κυβέρνηση κινείται µε ανοιχτό µυαλό και σταθερά βήµατα
µε γνώµονα την ενδυνάµωση του λόγου και του ρόλου του Κοι-
νοβουλίου και τον σεβασµό στον διάλογο που εξελίσσεται εντός
του. Ο ίδιος ο Υπουργός πριν από λίγο µίλησε ενώπιόν µας για
τη σαφή πρόθεσή του να συνδιαµορφώσει, όχι µόνο αυτό, αλλά
και άλλα νοµοσχέδια µε τη γνώµη και τις παρεµβάσεις των συ-
ναδέλφων από όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου, ούτως ώστε

όλοι να µπορέσουµε να βοηθήσουµε σε αυτήν την προσπάθεια
να δηµιουργήσουµε και πάλι την αίσθηση στους συµπολίτες µας,
σε αυτούς που µας ακούν, µιας ποιοτικής δικαιοσύνης και µιας
δικαιοσύνης που πραγµατικά τους υπηρετεί. Αν δεν είναι αυτό
µια πεντακάθαρη πρόθεση σωστής νοµοθέτησης, τότε δεν ξέρω
ποιο είναι. 

Σήµερα, λοιπόν, µετά από πάρα πολύ καιρό ίσως από το 2011,
όπως ακούστηκε, έχουµε επιστρέψει σε κανόνες ορθής νοµοθέ-
τησης. Όχι µόνο κανόνες ορθής νοµοθέτησης αλλά ουσιαστικής
συµµετοχής στην κοινοβουλευτική διαδικασία. Αναφέροµαι βε-
βαίως στη δυνατότητα αυτή να συζητάµε και σήµερα και την
Πέµπτη αναλυτικά επί των άρθρων του νοµοσχεδίου, µια διαδι-
κασία που όλοι ξέρουµε ότι επί της εποχής των µνηµονίων είχε
ξεχαστεί επί µακρόν. 

Ειδικότερα στο ζήτηµα της ενσωµάτωσης των οδηγιών εγώ θα
σταχυολογήσω συνοπτικά ότι η πρώτη κοινοτική οδηγία
2016/800 διασφαλίζει εκείνες τις συγκεκριµένες δικονοµικές εγ-
γυήσεις για την προστασία του θεµελιώδους δικαιώµατος των
παιδιών, που είναι ή κατηγορούµενοι ή ύποπτοι, σε δίκαιη δίκη.
Εισάγει συγκεκριµένες ρυθµίσεις τόσο για την πρόσβαση των
ανηλίκων σε δικηγόρο, το δικαίωµα ενηµέρωσής τους αλλά και
την υποχρεωτική ατοµική αξιολόγηση κάθε παιδιού χωριστά, κάτι
που βεβαίως δεν γινόταν µέχρι σήµερα. Τέλος, επιβάλλει αυτό
που όλοι γνωρίζουµε ότι είναι προβληµατικό και στην ελληνική
έννοµη τάξη, την κράτηση αυτών των παιδιών σε ξεχωριστούς
χώρους, στοιχείο απαραίτητο για την προστασία τους. 

Η δεύτερη κοινοτική οδηγία, η 2017/1371, αφορά στην κατα-
πολέµηση της απάτης σε βάρος των οικονοµικών συµφερόντων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όπως ακούστηκε, η Ένωση εκείνο το
οποίο κάνει είναι να προωθεί κοινές, ουσιαστικές, ποινικές δια-
τάξεις προς όλα τα κράτη µέλη ώστε να προστατεύεται αποτε-
λεσµατικά η περιουσία της, καθώς αποτελεί περιουσία των ίδιων
των κρατών-µελών της. Έτσι εξοµοιώνεται αυτή η ποινική προ-
στασία της περιουσίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς την προ-
στασία της περιουσίας του ελληνικού δηµοσίου. Τυποποιείται ως
ποινικό αδίκηµα τόσο η διασυνοριακή απάτη σχετικά µε τον ΦΠΑ
όσο και οι πράξεις υποβολής ανακριβών δηλώσεων ή παράνοµης
λήψης και παρακράτησης επιχορηγήσεων και παροχών. 

Η τρίτη κοινοτική οδηγία είναι µια οδηγία στην οποία θέλω να
σταθώ ιδιαίτερα γιατί αφορά στην καταπολέµηση της τροµοκρα-
τίας. Εδώ θα ήθελα να επισηµάνω ότι µε αυτές τις διατάξεις συµ-
πληρώνεται ένα αισθητό κενό στις προσπάθειες της διεθνούς
κοινότητας να οικοδοµήσει ένα αποτελεσµατικό εργαλείο για την
αντιµετώπιση του φαινοµένου της τροµοκρατίας αλλά και για να
ενισχύσει αυτή τη διεθνή συνεργασία, την οποία όλοι γνωρίζουµε
ότι απαιτείται, στην πρόληψη τροµοκρατικών πράξεων. 

Είναι γεγονός, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η τροµοκρατία είναι
το βίαιο, απεχθές και επικίνδυνο κοινωνικά έγκληµα γιατί αρνείται
αφενός την έννοια του κράτους δικαίου και αφετέρου το σύνολο
των αρχών πάνω στις οποίες εδράζεται η κοινωνική και πολιτική
οργάνωση όλων των πολιτισµένων εθνών. Αρνείται όλους τους
ανά τους αιώνες αγώνες της ανθρωπότητας που οδήγησαν στην
κατάκτηση των ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων και αίρει
µε τον πιο αυθαίρετο και βάναυσο τρόπο κάθε προστασία των
εννόµων αγαθών, της ζωής, της υγείας, της ιδιοκτησίας και της
ασφάλειας των πολιτών. 

Δεν είναι τυχαίο, όπως έχουµε διαπιστώσει προϊόντος του χρό-
νου, ότι η τροµοκρατία παύει να έχει έναν αυτόνοµο εγχώριο χα-
ρακτήρα αλλά αποκτά ολοένα και αυξανόµενο διεθνή και
διασυνοριακό χαρακτήρα που απαιτεί συντονισµένη δράση µε-
ταξύ των κρατών οπωσδήποτε και µέσω της ενοποίησης της νο-
µοθεσίας και των άλλων νόµιµων πρακτικών αντιµετώπισης του
φαινοµένου, αυτό που γίνεται δηλαδή σήµερα. Έτσι ορθώς τυ-
ποποιούνται τα ποινικά αδικήµατα ως ποινικά αδικήµατα, η ορ-
γάνωση, η διευκόλυνση ταξιδιών µε σκοπό την τροµοκρατία
καθώς και η κλοπή, εκβίαση και πλαστογραφία που σχετίζεται µε
τροµοκρατική δραστηριότητα. 

Επίσης, προβλέπονται ειδικές διατάξεις για τη διεθνή συνερ-
γασία και την πρόσβαση, συγκέντρωση και διαβίβαση τέτοιων
πληροφοριών σχετικών µε την τροµοκρατία ώστε να ενισχύεται
η αποτελεσµατική πρόληψη αυτών των πράξεων. 
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Είναι, βέβαια, περιττό να πούµε πόσο σηµαντικό είναι και για
τη χώρα µας το ότι σήµερα νοµοθετούµε για τα ζητήµατα αυτά,
για τη χώρα µας που έχει βαθιά τραύµατα και πληγές καθώς έχει
θρηνήσει επί δεκαετίες θύµατα σφοδρής και απάνθρωπης τρο-
µοκρατίας. Εµείς νοµοθετούµε σήµερα για τους ζωντανούς,
αλλά οι αρχές και οι αξίες που ενσωµατώνουµε στο ελληνικό δί-
καιο, οι συνεργασίες που εγκαθιδρύουµε µε τα άλλα κράτη απο-
τελούν φόρο τιµής και στους νεκρούς, εκείνους που
δολοφονήθηκαν από το χέρι των τροµοκρατών. Νοµοθετούµε
σήµερα για όλους, για τους καθηµερινούς πολίτες αλλά και για
τον Παύλο Μπακογιάννη, τον Θάνο Αξαρλιάν, τον Δηµήτρη Αγ-
γελόπουλο, τον Νίκο Μοµφερράτο, τον Μιχάλη Βρανόπουλο και
όλους τους άλλους δυστυχείς συµπολίτες µας, αλλά και τους ξέ-
νους υπηκόους των κρατών που έπεσαν θύµατα της τροµοκρα-
τίας.

Στο νοµοσχέδιο αυτό λαµβάνουµε επιτέλους ειδική µέριµνα
για τα θύµατα της τροµοκρατίας µε δωρεάν παροχή κατάλληλης
ιατρικής περίθαλψης αµέσως µετά την τροµοκρατική επίθεση και
για όσο χρόνο και διάστηµα είναι απαραίτητο. Στην πρόνοια αυτή
περιλαµβάνεται τόσο η ψυχολογική στήριξη των ανθρώπων
αυτών όσο και η συνδροµή τους στην άσκηση των αγωγών απο-
ζηµίωσης. 

Όλοι θυµόµαστε πόσο βασανίστηκαν τα θύµατα της τροµο-
κρατίας µε βλάβες στην υγεία τους, απανωτές εγχειρήσεις, κι-
νητικά προβλήµατα, ακρωτηριασµούς και διάλυση του
επαγγελµατικού τους βίου. Πρόσφατα τέτοιο θύµα είναι ο πρώην
Πρωθυπουργός της µεταβατικής κυβέρνησης της Ελλάδας, κ.
Λουκάς Παπαδήµος. Η πολιτεία έχει υποχρέωση να σταθεί δίπλα
σε κάθε έναν απ’ αυτούς ενισχύοντάς τους συνεχώς και εµπρά-
κτως. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, σήµερα δίνουµε το
στίγµα ότι συµµετέχουµε ενεργά και χωρίς καµµία επιφύλαξη
στην κοινή προσπάθεια νοµοθέτησης των ευρωπαϊκών κρατών
για την καταπολέµηση της τροµοκρατίας και δεσµευόµαστε απα-
ρέγκλιτα σε αυτήν την εφαρµογή της διεθνούς συνεργασίας. 

Σε ό,τι αφορά στην τέταρτη κοινοτική οδηγία σχετικά µε την
παροχή δικαστικής αρωγής σε υπόπτους και κατηγορουµένους
ποινικών υποθέσεων θα κάνω µόνο ένα σχόλιο. Αυτό το δικαίωµα
στη δικαστική αρωγή έχει καθιερωθεί στο άρθρο 47 του Χάρτη
των Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στο
άρθρο 6 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης για την προστασία των δι-
καιωµάτων του ανθρώπου. Σκοπός αυτής της παρούσας οδηγίας
είναι η διασφάλιση της αποτελεσµατικότητας του δικαιώµατος
πρόσβασης των υπόπτων και των κατηγορουµένων σε δικηγόρο
καθώς, επίσης, και των καταζητουµένων µε ευρωπαϊκό ένταλµα
σύλληψης. Ο δικηγόρος αυτός, όπως βεβαίως έχουµε ακούσει,
θα αµείβεται από τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Περνώ στην τελευταία οδηγία που είναι η πέµπτη οδηγία περί
ποινικών κυρώσεων και στα νοµικά πρόσωπα επ’ ωφελεία των
οποίων διαπράχθηκαν πράξεις κατάχρησης αγοράς. 

Σε ό,τι αφορά στο µνηµόνιο συνεργασίας µας µε την Κύπρο:
Πράγµατι προετοιµάστηκε από την προηγούµενη κυβέρνηση και
εδράζεται στους τοµείς της διοίκησης, της δικαιοσύνης, της νο-
µοθεσίας και της λειτουργίας των δικαστηρίων. Πράγµατι µε
αυτό αναβαθµίζεται σηµαντικά η συνεργασία της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και της Κυπριακής Δηµοκρατίας στα ζητήµατα αυτά. 

Τέλος, στις υπόλοιπες διατάξεις που περιλαµβάνονται στο νο-
µοσχέδιο αυτό και συγκεκριµένα στην απόδοση των µισθολογι-
κών ωριµάνσεων άκουσα προηγουµένως από τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, κ. Βιλιάρδο ότι είναι ουσιαστικά
µια διάταξη και µια παράγραφος η οποία δεν θα έπρεπε να
ισχύει. Δεν θα έπρεπε να υλοποιηθεί µια δικαστική απόφαση.
Είναι, όµως, απαρέγκλιτη η πεποίθησή µας, κύριοι συνάδελφοι,
ότι οι αποφάσεις των δικαστηρίων πρέπει να είναι σεβαστές. Μια
τέτοια απόφαση ήταν ακριβώς η 209/2018 απόφαση του Μισθο-
δικείου µε την οποία πρέπει να αποδοθούν στους δικαστικούς
λειτουργούς και στο κύριο προσωπικό του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους όλες οι µισθολογικές ωριµάνσεις που τους οφεί-
λονται. 

Περαιτέρω περιλαµβάνονται διατάξεις στο νοµοσχέδιο που
αφορούν, όπως ακούσαµε, την αύξηση των οργανικών θέσεων

των δικαστικών λειτουργών. Αυτό γίνεται γιατί η Κυβέρνηση πι-
στεύει στην ενίσχυση της αποτελεσµατικής λειτουργίας της δι-
καιοσύνης. Σε µια ειδικά τόσο δύσκολη περίοδο όσο είναι αυτή,
είναι πολύ σηµαντικό να ενισχύσουµε το δικαστικό σώµα και να
αποσυµφορήσουµε τη δικαστική ύλη.

Τέλος, άλλη µια σηµαντική τοµή -την οποία κι εγώ ως δικηγό-
ρος και έχοντας υπηρετήσει τη δικαιοσύνη για πάνω από είκοσι
πέντε χρόνια, θέλω να χαιρετίσω-, είναι η τοµή µε την οποία
πλέον ιδρύεται στην Εθνική Σχολή Δικαστών νέα κατεύθυνση ει-
ρηνοδικών. Έτσι, για πρώτη φορά το 2021 θα έχουµε ειρηνοδί-
κες, οι οποίοι θα είναι ειδικά εκπαιδευµένοι και κατά τούτο
ποιοτικά αναβαθµισµένοι για την άσκηση του λειτουργήµατός
τους εν όψει όλου αυτού του µεγάλου όγκου των υποθέσεων,
αλλά και των καινούργιων συνθηκών που έχουν ενσκήψει στην
αγορά.

Ένα ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο οποίο εστία-
σαν πολλοί είναι το θέµα της πρόβλεψης της αποδεδειγµένης
εµπειρίας των δικηγόρων που θα αναλάβουν τη νοµική βοήθεια
στις ποινικές υποθέσεις ως προϋπόθεση της ανάθεσης της υπό-
θεσης σε αυτούς. Αλήθεια, πόσο ασφαλής µπορεί να αισθάνεται
ο πολίτης, ο οποίος έχει δικαίωµα στη νοµική βοήθεια, όταν θα
υποστηρίξει την υπόθεση του κάποιος που δεν έχει καµµία εµ-
πειρία; Είναι, λοιπόν, πολύ σωστό αυτό το οποίο κατέθεσε ενώ-
πιον µας ο Υπουργός, παρά τον συνδικαλιστικό χαρακτήρα
αυτού του αιτήµατος -τον οποίο κατανοώ βεβαίως, γιατί προέρ-
χοµαι από δικηγορική οικογένεια-, ότι πλέον θα απαιτούνται
πέντε παραστάσεις σε δικαστήρια, προκειµένου ένας νοµικός να
αναλάβει δυνατότητα παροχής νοµικής βοήθειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να τονίσω
την επιτακτική ανάγκη εκσυγχρονισµού του χώρου της ελληνικής
δικαιοσύνης, όπως ακούστηκε από πολλούς άλλους συναδέλ-
φους, το καταθέτω και εγώ, ώστε να αποδίδεται γρηγορότερα.
Έχοντας υπηρετήσει ως δικηγόρος στην απονοµή της, µπορώ
µε βεβαιότητα, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι οι πολίτες ζητούν
από το πολιτικό σύστηµα διαχρονικά την επιτάχυνση του χρόνου
αυτής της απονοµής για την ταχύτερη επίλυση όλων των διαφο-
ρών που τους βασανίζουν. Σε αυτό θα έπρεπε πρώτιστα να εστιά-
σουµε, ούτως ώστε να µπορέσουµε να συνεισφέρουµε
δηµιουργικά, µε προτάσεις επίλυσης των παθογενειών κι όχι πολ-
λές φορές µε στείρα κριτική. Οι περιστάσεις απαιτούν από εµάς,
τους αντιπροσώπους του ελληνικού λαού, µια διαφορετική αντί-
ληψη, µια αντίληψη συνθετική, µια αντίληψη προοδευτική και συ-
ναινετική, αν θέλουµε να ενδυναµώσουµε στον µέγιστο δυνατό
βαθµό τη λειτουργία του κράτους δικαίου.

Για τον λόγο αυτόν, σας καλώ να ψηφίσουµε το παρόν νοµο-
σχέδιο, ώστε να ενσωµατώσουµε τις σηµαντικές αυτές οδηγίες
στο εθνικό µας δίκαιο και να θεραπεύσουµε κάποιες από τις χρό-
νιες παθογένειες της δικαιοσύνης, ενισχύοντας σηµαντικά τη διε-
θνή συνεργασία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο στον κ. Ταγαρά Νικόλαο από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά
θα ακολουθήσει ο Υφυπουργός κ. Κράνης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου που κα-

λούµαστε να ψηφίσουµε αφορά την ενσωµάτωση ευρωπαϊκών
οδηγιών στην κύρωση του µνηµονίου συνεργασίας µε το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης της Κύπρου της 7ης Ιουνίου 2018, καθώς και σε
πρόσθετες διατάξεις, µε τις οποίες επιταχύνεται και βελτιώνεται
η λειτουργία της απονοµής δικαιοσύνης. Δεν είµαι της νοµικής
επιστήµης, όµως πιστεύω ότι οι διατάξεις του νοµοσχεδίου που
συζητούµε διαπερνούν οριζόντια όλες τις επιστήµες. Και γι’ αυτό
ενδεικτικά θα αναφερθώ σε σηµεία αυτού του νοµοσχεδίου.

Αυξάνουµε την προστασία των δικαιωµάτων των παιδιών που
είναι ύποπτοι ή κατηγορούµενοι σε ποινικές δίκες ή υπόκεινται
σε διαδικασία ευρωπαϊκού εντάλµατος σύλληψης. Οι ύποπτοι ή
κατηγορούµενοι ανήλικοι θα µπορούν οι ίδιοι να ενηµερώνονται
για τις κατηγορίες εναντίον τους και για τα δικαιώµατά τους,
καθώς και να ζητούν να αναλάβει ο δικηγόρος τον χειρισµό της
υπόθεσης τους. Παράλληλα, θα δικαιούνται και αυτοί την πα-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΘ’ - 18 ΜΑΪΟΥ 2020 (ΠΡΩΙ) 13139



ροχή νοµικής βοήθειας, η οποία µέχρι σήµερα ισχύει µόνο για
τους πολίτες χαµηλού εισοδήµατος. Προβλέπουµε επίσης, ότι ο
ανήλικος θα αξιολογείται από ειδική υπηρεσία, αναφορικά µε την
προσωπικότητα του, το οικονοµικό, κοινωνικό και οικογενειακό
περιβάλλον, καθώς και τη σωµατική και διανοητική του κατά-
σταση.

Με την ενσωµάτωση της σχετικής οδηγίας 800/2016 διασφα-
λίζεται µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο το δικαίωµα σε δίκαιη δίκη
για τους υπόπτους ή κατηγορούµενους ανηλίκους, ενώ συγχρό-
νως ενισχύεται η εµπιστοσύνη των κρατών-µελών στα συστήµατα
ποινικής δικαιοσύνης των άλλων κρατών-µελών. 

Προστατεύουµε αποτελεσµατικά τα οικονοµικά συµφέροντα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η περιουσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης
θα προστατεύεται ποινικά, όπως ακριβώς προστατεύεται και η
περιουσία του ελληνικού δηµοσίου. Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι
οι διατάξεις του ελληνικού ποινικού κώδικα, που αφορούν σε αδι-
κήµατα όπως η πλαστογραφία, κλοπή, υπεξαίρεση, απάτη θα
εφαρµόζονται και στην περίπτωση που το αδίκηµα στρέφεται
κατά της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα επιβάλλονται οι προβλε-
πόµενες κυρώσεις, δηλαδή της κάθειρξης, της φυλάκισης και
της χρηµατικής ποινής.

Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις βελτιώνουµε τη διαχείριση και
την κατανοµή των πόρων και των περιουσιακών στοιχείων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης προς όφελος και του ελληνικού δηµοσίου,
µε άµεσο ευεργετικό αντίκτυπο και στα ελληνικά νοικοκυριά. Αν-
τιµετωπίζουµε αποτελεσµατικά την τροµοκρατία σε όλες τις µορ-
φές της, παντού σε όλο τον κόσµο και ενισχύουµε τη διεθνή
συνεργασία των κρατών. Προβλέπουµε ότι πράξεις που προ-
ωθούν ή υποστηρίζουν την τροµοκρατική δραστηριότητα, όπως
η οργάνωση ή η διευκόλυνση ταξιδιών, η κλοπή ή εκβίαση ή πλα-
στογραφία µε σκοπό την τροµοκρατία θα αντιµετωπίζονται ως
ποινικά αδικήµατα. 

Επίσης, λαµβάνουµε ιδιαίτερη µέριµνα για τα θύµατα της τρο-
µοκρατίας. Αµέσως µετά την τροµοκρατική επίθεση, θα τους πα-
ρέχεται δωρεάν ιατρική περίθαλψη, ψυχολογική στήριξη, αλλά
και συνδροµή κατά την άσκηση αγωγών για την αποζηµίωση
τους. Εκσυγχρονίζουµε και προωθούµε τον θεσµό της παροχής
νοµικής βοήθειας στις ποινικές διαδικασίες και στις διαδικασίες
εκτέλεσης των ευρωπαϊκών ενταλµάτων σύλληψης. Με τις νέες
ρυθµίσεις ορίζονται µε σαφήνεια ποιοι είναι οι δικαιούχοι νοµικής
βοήθειας και περιλαµβάνονται σε αυτούς και οι εγκαλούντες µη-
νυτές, εφόσον τηρούνται τα προβλεπόµενα από τον νόµο οικο-
νοµικά κριτήρια και όρια των ποινών. Ορίζονται οι προϋποθέσεις
διορισµού δικηγόρου ή συνηγόρου νοµικής βοήθειας και καταρ-
γείται η ρύθµιση ότι η αµοιβή µπορεί να είναι χαµηλότερη από
τις προβλεπόµενες νόµιµες αµοιβές. Επίσης, ανατίθεται στους
δικηγορικούς συλλόγους να διοργανώνουν ετήσια εκπαιδευτικά
σεµινάρια και για τους συνηγόρους της νοµικής βοήθειας ποινι-
κών υποθέσεων.

Με το προτεινόµενο σχέδιο νόµου κυρώνουµε επίσης το µνη-
µόνιο συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων της πατρίδας µας και του
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δηµόσιας Τάξης της Κύπρου και
αναβαθµίζουµε και διευρύνουµε τη συνεργασία µας στον τοµέα
της δικαιοσύνης και του δικαίου. Παράλληλα, βελτιώνουµε τη λει-
τουργία και τη διαδικασία απονοµής δικαιοσύνης, εκσυγχρονί-
ζοντας το σχετικό νοµοθετικό πλαίσιο. Επιταχύνουµε την
απονοµή της δικαιοσύνης και αυξάνουµε τις οργανικές θέσεις
δικαστών και εισαγγελέων κατά εξήντα πέντε από τον Ιούλιο του
τρέχοντος έτους. Για την αποσυµφόρηση της δικαστικής ύλης
θεσπίζουµε την υπό όρους παύση της ποινικής δίωξης για πληµ-
µελήµατα για τα οποία προβλέπεται ποινή µέχρι ένα έτος. Από
τη ρύθµιση αυτή εξαιρούνται όµως εγκλήµατα µε ιδιαίτερη κοι-
νωνικοηθική απαξία.

Παραγράφονται υπό όρους και δεν εκτελούνται οι ποινές που
αφορούν σε πληµµελήµατα, για τα οποία προβλέπεται φυλάκιση
έως έξι µήνες και οι ποινές τους δεν έχουν εκτιθεί. Έτσι εκκαθα-
ρίζεται το αρχείο των εισαγγελιών από τον µεγάλο αριθµό ανε-
κτέλεστων ποινών ήσσονος απαξίας και θα µπορούν οι διωκτικές
αρχές να επικεντρωθούν στην εκτέλεση ποινών βαρύτερης εγ-
κληµατικότητας.

Για την επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης και τη µεί-
ωση των διαδικαστικών δαπανών προβλέπεται πως η επίδοση εγ-
γράφου θα µπορεί να γίνεται και µε ηλεκτρονικά µέσα.

Στη Σχολή Δικαστών δηµιουργείται και λειτουργεί ξεχωριστό
τµήµα για την επιµόρφωση των ειρηνοδικών, κάτι που επιβάλλε-
ται και από την αύξηση του όγκου των υποθέσεων. Με τη ρύθ-
µιση αυτή αναβαθµίζεται το λειτούργηµα των ειρηνοδικών και ο
ρόλος τους αποκτά ακόµα µεγαλύτερη δυναµική στην ελληνική
κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δικαιοσύνη είναι αναµφισβή-
τητα ένας σηµαντικός πυλώνας για την εύρυθµη λειτουργία τόσο
της Ελληνικής Δηµοκρατίας όσο και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Οι υπό ψήφιση διατάξεις και η ενσωµάτωση των ευρωπαϊκών

οδηγιών φέρνουν ρυθµίσεις που βελτιώνουν σηµαντικά την λει-
τουργία και απονοµή της δικαιοσύνης σε εθνικό και ευρωπαϊκό
επίπεδο, κατοχυρώνοντας µε αναµφισβήτητο τρόπο τα δικαιώ-
µατα των πολιτών. 

Επειδή για κάθε κράτος δικαίου είναι εξέχουσας σηµασίας η
εµπιστοσύνη των πολιτών στη δικαστική λειτουργία της κρατικής
εξουσίας καθώς και για όλους τους ανώτερους λόγους, υπερ-
ψηφίζω το παρόν σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υφυπουργός Δικαιοσύνης, o κ. Κράνης, για πέντε λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΑΝΗΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Δεν θα
σας απασχολήσω, θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος. Με αφορµή και
την τροπολογία που κατέθεσε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση θα
ήθελα να πω τα εξής: Συστάθηκε στο Υπουργείο µε πρωτοβου-
λία, βεβαίως, του κυρίου Υπουργού µία επιτροπή, στην οποία
έχω την τιµή να είµαι πρόεδρος, µε διάφορα επίσης άλλα µέλη.
Δεν χρειάζεται να αναφερθώ ονοµαστικά.

Με πρωτοβουλία επίσης του γενικού γραµµατέα συστάθηκε
µία άτυπη οµάδα εργασίας στην οποία µετείχαν οι καθηγητές κύ-
ριοι Καλαβρός, Τσαντίνης και Γιαννόπουλος. Ζητήσαµε τη συν-
δροµή τους για τον τρόπο µε τον οποίο θα µπορέσει κατά το
δυνατόν οικονοµικότερα και ασφαλέστερα να επαναλειτουργή-
σει η δικαιοσύνη.

Σήµερα θα σας πω πολύ λίγα πράγµατα για την επαναλειτουρ-
γία των πολιτικών δικαστηρίων, δηλαδή σε αστικές κυρίως υπο-
θέσεις. Η συµβολή των καθηγητών βεβαίως υπήρξε σηµαντική,
καθοριστική θα έλεγα. Κάναµε δύο συναντήσεις, µετείχαν και δι-
κηγόροι και από τον Δικηγορικό Σύλλογο Αθηνών και από άλλους
δικηγορικούς συλλόγους, ένας συγκερασµός των απόψεων. Δεν
θα µπω στις λεπτοµέρειες, διότι αν πολλοί από εσάς δεν είναι νο-
µικοί, θα είναι λίγο κουραστικό.

Ως προς το σκέλος της οίκοθεν -που ακούστηκε πολλές φορές
και µας ενδιαφέρει- επαναφοράς των υποθέσεων: Πράγµατι έχει
ληφθεί πρόβλεψη έτσι ώστε όσες υποθέσεις µαταιώθηκαν ή ανε-
στάλη για τον άλφα ή βήτα λόγο η εκδίκαση τους, να επαναφερ-
θούν και µάλιστα ηλεκτρονικά οίκοθεν χωρίς πρόσθετες
δαπάνες. Αυτό που θα σας καταθέσω είναι ένα προσχέδιο. Θα
περιληφθεί στην ΠΝΠ µε την επιφύλαξη βεβαίως ότι δεν θα
υπάρξουν κάποιες άλλες προτάσεις, ίσως κάποιες αβελτηρίες
δεν έγιναν αντιληπτές και θα χρειαστεί να συµπληρωθούν την τε-
λευταία στιγµή.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, στο ότι έχουµε επαναφορά των υποθέ-
σεων οι οποίες µαταιώθηκαν οίκοθεν. Είναι αυτό το οποίο ενδια-
φέρει και εποµένως ταυτιζόµαστε και µε την τροπολογία που
κατέθεσε ο κ. Καλαµατιανός. Σε αυτό το µήκος κύµατος γίνονται
διάφορες διευκρινίσεις. Δεν χρειάζεται να πω τώρα για επιµέ-
ρους διαδικασίες. Πάντως ισχύει γενικότερα το ίδιο. Για τις προ-
θεσµίες οι οποίες ανεστάλησαν, στο σηµείο που ανεστάλησαν
αρχίζουν να τρέχουν από την 1η Ιουνίου µέχρι να συµπληρωθούν. 

Η δεύτερη παράµετρος που λήφθηκε υπ’ όψιν για να συνταχ-
θεί αυτό το σχέδιο -επειδή υπήρξε κίνδυνος- είναι η κατά το δυ-
νατόν ασφαλέστερη από άποψη ιατρικών πρωτοκόλλων
επαναλειτουργία των δικαστηρίων. Για να µην έχουµε, λοιπόν,
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την ίδια ηµέρα πάρα, πάρα πολλές υποθέσεις να εµφανίζονται
στις γραµµατείες, έγινε δεκτή η πρόταση κυρίως από την πλευρά
των διοικήσεων των δικαστηρίων ότι στο χρονικό σηµείο που λή-
γουν οι προθεσµίες να υπάρχει ένα επιπλέον διάστηµα τριάντα
ηµερών ώστε να µην συµπέσουν όλοι µαζί στο τέλος της προθε-
σµίας για να καταθέτουν δικόγραφα κυρίως ενδίκων µέσων.

Παραλείπω ορισµένα άλλα ζητήµατα. Είναι τεχνικά, θα τα
δείτε. Μία πρόταση που υπάρχει για να αποσυµφορηθούν τα ει-
ρηνοδικεία από τις ένορκες βεβαιώσεις είναι γι’ αυτό το µεταβα-
τικό διάστηµα –ό,τι µιλάµε οι διατάξεις είναι µεταβατικές,
ισχύουν δηλαδή µέχρι 1η Ιουνίου µέχρι 15 Σεπτεµβρίου- να υπάρ-
χει η δυνατότητα σύνταξης ενόρκων βεβαιώσεων σε δικηγορικό
γραφείο, όχι των πληρεξουσίων, αλλά ενός τρίτου, µε πιστοποί-
ηση της υπογραφής. Θα το δούµε. Είναι πρόταση των δικηγορι-
κών συλλόγων.

Εκείνο που επίσης θα ήθελα να σας πω και που ενδεχοµένως
ενδιαφέρει είναι ότι οι πλειστηριασµοί µαταιώνονται µέχρι 31 Ιου-
λίου του 2020. Μεσολαβούν και οι διακοπές του Αυγούστου.
Εποµένως για πλειστηριασµό µπορούµε να µιλάµε από 1η Σε-
πτεµβρίου και µετά. Οι υποθέσεις οι οποίες µαταιώθηκαν δεν
είναι σίγουρο ότι όλες θα δικαστούν. Είναι αδύνατο -όπως κατα-
λαβαίνετε- µέσα στα δύο δεκαπενθήµερα. Θα υπάρξει µια πρό-
βλεψη από τις διοικήσεις των δικαστηρίων κατά το δυνατόν να
ενταχθούν για να δικαστούν σε αυτά τα τµήµατα διακοπών.
Όπως, όµως, καταλαβαίνετε σηµασία δεν έχει να φορτωθεί ο
οποιοσδήποτε δικαστής πενήντα ή εξήντα υποθέσεις και να τις
βγάλει µετά από τέσσερις µήνες. Είναι το ίδιο να τις σπάσετε σε
δύο δικάσιµους.

Η πρόταση που υπήρξε επίσης από τους δικηγορικούς συλλό-
γους είναι να µην τρέχουν οι τόκοι επιδικίας. Θα το συζητήσουµε,
µάλλον λογικό ακούγεται. Και επίσης όσον αφορά αυτή την
πρώτη συζήτηση για τη διαµεσολάβηση µεταφέρεται για 1η Ιου-
λίου. Εποµένως, µέχρι τότε δεν υπάρχει αυτή η υποχρέωση της
πρώτης συζήτησης. 

Αυτά ήθελα να σας πω.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υφυπουργό. Προχωράµε στον κατάλογο. Το λόγο έχει ο
κ. Μυλωνάκης Αντώνιος από την Ελληνική Λύση. Κύριε Μυλω-
νάκη, µισό λεπτό να γίνει σχετική απολύµανση.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να ρωτή-

σετε κάτι σε σχέση µε όσα ειπώθηκαν από τον κύριο Υφυπουργό;
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, µόνο διευκρινιστικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μυλωνάκη,

παραχωρείτε ένα-δυο λεπτά στον συνάδελφο;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Ξαν-

θόπουλε.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Μισό λεπτό. Διευκρινιστικό και

µόνο, κύριε Υπουργέ. Θα ενταχθεί στην ΠΝΠ που θα εκδώσετε
ή θα αποδεχτείτε την τροπολογία;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα εν-
ταχθεί στην ΠΝΠ. Είναι έτοιµη. Είναι σύνολο, είναι σωστό από
την αρχή.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Καλώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα ενταχθεί στην

ΠΝΠ. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Μυλωνάκη.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί. Θα ξεκινήσω,

κύριε Υφυπουργέ, µε αυτό που είπατε για τους πλειστηριασµούς
των κατοικιών. Η αναστολή θα είναι µέχρι τις 30 Ιουλίου. Θα µου
επιτρέψετε να πω ότι θα ήταν προτιµότερο να πηγαίναµε µέχρι
τέλος του χρόνου τους πλειστηριασµούς για να έχουµε το χρο-
νικό διάστηµα να συζητήσουµε τι θα γίνει µε το σχέδιο «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ». Αυτό είναι µια θέση της Ελληνικής Λύσης, όµως. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΑΝΗΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Σας είπα
για τους πλειστηριασµούς γενικώς, όχι από άποψη δικονοµικών
προθεσµιών. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας

εξήγησε τη δικονοµική διαδικασία. Η πολιτική διαδικασία είναι
άλλη. Η δικονοµική, όπως εξελίσσονται τα πράγµατα. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα συµφωνήσουµε
όλοι ότι ο θεµελιώδης πυλώνας της δηµοκρατίας είναι η δικαιο-
σύνη. Κανείς µέχρι τώρα δεν έχει αµφιβάλλει και δεν νοµίζω να
έχει κάποια αντίρρηση ότι είχαµε την ευκαιρία όσο συζητούσαµε
τις αλλαγές του Ποινικού Κώδικα εδώ, πριν λίγους µήνες, να φέ-
ρουµε νοµοθετήµατα τα οποία δεν θα ήταν αντίθετα και δεν θα
προσέκρουαν στην κοινή γνώµη. Και θα σας εξηγήσω απλά. 

Με την τελευταία απόφαση του δικαστηρίου για τον βιασµό
και την σκληρή δολοφονία της Ελένης Τοπαλούδη οι δικαστές
στάθηκαν στο ύψος των περιστάσεων. Διότι ο νόµος τους έδινε
το δικαίωµα να τιµωρήσουν µε την αυστηροτέρα των ποινών, την
οποία έχει το δικαιικό σύστηµά µας, αυτή της ισοβίου καθείρ-
ξεως. 

Προσέξτε τώρα τι λέει ο κόσµος, κύριε Υπουργέ. Η ισόβιος κά-
θειρξη είναι ισόβιος κάθειρξη; Το είπε αµέσως µετά η κ. Κούλα
Τοπαλούδη, µητέρα της Ελένης Τοπαλούδη, που έχασε το παιδί
της, δεν θα το ξαναδεί ποτέ, µε έναν τέτοιο βίαιο και απάνθρωπο
τρόπο από δύο στυγνούς βιαστές-δολοφόνους. 

Εµείς εδώ στην ελληνική Βουλή είχαµε πριν λίγο καιρό νοµο-
θετήσει τα ισόβια δεσµά. Όµως, τα ισόβια δεσµά δεν είναι ποτέ
ισόβια. 

Θυµάστε, κύριε Υπουργέ, τι λόγος είχε γίνει, κυρίως από την
Ελληνική Λύση, η οποία πίεσε τότε το Υπουργείο και την Κυβέρ-
νηση -εδώ όλοι το θυµούνται- και ήταν πεδίο αντιπαράθεσης, για
το ότι, αφού η αυστηρότερη των ποινών για τα ειδεχθή εγκλή-
µατα, όπως είναι αυτό, είναι η ισόβιος κάθειρξη, έπρεπε να είναι
τα ισόβια ισόβια και όχι να είναι τα ισόβια δέκα ή δεκαπέντε ή εί-
κοσι χρόνια. Και ξέρουµε πολύ καλά ότι µετά τα έξι-επτά χρόνια
αρχίζουν οι άδειες. 

Άρα, λοιπόν, βλέπετε ότι, όταν νοµοθετούµε, η δικαιοσύνη,
σύµφωνα µε τα νοµοθετήµατα τα δικά µας, κύριε Υπουργέ -και
το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά- δικάζει. Και αυτό το οποίο πρέπει
να σκεφτόµαστε πάντα είναι ότι τρία πράγµατα πρέπει να κά-
νουµε εµείς εδώ, για να µπορεί η δικαιοσύνη να δικάσει δίκαια.
Γιατί όλος ο κόσµος τι λέει; «Θα πάω στον φυσικό µου δικαστή
να βρω το δίκιο µου». 

Πρώτον, να νοµοθετούµε καθαρά και χωρίς αστερίσκους. 
Με συγχωρείτε, αλλά δεν είναι µάθηµα αυτό που κάνω. Είναι

αυτό που λέει η κοινή γνώµη. 
Δεύτερον, οι δικαστές να είναι καταρτισµένοι, νοµοµαθείς, νο-

µικά άριστοι και, βέβαια, η Σχολή Δικαστών και Εισαγγελέων να
κάνει τη δουλειά της όπως την κάνει. Σωστά και οι ειρηνοδίκες
πρέπει να περνούν από αυτό το σχολειό. 

Τρίτον, να µην υπεισέρχεται το πολιτικό σύστηµα στη δικαιο-
σύνη. 

Τα δύο εκ των τριών αυτών τα συναντήσαµε στη δίκη της Το-
παλούδη, δυστυχώς. Το πρώτο, ότι εµείς έχουµε νοµοθετήσει
ισόβια, αλλά δεν είναι ισόβια. Και κάθε φορά που µιλάµε για δο-
λοφόνους-βιαστές θα πρέπει να σκεφτόµαστε αυτό το κορίτσι,
η Ελένη Τοπαλούδη, να ήταν κόρη µας. 

Κύριε Υπουργέ, ούτε εσείς είστε νοµικός ούτε εγώ. Έχετε,
όµως, δίπλα σας καταρτισµένους νοµικούς, έχετε έναν δικαστή
υψηλού επιπέδου, έντιµο. 

Ως προς το τρίτο, είδαµε ότι κάποιοι από την πολιτική ηγεσία
και, µάλιστα, κυβερνητικοί -δεν έχει σηµασία αν είναι Βουλευτές
ή αν είναι Υπουργοί ή αν είναι οτιδήποτε- προσπάθησαν να ρί-
ξουν το «δηλητήριο» εναντίον της εισαγγελέως, η οποία είπε την
άποψή της και έκανε την πρότασή της. 

Βλέπετε, λοιπόν, ότι όλα αυτά τα οποία φέρνουµε κάθε φορά
να νοµοθετούµε πρέπει να είµαστε σίγουροι ότι δεν σκοντάφτουν
πάνω στη λογική και πάνω στους ανθρώπους οι οποίοι περιµέ-
νουν από τη δικαιοσύνη δίκαιες δίκες. 

Φέρατε ένα νοµοσχέδιο το οποίο αποτελείται από οκτώ κύρια
µέρη και, βέβαια, και ορισµένες άλλες διατάξεις. Δεν αµφιβάλλει
κανένας ότι ορισµένα από τα άρθρα είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση. Όµως, υπάρχουν µέσα άρθρα και διατάξεις, κύριε
Υπουργέ, τα οποία φαντάζουν ως αδύνατον να πρέπει να υπάρ-
χουν σε ένα σύστηµα όπως είναι το δικό µας. 

Επειδή µιλήσαµε για οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σας
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υπενθυµίζω δύο από τις οδηγίες. Η µία ήταν οδηγία του 2016.
Εµείς την παραφράσαµε και τη φέρνουµε το 2020. Είναι αυτή µε
την οδική βοήθεια. Η άλλη είναι αυτή µε την ηλικία. 

Πάω τώρα µερικά χρόνια πίσω στον βιασµό και την άγρια κα-
κοποίηση της µικρής Μυρτώς, που ακόµα δεν έχει σηκωθεί από
την καρέκλα, δεν έχει επανέλθει το παιδί. Όµως, τότε ο Πακιστα-
νός, ο οποίος είχε δηλώσει ότι είναι ανήλικος, ήταν τέσσερα χρό-
νια µεγαλύτερος, κύριε Υπουργέ. Τα θυµάστε αυτά; Τον
δικάσαµε µε τον νόµο των ανηλίκων, τον στείλαµε στις φυλακές
των ανηλίκων στον Αυλώνα και µετά από ορισµένα χρόνια είδαµε
ότι αυτός ο άνθρωπος ήταν τέσσερα χρόνια µεγαλύτερος. 

Άρα, λοιπόν, βλέπετε ότι ορισµένες διατάξεις τις οποίες έχετε
φέρει και ορισµένα άλλα άρθρα δεν έπρεπε να τα έχουµε φέρει
σε αυτό το νοµοσχέδιο και δεν έπρεπε να ψηφιστούν, ασχέτως αν
η Ευρωπαϊκή Ένωση µας υποχρεώνει να κάνουµε κάτι τέτοιο, που
σε αυτή την περίπτωση -σας λέω και πάλι- δεν µας υποχρεώνει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Γεώργιος Κώτσηρας από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακο-
λουθήσει ο κ. Κόκκαλης και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΜέΡΑ25, ο κ. Γρηγοριάδης.

Κύριε Κώτσηρα, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-

φοι, απευθυνόµενος για πρώτη φορά στην Ολοµέλεια του Σώµα-
τος κατά την εξέλιξη αυτής της πολύ µεγάλης επιδηµιολογικής
κρίσης που βιώνει η πατρίδα µας µεταξύ όλων των χωρών του
πλανήτη, θα ήθελα και από το Βήµα αυτό να συγχαρώ την ελλη-
νική κοινωνία, τον ελληνικό λαό, για την υπευθυνότητα µε την
οποία έχει αντιµετωπίσει µέχρι στιγµής αυτή την πολύ δύσκολη
συγκυρία. 

Θα ήθελα να συγχαρώ, επίσης, την Κυβέρνηση στο σύνολό
της και τον Πρωθυπουργό, τον Κυριάκο Μητσοτάκη, που από την
αρχή ενηµερώνει, πληροφορεί και στέκεται αρωγός σε µια πολύ
µεγάλη προσπάθεια που δίνουµε, και η κοινωνία και το πολιτικό
σύστηµα, προκειµένου να βγούµε όρθιοι απ’ αυτήν την πολύ µε-
γάλη παγκόσµια κρίση επιδηµίας, η οποία προφανώς έχει και τις
αντίστοιχες οικονοµικές προεκτάσεις. 

Σε µία ιδιαίτερα, λοιπόν, δύσκολη συγκυρία συζητούµε ένα νο-
µοσχέδιο για τον εξαιρετικά δύσκολο και ευαίσθητο τοµέα της
δικαιοσύνης, τρανή απόδειξη ότι η κοινοβουλευτική διαδικασία
συνεχίζεται και οι πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης σε θέµατα θε-
σµικού επιπέδου συνεχίζονται και προχωρούν οµαλά. 

Ταυτόχρονα, βέβαια, έχει τεθεί σε διαβούλευση ένα «συνα-
φές» νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, που αφορά και
τη διοικητική δικαιοσύνη, που είναι µια πρωτοβουλία ενισχυτική
της όλης πρωτοβουλίας στον κορµό που έχει σχεδιάσει η Κυβέρ-
νηση για τον χώρο της δικαιοσύνης. 

Οι συγκεκριµένες πρωτοβουλίες αποτελούν αναπόσπαστο
κοµµάτι µιας ευρύτερης προσπάθειας να ενισχυθεί η αποτελε-
σµατικότητα και η αξιοπιστία της. Η οµαλή της λειτουργία αναµ-
φίβολα αποτελεί δικλίδα ασφαλείας για τους πολίτες και εχέγγυο
του κράτους δικαίου και της δηµοκρατίας. 

Ένα µεγάλο µέρος του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου, όπως ει-
πώθηκε εκτενώς και από τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας και
από άλλους συναδέλφους, αφορά ενσωµάτωση ενωσιακής νο-
µοθεσίας. Εδώ παρατηρώ ότι πολλές φορές αναφερόµαστε στην
ενσωµάτωση ενωσιακής νοµοθεσίας µε έναν τρόπο αρκετά τυ-
πικό, αν και η ενσωµάτωση του ευρωπαϊκού δικαίου είναι πολύ
σηµαντική νοµοθετική διαδικασία. 

Πράγµατι, η χώρα µας κατά καιρούς έχει καθυστερήσει και
στην χρονική αποτύπωση του συγκεκριµένου κοµµατιού και στην
ποιότητά της πολλές φορές και γι’ αυτό υπάρχουν και αντίστοιχα
προβλήµατα σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Όµως ενσω-
µάτωση µε ενσωµάτωση και ποιότητα ενσωµάτωσης µε ποιότη-
τας ενσωµάτωσης διαφέρει, προφανώς, κι εκεί είναι που κρίνεται
και ο εθνικός νοµοθέτης. Γιατί ως γνωστόν οι οδηγίες γενικότερα
δίνουν το πλαίσιο, δίνουν τον χώρο προκειµένου ο εθνικός νοµο-
θέτης να µπορέσει να προσαρµοστεί και από κει και πέρα να επι-
τύχει τους στόχους που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Θεωρώ ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και η ενσωµάτωση που
πράττει σε σχέση µε τις οδηγίες τις οποίες καλείται να εισαγάγει
στο Εθνικό Δίκαιο, πετυχαίνει αυτόν το στόχο και έχει ενσωµατώ-
σει µε πραγµατικά ορθό και αναλογικό τρόπο τις προβλέψεις των
οδηγιών, συµβάλλοντας στο αποτέλεσµα και συµβάλλοντας στην
επίτευξη των στόχων του ευρωπαϊκού νοµοθέτη.

Το ενδιαφέρον στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι ότι αφορά
σε θεµατικές που κατά καιρούς το ευρωπαϊκό δίκαιο είναι πιο
φειδωλό, όπως είναι κοµµάτια του τρίτου πυλώνα που αφορούν
την ποινική διαδικασία. Έτσι, µε τον τρόπο αυτό και η ποινική διά-
σταση των εγκληµάτων και η ποινική δικαιοσύνη βρίσκονται κάτω
από την οµπρέλα του ευρωπαϊκού δικαίου, µε αποτέλεσµα να
υπάρχει µία µεγαλύτερη και πιο πλήρης προσέγγιση των ευρω-
παϊκών νοµοθεσιών.

Αναφέρθηκε προηγουµένως ότι αφορά και στην καταπολέ-
µηση της απάτης εις βάρος των οικονοµικών συµφερόντων της
Ένωσης, καθόσον προστατεύονται στο σύνολό τους στην ουσία
και τα συµφέροντα του Ευρωπαίου πολίτη, ο οποίος συµβάλλει
στο να µπορέσει να υπάρξει ένας ευρωπαϊκός προϋπολογισµός
και τα ευρωπαϊκά χρήµατα, τα οποία δεν είναι τίποτα παραπάνω
από χρήµατα τα οποία δίνουν οι Ευρωπαίοι πολίτες, να προστα-
τεύονται από διαδικασίες απάτης και από παράνοµες άλλες δια-
δικασίες οι οποίες εντάσσονται στο κοµµάτι του ποινικού δικαίου. 

Αφορά, προφανώς, και κοµµάτια που έχουν να κάνουν µε τη
δικαστική αρωγή σε υπόπτους-κατηγορουµένου στο πλαίσιο ποι-
νικών διαδικασιών. Με αυτόν τον τρόπο επιτυγχάνεται, κατά την
άποψή µου, µία πληρέστερη προσέγγιση των ευρωπαϊκών υπο-
θέσεων και σε κοµµάτια που αφορούν το ποινικό δίκαιο. 

Εδώ τέθηκε και το θέµα της νοµικής βοήθειας. Κατά την
άποψή µου, η ανταπόκριση του Υπουργού σε όσες παρατηρή-
σεις υπήρξαν κατά τη διάρκεια της συζήτησης που έγινε και στις
επιτροπές δείχνει πραγµατικά ότι υπάρχει ένας πολύ ορθολογι-
κός, σοβαρός, αναλογικός και συναινετικός τρόπος νοµοθέτη-
σης. Υπήρξαν απαντήσεις σε όλα τα κοµµάτια. Θεωρώ ότι ειδικά
σε θέµατα που έχουν να κάνουν µε κοινούς στόχους, οι οποίοι
αποτελούν κοινό διακύβευµα για όλο το πολιτικό σύστηµα, η αν-
τιπολίτευση πολλές φορές πρέπει να είναι λιγάκι πιο στοχευµένη.

Επίσης, θεωρώ ότι το κοµµάτι της αποσυµφόρησης της δικα-
στικής ύλης ήταν µία αναγκαία ανάσα στο πλαίσιο αυτής της πε-
ριόδου της πολύ κρίσιµης και πολύ δυσµενούς για την δικαστική
δικαιοδοσία, η οποία έχει πιεστεί κι αυτή µε τη σειρά της λόγω
της κρίσης του κορωνοϊού και προφανώς, δεν µπορεί να αποτε-
λεί τη µοναδική λύση για την εξοµάλυνση των δικαστηριακών δια-
δικασιών. Σίγουρα, όµως, αυτή τη στιγµή είναι κι αυτό µία
προσθήκη στο να µπορέσει να αποσυµφορηθεί λίγο το ευρύτερο
σύστηµα. 

Ας µην ξεχνάµε ότι η χώρα µας ταλανίζεται από το θέµα της
ταχύτητας απονοµής δικαιοσύνης. Υπάρχουν καταδίκες της
χώρας µας για παράβαση του άρθρου 6 της ΕΣΔΑ για την απο-
νοµή της δικαιοσύνης. Κι αυτό, αν µου επιτρέπετε, δεν αφορά
µόνο την ποινική δίκη, η οποία ορθά µε το παρόν νοµοσχέδιο
µπαίνει σε µία πιο ορθολογική προσέγγιση και προσπαθεί να γίνει
ένα βήµα προς την προσέγγιση των νοµοθεσιών, αλλά αφορά και
τη διοικητική δικαιοσύνη -όπως είπα και προηγουµένως, βλέπω
ότι υπάρχει ένα προσεχές νοµοσχέδιο το οποίο θα βοηθήσει και
σε αυτή την κατεύθυνση- η οποία είναι άµεσα συνδεδεµένη και
µε τις επενδύσεις. Βλέπουµε πολλές φορές τα τακτικά διοικητικά
δικαστήρια τα οποία έχουν πολλές καθυστερήσεις. Κι εκεί θα
γίνει προσπάθεια προκειµένου να µπορέσει να ενταχθεί στο πλαί-
σιο της όλης διαδικασίας του δικαιοδοτικού συστήµατος µία µε-
γαλύτερη ενίσχυση των χρόνων, που θα συµβάλλουν και στην
εµπιστοσύνη του Έλληνα πολίτη.

Επίσης, η επίδοση µε τα ηλεκτρονικά µέσα είναι ένα βήµα
προς τη σωστή κατεύθυνση, γιατί βοηθάει στη σταδιακή ψηφιο-
ποίηση της διαδικασίας ενώπιον των δικαστηρίων. Είναι πολύ ση-
µαντικό, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το γεγονός ότι το
Υπουργείο δείχνει µε κινήσεις σαν κι αυτές ότι αντιλαµβάνεται
την ψηφιακή διάσταση της δικαιοσύνης ως έναν µείζονα στόχο.
Γιατί, εάν δεν µπούµε σε αυτή τη σύγχρονη εποχή κι αν δεν είναι
και η δύσκολη αυτή η περίοδος που διανύουµε µία τέτοια ευκαι-
ρία, θεωρώ ότι δεν θα το καταφέρουµε ποτέ.
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Θεωρώ ότι υπάρχει µεγάλη δυνατότητα να ενισχύσουµε όλες
τις δυνατότητες, ηλεκτρονικές τηλεδιάσκεψης, περαιτέρω δυνα-
τότητα ηλεκτρονικής κατάθεσης δικογράφων, ψηφιακές δικο-
γραφίες, την ηλεκτρονική παρακολούθηση της πορείας όλων
των υποθέσεων, την ηλεκτρονική παρακολούθηση των πινακίων
σε πραγµατικό χρόνο και άλλες πολλές διαδικασίες οι οποίες
είναι πολύ χρήσιµες για την επιτάχυνση και τον εκσυγχρονισµό
της δικαιοσύνης.

Για τη Σχολή Δικαστών, ορθά ειπώθηκε ότι η προσθήκη της
κατεύθυνσης ειρηνοδικών είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, κα-
θότι τα ειρηνοδικεία τα τελευταία χρόνια έχουν πάρει ένα µεγάλο
και πολύ σύνθετο κοµµάτι της δικαστηριακής ύλης και γι’ αυτό
το λόγο χρειάζεται και η περαιτέρω εκπαίδευση και των λειτουρ-
γών που επιτελούν αυτό το κρίσιµο έργο. 

Ολοκληρώνω, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, λέγοντας
ότι θεωρώ ως αυτονόητο, δεδοµένου ότι ο εκσυγχρονισµός και
η ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας της δικαιοσύνης, ενός
πολύ κρίσιµου αγαθού, αποτελούν κοµβικά στοιχεία για µια δη-
µοκρατία, προτεραιότητες του κυβερνητικού έργου σαν και τη
σηµερινή, αλλά και τέτοιες διαδικασίες οι οποίες ενισχύουν το
αίσθηµα εµπιστοσύνης του Έλληνα πολίτη στη δικαιοσύνη, είναι
προς αυτή την κατεύθυνση, προς την κοινή αυτή προσπάθεια.

Η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης,
έχουν αποδείξει ότι κινούνται µε υπευθυνότητα, αποφασιστικό-
τητα και συνέπεια, µε αποκλειστικό γνώµονα τις κοινωνικές ανάγ-
κες και την προστασία των συµφερόντων της χώρας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Θερµή παράκληση στους οµιλητές να τηρούν τον προβλεπό-
µενο χρόνο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι η έκφραση «επι-

στροφή στην κανονικότητα» δεν ταιριάζει στην ίδια την πραγµα-
τικότητα. Όταν χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις δεν έχουν
πρόσβαση στη ρευστότητα, όταν κινδυνεύουν να χαθούν χιλιά-
δες θέσεις εργασίας, όταν έρχονται νοµοσχέδια τα οποία δεν τη-
ρούν τους κανόνες της ορθής νοµοθέτησης, δεν µπορούµε επ’
ουδενί να ισχυριζόµαστε ότι επιστρέφουµε στην κανονικότητα.

Και εξηγούµαι. Η διαφωνία µας, κύριε Υπουργέ, δεν είναι γι’
αυτό και ψηφίζουµε επί της αρχής «ναι», στα κείµενα των οδη-
γιών. Πολλά από αυτά τα είχε επεξεργαστεί και η προηγούµενη
κυβέρνηση, όπως η κατεύθυνση των ειρηνοδικών στην Εθνική
Σχολή Δικαστών, η ηλεκτρονική επίδοση. Και βέβαια είναι θετικά.
Η διαφωνία µας, εάν το έχετε παρατηρήσει -που σίγουρα θα το
έχετε παρατηρήσει- έγκειται στο γεγονός της διαδικασίας. Διότι
είναι κρίσιµο για την αποκατάσταση της σχέσης του πολίτη και
της πολιτείας η λέξη εµπιστοσύνη. 

Είπατε πριν: «Μα, είναι άσχετα αυτά τα οποία φέρνουµε;». Όχι,
βέβαια. Απλά δεν είναι κατεπείγοντα. Απόδειξη ότι δεν είναι
άσχετα, αλλά για σας είναι κατεπείγοντα, είναι η διαδικασία σύµ-
φωνα µε την οποία ψηφίζεται αυτό το νοµοσχέδιο, κατά παρέκ-
κλιση της ίδιας νοµοθέτησης της δικιάς σας. Αναφέροµαι στην
παράγραφο 9, του άρθρου 63 του ν.4322/2019, η οποία λέει ότι
δεν ισχύουν οι προηγούµενοι παράγραφοι 1-8, όταν πρόκειται
για επείγοντα ή κατεπείγοντα νοµοσχέδια.

Και ερωτώ: Θεωρείται κατεπείγον -άσχετο δεν είναι- η νοµική
βοήθεια; Θεωρούνται κατεπείγοντα άλλα θέµατα; 

Νοµίζω ότι είναι προς τιµήν σας αυτό που είπατε για την τρο-
πολογία της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για τη λειτουργία της
δικαιοσύνης, η οποία είναι σε αναστολή.

Για κάτι για το οποίο, όµως, θα σας µεµφθώ, είναι οι θέσεις
των επιλαχόντων στον πρόσφατο διαγωνισµό. Το αφήνω, όµως,
για το τέλος της οµιλίας µου.

Εκεί που διαφωνούµε -και διαφωνούµε µε πραγµατικά επιχει-
ρήµατα, όχι γιατί διαφωνούµε µε την ουσία της νοµικής βοή-
θειας- είναι η διαδικασία. Προσέξτε: Ο θεσµός της δωρεάν
νοµικής βοήθειας είναι θεσµός εξαιρετικού δικαίου, όπερ σηµαί-
νει ότι πρέπει να αντιµετωπίζεται υπό το πρίσµα του «εξαιρετικών
κανόνων», δηλαδή να στοχεύει εκεί που πραγµατικά έχει ανάγκη

ο πολίτης, διότι ο κανόνας είναι η ελεύθερη επιλογή του φυσικού
δικηγόρου.

Κοιτάξτε τώρα πώς κινδυνεύει αυτός ο θεσµός, ενώ έχει πράγ-
µατι κοινωνικό πρόσηµο, να είναι εις βάρος των πολιτών. 

Είπατε πριν ότι δεν έχουµε προτάσεις. Μα, ο εισηγητής µας
και στην επιτροπή και εδώ ανέφερε συγκεκριµένα πράγµατα.

Πρώτον, αν -όσον αφορά σε αυτόν τον θεσµό- για τον δικηγόρο
δεν υπάρχουν κίνητρα, δεν θα λειτουργήσει σωστά. Τοκοφορία.
Άµεση εκκαθάριση των οφειλοµένων. Να συµπεριληφθούν ευά-
λωτες, πραγµατικά, οµάδες του πληθυσµού, τα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες, αυτοί οι οποίοι κινδυνεύουν εµπράκτως να χάσουν τα
σπίτια τους σε πλειστηριασµό. Ταυτόχρονα, όµως, θα πρέπει να
δοθούν κίνητρα και σε αυτόν ο οποίος παρέχει την υπηρεσία,
κύριε Υπουργέ, διότι, διαφορετικά, θα καταντήσει µία τυπική, διεκ-
περαιωτική διαδικασία η σχέση δικηγόρου - εντολέα, µε επακό-
λουθο να έχουµε τυπικές δίκες. Άρα δεν θα είναι εις όφελος των
πολιτών. 

Δεύτερον, όσον αφορά στον αριθµό δέκα, ειλικρινά περίµενα
µία αιτιολόγηση. Δηλαδή, θεωρείται επαρκής ο δικηγόρος ο
οποίος έχει δέκα παραστάσεις τον µήνα. Ο µικροβιολόγος ο
οποίος έχει εννιά αναλύσεις ή ο χειρουργός ο οποίος έχει εννιά,
δεν είναι επαρκής;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δεν
ακούσατε τι είπα στην επιτροπή. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ειλικρινά θέλω µία αιτιολόγηση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Προσω-

πικά το αιτιολόγησα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ -επειδή είπατε ότι

δεν κάνουµε προτάσεις- ακολουθήστε αυτό που είπαν οι δικηγο-
ρικοί σύλλογοι, µε τα σεµινάρια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Άρα
εσείς τι λέτε; Ποια είναι η δική σας θέση;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Θα λάβετε τον λόγο µετά και θα
απαντήσετε.

Έρχοµαι και σε αυτό το οποίο είπατε για τους επιλαχόντες. 
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς ανέφερα και πριν ότι σας τιµά που

αναγνωρίσατε την τροπολογία της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Είπατε στο τέλος της οµιλίας σας, ότι υπάρχει σοβαρή πιθανό-
τητα ακύρωσης από το Σ.τ.Ε.. Ερωτώ: Αυτό το λέτε ως δικηγό-
ρος που δεν είστε ή ως Υπουργός Δικαιοσύνης, που δεν
επιτρέπεται; Ειλικρινά, εγώ παρ’ ότι δικηγόρος, δεν θα τολµήσω
προσωπική άποψη. Τι θα κάνω, όµως, για αυτό το οποίο εσείς
φοβάστε; Θα επικαλεστώ αποφάσεις του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, που έκριναν για το έννοµο συµφέρον, κύριε Υπουργέ.
Είναι η 2743/2017. Είναι η 3403/2017. Είναι η 3408/2017. Και είναι
και σε πλήρη ολοµέλεια η 2453/2011. Βέβαια, οι αποφάσεις
έχουν και µειοψηφίες. Είµαστε υποχρεωµένοι να τις βλέπουµε,
να τις ακούµε. Πού πειθαρχούµε, όµως; Στην πλειοψηφία των µε-
τεχόντων και των συµµετεχόντων σε µία διάσκεψη για την έκ-
δοση απόφασης.

Αυτοί οι άνθρωποι, κύριε Υπουργέ, δεν ζητάνε χάρη. Επιτυχόν-
τες είναι. Και να σας θυµίσω, ότι µε νόµο του 1996 έχει γίνει ακρι-
βώς αυτό το οποίο ζητούν αυτοί οι άνθρωποι. Με το άρθρο 6
παράγραφος 9 προβλέφθηκε ότι, όσοι επιτυχόντες για τον δια-
γωνισµό στην Εθνική Σχολή Δικαστών, που προκηρύχθηκε µε την
υπ’ αριθµ. τάδε απόφαση του Υπουργείου Δικαιοσύνης, συγκέν-
τρωσαν βαθµό «9» και άνω, δικαιούνται να ζητήσουν εντός δέκα
ηµερών να εγγραφούν σε αυτή. Είναι ο ν.2408/1996.

Ειρήσθω εν παρόδω -και κλείνω- ακόµη και ο φόβος σας για
πιθανή ακύρωση της πράξης της διοίκησης για πρόσληψη
αυτών, δεν έχει αντικείµενο, γιατί αφορά µόνο έντεκα επιτυχόν-
τες, που είναι στο όριο των οργανικών θέσεων.

Νοµίζω ότι θα το δείτε µε ψυχραιµία και θα το ξαναδείτε. Γιατί
το λέω αυτό; Διότι αυτοί οι άνθρωποι δεν ζητούν χάρη. Επιτυχόν-
τες είναι. Προσληφθέντες δεν είναι. Και τι είπαµε; Η αποκατά-
σταση και η ανάκτηση της εµπιστοσύνης τώρα είναι κρίσιµη για
την επιστροφή στην κανονικότητα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριάδης.
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ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όλες οι «λοιπές διατάξεις» -όλες και ήταν πολ-

λές- µπήκαν στο νοµοσχέδιο αφού τελείωσε η διαβούλευση. Νο-
µίζω πως αυτό από µόνο του σας στερεί το δικαίωµα να λέτε ότι
αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα φωτεινό παράδειγµα τρόπου να νο-
µοθετεί κανείς. Είναι αλήθεια ότι συγκρινόµενο µε άλλα, πολύ
χειρότερα σκαλοπάτια στα οποία έχουµε φτάσει, µπορεί να φαν-
τάζει ως όαση το γεγονός ότι δίνονται δύο ηµέρες για ένα νοµο-
σχέδιο. Όµως -είναι µία έκκληση- πρέπει, προς Θεού, να µην
ξεχάσουµε εδώ µέσα την «απόλυτα κανονική» κανονικότητα και
πρέπει να κατατείνουµε όλοι µαζί να επανέλθουµε εκεί.

Δεν θα αναφερθώ εκτενώς στο νοµοσχέδιό σας, καθώς το
έκανε η κ. Μπακαδήµα. Το έκανε, µάλιστα, µε τέτοια ευστοχία,
που σας προκάλεσε και έναν ελαφρύ ανθυποεκνευρισµό, θα το
πω, κυρίως να ανατρέξετε στα χαρτιά σας και στους συµβού-
λους σας. Θα πω µόνο ότι δεν είµαστε καθόλου βέβαιοι ότι το
συγκεκριµένο σχέδιο νόµου προστατεύει επαρκώς τους ανήλι-
κους. Και είµαστε ευαίσθητοι, γιατί οι ανήλικοι, ακόµα κι όταν
είναι εγκληµατίες -µικροεγκληµατίες ή σοβαρότεροι εγκληµα-
τίες- είναι αυταπόδεικτο, θα έλεγε κανείς, ότι δεν ευθύνονται οι
ίδιοι για την εγκληµατικότητά τους. Είναι ανήλικοι και άρα φταίνε
ακόµα αυτοί που ορίζουν το πώς συµπεριφέρονται, δηλαδή οι
γονείς τους, οι επιρροές τους, τα σχολεία τους, η έλλειψη πρό-
σβασης σε σχολεία, η έλλειψη γονιών πολλές φορές.

Εποµένως, είµαστε ιδιαίτερα επιφυλακτικοί µε το εάν και κατά
πόσο προστατεύονται πραγµατικά οι ανήλικοι από αυτό το νοµο-
σχέδιο.

Τέλος, επειδή άκουσα -και, πραγµατικά, σας ακούω πάντα µε
προσοχή- ότι διαµαρτυρηθήκατε πως όλη η αντιπολίτευση δεν
συνεισφέρει σε προτάσεις, θέλω να σας πω ότι συνέβη ένα µικρό
τεχνικό ατόπηµα. Εµείς κάναµε προτάσεις και µάλιστα πολλές.
Τις έχετε ήδη πάρει, νοµίζω, τώρα πια. Δυστυχώς -και γι’ αυτό
δεν φταίτε εσείς- τις καταθέσαµε λίγο αργά, την Παρασκευή, δη-
λαδή, µετά το απόγευµα, όπου θα ήταν πολύ δύσκολο να διανε-
µηθούν. Είχαν τελειώσει και οι επιτροπές.

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, µιας και είµαστε εδώ και εµείς και
εσείς και είπατε ήδη την καλή σας πρόθεση και ότι επιθυµείτε να
υπάρξει σύνθεση και να υπάρξουν προτάσεις, οι προτάσεις µας
είναι εδώ. Σε τρεις ηµέρες, λοιπόν, όπου έχουµε την κατ’ άρθρον
συζήτηση του νοµοσχεδίου, είναι µία καλή ευκαιρία, πραγµατικά,
να δείξει και η Κυβέρνηση ότι δεν είναι µόνο λόγια το ότι θέλει
τη συνεισφορά των υπόλοιπων δυνάµεων. Αν βρείτε ότι, πραγ-
µατικά, κάποιες από αυτές δίνουν λύσεις που µπορεί να µην σκε-
φτήκατε ή ότι εξειδικεύουν λύσεις που ήδη έχετε σκεφτεί
καλύτερα, σας παρακαλούµε να τις υιοθετήσετε.

Έτσι, λοιπόν, τελειώνω µε το νοµοσχέδιο, καθώς ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος έχω πάντα τη διάθεση να συζητάω και για
θέµατα επικαιρότητας, αλλά και για γενικότερα θέµατα. 

Υπάρχουν µια σειρά από ερωτήµατα που πάντα θέτω στην Κυ-
βέρνηση. Δεν είναι πολλοί από την Κυβέρνηση και, µάλιστα, οι
καθ’ ύλην αρµόδιοι Υπουργοί, οι Υπουργοί Εργασίας, Οικονοµίας
κ.λπ., για να µας ακούσουν. Κυρίως, όµως, δεν είναι ο Πρωθυ-
πουργός για να µας ακούσει, γιατί αυτός είναι ο κύριος υπεύθυ-
νος και ο άνθρωπος που κατά τεκµήριο οφείλει να δώσει
απαντήσεις. Και θέλουµε απάντηση στο πρωταρχικό ερώτηµα
που θα θέτουµε πάντα µέχρι να τελειώσει αυτή η ιστορία, που
είναι τι γίνεται µε τον «ΗΡΑΚΛΗ». Τι γίνεται, λοιπόν, µε τον «ΗΡΑ-
ΚΛΗ»;

Είσαστε αποφασισµένοι, αγαπητοί συνάδελφοι της Συµπολί-
τευσης, είσαστε πραγµατικά αποφασισµένοι τη στιγµή ακριβώς
που αρχίζει η πείνα, η άγρια πείνα, για τον λαό µας έξω, η οποία
θα γενικευθεί -θέλω να πω τι θα πιάσει όλο τον λαό σε διάστηµα
ενός έτους από τώρα- µε βάση όλα τα διεθνή στοιχεία και τα
εσωτερικά στοιχεία που έχουµε για το πώς θα πάει η χώρα µας,
την ώρα που ο ελληνικός λαός ήδη πεινάει σε ένα µικρό του µέ-
ρους, ίσως και µεγάλο, αλλά στην ολότητά του πρόκειται να πει-
νάσει τους επόµενους µήνες, πρόκειται να βρεθεί σε πολύ
δύσκολη θέση -να µη χρησιµοποιώ και εγώ τέτοιες εκφράσεις
όπως «θα πεινάσει»-, πρόκειται να ζήσει πέρα από δύσκολα, συ-
νεχίζετε να είστε αποφασισµένοι να χαρίσετε 12 δισεκατοµµύρια
ευρώ σε αρπακτικά ταµεία;

Πραγµατικά, µας κάνει εντύπωση. Και µας κάνει εντύπωση που
δεν απαντάει ένας αρµόδιος στην Κυβέρνηση τόσο καιρό ότι
λέµε ανοησίες, ότι λέµε κουταµάρες, ότι δεν θα χαθούν τα 12 δι-
σεκατοµµύρια, διότι θα υπάρξει αυτός ο τρόπος που εµείς δεν
έχουµε φανταστεί, ώστε να αποφύγετε να τα δώσετε.

Δεν υπάρχει τρόπος και το ξέρετε, εκτός από αυτόν που σας
εισηγούµαστε -και µε τροπολογία το εισηγηθήκαµε εδώ πέρα
πριν από δύο µήνες- που είναι µια πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου, η οποία θα λέει ότι «λόγω κορωνοϊού και τα λοιπά και τα
λοιπά παύει να είναι σε ισχύ το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ»».

Καλό θα ήταν να σκεφτείτε να υιοθετήσετε και το σχέδιο του
ΜέΡΑ25, τον «ΟΔΥΣΣΕΑ» εννοώ , που είναι ένα σχέδιο πολύ πιο
ανθρωποκεντρικό από το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», το οποίο θυµίζω
ειρήσθω εν παρόδω ότι δοκιµάστηκε µε τρανταχτή αποτυχία
στην Ιταλία.

Επίσης, σας θέτω ένα άλλο από τα γνωστά µας ερωτήµατα:
Δάνειο θα πάρετε τελικά ή δεν θα πάρετε; Θα πάρετε. Εµείς λέµε
ότι θα πάρετε. Αν λέτε ότι δεν θα πάρετε, πείτε ότι δεν θα πά-
ρετε, πείτε ότι θα είναι επιδότηση.

Ξέρετε καλά πως επιδοτήσεις τέλος, δωράκια τέλος. Δεν
υπήρχαν και ποτέ. Έντεκα χρόνια τους ξέρουµε τους θεσµούς.
Έντεκα χρόνια ξέρουµε τους παράνοµους που έχουν καταλάβει
την Ευρωπαϊκή Ένωση και κάνουν τελείως παράνοµα κουµάντο.
Εννοώ την Κοµισιόν και το Eurogroup, που δεν προβλέπονται θυ-
µίζω πάντα από καµµία σύµβαση ίδρυσης της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και τους έχουν φτιάξει τα ισχυρά κράτη για να κάνουν τα
κουµάντα τους. Έντεκα χρόνια τους ξέρουµε και ένα πράγµα
έχουµε µάθει για αυτούς: Δεν έχουν καµµία συµπόνια και καµιά
αναλγησία απέναντι σε κανέναν λαό.

Εποµένως, τι περιµένουµε; Τι µπορεί να περιµένουµε; Θα πά-
ρουµε δάνειο χωρίς προαπαιτούµενα; Ναι, γιατί θα υπάρχουν τα
µετααπαιτούµενα. Ποια θα είναι τα µετααπαιτούµενα; Σας τα
έχουµε πει. Τα λέµε ξανά. Θα είναι απόλυτα συγκεκριµένα. Θα
είναι απώλεια µισθών, µειώσεις συντάξεων, αυξήσεις φόρων. 

Είµαστε σε θέση να ξέρουµε ότι αν είµαστε πολύ τυχεροί και
δεν µας  επισκεφτεί ξανά ο κορωνοϊός από Σεπτέµβριο ή Οκτώ-
βριο, αυτά τα µέτρα, δηλαδή να κοπούν οι µισθοί και οι συντάξεις
και να αυξηθούν οι φόροι, θα τα πάρετε αναγκαστικά του χρόνου
την άνοιξη. Αν είµαστε άτυχοι και µας επισκεφτεί ο κορωνοϊός,
µπορεί να αργήσετε λίγο, γιατί, όπως ξέρετε, η  αναλγησία έχει
και τα όρια της και δεν εννοώ τη δική σας, αλλά κυρίως των Ευ-
ρωπαίων και, εν δευτέροις, η δική σας, που είστε ιδανικοί αιχµά-
λωτοι. Δεν σας κατηγορούµε για ηθική αυτουργία. Για ιδανική
αιχµαλωσία σάς κατηγορούµε τόσο καιρό.

Όπως καταλαβαίνετε, λοιπόν, τα προαπαιτούµενα αυτά θα
παρθούν το αργότερο σε δύο χρόνια, γιατί δεν θα µπορεί να τα
πάρει κανείς τη στιγµή που θα παίρνει ζωές ο κορωνοϊός. Όµως
θα παρθούν. Θα µας διατάξει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Θα πει: «Εν-
τάξει, βρε παιδιά, υποαναπτυχθήκατε µε 15% πέρυσι, αλλά
φέτος δεν µπορείτε να υποαναπτύσσεστε µε 10%, να είστε πάλι
στο -10%. Πρέπει να πάτε στο -4%. Άρα πάρτε µετράκια».

Τέταρτον, ανοησία η αυταρχισµός; Αυτός είναι ο πιο ωραίος
τίτλος που έχουµε βρει στο ΜέΡΑ25. Και µιλάω, βέβαια, για τις
πλατείες, την πλατεία Ηπείρου στην Κυψέλη, την πλατεία προχ-
θές στη Θεσσαλονίκη, ακόµα και την πλατεία Αγίας Παρασκευής,
όπου πραγµατικά προκαλεί κατάθλιψη σε οποιονδήποτε ουδέ-
τερο παρατηρητή το γεγονός ότι µια Κυβέρνηση προσπαθεί επι-
σήµως να πείσει τόσες µέρες ότι δεν κινδυνεύουµε στα
αεροπλάνα, στα οποία θα είµαστε σαρδελοποιηµένοι σε κλειστό
χώρο τριακόσιοι - τετρακόσιοι άνθρωποι, αλλά κινδυνεύουµε
τροµερά όταν βρεθούµε στην πλατεία Ηπείρου στην Κυψέλη σε
ανοιχτό χώρο είκοσι πέντε άνθρωποι. 

Επίσης, η ίδια η Κυβέρνηση προσπαθεί να µας πείσει -ζητάει
και κανένα συγγνώµη ο δήµαρχος, βέβαια- ότι δεν βλάπτει να µα-
ζευτούν χίλια - χιλιαπεντακόσια άτοµα στην Οµόνοια, αλλά βλά-
πτει να µαζευτούν είκοσι πέντε στην πλατεία Ηπείρου στην
Κυψέλη. 

Η ίδια η Κυβέρνηση προσπαθεί να µας πείσει ότι δεν βλάπτει
οι άνθρωποι, τα ΜΑΤ να κάνουν επιχείρηση, πρέπει να πω, ειδι-
κών δυνάµεων, δηλαδή παραφυλώντας σαν γάτες, κρυβόµενοι
πίσω από πουρνάρια και οι πολυκατοικίες να πλησιάζουν έρπον-

13144 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τας, να συνεννοούνται µε τις αρχές να κοπεί το φως, να κοπεί η
ηλεκτροδότηση στην πλατεία και να αιφνιδιάζουν είκοσι τέσσερις
νεαρούς, τους οποίους δέρνουν και τους κάνουν ασήκωτους από
το ξύλο -τους είδαµε, είδα φωτογραφίες τους και οι αυτόπτες
µάρτυρες, οι περίοικοι των πολυκατοικιών, λένε ότι έτσι ακριβώς
όπως τα περιγράφουν έγιναν τα πράγµατα- και την επόµενη
µέρα, δώδεκα ώρες µετά, ζητάµε άλλα από τα ίδια αυτά τα εικο-
σιτέσσερα άτοµα, όσα γλίτωσαν από τη µανία των ΜΑΤ.

Και εδώ να πω ειρήσθω εν παρόδω ότι δεν έχω κανένα πρό-
βληµα µε τα ΜΑΤ και τους άντρες τους. Σας έχω πει ξανά ότι δεν
σας τους χαρίζουµε. Είναι λαϊκά φτωχόπαιδα και είναι εξ ορισµού
δικά µας παιδιά, είναι παιδιά της Αριστεράς. Έχουµε πρόβληµα
µε την ηγεσία του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, το οποίο
κάνει τα ΜΑΤ να θυµίζουν άλλες εποχές. Τα ίδια ΜΑΤ ήταν και
επί ΣΥΡΙΖΑ πριν από λίγο καιρό, επίσης έκαναν πράγµατα ανεπί-
τρεπτα, αλλά δεν έφταναν και σε αυτό το επίπεδο. Δεν λέµε.
Έχουν και οι σύντροφοι εδώ το µερτικό τους στην ευθύνη.

Από τα ίδια αυτά παιδιά, τα οποία υπέστησαν αυτήν την κατα-
πληκτική επίθεση των ΜΑΤ -την οποία, όπως δείχνουν και τελευ-
ταία τα κανάλια µας,  τα ΟΥΚ, όπου δείχνουν διάφορες
καταπληκτικές ασκήσεις που πραγµατοποιεί ο ελληνικός στρα-
τός, δείξτε και τα ΜΑΤ πώς κλείνουν µια  πλατεία, πώς κόβουν
το ρεύµα και µπαίνουν και σαπίζουν στο ξύλο ανήλικα παιδιά-
από αυτά τα ανήλικα παιδιά την επόµενη µέρα, δώδεκα ώρες
µετά, η ίδια Κυβέρνηση, που τους είπε «σας σαπίζω στο ξύλο,
διότι δεν πρέπει να είστε είκοσι τέσσερα άτοµα σε αυτήν την πλα-
τεία σε ανοιχτό χώρο», τους λέει να πάνε στο σχολείο τους όπου
θα είναι τριάντα άτοµα σε κλειστό χώρο και, επίσης, θα ξεσαλώ-
σουν. Συγγνώµη για την έκφραση, αλλά έτσι κάνουν τα παιδιά
στο σχολείο είτε πάνε γυµνάσιο είτε πάνε λύκειο.

Άρα είναι προφανές ότι είναι προφάσεις αυτά, ότι στην πραγ-
µατικότητα -ανόητοι δεν είστε, το ξέρουµε πολύ καλά, είστε αρ-
κετά έξυπνοι και έχετε θαυµάσιους εγκέφαλους µέσα στο
δυναµικό σας, σπουδαίους ανθρώπους- εποµένως, είναι επιλογή.
Δεν είναι ανοησία. Είναι επιλογή αυταρχισµού.

Πέµπτο ερώτηµα: Τι γίνεται µε τη «ΛΑΡΚΟ»; Θυµάστε την
πάλαι ποτέ «ΛΑΡΚΟ». Η «ΛΑΡΚΟ», σας ενηµερώνω, ότι διαχειρί-
ζεται κοιτάσµατα ύψους 20 µε 22 δισεκατοµµυρίων, τα οποία για
κάποια παράξενη εύνοια της τύχης υπάρχουν µόνο στην Ελλάδα
µας. Βλέπετε έχουµε κοιτάσµατα, από τα οποία, σύµφωνα µε
τους υπολογισµούς, το 90% διαθέτει η φτωχή, ταπεινή χώρα µας
από όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Δεν είναι παράξενο, λοιπόν, αυτή η εταιρεία να πρέπει να κλεί-
σει µετά από κακοδιαχείριση πάρα πολλών φορετών διοικητικών
συµβουλίων, από Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, τελευταία και από
ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι σαφώς κακοδιαχειρίστηκαν την εταιρεία;

Όµως η εταιρεία είναι χρυσωρυχείο, είναι θησαυροφυλάκιο.
Είναι φανερό αυτό. Συνεισέφερε στον ετήσιο προϋπολογισµό
όλα τα χρόνια πριν την κάνετε προβληµατική 300 καθαρά εκα-
τοµµύρια σε συνάλλαγµα σε µια χώρα  που είναι τετραπλώς πτω-
χευµένη.

Επίσης, οι άνθρωποι αυτοί δουλεύουν -σας ενηµερώνω- υπό
συνθήκες   απάνθρωπες. Αν δείτε µία ηµέρα πώς δουλεύουν
αυτοί οι άνθρωποι, θα καταλάβετε ότι οφείλουµε ηθικά να µην
απολύσουµε ποτέ κανέναν -όποιος ιδιώτης και να το πάρει- και
να τους τρέφουµε και µόνο για τον τρόπο που δουλεύουν όλα
τα χρόνια που µπόρεσαν να δουλέψουν.

Επίσης, τι τακτική είναι αυτή;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Θα τελειώσω σύντοµα, κύριε Πρόεδρε, αν και έχω ένα λεπτό

ακόµα.
Ο πωλητής δεν έχω δει ποτέ να διαλαλεί την πραµάτεια του

ως προβληµατική. Δηλαδή, αν εγώ θέλω να νοικιάσω ένα σπίτι
και χάλια να είναι, θα κρύψω την υγρασία, θα πω ότι τα µερεµέτια
αυτά είναι καλά εδώ. Εδώ πέρα είναι ένας Υπουργός, ο κ. Χατζη-
δάκης, ο οποίος έναν χρόνο τώρα, δέκα µήνες, βγαίνει και λέει
ότι η «ΛΑΡΚΟ» είναι χάλια, είναι προβληµατική, δεν σώζεται µε
τίποτα.

Είναι τρόπος αυτός να πουλήσεις; Θα έρθει ένας επενδυτής
να την πάρει, δηλαδή, στο 10% της αξίας της. Δεν είναι τρόπος

και ο κ. Χατζηδάκης είναι έξυπνος. Δεν νοµίζω ότι είναι ανοησία.
Είναι εξυπνάδα.

Υποπτεύοµαι, λοιπόν, ότι είναι προσυµφωνηµένη η αγοραπω-
λησία κάτω από το τραπέζι και πρέπει να πέσει η τιµή της µε την
απαξίωση τόσο πολύ, ώστε να είναι τσάµπα πράµα -συγγνώµη
πάλι για την αγοραία έκφραση- για τον τυχερό ο οποίος θα τη
βρει, ο οποίος ένας Θεός ξέρει αν θα τη χρησιµοποιήσει σαν
εταιρεία παραγωγική ή θα την κάνει ένα όχηµα στο Χρηµατιστή-
ριο για να σολτάρει.

Τέλος, θα τελειώσω µε τους αγαπηµένους µου συναδέλφους
µε την ευρεία έννοια, τους τεχνικούς και τις καθαρίστριες εννοώ
συναδέλφους, όσους καθαρίζουν θέατρα. Είναι και αυτές συνά-
δελφοί µου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ξέρετε είµαι έκπληκτος. Μπήκα στην πλατφόρµα και εγώ να

δω τι θα κάνετε τελικά µε όλους εµάς, µε όλον αυτόν τον κόσµο.
Είναι εκατόν πενήντα, εκατόν εξήντα χιλιάδες άνθρωποι εργαζό-
µενοι στις τέχνες, σε όλες τις τέχνες και όλοι οι εργαζόµενοι και
βρήκα πράγµατα τα οποία είναι κωµικοτραγικά. Δηλαδή, βρήκα
ότι µετά από τριάντα έξι χρόνια υποκριτικής θα πρέπει να απο-
φασίσω αν είµαι ηθοποιός γενικά ή εάν τυχόν είµαι ηθοποιός κω-
µικός ή αν τυχόν είµαι ηθοποιός καρατερίστας.

Επίσης, µου έκανε µεγάλη εντύπωση γιατί τριάντα έξι χρόνια
µπαινοβγαίνοντας σε όλα τα θέατρα της χώρας δεν έχω συναν-
τήσει ποτέ έναν -έναν για δείγµα έστω- τοποθετητή περουκών.
Ξέρετε γιατί δεν έχω συναντήσει ούτε έναν τοποθετητή περου-
κών εδώ και τριάντα έξι χρόνια; Γιατί αυτή η ειδικότητα έχει κα-
ταργηθεί, έχει παύσει να υφίσταται από τη δεκαετία του 1970,
όπως, επίσης, έχουν πάψει και αυτοί οι αστείοι διαχωρισµοί περί
ηθοποιών. Οι ηθοποιοί είναι καλοί ή κακοί, έµπειροι ή άπειροι και
τίποτε άλλο. Ένας καλός ηθοποιός είναι και καρατερίστας, είναι
και ρολίστας, είναι τα πάντα. Αυτές ανήκουν στο παρελθόν.

Επίσης, είδαµε τη φοβερή ειδικότητα «µέλος χορικού αρχαίας
τραγωδίας». Όλα αυτά είναι ανησυχητικά.

Πιο ανησυχητικό, όµως, είναι ότι ξεκινάτε το Φεστιβάλ Αθηνών
και το Θέατρο της Επιδαύρου, τα αρχαία µας θέατρα, χωρίς κα-
νένα υγειονοµικό πρωτόκολλο, χωρίς να έχουν καµία ασφάλεια
οι καθαρίστριες, οι ηχολήπτες, οι ηθοποιοί, οι χορευτές που δου-
λεύουν σε αυτά τα δύο και χωρίς να ξέρουν τι τους ξηµερώνει,
αν θα επιβιώσουν δηλαδή από αυτή τη διαδικασία.

Επίσης, παρουσιάστηκαν τραγελαφικά φαινόµενα µε τους καθ’
ύλην αρµόδιους διευθυντές στο φεστιβάλ να λένε άλλα από όσα
εξήγγειλε το Υπουργείο, δηλαδή το Υπουργείο να λέει ότι θα γί-
νουν µόνο οι παραστάσεις της Επιδαύρου από τις κρατικές σκη-
νές και οι διευθυντές έλεγαν ιδιωτικά «προσάρµοσέ το εσύ σε
εξωτερικό χώρο, θα το ανεβάσουµε». Τελικά, δεν θα το ανεβά-
σουν. Είναι φανερότατο ότι υπάρχει µία πλήρης ασυνεννοησία.

Τελειώνω -κλείνω- λέγοντάς σας το εξής για τον χώρο µου:
Ένα πράγµα που έχει δύο πόδια ζητούν οι support art workers
και είναι σαφέστατο: Θέλουν ασφάλεια, να µην πεθάνουµε και
δεν έχετε καλλιτέχνες ούτε τεχνικούς για να στηρίξουν τους καλ-
λιτέχνες, να µην σας πεθάνουµε από κορωνοϊό και δεύτερον, θέ-
λουν ένα οργανωµένο µακροπρόθεσµο σχέδιο, που αφού µας
δει και µας αναγνωρίσει ότι αυτοί είµαστε και τόσοι είµαστε, να
µας προφυλάξει συστηµατικά από την ανεργία. Είναι απαραί-
τητο.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Σταµενίτης Διονύσιος από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ορίστε, κύριε Σταµενίτη, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς,

κύριε Γρηγοριάδη, ο θετικός τρόπος που αντιµετώπισε η Κυβέρ-
νηση και ο Πρωθυπουργός το πρώτο κύµα της πανδηµίας, που
πήρε τα εύσηµα από το παγκόσµιο γίγνεσθαι -κυβερνήσεις, δη-
µοσιογράφους, εφηµερίδες- και αποτελεί ένα σηµαντικό πλεο-
νέκτηµα για τον επόµενο γύρο και τον τουρισµό, µας δείχνει και
τον τρόπο µε τον οποίο θα αντιµετωπίσουµε όλα τα υπόλοιπα.
Περιµένετε και θα το δείτε! Πάντως στο πρώτο κύµα τα πήγαµε
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εξαιρετικά και αξίζουν συγχαρητήρια και στους ανθρώπους τους
νοσηλευτές και σε όλους τους υπόλοιπους, αλλά και στην Κυ-
βέρνηση και στον Πρωθυπουργό για αυτά τα οποία πέτυχαν.

Σήµερα συζητάµε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης, το οποίο αφορά στην ενσωµάτωση πέντε ευρωπαϊκών οδη-
γιών στην ελληνική νοµοθεσία, στην κύρωση του µνηµονίου
συνεργασίας µεταξύ Ελλάδας και Κύπρου για ζητήµατα διοικη-
τικής συνεργασίας ανάµεσα στα δύο Υπουργεία και τέλος, στην
εισαγωγή ρυθµίσεων που σχετίζονται µε διοικητικά θέµατα απο-
νοµής της δικαιοσύνης.

Είναι ένα σχέδιο νόµου που θα το συζητήσουµε δύο µέρες
στην Ολοµέλεια και ο Υπουργός περιέγραψε προηγουµένως όλα
αυτά που έγιναν στη διαβούλευση. Εποµένως, τα σχόλια για
κακή νοµοθέτηση πέφτουν στο κενό ή προφανώς θέλουν να κα-
λύψουν την ένδεια επιχειρηµάτων ή αντιπροτάσεων.

Αρχικά να τονίσω ότι η ενσωµάτωση των οδηγιών που έρχεται
µε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου έχει καθυστερήσει αρκετά µε
ευθύνη της προηγούµενης κυβέρνησης, καθώς αποτελεί µια
υποχρέωση που θα έπρεπε να έχει υλοποιηθεί από την Ελλάδα
στο πρώτο εξάµηνο του 2019. 

Παρ’ όλα αυτά, η νοµοθέτηση ενσωµάτωσης των οδηγιών δεν
αντιµετωπίζεται από την Κυβέρνηση και την ηγεσία του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης ως µια απλή εκκρεµότητα, η οποία προφανώς
πρέπει να τακτοποιηθεί. Αντίθετα, αποτελεί µια βασική προτεραι-
ότητα, καθώς το σύνολο των ρυθµίσεων αντιµετωπίζουν µία
σειρά από ιδιαίτερα ζητήµατα πάρα πολύ σηµαντικά. 

Ιδιαίτερα, πρώτον, µε την οδηγία 800/2016 αναβαθµίζεται η
προστασία των δικαιωµάτων των ανηλίκων οι οποίοι είναι κατη-
γορούµενοι ή ύποπτοι σε ποινικές δίκες ή υπόκεινται σε διαδικα-
σία ευρωπαϊκού εντάλµατος σύλληψης. Το σύνολο των
ρυθµίσεων αυτών διασφαλίζουν περισσότερες και πρόσθετες δι-
κονοµικές εγγυήσεις για τους ανήλικους.

Παράλληλα, εισάγεται για πρώτη φορά στην εθνική νοµοθεσία
ο θεσµός της ατοµικής αξιολόγησης των ανηλίκων από την Υπη-
ρεσία Επιµελητών Ανηλίκων και Κοινωνικής Αρωγής και η σύν-
ταξη έκθεσης για το οικονοµικό υπόβαθρο, το οικογενειακό
περιβάλλον, το κοινωνικό προφίλ και τη σκιαγράφηση συνολικά
της προσωπικότητας.

Νοµίζω τι όλοι συµφωνούµε ότι µε τις συγκεκριµένες ρυθµί-
σεις προκρίνεται η καλύτερη απονοµή της δικαιοσύνης και θω-
ρακίζεται η προστασία των δικαιωµάτων των ανηλίκων.

Δεύτερον, µε την οδηγία 1371/2017 αντιµετωπίζεται η απάτη
σε βάρος συµφερόντων οικονοµικού χαρακτήρα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Συγκεκριµένα, αυτές οι ρυθµίσεις εξοµοιώνουν την
ποινική προστασία της περιουσίας της Ένωσης µε την προστα-
σία της περιουσίας του ελληνικού δηµοσίου. Αδικήµατα όπως η
διασυνοριακή απάτη αναφορικά µε τον ΦΠΑ, καθώς και οι πρά-
ξεις κατάθεσης ανακριβών δηλώσεων ή παρασιώπησης πληρο-
φοριών, οι οποίες έχουν ως συνέπεια τα µειωµένα έσοδα του
προϋπολογισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τυποποιούνται ως
ποινικά αδικήµατα. Ουσιαστικά εδώ έχουµε την προσπάθεια από
πλευράς της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη θεσµοθέτηση κοινών
ποινικών κανόνων για την καταπολέµηση και την αντιµετώπιση
της απώλειας σε βάρος της ίδιας της Ένωσης.

Τρίτον, µε την οδηγία 541/2017 επιχειρείται η καταπολέµηση
της τροµοκρατίας. Και όπως είπε και ο Υπουργός προηγουµέ-
νως, η χώρα µας είναι η τελευταία που δεν την έχει ενσωµατώσει.
Προφανώς αργήσαµε.

Η ανταλλαγή, λοιπόν, πληροφοριών, η συνεργασία µεταξύ των
κρατών της Ένωσης, οι κοινοί κανόνες, η πρόληψη και ένα κοινό
πλαίσιο αντιµετώπισης συνοψίζουν τη φιλοσοφία της οδηγίας για
την καταπολέµηση της τροµοκρατίας.

Στην πραγµατικότητα αυτό που προωθείται µε τις διατάξεις
που απορρέουν από την οδηγία είναι η δηµιουργία ενός κοινού
µετώπου απέναντι στην τροµοκρατία και η αποτελεσµατικότερη
αντιµετώπισή της, ρυθµίσεις οι οποίες πιστεύω ότι είναι επιβε-
βληµένες σε ένα παγκόσµιο περιβάλλον που συνεχώς αλλάζει,
εξελίσσεται και πραγµατοποιεί τεχνικά άλµατα, παρέχοντας ερ-
γαλεία στην άσκηση της τροµοκρατίας.

Τα κράτη, λοιπόν, µέσω της διεθνούς συνεργασίας και της αν-
ταλλαγής πληροφοριών, αλλά και της τεχνογνωσίας θωρακίζον-

ται απέναντι σε ενδεχόµενες τροµοκρατικές ενέργειες.
Τέταρτον, µε την οδηγία 1919/2016 ενσωµατώνονται οι ρυθµί-

σεις που διαµορφώνουν ένα κοινό θεσµικό πλαίσιο αναφορικά
µε τη δικαστική αρωγή και την παροχή βοήθειας σε κατηγορού-
µενους και υπόπτους ως προς τις διαδικασίες εκτέλεσης του ευ-
ρωπαϊκού εντάλµατος σύλληψης.

Συγκεκριµένα, αποσαφηνίζονται οι προϋποθέσεις διορισµού
δικηγόρου ή συνηγόρου νοµικής βοήθειας σε υποθέσεις αστι-
κού, εµπορικού και ποινικού χαρακτήρα και καθορίζονται τα κρι-
τήρια παροχής νοµικής βοήθειας στους δικαιούχους.

Ταυτόχρονα, όπως ανέφερα στην αρχή της τοποθέτησής µου,
στο παρόν σχέδιο νόµου κυρώνεται το µνηµόνιο συνεργασίας σε
θέµατα που αφορούν στη δικαιοσύνη µεταξύ των αρµοδίων
Υπουργείων Ελλάδας και Κύπρου.

Τέλος, σηµαντικές είναι οι ρυθµίσεις που περιλαµβάνονται στο
τελευταίο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου και ρυθµίζουν µια σειρά
από ζητήµατα που αφορούν στον δικαστικό, εισαγγελικό και δι-
κηγορικό κλάδο, µε στόχο τον εκσυγχρονισµό των διαδικασιών,
την αποσυµφόρηση των δικαστικών αιθουσών, την ταχύτερη
απονοµή της δικαιοσύνης, τις µισθολογικές ωριµάνσεις, αλλά και
την ορθότερη κατανοµή των εισαγγελικών λειτουργών, ανάλογα
µε τις ανάγκες του Σώµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας την τοποθέτησή
µου, θα ήθελα να κάνω µια παρατήρηση που τονίστηκε αρκετά
στις συνεδριάσεις επεξεργασίας του νοµοσχεδίου στην επι-
τροπή. Είναι γεγονός ότι η ενσωµάτωση οδηγιών στην ελληνική
νοµοθεσία θα πρέπει να γίνεται πιο γρήγορα, προκειµένου να
µην χάνεται χρόνος. Δεν είναι λίγες οι φορές που αναγκαζόµαστε
να αναπροσαρµόσουµε νοµοθετικές ρυθµίσεις για να µπορέ-
σουµε να εναρµονιστούµε µε το ευρωπαϊκό δίκαιο. 

Είναι δεδοµένο ότι µε την ενσωµάτωση κοινοτικών οδηγιών
διαµορφώνεται ένα κοινό νοµοθετικό πλαίσιο που εξασφαλίζει
κοινούς κανόνες για όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ενισχύοντας µε αυτόν τον τρόπο τις συνεργασίες και παρέ-
χοντας αποτελεσµατικές πολιτικές. Γι’ αυτό και σας καλώ όλους
να υπερψηφίσουµε αυτό το σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Γεώργιος Κοτρωνιάς από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ξεκινώντας θεωρώ σηµαντικό να αναφερθώ στην όλη
διαδικασία που ακολουθήθηκε κατά τη συζήτηση του παρόντος
νοµοσχεδίου, η οποία ουσιαστικά µας βάζει ξανά σε µία κανονι-
κότητα, αφού µετά τη διαβούλευση έγιναν τέσσερις συνεδριά-
σεις της Επιτροπής Δηµόσιας Διοίκησης, ενώ γίνονται δύο
συνεδριάσεις στην Ολοµέλεια επί της αρχής και επί των άρθρων,
γεγονός που επιβεβαιώνει τη θεσµική και λειτουργική διαδικασία
του Κοινοβουλίου και επαναφέρει πλέον τα πράγµατα στους θε-
σµικούς τους ρυθµούς µετά την κρίση, αλλά και τα τελευταία
µνηµόνια που ζήσαµε.

Επίσης, θέλω να επισηµάνω ότι κατά τη συζήτηση του νοµο-
σχεδίου συνεχίστηκε η συναινετική τακτική του Υπουργού Δικαιο-
σύνης, ο οποίος λόγω της βαρύτητας και των αποτελεσµάτων
που παράγουν στην ελληνική κοινωνία αυτά τα νοµοσχέδια, θέλει
αυτά να τυγχάνουν της ευρύτερης πολιτικής αποδοχής κάνοντας
από πλευράς του ως εισηγητής αλλαγές και βελτιώσεις σε κάθε
δηµιουργική πρόταση των άλλων παρατάξεων.

Ενώ εκ πρώτης όψεως ο τίτλος του νοµοσχεδίου παραπέµπει
σε µία απλή διαδικασία εναρµόνισης µε την ευρωπαϊκή νοµοθε-
σία, εντούτοις πρόκειται για ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, αφού
αφορά ευαίσθητα σηµεία της κοινωνικής και πολιτικής ζωής,
αλλά και του Ποινικού Δικαίου. Έτσι, µε την ενσωµάτωση στην
ελληνική έννοµη τάξη της οδηγίας 2016 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου καθορίζονται οι δικονοµικές εγγυήσεις για παιδιά που
είναι ύποπτα ή κατηγορούµενα στο πλαίσιο ποινικών διαδικα-
σιών. Και τούτο γιατί η εµπειρία έχει δείξει ότι παρά την Ευρω-
παϊκή Σύµβαση Προάσπισης των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου,
παρά το Διεθνές Σύµφωνο για τα ατοµικά και πολιτικά δικαιώ-
µατα της Σύµβασης του ΟΗΕ για τα δικαιώµατα του παιδιού, δεν
εξασφαλίζεται πάντοτε επαρκής βαθµός εµπιστοσύνης στα συ-
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στήµατα ποινικής δικαιοσύνης όλων των κρατών-µελών και έτσι
θεσπίζονται κοινοί ελάχιστοι κανόνες για την προστασία των δι-
κονοµικών δικαιωµάτων των ανηλίκων που είναι ύποπτοι, ενισχύε-
ται η εµπιστοσύνη των κρατών-µελών στα συστήµατα των άλλων
κρατών-µελών και έτσι βελτιώνεται η αµοιβαία αναγνώριση των
αποφάσεων σε ποινικές υποθέσεις.

Με το σχέδιο νόµου εξασφαλίζεται ότι οι ανήλικοι που είναι
ύποπτοι ή κατηγορούµενοι στο πλαίσιο ποινικών διαδικασιών θα
είναι ικανοί να κατανοούν και να παρακολουθούν τις εν λόγω δια-
δικασίες και να ασκούν τα δικαιώµατά τους. Γι’ αυτό και προβλέ-
πεται ατοµική αξιολόγηση των ανηλίκων από την Υπηρεσία
Επιµελητών Ανηλίκων και Κοινωνικής Αρωγής και η σύνταξη έκ-
θεσης αναφορικά µε την προσωπικότητα, το οικονοµικό, κοινω-
νικό και οικογενειακό περιβάλλον, καθώς και τη σωµατική και
διανοητική κατάσταση του ανηλίκου. 

Με την ενσωµάτωση της δεύτερης οδηγίας 2017/1371 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου επιχειρείται η καταπολέµηση µέσω του
Ποινικού Κώδικα κάθε απάτης σε βάρος των οικονοµικών συµφε-
ρόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Παράλληλα, καταργείται το
ισχύον θεσµικό πλαίσιο του ν.2803/2002. Με το άρθρο 17 της οδη-
γίας 2017/1371 είναι τυπικά επιβεβληµένη η ενσωµάτωσή της από
το Ενωσιακό Δίκαιο, γιατί η οδηγία αυτή επιδιώκει να ενισχύσει
την ποινική προστασία των ενωσιακών οικονοµικών συµφερόντων
έναντι απάτης, υπεξαίρεσης, δωροδοκίας, εξασφαλίζοντας ότι
όλα τα κράτη-µέλη θα έχουν εναρµονισµένες, αποτελεσµατικές
και αναλογικές διατάξεις.

Με την εξοµοίωση της ποινικής προστασίας της περιουσίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την προστασία της περιουσίας του
ελληνικού δηµοσίου τυποποιούνται ως ποινικά αδικήµατα η δια-
συνοριακή απάτη σχετικά µε τον ΦΠΑ, οι πράξεις υποβολής ανα-
κριβών ή ελλιπών δηλώσεων ή παρασιώπησης πληροφοριών ή
παράνοµης λήψης και παρακράτησης επιχορηγήσεων και παρο-
χών, που όλα αυτά έχουν ως αποτέλεσµα τη µείωση των εσόδων
του προϋπολογισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη µείωση και
από πόρους που προορίζονται για τη βελτίωση του επιπέδου της
ζωής των πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη βελτίωση της οι-
κονοµικής ανάπτυξης και της κοινωνικής συνοχής, αλλά και τις
έρευνας.

Με την ενσωµάτωση της οδηγίας 2017/541 επιζητείται η διευ-
θέτηση συναφών ζητηµάτων που άπτονται της καταπολέµησης
της τροµοκρατίας. Μέσα από τις προωθούµενες ρυθµίσεις δια-
σφαλίζεται η καλύτερη ποινική προστασία κατά της τροµοκρα-
τίας που αποτελεί κοινωνική µάστιγα. 

Έτσι, µε την τυποποίηση ως ποινικών αδικηµάτων της οργά-
νωσης ή µε οποιονδήποτε τρόπο διευκόλυνσης µέσα από ταξίδια
µε σκοπό την τροµοκρατία, καθώς και της κλοπής, εκβίασης και
πλαστογραφίας που σχετίζονται µε τροµοκρατική δραστηριό-
τητα, όπως επίσης και άλλων ειδικών διατάξεων για τη διεθνή συ-
νεργασία και την πρόσβαση στη συγκέντρωση και διαβίβαση
πληροφοριών σχετικά µε την τροµοκρατία, δηµιουργείται ένα
κοινό πλέγµα δράσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά της τροµο-
κρατίας, ενώ λαµβάνεται ειδική πρόνοια για τα θύµατα της τρο-
µοκρατίας, καθώς προβλέπεται η παροχή κατάλληλης ιατρικής
περίθαλψης σε αυτά αµέσως µετά την τροµοκρατική επίθεση και
για όσο διάστηµα αυτό είναι απαραίτητο.

Με την ενσωµάτωση της οδηγίας 2016/1919 διασφαλίζεται η
παροχή ή συνδροµή συνηγόρου σε οικονοµικά αδύναµους που
έχουν την ιδιότητα του υπόπτου ή του κατηγορουµένου ή του
παριστάµενου προς υποστήριξη της κατηγορίας στο πλαίσιο ποι-
νικών διαδικασιών, καθώς και σε εκείνους που έχουν την ιδιότητα
του εκζητουµένου στο πλαίσιο διαδικασιών εκτέλεσης ευρωπαϊ-
κού εντάλµατος σύλληψης. Προβλέπονται, δηλαδή, µε σαφήνεια
οι προϋποθέσεις διορισµού δικηγόρου ή συνηγόρου νοµικής
βοήθειας σε υποθέσεις αστικού, εµπορικού και ποινικού χαρα-
κτήρα και καθορίζονται τα κριτήρια παροχής νοµικής βοήθειας
στους δικαιούχους.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι η ενσωµάτωση αυτής της οδηγίας στην
ελληνική έννοµη τάξη είχε ήδη πραγµατοποιηθεί µε τον
ν.3226/2004, αλλά µε τις νέες διατάξεις επιτυγχάνονται αλλαγές
µε στόχο την καταλληλότερη λειτουργία των διατάξεών της. Εν-
δεικτικά θα αναφέρω µόνο τον αυτεπάγγελτο διορισµό.

Δεν θα αναφερθώ καθόλου στη συνεργασία µε την Κυπριακή
Δηµοκρατία, στην οποία ήδη αναφέρθηκε ο προηγούµενος συ-
νάδελφος. 

Θα κλείσω λέγοντας ότι επί της αρχής πρόκειται για ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο βελτιώνει και εναρµονίζει ευαίσθητες ποινικές λει-
τουργίες του ελληνικού συστήµατος µε εκείνες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, λειτουργίες που κατατείνουν στην καλύτερη προάσπιση
των ατοµικών δικαιωµάτων των πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
στην προστασία του κοινωνικού συνόλου από την τροµοκρατία και
στη διακρατική συνεργασία των κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Πώς; Οµογενοποιώντας τους κανόνες απόδοσης της δικαιοσύνης,
ένα γεγονός που αναβαθµίζει έµµεσα και το κύρος της ίδιας της
δικαιοσύνης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Προφανώς στην κατ’ άρθρον συζήτηση οι νοµικοί συνάδελφοι

είναι αρµοδιότεροι. Όµως σήµερα επί της αρχής θεωρώ ότι είναι
ένα θετικό νοµοσχέδιο και γι’ αυτό είµαι βέβαιος ότι πρέπει να
τύχει της θετικής ψήφου όλων των συναδέλφων.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αλέξανδρος Αυλωνίτης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Είναι άσχηµο να µιλάς µπροστά σε πολύ λίγους συναδέλφους.

Φανταστείτε πόσο άσχηµο ήταν πριν από λίγο καιρό, όταν η
Βουλή στην κυριολεξία υπολειτουργούσε. Παρά τις αντίθετες
προτάσεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να λειτουργήσουµε
µε τη µορφή των θερινών τµηµάτων, αυτό δεν έγινε δεκτό. 

Μου φαίνεται σαν να σας καλαρέσει το πώς λειτουργεί σήµερα
η Βουλή! Όµως εγώ τουλάχιστον εντοπίζω ένα πολύ µεγάλο πρό-
βληµα της δηµοκρατικής και κανονικής λειτουργίας της Βουλής
των Ελλήνων. Να σας θυµίσω πώς αντιµετωπίσατε σε κοινοβου-
λευτικό επίπεδο τους Βουλευτές. Εµείς στην περιφέρεια ξεχαστή-
καµε. Μας είχατε ζητήσει την ηλεκτρονική υπογραφή, αλλά δεν
έτυχε ποτέ να µας ζητήσετε να πούµε τη γνώµη µας σε διάφορα
νοµοσχέδια ή σε κυρώσεις πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Μιας και ήµασταν στις περιφέρειές µας και είχαµε περισσό-
τερο χρόνο, σας βοµβαρδίσαµε µε ερωτήσεις, αλλά απαντήσεις
δεν πήραµε. Και ξέρετε, ήταν ερωτήσεις που ήταν στοχευµένες
στον πυρήνα του προβλήµατος, δηλαδή στον πυρήνα του προ-
βλήµατος της υγειονοµικής κρίσης. Αυτά εµένα προσωπικά δεν
µου αρέσουν, όπως δεν µου αρέσει και ο τρόπος της νοµοθέτη-
σης σήµερα µε απόντες τους Βουλευτές.

Ακούστηκε πάρα πολύ για τη Διάσκεψη των Προέδρων. Είχαµε
συµφωνήσει, λοιπόν, σε επίπεδο Διάσκεψης των Προέδρων να
νοµοθετούµε εδώ µέσα µε λίγους Βουλευτές, αλλά για νοµοσχέ-
δια τα οποία έχουν σχέση µε τον κορωνοϊό, προκειµένου να θω-
ρακίσουµε την κοινωνία και χωρίς να ξεφύγουµε από τον πυρήνα
της λειτουργίας του Κοινοβουλίου. 

Ξεκινάω την τοποθέτησή µου αυτή γιατί, παρά τα αντιθέτως
λεγόµενα από σας, κύριε Υπουργέ, θα υποστηρίξω ξανά την
άποψη ότι δεν είναι σωστή η νοµοθέτηση, σε συνδυασµό µε αυτά
που έτσι λίγο ακροθιγώς είπα προηγουµένως. Όταν λέµε ότι δεν
έγινε σωστή διαβούλευση, δεν εννοούµε αν έγιναν πέντε, δεκα-
πέντε, πενήντα πέντε συνεδριάσεις µέσα στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο. Η διαβούλευση απευθύνεται στον κόσµο και ο χρόνος που
προσδιορίζεται είναι για να µπορέσετε να ακούσετε τον λαό, στο
όνοµα του οποίου εµείς νοµοθετούµε.

Υπό αυτή, λοιπόν, την έννοια, όταν εισάγεται το νοµοσχέδιο
για διαβούλευση δηµόσια µε εξήντα τέσσερα άρθρα και καταλή-
γουν ενενήντα επτά άρθρα, υπάρχει πρόβληµα στη διαβούλευση.
Έχει σχέση µε τον κορωνοϊό αυτό καθεαυτό, µιας και ακολου-
θούµε την κατεπείγουσα διαδικασία; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σε κά-
ποια έχει. 
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ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Σε κάποια έχει. Σε
όλο το σύνολο, όχι. Έχει πρόβληµα. Και ο κατεπείγων χαρακτή-
ρας κουτσαίνει πολύ. Πολύ κουτσαίνει. 

Επιπλέον, αν θυµάµαι καλά -ας µε διορθώσει ο εισηγητής του
κόµµατός µου, ο Διονύσης Καλαµατιανός-, δεν υπάρχει και η
σχετική γνωµοδότηση της Επιτροπής Αξιολόγησης Ποιότητας
της νοµοπαρασκευαστικής διαδικασίας. Την είχατε θεσπίσει
αυτή, αν δεν κάνω λάθος, στον νόµο περί επιτελικού κράτους.
Κάνω λάθος; Έτσι πρέπει να είναι. 

Άρα, λοιπόν, κάτι δεν πάει καλά στη διαδικασία αυτή. Το θέµα
είναι να µην γίνει κανόνας, διότι είναι δίσεκτοι οι καιροί, δύσκολοι
οι καιροί και φοβούµαι ότι υπάρχει κίνδυνος να ξεστρατίσουµε.

Κύριε Υπουργέ, είµαι δικηγόρος. Όλα µου τα χρόνια µέσα στα
ακροατήρια τα έφαγα. Ήθελα από εσάς –πρώτη φορά σας
βλέπω- να πείτε µία κουβέντα– µε συγχωρείτε για τη λέξη αυτή,
απευθύνονται σε κόσµο και στους Βουλευτές- για αυτό το ξεφτί-
λισµα του δικηγορικού Σώµατος µε την τηλεκατάρτιση, να πείτε
«συγνώµη, αγαπητοί δικηγόροι, που προΐσταµαι ως Υπουργός
και του δικού σας επαγγελµατικού κλάδου». Δεν το άκουσα φω-
ναχτά. 

Όµως, δεν άκουσα και το πιο σηµαντικό. Βγήκε ο Πρωθυπουρ-
γός και είπε ότι θα δώσει –εγώ, προς Θεού, δεν θα τα πάρω- 800
ευρώ. Σας ρωτάω, λοιπόν, ευθέως: Θα τα δώσει η Κυβέρνησή
σας; Πότε θα τα δώσει; Και αν δεν τα δώσει, γιατί δεν θα τα
δώσει; Θα ήθελα µια ευθεία απάντηση ναι ή όχι. 

Δεν είναι ζητιάνοι οι δικηγόροι. Δεν ζητιανεύουν. Ίση µεταχεί-
ριση χρειάζονται από την Κυβέρνηση. Και µην ξεχνάµε ότι η Κυ-
βέρνηση έχει δείξει ότι αλληθωρίζει στη στήριξη διαφόρων
κοινωνικών οµάδων, κατηγοριών ή επαγγελµάτων -να µην πω για
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Άρα, λοιπόν, θα ήθελα να φύγω πηγαίνοντας το επόµενο Σαβ-
βατοκύριακο στο χωριό µου και στην Κέρκυρα και να τους πω
ότι, ξέρετε, συνάδελφοι, θα σας τα δώσει τα 800 ευρώ η Κυβέρ-
νηση. 

Όµως, δεν φθάνει µόνο αυτό, είναι και το πιο βασικό. Όταν
κάτι θεσπίζεται, παίρνει µια µορφή επανάληψης και µονιµότητας.
Αναφέροµαι στις παραγραφές των αδικηµάτων, για τα οποία
υπάρχει από τον ποινικό νόµο πρόβλεψη ποινής µέχρι ένα έτος.
Αυτό τείνει να γίνει µόνιµο. Δεν σηµαίνει ότι επειδή το έκανε και
ο ΣΥΡΙΖΑ, θα δικαιολογήσω την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Προς
Θεού! Ανεξάρτητος (επεξηγώ και συµπληρώνω: στη συνείδηση)
Βουλευτής είµαι, λέω την άποψή µου, όπως πρέπει και όπως το
λέει η καρδιά µου και η συνείδησή µου. Δικηγόρος είµαι. 

Ακούστε το γελοίο της υπόθεσης που έχει να κάνει µε την
κοινή λογική. Κατ’ αρχάς µε τη διάταξη που βάζετε στο σηµερινό
νοµοσχέδιο παραγράφονται ή µπαίνουν στο αρχείο όλες οι υπο-
θέσεις που η ποινή τους προβλέπεται, όπως είπα προηγουµένως,
µέχρι ένα έτος.

Ερώτηση: Αφού είναι µέχρι τις 30-4-2020 το δικαίωµα της
άσκησης της έγκλησης, σε πόσο καιρό λήγει; Σε τρεις µήνες.
Προτού καν ασκήσει το δικαίωµα της εγκλήσεως κάποιος για αδι-
κήµατα τέτοιου είδους, του λέει η Κυβέρνηση διά της νοµοθέτη-
σης αυτής «µην καταθέσεις ούτε καν µήνυση, ανοησίες». 

Και το άλλο το περίεργο, το παράξενο, το φοβερό: Να υπο-
βάλω εγώ µήνυση εναντίον του τάδε για τα αδικήµατα της απει-
λής ή της εξύβρισης, η µήνυσή µου να πηγαίνει στο αρχείο και
αν αυτός µου κάνει µήνυση ότι τον συκοφάντησα ή ψευδώς τον
καταµήνυσα, η δική του µήνυση θα δικαστεί, µιας και η ποινή που
προβλέπεται για το αδίκηµα της ψευδούς καταµήνυσης ή της συ-
κοφαντικής δυσφήµισης είναι µεγαλύτερη από το ένα έτος!

Αυτά πρέπει να τα δικαιολογούµε πάντοτε, επειδή έχουν φορ-
τωθεί τα πινάκια των µονοµελών ποινικών δικαστηρίων µε πολλές
υποθέσεις; Πρέπει αυτό να το δεχόµαστε συνεχώς;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Μα, δεν
θα υπάρχει. Παραγράφεται. Πώς θα κάνει µήνυση;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Δεν θα υπάρχει η συ-
κοφαντική δυσφήµιση; Τώρα; Τι ακριβώς συµβαίνει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Τσιάρα, ξέρετε
τι σηµαίνει αυτό; Τριάντα πέντε χρόνια Ποινικό Δίκαιο κάνω. Τα

έχω αντιµετωπίσει αυτά. Κι έρχεστε και λέτε εντάξει, να τελειώσει
αυτή η ιστορία, να µπουν οι υποθέσεις αυτές...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Εσείς
το κάνατε για δύο χρόνια!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Και η δουλειά; Η
δουλειά των δικηγόρων, που είναι τεράστια η δικηγορική ύλη που
φεύγει, που πένεται το σύνολο των δικηγόρων, αυτό το υπολο-
γίζετε; Δεν το υπολογίζετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Τελειώνω λέγοντας
το εξής, ότι η πολιτική αντιπαράθεση και η κρίση που υπάρχει
στη δικαιοσύνη δεν είναι όπως την εµφανίζετε εδώ ότι όλα είναι
όµορφα και ωραία και ότι είµαστε ένας κάµπος µε ωραία λου-
λούδια και κόβουµε µαργαρίτες. Τα προβλήµατα έξω από εδώ,
έξω από τη Βουλή είναι ασυγκρίτως περισσότερα και κυρίως
πλήττουν το κύρος της δικαιοσύνης, το οποίο είστε υποχρεωµέ-
νος από τον νόµο και λόγω της αρµοδιότητάς σας να το υπερα-
σπίζεστε. 

Αύριο -και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- θα συζητήσουµε
για την επέκταση των ποινικών αδικηµάτων στην υπόθεση του
πρώην Υπουργού Δικαιοσύνης. Σας ρωτώ ευθέως –δεν θα εξε-
τάσω αυτό το θέµα ούτε θα µιλήσω αύριο- και απαντήστε µου
στο εξής: Ως προς τις διαρροές από την Προανακριτική Επι-
τροπή, από τους Βουλευτές που συµµετέχουν είτε είναι από το
κόµµα µου είτε από οπουδήποτε, το ελέγξατε; Το έλεγξε το Προ-
εδρείο της Βουλής; Δεν υπάρχει µυστικότητα στην ποινική δίκη;
Γιατί δεν προστατεύετε το κύρος της δικαιοσύνης σε όλα τα επί-
πεδα; Αυτό είναι το ερώτηµα, σε αυτό θέλω να µου απαντήσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αυλωνίτη, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Μπερ-
δεύετε µια κοινοβουλευτική διαδικασία µε κάτι άλλο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Είναι κοινοβουλευ-
τική, είναι ποινική.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Είναι
κοινοβουλευτική διαδικασία.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν
είναι µόνο κοινοβουλευτική. Η Προανακριτική Επιτροπή έχει τέ-
τοιου είδους καθήκοντα σαν του εισαγγελέα και δεν κάνατε τί-
ποτα. Απολύτως τίποτα δεν κάνατε.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε πολύ.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Σάββας Χιονίδης από τη Νέα Δη-

µοκρατία. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

συζητούµε ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο που είναι στη σειρά νοµο-
σχεδίων που φέρατε στο Κοινοβούλιο, ώστε να µπορέσουµε να
δώσουµε διεξόδους σε αυτό το µεγάλο ζήτηµα που αφορά το
κοµµάτι της δικαιοσύνης.

Είναι µεγάλο ζήτηµα το θέµα της δικαιοσύνης; Είναι εθνικής
σηµασίας, τεράστιας εθνικής σηµασίας, γιατί οι παρεπόµενες συ-
νέπειες της δυσλειτουργίας της έχουν άµεση επίπτωση στην οι-
κονοµία και κυρίως στην κοινωνία. 

Είναι σηµαντικό, επίσης, ότι η δικαιοσύνη πρέπει να είναι στην
ίδια λογική αντιµετώπισης από το Κοινοβούλιο που είναι τα
εθνικά θέµατα, που είναι τα θέµατα άµυνας, γιατί η δικαιοσύνη –
θα πω το αυτονόητο- αποτελεί τον τρίτο πυλώνα για να σταθεί
µια κοινωνία. Αν λοιπόν, η νοµοθετική εξουσία, η εκτελεστική
εξουσία είναι σε µια αρµονία, για να σταθεί καλά η κοινωνία θα
πρέπει να λειτουργεί συγχρόνως και η δικαιοσύνη. 

Πρόκειται για ένα ζήτηµα για το οποίο, όπως είδαµε από στοι-
χεία τα οποία παρουσιάστηκαν, που παρουσιάζει το ευρωβαρό-
µετρο αλλά και άλλοι διεθνείς οργανισµοί, δεν µας τιµούν
ιδιαίτερα στην Ελλάδα και είναι και εύλογο. Είναι εύλογο γιατί
υπάρχουν τεράστιες καθυστερήσεις, για τις οποίες ζητάµε επί-
σπευση των διαδικασιών. Ωστόσο, δεν είναι µόνο η επίσπευση
των υποθέσεων, είναι και η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης µείζον
ζήτηµα. 
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Έχουµε, λοιπόν, φαινόµενα στην Ελλάδα τα οποία τα αντιµε-
τωπίζουµε ενσωµατώνοντας τις οδηγίες, για να έχουµε µια Ευ-
ρώπη η οποία πραγµατικά έχει ενιαία αντίληψη, όπως
παραδείγµατος χάριν το πώς τιµωρούνται αυτά τα εγκλήµατα
της διασυνοριακής απάτης που έχουν γίνει κατά σύστηµα για
χρόνια και στοίχισαν στο ελληνικό δηµόσιο, αλλά και στην Ευρω-
παϊκή Ένωση πολλά δισεκατοµµύρια ευρώ και τα οποία πλέον
αντιµετωπίζουµε, δηλαδή το αυτονόητο. Γι’ αυτό είναι σηµαντικό
και το κοµµάτι για τους ανήλικους.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, ορθώς τοποθετηθήκατε και εισηγηθή-
κατε, ώστε οι ειρηνοδίκες -να συνεχιστούν αυτοί οι κατάλογοι αν-
θρώπων- οι οποίοι περίµεναν τέσσερα και πέντε χρόνια
επιτυχόντες, να µπορέσουν να συµµετέχουν πλέον ως δικαστές
στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης, αναβαθµίζοντας τους.

Μείζον ζήτηµα, λοιπόν, για να βάλουµε την πολιτική διάσταση
του ζητήµατος, είναι ότι στην Ελλάδα, δυστυχώς -και δεν ξέ-
ρουµε ποιανού ευθύνη είναι-, δεν έχουµε συνταγµατικό δικαστή-
ριο. Είµαστε η χώρα στην οποία αποφασίζουν περί της
συνταγµατικότητας οι ειρηνοδίκες και οι πρωτοδίκες. Γίνονται,
λοιπόν, δικαστήρια, ας πούµε το παράδειγµα των αναδροµικών
των συνταξιούχων και αποφασίζει ο πρωτοδίκης αν πραγµατικά
κάτι είναι συνταγµατικό ή όχι, ένας νόµος, ή οι αποφάσεις του
Υπουργού οι οποίες είναι κάτω από αυτόν τον νόµο. 

Αυτά τα πράγµατα δεν µπορούν να σταθούν και ιδιαίτερα δεν
γίνεται να έχουµε την πανάκριβη πολυτέλεια, ώστε να µπορούµε
να κρατάµε δίκες µέχρι και δέκα χρόνια, ιδιαίτερα όταν αυτές
φτάσουν να υπάρχει αντίθετη απόφαση των δύο ακυρωτικών δι-
καστηρίων, δηλαδή του Αρείου Πάγου και του Συµβουλίου Επι-
κρατείας, να πάει στο Ανώτατο Δικαστήριο. Σε µια δεκαετία η
κοινωνία έχει αλλάξει, πιθανόν να αλλάξουν και οι νόµοι. Υπό
αυτήν την έννοια είναι ένα µείζον ζήτηµα το οποίο το βάζω υπ’
όψιν της Βουλής και του κυρίου Υπουργού, ώστε να µπορέσουµε
να δούµε πώς µπορεί να αποφασίσει αυτή η Βουλή στη δηµιουρ-
γία του συνταγµατικού δικαστηρίου.

Ένα άλλο ζήτηµα, είναι το ζήτηµα της ουσιαστικής απόδοσης
και απονοµής της δικαιοσύνης. Θέλω να πω το παράδειγµα της
δικής µου επαρχίας, όπως κάνουµε όλοι συνήθως. Το Πρωτοδι-
κείο Κατερίνης δεν έχει site, όπως και πάρα πολλά πρωτοδικεία.
Θα µου πείτε: «Αυτό είναι το πρόβληµα»; Ναι, γιατί θα µπορούσε
ο πολίτης, αλλά κυρίως οι επιστήµονες και οι επαγγελµατίες του
κλάδου, οι δικηγόροι, να έχουν άµεση πληροφορία. Κοστίζει
πολύ; Η Κυβέρνηση έκανε για άλλους θαύµατα, για µένα πολύ
σηµαντικές προσπάθειες, για άλλους λιγότερα, θα µπορούσε πε-
ρισσότερα. Σηµασία έχει ότι µπορούµε να δώσουµε άµεσα λύση
σε αυτά τα πραγµατικά εύκολα σχετικά ζητήµατα στην εποχή
µας, όπως η ηλεκτρονική ανάρτηση εγγράφων, η λήψη πιστοποι-
ητικών και αποφάσεων.

Θέλω, τέλος πάντων, να πω ότι είναι εύκολο να σταµατήσουν
να υπάρχουν τα τεφτέρια, όπου πηγαίνει κάθε δικηγόρος και
µπορεί να βλέπει στο τεφτέρι τις αποφάσεις, ενώ έχουµε φτάσει
σε µια εποχή στο 2020. Εκεί πραγµατικά χρειάζεται –και ξεκινή-
σατε ήδη- µια προσπάθεια. Δεν θέλω να την αδικήσω, αλλά
υπάρχουν ζητήµατα τα οποία µπορούν να προχωρήσουν τάχιστα
και µάλιστα άµεσα να νοµοθετηθούν, ότι είναι υποχρεωτικό,
τέλος πάντων, αυτές οι αποφάσεις να είναι ηλεκτρονικά και να
µην µπορεί ο κάθε κουτσοµπόλης δικηγόρος να πάει να διαβάσει
τα τεφτέρια και τα χειρόγραφα βιβλία και να λέει ποιος πήρε
ποιες υποθέσεις, ποιος κέρδισε, ποιος δεν κέρδισε υποθέσεις.
Αυτά τα πράγµατα θίγουν τον πολιτισµό µας και απευθύνοµαι
στο Κοινοβούλιο και σε ένα Υπουργείο και έναν Υπουργό που
έχει αποδείξει ότι είναι αποφασιστικός και θέλει πάση θυσία να
αλλάξει όλη αυτήν την υπόθεση.

Από εκεί και πέρα, ο µοχλός ανάπτυξης της οικονοµίας -το
έχουν πει πάρα πολλοί συνάδελφοι- είναι πάρα πολύ σηµαντικός.
Το Ηνωµένο Βασίλειο εξάγει µουσική, ποδόσφαιρο, παιδεία και
δικαιοσύνη. Εκεί, λοιπόν, είναι το σηµαντικό κοµµάτι στο οποίο
θα µπορέσουµε να σταθούµε, ώστε να µπορέσουµε να φτάσουµε
σε αυτό το επίπεδο, ώστε να µπορέσει να είναι αξιόπιστη η δι-
καιοσύνη πρώτα για τους πολίτες και µετά για τους άλλους.

Και βέβαια θα επιµείνω και πάλι, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε,
χωρίς να καταχραστώ του χρόνου σας, ότι η συναίνεση είναι το

βασικό ζητούµενο. Η αξιοπιστία που έδειξε η Κυβέρνηση στη δια-
χείριση του πρώτου κύµατος του κορωνοϊού έχει θετικές παρε-
πόµενες συνέπειες σε πολλά επίπεδα, οικονοµικά, τουρισµού.
Ακούµε όλοι να µιλούν για την Ελλάδα. Φανταστείτε, λοιπόν, για
αυτές τις τοµές, κύριε Υπουργέ, που θα κάνετε, να µπορέσουµε
να έχουµε τη συναίνεση του Κοινοβουλίου και να προχωρήσουµε
τι θετικό κλίµα θα δώσουν στην οικονοµία, στην ίδια την κοινω-
νία!

Εύχοµαι, λοιπόν και πιστεύω, ότι επειδή στη ζωή όλα είναι συγ-
κριτικά, την επόµενη φορά, τελειώνοντας την τετραετία αυτή η
Κυβέρνηση και µε την Υπουργία σας, η Ελλάδα να παύσει να
είναι στην 71η θέση. Εύχοµαι -και είναι µετρήσιµα- να κάνουµε
πέντε βήµατα µπροστά. Δεν λέω να κάνουµε πολύ περισσότερα.

Είµαι βέβαιος ότι τα πρόσωπα έχουν καταλυτική σηµασία. Βλέ-
πουµε, λοιπόν, ότι η συναίνεση υπάρχει, γιατί υπάρχει και ένα
Υπουργείο και ένας Υπουργός -και αυτό δεν το λέω για να πω
καλές κουβέντες για τον Κωνσταντίνο Τσιάρα, εξάλλου δεν τις
χρειάζεται από εµένα- που συναινούν, συνδιαλέγονται, ώστε να
µπορούµε να βγάζουµε το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα και
αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Αυτό αποδείχτηκε για µια φορά
ακόµη, θυµίζοντας σε όλες τις κυρίες και τους κυρίους ότι είναι
το τέταρτο σχέδιο νόµου -ευελπιστώ, γιατί βλέπουµε ότι υπήρξε
καλή διάθεση εκ µέρους του Υπουργείου να δεχθεί-, το οποίο θα
έχει τη συνολική σχεδόν στήριξη του Κοινοβουλίου. Αυτό αποτε-
λεί παράδειγµα και αποτελεί ένα τεράστιο βήµα στο να πούµε
ότι στην Ελλάδα συναινούµε, γιατί πιστεύουµε ότι χρειαζόµαστε
µια δίκαιη δικαιοσύνη.

Κλείνοντας, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, οι δικηγόροι υπέστησαν µεγάλη βλάβη. Σε έναν δικηγορικό
σύλλογο του Πρωτοδικείου της Πιερίας είχαµε δύο χιλιάδες
γραµµάτια είσπραξης πέρσι την ίδια περίοδο των δύο µηνών και
εκατόν δέκα πέντε φέτος. Εκεί, λοιπόν, πρέπει να δούµε και την
είσπραξη και µπορείτε να το δείτε µε τους συναρµόδιους Υπουρ-
γούς σας. Όπως επίσης, κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι όπως υπάρ-
χει µείωση του ΦΠΑ µέχρι τις 10.000 έσοδα έτσι να γίνει
τουλάχιστον µέχρι 15.000 ευρώ, όσο είναι το όριο που προτεί-
νατε για να ψηφιστεί, για το µέγιστο ποσό που µπορεί κάποιος ο
οποίος θα προσφέρει εκ µέρους του κράτους.

Αυτές είναι οι σκέψεις µου. Πιστεύω ότι η δικαιοσύνη είναι µεί-
ζον θέµα. Είναι εθνικό θέµα και πρέπει όλοι µαζί να το αντιµετω-
πίζουµε µε τον ίδιο εθνικό τρόπο, µε τον οποίον αντιµετωπίζουµε
τις στρατιωτικές δαπάνες και την εξωτερική πολιτική. Είναι µείζον
θέµα, σπουδαία σύνθεση, καλή διάθεση και εκ µέρους του
Υπουργείου για να µπορέσουµε να κάνουµε βήµατα µπροστά.

Σας ευχαριστώ και εσάς, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αρβανιτίδης Γεώργιος από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα σύγχρονο κράτος δικαίου

φαίνεται εκτός των άλλων παραµέτρων και από την προσαρµογή
των διαδικασιών του στις απαιτήσεις κάθε εποχής. Κρίνεται και
φαίνεται από την προσαρµογή των υπηρεσιών που παρέχει για
πρόσβαση στη δικαιοσύνη στις νέες ανάγκες τόσο των πολιτών,
όσο και των λειτουργών της δικαιοσύνης, που δεν είναι άλλοι από
τους δικαστές, τους δικηγόρους, τους συµβολαιογράφους, τους
δικαστικούς επιµελητές.

Η Κυβέρνηση για µια ακόµη φορά, κατά την προσφιλή της τα-
κτική την τελευταία περίοδο, αποφάσισε να νοµοθετήσει ερήµην
εκείνων που θα σηκώσουν το βάρος της εφαρµογής και στήριξης
των ρυθµίσεων που φέρνει το παρόν νοµοσχέδιο.

Κύριε Υπουργέ, φέρνετε άλλο ένα νοµοσχέδιο πρόχειρο και
βιαστικό, χωρίς ουσιαστική διαβούλευση, όπου επιχειρείτε απο-
σπασµατικές αλλαγές σε σηµαντικούς θεσµούς, όπως για παρά-
δειγµα τον θεσµό της νοµικής βοήθειας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ήταν
στη διαβούλευση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κι αυτό τι σηµαίνει; Τα άλλα µισά
που δεν ήταν τι αλλάζει; 

Την ίδια ακριβώς περίοδο είχατε φροντίσει να απαξιώσετε τον
επιστηµονικό κλάδο των δικηγόρων µε την περίφηµη τηλεκατάρ-
τιση. Εν µέσω της πανδηµίας του κορωνοϊού τα µπρος και πίσω
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στη στήριξη των επιστηµόνων δεν έχουν προηγούµενο. 
Υπάρχει ο ειδικός λογαριασµός ανεργίας αυταπασχολούµενου

για τον οποίο σας έχουµε καταθέσει ως Κίνηµα Αλλαγής εδώ και
δεκαπέντε µέρες ερώτηση κι αναµένουµε τις απαντήσεις σας. 

Προκύπτει το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, ποιος ήταν τελικά ο
σκοπός αυτού του ειδικού λογαριασµού ανεργίας αυταπασχο-
λουµένων. Την ίδια στιγµή που οι υποτιθέµενα ωφελούµενοι, αυ-
ταπασχολούµενοι και ελεύθεροι επαγγελµατίες, πολύ δύσκολα
ως καθόλου µπορούν να ενταχθούν στις προβλέψεις του σκοπού
σύστασης λογαριασµού. 

Θα πρέπει να σηµειωθεί επίσης ότι σ’ αυτόν τον ειδικό λογα-
ριασµό χρεώνονται να καταβάλλουν ποσό 120 ευρώ ετησίως ως
εισφορά υπέρ ανεργίας όχι µόνο οι δικηγόροι που ασκούν ελεύ-
θερο επάγγελµα αλλά και οι έµµισθοι ασφαλισµένοι φορέων δη-
µόσιου και οργανισµών οι οποίοι καταβάλλουν το 1% των
αποδοχών τους όπως και 2% ειδική εισφορά αλληλεγγύης ανερ-
γίας. Σκοπός, λοιπόν, του λογαριασµού ήταν να µην µείνουν
απροστάτευτοι οι αυταπασχολούµενοι σε περίπτωση ανεργίας.
Τα κονδύλια δε του λογαριασµού υποτίθεται ότι θα µπορούσαν
να είχαν χρησιµοποιηθεί για τη χορήγηση βοηθήµατος ανεργίας. 

Ωστόσο στα επτά χρόνια λειτουργίας του ειδικού λογαρια-
σµού, σύµφωνα µε στοιχεία των ενδιαφεροµένων συλλόγων και
ενώσεων επιστηµόνων, ελάχιστα µέλη τους έχουν καταφέρει να
επιδοτηθούν µέχρι σήµερα λόγω των πολύ αυστηρών κριτηρίων.
Γιατί, λοιπόν, δεν κάνετε τις αναγκαίες προσαρµογές και αλλα-
γές εδώ ώστε να ωφεληθούν πραγµατικά όσοι έχουν ανάγκη;
Γιατί δεν επεκτείνετε γρήγορα και άµεσα και µε µικρό κόστος το
µέτρο της ψηφιακής υπογραφής στους δικηγόρους; Γνωρίζετε
πολύ καλά ότι η παράδοση του usb πάει µε ρυθµούς χελώνας.
Αφήστε, λοιπόν, τα επικοινωνιακά παιχνίδια. Οι δικηγόροι µας
κλείνουν ραντεβού στον δικηγορικό σύλλογο για παραλαβή του
usb κι αφού έχουν πληρώσει τα 27 ευρώ, τα οποία τους ζητούν,
τους λένε µετά ότι «η πύλη του Ερµή έχει πέσει», «ελάτε ξανά»,
«βλέπουµε πότε θα παραλάβετε». Αυτά είναι πρακτικά ζητήµατα
τα οποία πρέπει να λυθούν. 

Αντίθετα, πρέπει να προχωρήσετε στις ηλεκτρονικές υπογρα-
φές των δικαστών ώστε να εκδίδουν ηλεκτρονικά τις αποφάσεις
αλλά και να γίνονται ηλεκτρονικά πια και οι επιδόσεις. Αυτή πρέ-
πει να είναι η προσαρµογή ενός σύγχρονου κράτους δικαίου στις
απαιτήσεις και τις ανάγκες της νέας εποχής και των λειτουργιών
της δικαιοσύνης. Πρέπει να συνειδητοποιήσετε ότι τα νέα δεδο-
µένα απαιτούν να κάνετε γρήγορα και έξυπνα τις κατάλληλες
προσπάθειες για προσαρµογές στις νέες συνθήκες. 

Όπως πρέπει να προσαρµόσετε σωστά στα νέα δεδοµένα
αλλά και να επιλύσετε και τα τεράστια προβλήµατα που υπάρ-
χουν στον θεσµό της δωρεάν νοµικής βοήθειας για τους άπο-
ρους συµπολίτες µας. 

Χαρακτηριστικότερο αυτών των προβληµάτων είναι η µεγάλη
καθυστέρηση στη διεκπεραίωση των φακέλων και την εκκαθά-
ριση αλλά και την καταβολή των αµοιβών των δικηγόρων οι
οποίοι έχουν αναλάβει τη νοµική βοήθεια. Σχεδόν έναν χρόνο
τώρα αδιαφορούσατε κι έρχεστε σήµερα να αυξήσετε απλώς τα
εισοδηµατικά όρια για την ένταξη των πολιτών στην δωρεάν νο-
µική βοήθεια. Ο σηµαντικός αυτός θεσµός δυστυχώς δυσλει-
τουργεί και φοβάµαι πως οι ρυθµίσεις που φέρνετε θα έχουν ως
βέβαιο αποτέλεσµα την έµπρακτη παράλυσή του. Θα πετύχετε
τελικά, κύριε Υπουργέ, ακριβώς το αντίθετο αποτέλεσµα απ’
αυτό που θέλετε να αντιµετωπίσετε. Εκτός κι αν το αποτέλεσµα
που επιδιώκετε είναι να χρησιµοποιήσετε τον θεσµό ως άτυπο
και άτοκο δανεισµό δικηγορικών υπηρεσιών προς το δηµόσιο. 

Θέλετε τελικά να φτιάξετε ένα κράτος δικαίου και µια δικαιο-
σύνη µε κουπόνια; Αν αυτός είναι ο στόχος σας δεν µπορούµε
να συµφωνήσουµε. 

Επίσης, είµαστε αντίθετοι στην ακατανόητη και παράλογη
εξαίρεση από τον θεσµό ουσιαστικά όλων των νέων δικηγόρων
µε την εντελώς ακατανόητη και αδικαιολόγητη προϋπόθεση που
τίθεται, δηλαδή, να υπάρχουν δέκα παραστάσεις πριν την ένταξη
ενός δικηγόρου στον κατάλογο. 

Λέµε «ναι» στη δωρεάν νοµική βοήθεια, σ’ αυτούς που πραγ-
µατικά έχουν ανάγκη. Με έγκυρη πληρωµή, όµως των δικηγόρων
που αναλαµβάνουν αυτές τις υποθέσεις. Και γιατί όχι, µε παροχή

σ’ αυτούς δωρεάν ψηφιακών υπογραφών, υπολογιστών, των
µέσων που χρειάζονται για να εκτελέσουν τα καθήκοντά τους
γρήγορα και µε ποιότητα και βέβαια µε προτεραιότητα στους
νέους δικηγόρους. Είναι µια ευκαιρία γι’ αυτούς, µια πρώτη ύλη
ώστε να ξεκινήσουν την επαγγελµατική τους πορεία αξιοπρεπώς
και χωρίς αποκλεισµούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε επιστήµη όταν χωρίζεται
από τη δικαιοσύνη και την υπόλοιπη αρετή γίνεται πανουργία και
όχι σοφία. Έτσι έλεγε ο Πλάτωνας δια στόµατος του Μενέξενου.
Είναι, λοιπόν, µεγάλη η ευθύνη σας, κύριε Υπουργέ, σ’ αυτήν ει-
δικά τη συγκυρία να µην µπαίνετε σε πειρασµούς για τεχνάσµατα
και πανουργίες σε βάρος ενός σύγχρονου κράτους δικαίου, της
δικαιοσύνης και των συλλειτουργών της.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστούµε

και για τη συνέπεια στον χρόνο, κύριε Αρβανιτίδη.
Πριν ανέβει στο Βήµα ο κ. Καραγκούνης που είναι ο επόµενος

οµιλητής και µέχρις ότου γίνει και η σχετική απολύµανση, να ενη-
µερώσω το Σώµα για το εξής:

Γνωρίζετε πολύ καλά τη σηµερινή διαδικασία στην Ολοµέλεια.
Θα ακολουθήσει στις 17:00 ο κοινοβουλευτικός έλεγχος και έπε-
ται στη συνέχεια η επίκαιρη επερώτηση του Κινήµατος Αλλαγής.
Υπολείπονται ακόµα δέκα οµιλητές. Επίσης, γνωρίζετε ότι µεταξύ
συνεδριάσεων της Ολοµέλειας υπάρχει ένας συγκεκριµένος χρό-
νος που απαιτείται για να γίνει η αναγκαία απολύµανση. 

Άρα, καταλήγουµε στο εξής. Έχουµε δέκα οµιλητές περίπου
ακόµα. Με το επτάλεπτο αποκλείεται να είµαστε συνεπείς όσον
αφορά στον προγραµµατισµό του Κοινοβουλευτικού ελέγχου
που ακολουθεί στις 17:00. Το πρώτο βέβαια είναι ότι θα πρέπει,
ούτως ή άλλως να τηρηθεί το επτάλεπτο. Αλλά και το επτάλεπτο
να τηρήσουν οι Βουλευτές θα υπερβούµε την πέµπτη απογευµα-
τινή. 

Γίνεται πρόταση να µειωθεί ο χρόνος των οµιλητών για να µπο-
ρέσουν να µιλήσουν όλοι οι εγγεγραµµένοι στον κατάλογο οµι-
λητές. Εγώ θα πρότεινα δυο λεπτά. Να είναι συνεπείς βέβαια σ’
αυτόν τον νέο χρόνο που θα αποφασίσουµε τώρα. Δεν γίνεται
διαφορετικά. Συµφωνούµε; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Καραγκούνης

έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Θα ήθελα λίγο την ανοχή σας. Ξέρω ότι ξεκίνησε τώρα η µεί-

ωση του χρόνου αλλά θα ήθελα την ανοχή σας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι χώρος της δικαιοσύνης σε

όλα τα κράτη του κόσµου θεωρείται ένας χώρος συντηρητικός
από την άποψη των νοµοθετικών παρεµβάσεων. Στη δικαιοσύνη
όσα νοµοθετήσεις πρέπει να τα σκέφτεσαι διπλά και τριπλά. Το
λέω αυτό από εµπειρία. Γιατί ό,τι αφορά στον χώρο αυτό ταυτί-
ζεται και µε το κύρος του κράτους. Εποµένως, στη δικαιοσύνη
πρώτα ξεκινάς από τα ειδικά και µετά βεβαίως πας στα γενικά.
Πρώτα ξεκινάς από τα µικρά και µετά πας στα µεγάλα. Εποµένως
το νοµοσχέδιο αυτό εντάσσεται ακριβώς σε αυτή τη λογική. Είναι
ένα νοµοσχέδιο ρυθµίσεων εκκρεµοτήτων γιατί η δικαιοσύνη
είναι επίσης ένας χώρος στον οποίο για τους ίδιους λόγους που
ανέφερα παραπάνω δεν αντέχει να υπάρχουν εκκρεµότητες και
κενά. 

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο αυτό έχει την φιλοσοφία την οποία η
παράταξή µας διαχρονικά πιστεύει για τα θέµατα της δικαιοσύ-
νης. Το τρίπτυχο, δηλαδή, ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, εξυπη-
ρέτηση της καθηµερινότητας και της συναλλακτικής ζωής στις
σχέσεις των πολιτών καθώς και στις σχέσεις των πολιτών µε το
κράτος, όπως αυτά αποτυπώνονται στις όποιες παρεµβάσεις της
πολιτικής και της διοικητικής δικαιοσύνης. Το τρίτο βεβαίως είναι
το κράτος δικαίου. Αίσθηση ουσιαστικής απονοµής του δικαίου,
όπως αυτά αποτυπώνονται στις όποιες παρεµβάσεις στον χώρο
της ποινικής δικαιοσύνης. Αν δείτε πιο προσεκτικά τις διατάξεις
του νοµοσχεδίου θα δείτε ότι αυτούς τους πάγιους σκοπούς
υπηρετούν κι αυτήν την πάγια φιλοσοφία µας εξυπηρετούν. 

Το νοµοσχέδιο εµπεριέχει ρυθµίσεις για τα θέµατα των ανηλί-
κων, για την προστασία των ενωσιακών οικονοµικών συµφερόν-
των καθώς βεβαίως και για τα θέµατα της τροµοκρατίας. Αν
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λάβει κανείς υπ’ όψιν του κι όλες τις επιµέρους προβλέψεις του,
τα παραπάνω στοιχεία τα οποία ανέφερα προφανώς εξυπηρε-
τούν. 

Ακριβώς ένα τέτοιο νοµοσχέδιο λόγω του χαρακτήρα του,
όπως σας το περιέγραψα, κανονικά δεν θα έπρεπε να έχει ου-
σιαστικές διαφωνίες. Βελτιώσεις νοµοτεχνικού χαρακτήρα ναι,
διαφωνίες όµως δεν βλέπω τον λόγο να υπάρχουν. 

Θα πρέπει να εξηγήσει και υπό µια έννοια και ο ΣΥΡΙΖΑ και η
Αντιπολίτευση πού υπάρχουν αυτές οι διαφωνίες. Στην προσαρ-
µογή στις κοινοτικές οδηγίες; Στην προστασία των δικονοµικών
δικαιωµάτων των ανηλίκων; Στη διασφάλιση της χρηστής διαχεί-
ρισης των ευρωπαϊκών πόρων; Στα θέµατα της τροµοκρατίας;
Αν και στο τελευταίο και σε οτιδήποτε σχετίζεται µε αυτό, λόγω
της ιστορίας σας, έχετε κάποιες ενστικτώδεις αντιδράσεις πα-
ραλογισµού. Οφείλω να οµολογήσω, για να είµαι και απόλυτα δί-
καιος, ότι είναι λιγότερες τα τελευταία χρόνια.

Οπότε νοµίζω ότι αυτό που πρέπει να κάνουµε είναι να υπερ-
ψηφίσουµε απ’ όλες τις έννοιες αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί ρυθ-
µίζει ζητήµατα αυτονόητα και να ευχηθούµε τα θέµατα της
δικαιοσύνης να περιστρέφονται πάντα γύρω από το αυτονόητο. 

Ατυχώς όµως ακόµα και σ’ αυτά τα αυτονόητα έχουµε δυστυ-
χώς µια Αξιωµατική Αντιπολίτευση που δεν θα σταθεί ούτε και σ’
αυτά στο ύψος των περιστάσεων. Βεβαίως, είναι ένα πρόβληµα
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης γιατί ελπίζω να αντιλαµβάνεστε
πόσο ταυτόχρονα κωµική και τραγική υπήρξε η προσπάθεια που
κάνατε, ακριβώς επειδή έχετε πλήρη ένδεια λόγων, να δηµιουρ-
γήσετε εκ του µηδενός θέµα µε αφορµή τα όσα ανέφερε ο κ.
Σκέρτσος. Έχει γίνει µεγάλη αναφορά από µέρους σας. Κανο-
νικά δεν θα ασχολούµουν µε το θέµα, αλλά εσείς ως ΣΥΡΙΖΑ ση-
κώσατε πάρα πολύ τους τόνους, ζητήσατε αποποµπές κ.λπ..

Ο κ. Σκέρτσος, βεβαίως, εξήγησε τι εννοούσε στην ανάρτηση
του. Σε κάθε περίπτωση, το βασικό ζήτηµα για το οποίο έγινε ο
θόρυβος ήταν για το αυτονόητο φαίνεσθαι της αντικειµενικότη-
τας σε δύσκολες ποινικές δίκες. Έτσι, ενώ καταλάβετε πάρα
πολύ καλά τι είπε, ακριβώς επειδή δεν έχετε θέση σε τίποτα, το
διαστρέψατε. Είναι πράγµα τραγικό -και οφείλω να το πω αυτό-
, γιατί εκµεταλλευτήκατε µια ανθρώπινη ιστορία και τον πόνο των
εµπλεκοµένων, για να σκοράρετε δυστυχώς στο χρηµατιστήριο
της µικροπολιτικής, αλλά και κωµικό επίσης, διότι παρουσιάζετε
την κριτική σας ως υποκινούµενη από το δήθεν ενδιαφέρον σας
για την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης.

Εδώ, βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του ΣΥΡΙΖΑ, προ-
φανώς δεν καταλαβαίνετε τι λέτε. Εγώ οφείλω να σας θυµίσω -
το ανέφερε και ο Υπουργός της Δικαιοσύνης, πολλά στελέχη,
αλλά και η Κυβέρνηση- πως µιλάτε για ανεξαρτησία της δικαιο-
σύνης εσείς, που δεν σας άρεσαν οι αποφάσεις του Σ.τ.Ε. για
παραβιασθέντα οικονοµικά δικαιώµατα πολιτών και τότε επιτίθε-
στε οργανωµένα στους δικαστές, µιλάτε για ανεξαρτησία της δι-
καιοσύνης, που δυστυχώς γίνατε κωµικοί στο πανελλήνιο όταν
για πρώτη φορά στην ιστορία του ελληνικού κράτους βγήκαν
όλες οι δικαστικές ενώσεις -πράγµα καινοφανές, δεν το είχαµε
αντιµετωπίσει ποτέ- και κατήγγειλαν τον πρώην Υπουργό Δικαιο-
σύνης για ωµές παρεµβάσεις στο έργο τους. 

Και το σηµαντικότερο, µιλάτε εσείς για ανεξαρτησία της δι-
καιοσύνης, που αυτήν τη στιγµή που µιλάµε η Βουλή ερευνά το
ενδεχόµενο παραποµπής στο ειδικό δικαστήριο του πρώην αρ-
µόδιου Υπουργού σας επί της δικαιοσύνης και µάλιστα, µε κατη-
γορίες που τυποποιούν την ασέβεια προς την ανεξαρτησία της
δικαιοσύνης. Και εσείς, που φέρετε και θα φέρετε αυτό το στίγµα
για την προϊστορία σας στα θέµατα της δικαιοσύνης, είχατε δυ-
στυχώς το πολιτικό θράσος να κάνετε και θέµα την υπόθεση Το-
παλούδη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εγώ θα προτείνω κάτι: Να αφήσετε τους υψηλούς τόνους στα
θέµατα της δικαιοσύνης. Δεν υπάρχει λόγος, ιδίως γιατί στο σπίτι
του κρεµασµένου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν
µιλάνε για σκοινί. Ξεκινήστε να συνεννοηθείτε στα αυτονόητα,
όπως το νοµοσχέδιο που έχει φέρει ο Υπουργός και συζητάµε. 

Θα µου πείτε -και σας κατανοώ- ότι έχετε και εσείς ανάγκη κά-
ποιου αφηγήµατος, διότι βλέπετε τις δηµοσκοπήσεις και την επι-

τυχή αντιµετώπιση της πανδηµίας και προφανώς, δεν έχετε και
πολλά να πείτε. Σας καταλαβαίνω και επαναλαµβάνω ότι στην
προσπάθεια να αρθρώσετε τον οποιοδήποτε λόγο σε αυτήν τη
δύσκολη συγκυρία που περνάµε, αφήστε απ’ έξω τη φθηνή µι-
κροκοµµατική ρητορική, όπως κάνουν όλα τα ευνοµούµενα
κράτη της Δύσης. 

Θα συµφωνήσω µε τον καλό συνάδελφο, κ. Χιονίδη, αφήνουµε
απ’ έξω την εξωτερική πολιτική, την άµυνα, τη δικαιοσύνη και
λόγω ειδικών συνθηκών για ένα διάστηµα, ακόµα τουλάχιστον,
και την υγεία και ας ξεκινήσουµε σήµερα µε το να ψηφίσετε αυτό
το νοµοσχέδιο. 

Και επειδή ανέφερε ο κ. Χιονίδης νωρίτερα ειρήσθω εν πα-
ρόδω ότι το Πρωτοδικείο Κατερίνης δεν έχει site, εγώ θα πω
κύριε συνάδελφε, ότι έπρεπε από το 2005 να έχει, όχι µόνο site,
αλλά να είχε ψηφιοποιηθεί και να είναι έτοιµη η δεύτερη φάση
του ΟΣΔΥ-ΠΠ, δηλαδή της ποινικής και πολιτικής δίκης, ένα έργο
που καρκινοβατεί από το 2015. 

Συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ, που προχωρήσατε µε πολύ
γοργούς ρυθµούς πια το έργο αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καραγκούνη,
ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Είναι ένα έργο το οποίο ξε-
κίνησε η Νέα Δηµοκρατία από το 2012 -αξίζει να το πούµε, διότι
το είχα επιµεληθεί προσωπικά- και βρισκόµαστε εδώ όπου βρι-
σκόµαστε. Και πάλι συγχαρητήρια, διότι ξεκινήσατε επιτέλους
αυτό το έργο.

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα, αν έχουµε λίγο χρόνο, να κάνω κά-
ποιες παρατηρήσεις επί των άρθρων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καραγκούνη,
στη συζήτηση της Πέµπτης θα µπορέσετε να κάνετε τις επιση-
µάνσεις σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Σαρακιώτης Ιωάννης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµο-

σχέδιο έρχεται να βάλει κι αυτό το λιθαράκι του στην περαιτέρω
επιβάρυνση της µεσαίας τάξης για την οποία τόσο πολύ η Νέα
Δηµοκρατία κοπτόταν προεκλογικά.

Ενδεικτικά και αφού αυξήσατε υπέρογκα τις χρεώσεις στα τι-
µολόγια της ΔΕΗ, επιβαρύνοντας τον πρωτογενή τοµέα, κάθε ελ-
ληνική οικογένεια, κάθε µικροµεσαία επιχείρηση, αφού αυξήσατε
τις ασφαλιστικές εισφορές, αφού καταργήσατε τη δέκατη τρίτη
σύνταξη, η οποία δόθηκε πέρυσι αυτές τις ηµέρες, έρχεστε τώρα
να θέσετε εµπόδια, ακόµη και στο δικαίωµα του πολίτη να προ-
σφύγει στη δικαιοσύνη. Πώς αλλιώς θα µπορούσε να ερµηνευθεί
το γεγονός του περιορισµού του αριθµού των διαδίκων στις οµα-
δικές αγωγές; Στις περιπτώσεις δηλαδή, που ένας µεγάλος αριθ-
µός θιγόµενων ασκούν κοινή αίτηση ακύρωσης, προσβάλλοντας
την ίδια διοικητική πράξη.

Αναφέροµαι συγκεκριµένα στο άρθρο 56 του παρόντος νοµο-
σχεδίου, σύµφωνα µε το οποίο ο αριθµός των οµοδίκων σε κάθε
δικόγραφο που κατατίθεται από την 1η Ιουνίου του τρέχοντος
έτους δεν µπορεί να υπερβαίνει τους πενήντα.

Και αφού θέτετε εµπόδια στους πολίτες να προσφύγουν στη
δικαιοσύνη, αποκλείετε µε το παρόν και τους νέους δικηγόρους
από τον θεσµό της παροχής νοµικής βοήθειας στις ποινικές υπο-
θέσεις, µε τη νοµοθέτηση του αριθµού των δέκα τουλάχιστον πα-
ραστάσεων. Αναρωτιέµαι αν αυτό το µέτρο αποκλεισµού των
νέων δικηγόρων από τον θεσµό της νοµικής βοήθειας σχετίζεται
και µε την πολυδιαφηµισµένη καµπάνια του κ. Βρούτση για το
«brain gain». Αν µε αυτόν τον τρόπο δηλαδή, ανταµείβει η Κυβέρ-
νησή σας τους νέους δικηγόρους, οι οποίοι παρέµειναν στη
χώρα, αγωνιζόµενοι όλα αυτά τα χρόνια της κρίσης.

Μετά λοιπόν, τον εµπαιγµό τους µε τα vouchers όπου αµφι-
σβητήσατε ακόµη και τη στοιχειώδη γνώση χρήσης ενός ηλε-
κτρονικού υπολογιστή, πορεύεστε αµετανόητοι και µε τη διάταξη
αυτή και παρά τα όσα προβλέπονται από τον κώδικα δικηγόρων,
έρχεστε αυτήν τη φορά να αµφισβητήσετε και τη νοµική επάρ-
κεια τους. 

Εµπαίζετε τους δικηγόρους, εµπαίζετε την ίδια στιγµή και τη
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δικαιοσύνη ως θεσµό, έναν θεσµό έσχατο καταφύγιο του πολίτη,
ο οποίος δεν διαθέτει πολιτικές πλάτες και ο οποίος είναι ανυπε-
ράσπιστος. Αυτό άλλωστε φάνηκε και από τη γεµάτη ελιτίστικη
ειρωνεία, ανάρτηση του Υφυπουργού, παρά τω Πρωθυπουργώ,
του κ. Σκέρτσου, λίγο πριν από την απόφαση του δικαστηρίου
στην υπόθεση του βιασµού και της δολοφονίας της Ελένης Το-
παλούδη και µετά την αγόρευση της κυρίας εισαγγελέως, η
οποία προκαλεί πολυάριθµα, αλλά και ποικίλα ερωτήµατα στους
συµπολίτες µας. 

Είναι άραγε δυνατό ένα τόσο υψηλόβαθµο στέλεχος της Κυ-
βέρνησης να µην αντιλαµβάνεται ότι µια τέτοιου είδους δηµόσια
κριτική, κατά της αγόρευσης της κυρίας εισαγγελέως µπορεί να
επηρέαζε πιθανώς την κρίση όχι µόνο του Προέδρου αλλά και
των ενόρκων; Γιατί άραγε ο κ. Σκέρτσος ένιωσε την ανάγκη να
προβεί σε δηµόσιες νουθεσίες προς τους λειτουργούς της δι-
καιοσύνης, λίγες µόλις ώρες πριν τη δηµοσίευση σχετικής από-
φασης; 

Από την άλλη, γιατί ο κ. Σκέρσος και το Μαξίµου δεν ένιωσαν
σε καµµία χρονική περίοδο την ανάγκη να σχολιάσουν δηµόσια
το οτιδήποτε, σχετικά µε την αποφυλάκιση του κ. Φλώρου, της
«ENERGA», ο οποίος ζηµίωσε µάλιστα το ελληνικό δηµόσιο µε
εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ, και όχι µόνο αυτό. Αλήθεια,
γιατί το δεξί χέρι του Πρωθυπουργού, του κ. Μητσοτάκη δεν δη-
µοσιοποίησε µια αντίστοιχη προσωπική του άποψη στον προσω-
πικό του λογαριασµό, στο Facebook, για την υπόθεση της
εγκληµατικής οργάνωσης της Χρυσής Αυγής; 

Η προσχηµατική του ανασκευή θυµίζει περισσότερο τη φράση
της εν λόγω εισαγγελέα στη δίκη. Αυτή η συγγνώµη που ακού-
στηκε δεν ήταν ειλικρινής. Καµµία µεταµέλεια, καµµία ειλικρινής
συγγνώµη. Και αν το κυβερνητικό κόµµα µας έχει συνηθίσει όλα
αυτά τα χρόνια σε παρεµβάσεις στον χρόνο της δικαιοσύνης, η
συγκεκριµένη περίπτωση είναι πολύ σοβαρή, καθώς αφορά ένα
ειδεχθές έγκληµα µε ένα τραγικό αποτέλεσµα, τη δολοφονία
µιας νεαρής κοπέλας. Το ελάχιστο που οφείλει να κάνει ο κ.
Σκέρτσος αν διαθέτει ίχνος ευθιξίας θα ήταν να παραιτηθεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πώς θα υπάρχει ευθιξία, όµως, στο κόµµα, το οποίο χρωστά
σε όποιον µιλάει ελληνικά; Άλλωστε, τα προσφάτως δηµοσιευ-
µένα απολογιστικά στοιχεία της Νέας Δηµοκρατίας είναι η πει-
στικότερη απόδειξη της τεχνοκρατικής επάρκειας, αλλά και της
µοναδικής σας ικανότητας να διογκώνετε ελλείµµατα και να αυ-
ξάνετε χρέη. Και είστε εσείς που έρχεστε να µιλήσετε για τη µε-
σαία τάξη και για νοικοκυραίους. Οι νοικοκυραίοι που κατάφεραν
µετά την ανάληψη της προεδρίας του κόµµατος από τον κ. Μη-
τσοτάκη, να εκτοξεύσουν τα δάνεια προς τις τράπεζες από τα
214 εκατοµµύρια, το 2016, στα 308 εκατοµµύρια σήµερα και να
δηµιουργήσουν ελλείµµατα πάνω από 30 εκατοµµύρια ευρώ
στους τάχα ισοσκελισµένους απολογισµούς που θα πετυχαίνατε.
Και ήταν πριν από λίγα χρόνια, το 2016, όταν ο σηµερινός Πρω-
θυπουργός καταχειροκροτούµενος ανακοίνωνε ότι θα βάλει τάξη
στα οικονοµικά του κόµµατος σας, προκειµένου, όπως είπε, να
µην επιβαρύνετε πρόσθετα τον Έλληνα φορολογούµενο. Και
αναρωτιέµαι αν σήµερα τον απασχολεί η πρόσθετη επιβάρυνση
του Έλληνα φορολογούµενου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Τι κατάφερε ο σηµερινός Πρωθυπουργός; Να δηµιουργήσει

ένα ακόµα ζόµπι, όπως θα έλεγε και ο Υφυπουργός σας, ο κύριος
Ζαββός.

Κλείνοντας, ευελπιστούµε η Κυβέρνησή σας να επιδείξει την
ίδια µέριµνα για τα δάνεια των συµπολιτών µας και για την προ-
στασία της πρώτης κατοικίας τους, την οποία επιδεικνύουν όλα
αυτά τα χρόνια και οι τράπεζες προς το κόµµα της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Μαραβέγιας Κωνσταντίνος από την Νέα Δηµοκρατία. 

Κύριε Μαραβέγια, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, ξεκινώντας θα ήθελα να µεταφέρω την ικανο-
ποίηση των πολιτών της Μαγνησίας, και όχι µόνο, για την νέα
φάση που µόλις ξεκίνησε, αυτή της επιστροφής της κοινωνίας
στην κανονικότητα. Είναι µια µεγάλη κατάκτηση το γεγονός ότι
αυτή η επιστροφή γίνεται νωρίτερα από το αναµενόµενο και απο-
τελεί ένα αποτέλεσµα εξαιρετικό, σκληρής δουλειάς των αρµό-
διων Υπουργείων και της συνεπούς προσπάθειας όλων των
Ελλήνων. 

Είναι µια διαχείριση τόσο επιτυχηµένη που αναγνωρίστηκε διε-
θνώς, όχι µόνο σε ότι αφορά την προστασία του κοινωνικού συ-
νόλου, αλλά και την αναβαθµισµένη λειτουργία του δηµοσίου εν
µέσω της κρίσης του κορωνοϊού.

Συνέπεια αυτής της επιτυχηµένης διαχείρισης είναι και η επά-
νοδος της νοµοθετικής διαδικασίας σταδιακά, αλλά σταθερά
στην κοινοβουλευτική λειτουργία προ κορωνοϊού και έτσι νοµο-
σχέδια, όπως το σηµερινό, εισάγονται στη Βουλή µε όλη την
απαιτούµενη άνεση χρόνου για επεξεργασία και συζήτηση, τόσο
στην αρµόδια επιτροπή όσο και στην Ολοµέλεια. 

Κύριε Υπουργέ, πρώτα απ’ όλα σας αξίζουν συγχαρητήρια για
την επέκταση της ηλεκτρονικής επίδοσης εγγράφων και στις πο-
λιτικές δίκες. Το άρθρο 67 αποτελεί µια πραγµατική καινοτοµία
και προσωπικά είµαι ιδιαίτερα ευχαριστηµένος, όπως και όλοι
στην Νέα Δηµοκρατία για τη γενίκευση της χρήσης ηλεκτρονικών
µέσων στη δικαιοσύνη, την οποία, άλλωστε, στηρίξαµε από την
πρώτη στιγµή εισαγωγής του µέτρου όταν αυτό ξεκίνησε µε τα
διοικητικά δικαστήρια. 

Θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όµως, να σταθώ και
σε δυο άλλες βασικές ιδέες που χαρακτηρίζουν το παρόν νοµο-
σχέδιο και έχουν να κάνουν µε την αντιµετώπιση της διαφθοράς. 

Η πρώτη είναι η απλοποίηση του ελέγχου πόθεν έσχες, ώστε
αυτός να καταστεί πιο λειτουργικός. Η δεύτερη βασική ιδέα
αφορά την αυξηµένη προστασία των οικονοµικών συµφερόντων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που άλλωστε ταυτίζονται και αυτά µε το
δηµόσιο συµφέρον. Με άλλα λόγια, η ελληνική πολιτεία εγγυάται
πλέον µε τον πιο αυστηρό τρόπο τη διαχείριση του ευρωπαϊκού
χρήµατος στη χώρα µας είτε αυτό αφορά συγχρηµατοδοτούµενα
έργα είτε επιδοτήσεις είτε ακόµα και την είσπραξη του ΦΠΑ. Ας
µην ξεχνάµε πως και αυτό το χρήµα της Ένωσης είναι δηµόσιο
χρήµα και δεν πρέπει παρά να προστατεύεται µε το αυστηρότερο
δυνατό νοµικό οπλοστάσιο, ιδιαίτερα από τη στιγµή που η χώρα
µας βρέθηκε για άλλη µια φορά στο επίκεντρο ελέγχων και ερευ-
νών ευρωπαϊκών οργάνων για κακοδιαχείριση, όπως στην περί-
πτωση της χρηµατοδότησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση του
µεταναστευτικού για την περίοδο 2015 - 2019. Είναι µια έρευνα
που φαίνεται να εφάπτεται τόσο µε απευθείας αναθέσεις επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για υπηρεσίες όπως η σίτιση µεταναστών όσο και µε
θέµατα πόθεν έσχες. 

Η ελεγκτική υπηρεσία OLAF, το αντίστοιχο του ΣΔΟΕ συνεχί-
ζει, σύµφωνα µε πρόσφατο έγγραφο της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, την έρευνα που ξεκίνησε για την Ελλάδα το 2017.
Εποµένως, όπως αντιλαµβανόµαστε όλοι, η έρευνα αυτή έχει
πλέον πολύ συγκεκριµένα αντικείµενα και οικονοµικές συναλλα-
γές και φυσικά πρόσωπα. Λόγω δε του πολυετούς χαρακτήρα
της όλοι κατανοούµε γιατί σχετίζεται, όπως διευκρινίζει η OLAF,
µε ζητήµατα εµπιστευτικότητας προσωπικών δεδοµένων και προ-
στασίας δικονοµικών δικαιωµάτων των όποιων εµπλεκοµένων.

Ποια ήταν, λοιπόν, η υπεύθυνη αντίδραση της ελληνικής Κυ-
βέρνησης σε αυτή τη θέση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που δια-
τυπώθηκε πριν περίπου ένα µήνα; Η άµεση αυστηροποίηση του
νοµοθετικού πλαισίου για την αντιµετώπιση της απάτης σε βάρος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι στάση σοβαρή και υπεύθυνη, την
οποία οφείλουµε να στηρίξουµε, υπερψηφίζοντας το παρόν νο-
µοσχέδιο. 

Ποια ήταν, όµως, η δική σας αντίδραση, κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ; Όχι, βέβαια, να ζητήσετε συγγνώµη για τα πολιτικά
πεπραγµένα της Κυβέρνησής σας ούτε να κάνετε αυτοκριτική
ως ο κύριος εταίρος της προηγούµενης κυβέρνησης. Η αντί-
δρασή της ευρωοµάδας σας στη συνεχιζόµενη έρευνα της OLAF
ήταν να κατατεθεί ερώτηση προς το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο µε
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την οποία ζητάτε να ελεγχθεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας για την διαχείριση των κοινοτικών πόρων που θα διατίθενται
από δω και πέρα για το µεταναστευτικό. 

Υπάρχει, όµως, µια θεµελιώδης διαφορά, κύριοι συνάδελφοι.
Δεν είµαστε το ίδιο. Δεν εισπράττουµε ενοίκια από ΜΚΟ για δικά
µας διαµερίσµατα, που πληρώνονται µε ευρωπαϊκά κονδύλια, για
να στεγάζουν µετανάστες ούτε δίνουµε και απευθείας αναθέσεις
δουλειάς σίτισης µεταναστών σε φίλους µας µε τους οποίους
µετά µπορούµε να ανοίξουµε και µπαρ. Όµως, η υποκρισία έχει
ένα όριο και επειδή τις προηγούµενες ηµέρες ασκήθηκε άδικη -
κατά τη γνώµη µου- κριτική περί παρεµβάσεων στη δικαιοσύνη
µε τρόπο ακραίο και στοµφώδη, αν πραγµατικά επιθυµείτε να συ-
ζητήσουµε τις πολύ σοβαρές καταγγελίες για στοχευµένες και
διαδοχικές παρεµβάσεις υπουργού στη δικαιοσύνη, σας καλούµε
στην µεθαυριανή συζήτηση εδώ στην Ολοµέλεια για τα νέα αδι-
κήµατα που προέκυψαν από την έρευνα της αρµόδιας επιτροπής
της Βουλής για τον κ. Παπαγγελόπουλο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώνετε,
κύριε συνάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Και επειδή τα συγκεκριµένα
καταγγελλόµενα δεν αφορούν ούτε ύφος ούτε σχόλια του πρώην
Υπουργού, χωρίς φαντασιώσεις και χωρίς να διαστρεβλώνεται
µια υπόθεση που στοιχειοθετηµένα περιλαµβάνει ιστορία πλέον
από ευθείες παρεµβάσεις του συστήµατος ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ στη
δικαιοσύνη, θα αναγκαστείτε αυτή την Τετάρτη να ψηφίσετε για
τον κ. Παπαγγελόπουλο είτε θετικά είτε αρνητικά. Θα πρέπει να
αναλάβετε τις ευθύνες σας χωρίς άλλα σκέρτσα και µπάλες στην
εξέδρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Κωνσταντίνος Κυρανάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω
από το έδρανο για να βοηθήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Κυρα-
νάκη, σας ευχαριστούµε. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε,

µου κάνει πολύ µεγάλη εντύπωση που όλο το προηγούµενο διά-
στηµα η Αντιπολίτευση φώναζε για τις διαδικασίες εδώ στο Κοι-
νοβούλιο που λόγω των µέτρων του κορωνοϊού δεν επιτρεπόταν
να µιλήσουν πάρα πολλοί οµιλητές, πάρα πολλοί εκπρόσωποι
των κοµµάτων και σήµερα, που για πρώτη φορά έχουµε τη δυ-
νατότητα στην Ολοµέλεια να εγγραφούν έως και εξήντα, έχουµε
µόλις είκοσι επτά ενδιαφερόµενους. Μου κάνει πραγµατικά εν-
τύπωση που επιλέγει η Αντιπολίτευση να δείξει µια τέτοια συµ-
περιφορά σε ένα νοµοσχέδιο που αφορά και την ενσωµάτωση
της ευρωπαϊκής οδηγίας για τα µέτρα κατά της τροµοκρατίας
που είναι πάρα πολύ σηµαντικά. 

Τώρα θα ήθελα να σταθώ λίγο στο άρθρο 67, κύριε Υπουργέ,
και πραγµατικά να σας ευχαριστήσω γιατί ακούσατε και τις προ-
τάσεις των δικηγόρων που ζητούσαν όλο αυτό το διάστηµα την
ενσωµάτωση διάφορων ηλεκτρονικών µέτρων που αφορούν στην
οικονοµική επίδοση, όλα αυτά τα οποία περιγράφονται στο
άρθρο 67, το οποίο τροποποιεί, αν δεν κάνω λάθος, το άρθρο 22
του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας. Αυτή η προσπάθεια πρέπει να
συνεχιστεί διότι είναι ο πιο γρήγορος, σαφής και απλός τρόπος
για να επιταχυνθεί η απονοµή της δικαιοσύνης. Δεν πρέπει να
σταµατήσουµε εδώ. Αναφέρθηκαν και κάποια παραδείγµατα
προηγουµένως από συναδέλφους και της συµπολίτευσης και της
Αντιπολίτευσης για δικαστήρια και πρωτοδικεία σε όλη την επι-
κράτεια τα οποία πρέπει να ακολουθήσουν παραδείγµατα σω-
στών πρακτικών που εφαρµόζουµε εδώ, στην Αθήνα. 

Ακούστηκαν διάφορα σε αυτήν την Αίθουσα για την ανεξαρ-
τησία της δικαιοσύνης και πραγµατικά µου κάνει εντύπωση που
µας εγκαλούν αυτοί που τον Δεκέµβριο του 2017 -και ξεχνάµε
πολύ γρήγορα σε αυτή την Αίθουσα- ώθησαν µε τις πράξεις τους
τον τότε Πρόεδρο του Συµβουλίου της Επικρατείας, τον κ. Σα-
κελλαρίου να µιλήσει για ωµή παρέµβαση στο έργο της δικαιο-

σύνης από την τότε κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 
Ξεχνάµε πάρα πολύ γρήγορα και θα πρέπει να προσέχουν

αυτοί που µας εγκαλούν τι θα ψηφίσουν µεθαύριο Τετάρτη σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα, διότι δικός τους Υπουργός, Υπουργός
της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ είναι αυτός ο οποίος κατηγορείται πλέον
για επτά αδικήµατα σε µια υπόθεση η οποία αφορά τη δηµιουρ-
γία παραδικαστικού κυκλώµατος επί της δική τους κυβέρνησης. 

Είναι ένας Υπουργός ο οποίος κατηγορείται για εκβίαση, κατη-
γορείται για δωροληψία πολιτικού αξιωµατούχου, κατηγορείται
για δωροληψία υπαλλήλου, για ηθική αυτουργία σε κατάχρηση
εξουσίας, για παράβαση καθήκοντος, για συµµετοχή σε εγκληµα-
τική οργάνωση -η περίπτωση συµµορίας του άρθρου 187- γιατί
προφανώς δεν λειτουργούσε µόνος του. 

Σε όλα αυτά θα κληθείτε, λοιπόν, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, να
πάρετε θέση. Δεν µπορεί να «κουνάτε το δάχτυλο» και να µιλάτε
για την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, όταν δικό σας Υπουργός
κατηγορείται για όλα αυτά. Και όλα αυτά δεν τα καταγγείλει η
Νέα Δηµοκρατία, δεν τα καταγγέλλουν οι Βουλευτές. Τα καταγ-
γέλλουν τέσσερις τουλάχιστον δικαστικοί λειτουργοί, οι οποίοι
περιέγραψαν στην προανακριτική επιτροπή µία συγκεκριµένη µα-
φιόζικη µέθοδο µε βάση την οποία δέχθηκαν απόπειρες παρεµ-
βάσεων στο έργο τους. Μην µας µιλάτε, λοιπόν, για ανεξαρτησία
της δικαιοσύνης, ειδικά εσείς, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. 

Κύριε Υπουργέ, δεν είχαµε την ευκαιρία να συζητήσουµε σε
αυτό το νοµοσχέδιο -είµαι σίγουρος, όµως, ότι θα το κάνουµε σε
ένα από τα επόµενα- το φλέγον ζήτηµα της πλήρους απονοµής
των ποινών. Υπάρχουν πολλές υποθέσεις που αυτές τις µέρες
έχουν προξενήσει το ενδιαφέρον της κοινωνίας και πολλές αντι-
δράσεις από την ελληνική κοινωνία. 

Όταν λέµε ισόβια, θα πρέπει να εννοούµε ισόβια, κύριε
Υπουργέ. Νοµίζω ότι αυτό θα είναι ευθυγραµµισµένο µε το αί-
σθηµα δικαίου. Έχουµε καθήκον ως νοµοθέτες να ψηφίζουµε νό-
µους οι οποίοι θα περιορίζουν και θα αυστηροποιούν τα κριτήρια
για την υφ’ όρων απόλυση. Δεν µπορούµε να βλέπουµε έναν εγ-
κληµατία που ασέλγησε σε τριάντα έξι παιδιά και έχει καταδικα-
στεί σε τετρακόσια ένα χρόνια κάθειρξης να παραµένει στη
φυλακή οκτώµισι χρόνια. 

Δεν είναι λογικό και δίκαιο τροµοκράτες - δολοφόνοι της 17
Νοέµβρη να έχουν καταδικαστεί σε ισόβια και να αποφυλακίζον-
ται σε λιγότερο από δεκαπέντε χρόνια. Δεν µπορεί να γίνει το
ίδιο µε τους δύο πρωτόδικα καταδικασµένους δολοφόνους της
άτυχης κοπέλας, που η ιστορία της συγκλόνισε αυτή την εβδο-
µάδα την ελληνική κοινωνία, και αυτοί οι άνθρωποι που καταδι-
κάστηκαν σε ισόβια να µην εκτίσουν την ποινή τους. 

Δεν µπορεί να γίνει το ίδιο στην περίπτωση του παράνοµου µε-
τανάστη που έχει τιµωρηθεί µε ισόβια γιατί επιτέθηκε µε τόση
βαρβαρότητα, κύριε Υπουργέ, στην ανήλικη τότε Μυρτώ, η οποία
πλέον είναι καθηλωµένη σε ένα αναπηρικό καροτσάκι. 

Τα ισόβια, λοιπόν, πρέπει να σηµαίνουν ισόβια και νοµίζω ότι
αν πάρετε µια τέτοια πρωτοβουλία, κύριε Υπουργέ, σε ένα από
τα επόµενα νοµοσχέδια, θα είµαστε όλοι µαζί σας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Μπιάγκης Δηµήτριος από το Κίνηµα Αλλαγής. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σε µία ιδιαίτερα
«καυτή» περίοδο -θα έλεγα- τόσο σε σχέση µε τον υδράργυρο,
που έχει ανοδική τάση, όσο και µε τις πολιτικές εξελίξεις, και όχι
µόνο, οι οποίες έρχονται µε πολύ µεγάλη ταχύτητα. 

Είµαστε αντιµέτωποι µε µία πρωτόγνωρη πολιτικά κατάσταση.
Από την καραντίνα της υγείας σήµερα ζούµε την καραντίνα της
οικονοµίας. Και επειδή κατάγοµαι από ένα νησί, την Κέρκυρα,
που το κύριο εισόδηµά του είναι ο τουρισµός, θέλω να σας ανα-
φέρω ότι δέκα στους δέκα Κερκυραίους συµπολίτες µου καθη-
µερινά τρέµουν ολόκληροι -και βλέπεις την απόγνωση στα µάτια
τους- για το τι θα απογίνει σε σχέση µε την εξέλιξη του τουριστι-
κού προϊόντος. 

Αυτό, γιατί, κύριε Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε τα µέτρα για τον
τουρισµό, τουλάχιστον µέχρι τώρα, δεν είναι επαρκή για να κα-
λύψουν το τεράστιο οικονοµικό κενό που έχει αρχίσει ήδη να δη-
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µιουργείται. Δυστυχώς, αυτή είναι η σκληρή πραγµατικότητα και
είναι µια πραγµατικότητα για κάθε Έλληνα και για κάθε Ελλη-
νίδα. 

Ενώ συµβαίνουν όλα αυτά, εµείς σήµερα στην Ολοµέλεια συ-
ζητάµε ένα νοµοσχέδιο για τη δικαιοσύνη, κύριε Υπουργέ. Μάλι-
στα, µε όλα όσα έχουν προηγηθεί το προηγούµενο διάστηµα, και
µε την πανδηµία, θα περίµενε κανείς να δει και να διαβάσει ένα
νοµοσχέδιο που θα βοηθήσει και θα στηρίξει πραγµατικά την έν-
νοµη τάξη της χώρας και όχι αυτό το συνονθύλευµα διατάξεων
που αναφέρεται σε οδηγίες και κανονισµούς. Δεν ρυθµίζει πραγ-
µατικά, αντικειµενικά, σηµερινά προβλήµατα, ενώ παράλληλα αν-
τικρούει και τους όρους της καλής νοµοθέτησης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Όταν µιλάµε για καλή νοµοθέτηση δεν πρέπει, κύριε Υπουργέ,
να ξεχνάµε ότι εσείς, το Υπουργείο σας, θα πρέπει να είναι θε-
µατοφύλακας αυτή της ορθής νοµοθέτησης, µιας νοµοθέτησης
η οποία δεν θα πρέπει να έχει τα στοιχεία της «σκούπας», αλλά
θα πρέπει να είναι προέκταση ενός διαλόγου µε τους φορείς της
δικαιοσύνης, µε τον δικηγορικό κόσµο, µε την κοινωνία. Πολλά
θέµατα µαζί βλέπουµε στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, ένα νοµο-
σχέδιο «σκούπα», ένα νοµοσχέδιο χωρίς αρχή, µέση και τέλος. 

Κύριε Υπουργέ, ως δικηγόρος θα µου επιτρέψετε να ανα-
φερθώ στα προβλήµατα του δικού µου κλάδου και σε αυτά που
υφίστανται σήµερα οι δικηγόροι στην πατρίδα µας. 

Στις 13 Μαρτίου 2020, µε κοινή υπουργική απόφαση δική σας
και του Υπουργού Υγείας, ανεστάλη η λειτουργία όλων των δι-
καστηρίων και εισαγγελιών της χώρας. Συνεπώς έπαψε κάθε
επαγγελµατική δραστηριότητα, αφού έχουν κλείσει όλα τα δικα-
στήρια, ποινικά, πολιτικά, διοικητικά, τα υποθηκοφυλάκεια, τα
κτηµατολόγια και άλλες υπηρεσίες που να είναι άρρηκτα συνυ-
φασµένες µε την άσκηση του δικηγορικού επαγγέλµατος. Ταυ-
τόχρονα, µε όλα τα υπόλοιπα µέτρα αποκλείστηκε και αυτή
ακόµα η δυνατότητα, να κάνουν οι δικηγόροι κάποια εξωδικα-
στική προσπάθεια. Αποτέλεσµα αυτού ήταν η συντριπτική πλει-
οψηφία των δικηγόρων να µην µπορεί πλέον να καλύψει τις
ανάγκες της. 

Κύριε Υπουργέ, όταν µιλάµε για τους δικηγόρους, για τον δι-
κηγορικό κόσµο, δεν θα πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας κάποια
γραφεία από µεγαλοσχήµονες της Αθήνας, της Θεσσαλονίκης ή
κάποιων άλλων µεγάλων πόλεων. Όταν µιλάµε για το νοµικό
κόσµο και τον δικηγορικό κόσµο θα πρέπει να φανταστούµε πλει-
άδα συναδέλφων, οι οποίοι πραγµατικά δίνουν τον αγώνα τους
για να µπορέσουν να κρατήσουν και τη δικαιοσύνη στο ύψος των
περιστάσεων, αλλά και να µπορέσουν πραγµατικά να βοηθήσουν
και να αποφέρουν χρήµατα στις οικογένειές τους. 

Σε αυτή τη λογική, λοιπόν, εσείς στην αρχή υποσχεθήκατε ότι
θα δώσετε τα 800 ευρώ, όπως και σε όλους τους υπόλοιπους
επιστήµονες για να γίνει αυτό το γνωστό –δεν θα µιλήσω για
αυτό για να µη χάνουµε χρόνο, για να µιλήσουν συνάδελφοι-,
µετά πήγατε στη λογική του να τους υποβιβάσετε µε τη δυνατό-
τητα που θέλατε και καλά, τεχνολογικά να τους βοηθήσετε µε τα
χρήµατα που θα δίνατε, µε τα 600 ευρώ, για να καταλήξετε να
τους δώσετε τελικά τα 600 ευρώ µέσα από την ανεπιτυχή προ-
σπάθεια να τους δώσετε τεχνική κατάρτιση και τους υποσχεθή-
κατε ότι θα τους δώσετε κάποια επιπλέον χρήµατα και ότι θα
τους έχετε υπ’ όψιν σας. 

Πρέπει να γίνει ξεκάθαρο, κύριε Υπουργέ, ότι οι δικηγόροι δεν
έρχονται εδώ για να επαιτήσουν. Απαιτούν και απαιτούν, γιατί
πραγµατικά το αντικείµενό τους, το γραφείο τους, δεν τους δίνει
τη δυνατότητα να δουλέψουν, δεν τους δίνει τη δυνατότητα να
µπορέσουν να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους. 

Μέσα σε αυτήν τη λογική ήταν και η ΚΥΑ την οποία βγάλατε
και την οποία δώσατε σε ελάχιστο αριθµό συναδέλφων, οι οποίοι
δουλεύουν µέσα από τις τράπεζες και µόνο, για να µπορέσουν
να βγάλουν κάποια χρήµατα µε τις προσηµειώσεις και τις υπο-
θήκες µε τις οποίες ασχολήθηκαν. 

Φτάσαµε στο σηµείο 18 του µηνός, σήµερα να µην έχετε ξε-
καθαρίσει το θέµα, να έρχεστε πίσω από τα γεγονότα. Σήµερα
πραγµατικά ήρθατε να ανακοινώσετε την αναστολή των πλειστη-
ριασµών για τους επόµενους µήνες, όταν πραγµατικά στα µάτια

των συναδέλφων έβλεπες την αγωνία που δεν τους έβγαιναν οι
δεκαπενταήµερες προθεσµίες που χρειάζεται πριν την κατάθεση
των ασφαλιστικών µέτρων για τους πλειστηριασµούς. Φτάσαµε
στις 18 του µήνα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, φτάσατε στο σηµείο σήµερα...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δέκα

φορές τα έχω πει αυτά που λέτε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα µου απαντήσετε

µετά! Σε ό,τι διαφωνείτε θα µου απαντήσετε µετά. 
Πρέπει, λοιπόν, να απαντήσετε σε αυτούς τους συναδέλφους.

Για ποιον λόγο δώσατε τη δυνατότητα ασφαλιστικά µέτρα να κα-
τατεθούν, αλλά όχι σε αυτά που δεν έχουν τη δυνατότητα προ-
σωρινής διαταγής; Ποια προσωρινή διαταγή θα κατέθεταν για το
θέµα των πλειστηριασµών; Πότε αναστείλατε τους πλειστηρια-
σµούς; Πότε ανακοινώσατε την αναστολή των πλειστηριασµών,
κύριε Υπουργέ; Αυτά είναι τα ερωτήµατα που τίθενται σήµερα
από τον νοµικό κόσµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε συνάδελφε,
κλείστε. Γίνατε αντιληπτός. Έχετε πει πέντε φορές ότι κλείνετε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Υπάρχει έλλειψη σχεδιασµού!
Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν σας επι-

τρέπω, γιατί υπάρχει µια διαδικασία η οποία πρέπει να τηρηθεί. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Κλείνοντας, θα ήθελα να σας πω ότι

τόσο οι προηγούµενοι οµιλητές από το Κίνηµα Αλλαγής, κύριε
Υπουργέ, όσο και η εισηγήτριά µας, αναφέρθηκαν στα άρθρα
ένα προς ένα και ποιες είναι οι διαφωνίες µας. Γενικότερα, όµως,
µας βρίσκετε αντίθετους γιατί η πολιτική φιλοσοφία στην οποία
βασίζεστε είναι µια φιλοσοφία που στηρίζεται στην επικοινωνιακή
λογική και όχι σε µια ρεαλιστική προσέγγιση περί πολιτικής. Είναι
µια λογική που δεν έχει να κάνει µε το σοβαρό θέµα της νοµικής,
µε τον χώρο της δικαιοσύνης. 

Είµαι από αυτούς, κύριε Υπουργέ, που όταν διαχωρίστηκαν
όλοι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε συνάδελφε,
κοιτάξτε το ρολόι!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν σας επι-

τρέπω τώρα! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Σε όλους δείξατε ανοχή! Δώστε µου

ένα λεπτό! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώσατε! Ούτε

ένα λεπτό! Μιλάτε επτάµισι λεπτά και πρέπει να ολοκληρώσετε.
Ξέρατε ότι θα µιλούσατε πέντε λεπτά. Θα σας απαντήσει ο
Υπουργός. Αν θέλετε κάτι, πέστε το κατ’ ιδίαν. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Περιµέναµε, κύριε Υπουργέ, ότι µη
έχοντας γνώση του αντικειµένου, θα αναδεικνύατε τον διάλογο
σε πρώτο στοιχείο της πολιτικής σας. Ο διάλογος αυτή τη στιγµή
υπολείπεται από το Υπουργείο σας. Υπολείπεται ο διάλογος µε
τους φορείς, υπολείπεται ο διάλογος µε τον Δικηγορικό Σύλ-
λογο, υπολείπεται ο διάλογος που αποτελεί ουσιαστικό κοµµάτι
για να µπορείτε να νοµοθετήσετε ορθώς, κύριε Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Παρα-
κολουθείτε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώσατε,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Χρυσοµάλλης από τη Νέα Δηµοκρατία για
πέντε λεπτά. 

Ξέρετε ότι από το πρόγραµµα η διαδικασία θα έπρεπε να έχει
λήξει από τις 16:00’ γιατί υπάρχει συνέχεια µε επίκαιρες ερωτή-
σεις και επίκαιρης επερώτησης από το δικό σας κόµµα, κύριε συ-
νάδελφε. Πρέπει όλα να µπαίνουν σε µια τάξη. Αν εσείς
καταναλώνετε οκτώ λεπτά αντί για πέντε, πώς θα γίνει η διαδι-
κασία; 

Κύριε Χρυσοµάλλη, έχετε τον λόγο και θα σας παρακαλέσω
να είστε εντός του χρόνο των πέντε λεπτών. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Θα το προσπαθήσω.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε µια ακόµα κυβερνη-
τική παρέµβαση που θωρακίζει τη δικαιοσύνη. Και πώς το επι-
τυγχάνει; Το επιτυγχάνει επειδή το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
ενσωµατώνει τις εισηγήσεις όλων των αρµοδίων και εµπλεκοµέ-
νων φορέων, επιλύοντας έτσι διαχρονικά οργανικά ζητήµατα.

Όµως -και θέλω να σταθώ εδώ- ακούω τους Βουλευτές της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να επαναλαµβάνουν συνεχώς ότι
έχει πληγεί το κύρος της δικαιοσύνης και πολλά παρόµοια τέτοια
τσιτάτα. 

Ας το αναλύσουµε λίγο παραπάνω. Ποια είναι η εικόνα της δι-
καιοσύνης που παρέλαβε η σηµερινή Κυβέρνηση, κυρίες και κύ-
ριοι του ΣΥΡΙΖΑ; Είναι ένας από τους αρµούς της εξουσίας που
προσπαθήσατε να καταλάβετε και εν µέρει το πετύχατε; Είναι.
Πώς, εν µέρει, την καταλάβατε; Κατ’ εξοχήν εµβληµατική -η πιο
εµβληµατική σας στιγµή, διάρκειας µάλιστα- είναι η συστηµατική
παρέµβασή σας µέσω του «Ρασπούτιν» και του συστήµατός του,
όχι µόνο στη σκευωρία «NOVARTIS», αλλά όπως αποκαλύπτεται
και σε πλειάδα υποθέσεων. 

Ας µείνω όµως, στη «NOVARTIS» ως τρανό παράδειγµα. Πιστοί
στο δόγµα σας «ή τους τελειώνουµε ή µας τελειώνουν», επιδιώ-
ξατε να εξοντώσετε τους πολιτικούς σας αντιπάλους, εργαλει-
οποιώντας µέρος της δικαστικής εξουσίας, εκµεταλλευόµενοι
τους εφιάλτες αυτής. Μαρξιστές είστε, βέβαια, στον πυρήνα της
ιδεολογίας σας είναι η κατάκτηση των αρµών της εξουσίας, άρα
συνεπείς είστε ως προς την ιδεολογία σας -σας το αναγνωρίζω
αυτό-, οφείλατε, όµως, να είστε και ειλικρινείς απέναντι στον ελ-
ληνικό λαό και να τα λέγατε και προεκλογικά αυτά. 

Παρ’ όλα αυτά, οι αστοί σας πήραν είδηση και δεν καταφέρατε
να τους δώσετε το σκοινί µε το οποίο θα κρεµόντουσαν. Έχετε,
όµως, καταλάβει τι κάνατε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ; Έχετε συνειδη-
τοποιήσει τι κάνατε; Θα σας το πω απλά. Τραυµατίσατε το απο-
κούµπι του πλέον ανίσχυρου πολίτη, δηλαδή τραυµατίσατε το
δίκαιο στην προσπάθειά σας να τελειώσετε τους πολιτικούς σας
αντιπάλους. Τους τελειώσατε; Προφανώς όχι. Το αντίθετο µάλι-
στα. Γιατί δεν το καταφέρατε; Γιατί υπάρχουν ακόµα κάποιοι µε
συνείδηση. Γιατί υπάρχουν ακόµα δικαστές στο Βερολίνο. Γιατί
υπάρχει πάνω απ’ όλα ο κυρίαρχος ελληνικός λαός που σας
πήρε χαµπάρι. «Μια του κλέφτη, δυο του κλέφτη, τρεις και η
κακή του ώρα», που λέει και η λαϊκή ρήση.

Γνωρίζετε, όµως, και τι λέει ο κόσµος; Γνωρίζετε έξω τι ακού-
γεται; «Αν τη στήσανε µε το τίποτα στον Αντώνη Σαµαρά και τον
Παναγιώτη Πικραµένο, τους δύο πρώην Πρωθυπουργούς, τότε
εγώ πού θα πάω να βρω το δίκιο µου», λέει ο απλός ο κόσµος.
«Για ποια δικαιοσύνη µιλάµε»; Αυτά ακούγονται. Αυτή ακριβώς
τη δικαιοσύνη παραλάβαµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µια δι-
καιοσύνη πολυτραυµατία, βαθιά τραυµατισµένη. Εδώ εστιάζεται
η προσπάθεια της σηµερινής Κυβέρνησης, στην ανόρθωση του
τραυµατισµένου κύρους της δικαιοσύνης.

Στην ίδια κατεύθυνση είναι και το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα το οποίο προσπαθεί και επιτυγχάνει να αντιµετωπίσει το
βασικότερο πρόβληµα που αντιµετωπίζει η δικαιοσύνη στον τόπο
µας, αυτό της καθυστέρησης απονοµής της. Προχωρά σ’ αυτό
το Υπουργείο Δικαιοσύνης λαµβάνοντας στενά υπ’ όψιν τις προ-
τάσεις των δικαστικών λειτουργών και των ενώσεών τους, τιµών-
τας έτσι την αποστολή του. 

Πρέπει να συγχαρούµε γι’ αυτό την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου. «Η καθυστέρηση στην απονοµή δικαιοσύνης ισοδυ-
ναµεί µε άρνηση απονοµής δικαιοσύνης», λέει το απόφθεγµα
που αποδίδεται στον Γλάδστωνα. Δυστυχώς, το ζούµε στη χώρα
µας, όπου χιλιάδες υποθέσεις εκκρεµούν και για να τελεσιδική-
σουν χρειάζονται επτά και οκτώ χρόνια µε αποτέλεσµα η χώρα
µας να διεκδικεί θλιβερές πρωτιές στην Ευρώπη.

Οι νέες οργανικές θέσεις δικαστών ή ο εξορθολογισµός τους,
που σήµερα νοµοθετούµε, είναι ένα σηµαντικό βήµα στην κατεύ-
θυνση της αντιµετώπισης των καθυστερήσεων, ένα βήµα που γί-
νεται σε απόλυτη συνεννόηση µε τις δικαστικές και εισαγγελικές
ενώσεις. Εξίσου σηµαντικό βήµα είναι και η βελτίωση του επιστη-
µονικού επιπέδου των νέων ειρηνοδικών µε τη θεσµοθέτηση της
εκπαίδευσής τους στη Σχολή Δικαστών.

Βασικό κορµό του νοµοσχεδίου αποτελεί η ενσωµάτωση τεσ-
σάρων οδηγιών που αφορούν την προστασία των δικαιωµάτων

των παιδιών που είναι κατηγορούµενοι ή ύποπτοι σε ποινικές
δίκες, την καταπολέµηση της απάτης σε βάρος των οικονοµικών
συµφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την καταπολέµηση της
τροµοκρατίας και τη δικαστική αρωγή για ύποπτους και κατηγο-
ρουµένους του ευρωπαϊκού εντάλµατος σύλληψης, όπου ειδικό-
τερα προβλέπονται µε σαφήνεια οι προϋποθέσεις και τα κριτήρια
παροχής νοµικής βοήθειας σ’ αυτούς.

Περιλαµβάνεται, τέλος, και η κύρωση του Μνηµονίου Διοικη-
τικής Συνεργασίας µεταξύ των Υπουργείων Δικαιοσύνης της Ελ-
λάδος και της Κύπρου, υπογεγραµµένη ήδη από τον Ιούνιο του
2018 η οποία δεν είχε έρθει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλαβαίνω την ανάγκη σας
να ασκήσετε αντιπολιτευτικό λόγο ακόµα και σε µια νοµοθετική
πρωτοβουλία που επιλύει και θεραπεύει προβλήµατα της δικαιο-
σύνης. Σας το ανέλυσε ξεκάθαρα ο κύριος Υπουργός κατά τη
συζήτηση στην επιτροπή. Η επεξεργασία των οδηγιών έγινε από
τις νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές που είχατε εσείς ορίσει. Η
πλειονότητα των υπολοίπων διατάξεων που αφορούν τη λειτουρ-
γία της δικαιοσύνης προτάθηκε και συζητήθηκε από τους ίδιους
τους λειτουργούς της.

Η Κυβέρνηση αποδεικνύει ότι σέβεται το ρόλο της, αποδει-
κνύει ότι σέβεται την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και τη γνώµη
των λειτουργών της. Αποδεικνύει ότι µπορεί να δώσει τα εργα-
λεία και τα µέσα εκείνα στους δικαστικούς λειτουργούς για να
φέρουν εις πέρας το λειτούργηµά τους και να ενισχύσουν την
εµπιστοσύνη των πολιτών στον θεσµό. Κυρίως, όµως, αποδει-
κνύει ότι η εκτελεστική εξουσία επέστρεψε από την παρεκτροπή
της προηγούµενης τετραετίας, όταν ο τότε Πρωθυπουργός προ-
σπαθούσε να προκαταβάλει αποφάσεις δικαστών και οι τότε
Υπουργοί ζητούσαν ενηµέρωση για την πορεία ανακρίσεων τη-
λεφωνικά ή µε αυτοπρόσωπη παρουσία ακόµα και στον Άρειο
Πάγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Χρυσοµάλλη,
ολοκληρώστε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Καταλαβαίνω την ανάγκη σας, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να επικαλε-
στείτε ότι όλοι ίδιοι είµαστε, αλλά δεν είµαστε και ο ελληνικός
λαός γνωρίζει πλέον.

Για µας η απόλυτη προσήλωση στη διάκριση των εξουσιών, ο
σεβασµός της προσωπικής και της λειτουργικής ανεξαρτησίας
του δικαστή είναι µονόδροµος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Ανδρέας Νικολακόπουλος
για πέντε λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ο θεσµός της δικαιοσύνη οφείλει να κάνει ση-
µαντικά βήµατα στην κατεύθυνση της ποιότητας, της ταχύτητας
και του εκσυγχρονισµού. Κυρίως πρέπει να απολαµβάνει την
απόλυτη εµπιστοσύνη των πολιτών και να συµβάλλει ουσιαστικά
στην εµπέδωση του αισθήµατος ασφάλειάς τους. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου ενσωµατώνονται στην ελληνική έν-
νοµη τάξη κοινοτικές οδηγίες και ρυθµίζονται µια σειρά από κρί-
σιµα ζητήµατα που αφορούν στην προστασία των δικαιωµάτων
των ανηλίκων που είναι κατηγορούµενοι ή ύποπτοι σε ποινικές
δίκες, εξασφαλίζοντας πρόσθετες και αυξηµένες δικονοµικές εγ-
γυήσεις γι’ αυτούς. Ρυθµίζονται ζητήµατα που αφορούν την κα-
ταπολέµηση, µέσω του Ποινικού Δικαίου, της απάτης εις βάρος
των οικονοµικών συµφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ιδιαί-
τερα σηµαντικές, όµως, είναι οι ρυθµίσεις σε ζητήµατα καταπο-
λέµησης της τροµοκρατίας. 

Με την ενσωµάτωση της σχετικής οδηγίας τυποποιούνται νέα
ποινικά αδικήµατα, όπως η οργάνωση ή µε οποιονδήποτε τρόπο
διευκόλυνση ταξιδιών µε σκοπό την τροµοκρατία. 

Προβλέπονται, επίσης, ειδικές διατάξεις για τη διεθνή συνερ-
γασία και την πρόσβαση, συγκέντρωση και διαβίβαση πληροφο-
ριών σχετικά µε την τροµοκρατία, ενώ λαµβάνεται ειδική πρόνοια
για τα θύµατα της τροµοκρατίας, καθώς προβλέπεται η παροχή
κατάλληλης ιατρικής περίθαλψης σε αυτά αµέσως µετά την τρο-
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µοκρατική επίθεση και για όσο χρονικό διάστηµα είναι απαραί-
τητο, όπως, επίσης, η ψυχολογική στήριξη και συνδροµή κατά
την άσκηση αγωγών αναφορικά µε την αποζηµίωση θυµάτων αδι-
κηµάτων τροµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας έχει θρηνήσει αρ-
κετά θύµατα από την τροµοκρατία και η δηµοκρατία µας έχει
πληγεί από χτυπήµατα τυφλής βίας και εκφοβισµού, που φέρουν,
µάλιστα, ιδεολογικό περίβληµα. 

Η τεχνολογική εξέλιξη και η παγκόσµια διασύνδεση και συνερ-
γασία τροµοκρατικών οργανώσεων επιβάλλει τη διεθνή συνερ-
γασία, αλλά και τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού µας πλαισίου. 

Ανάλογη θα πρέπει να είναι και η προσοχή µας και η ουσια-
στική µας συνδροµή και συµπαράσταση που πρέπει να παρέχει
η οργανωµένη πολιτεία προς τα θύµατα της τροµοκρατίας και
τους συγγενείς τους. Και αυτό δεν είναι θέµα υποχρεωτικής απο-
ζηµίωσης. Είναι πρωτίστως θέµα ηθικής υποχρέωσης.

Την ίδια στιγµή, η Ελλάδα λόγω της καίριας γεωγραφικής της
θέσης, ως πύλη εισόδου στην Ευρώπη, αποτελεί βασικό πυλώνα
της ευρωπαϊκής ασφάλειας σε µια περίοδο που εµφανίζονται
διαρκώς νέες ασύµµετρες απειλές και προκλήσεις από τροµο-
κρατικούς πυρήνες στις χώρες της βόρειας Αφρικής και της
Μέσης Ανατολής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο περιλαµ-
βάνει και µια σειρά από άλλες ρυθµίσεις, που συµβάλουν ουσια-
στικά στους κεντρικούς στόχους για την αναβάθµιση και τον
εκσυγχρονισµό της δικαιοσύνης στη χώρα µας.

Η ρύθµιση της επίδοσης είναι µια πάρα πολύ σηµαντική ρύθ-
µιση και νοµίζω ότι πρέπει να απασχολήσει σοβαρά.

Ως δικηγόρος επιτρέψτε µου να επισηµάνω ότι αυτές οι ρυθ-
µίσεις δεν είναι µικρής σηµασίας, αλλά αφορούν την καθηµερι-
νότητα των δικηγόρων και αποσκοπούν στο να τη βελτιώσουν και
να την απλοποιήσουν, µειώνοντας το κόστος προσφυγής στη δι-
καιοσύνη, που αναπόφευκτα επηρεάζει και την αµοιβή τους. 

Πέραν του κόστους, αποτρεπτικός λόγος προσφυγής στη δι-
καιοσύνη για τους πολίτες είναι και η καθυστέρηση στην απο-
νοµή της. Η ρύθµιση για την παραγραφή των υποθέσεων είναι
µέρος της λύσης, αλλά όχι η λύση. Το κρίσιµο, όµως, δεν είναι
µόνο η ταχύτητα στην απονοµή της δικαιοσύνης, αλλά και η ποι-
ότητα. Και είναι αλήθεια ότι οι Έλληνες δικαστές µέχρι σήµερα
σηκώνουν ένα µεγάλο βάρος σε πολύ δύσκολες συνθήκες.

Η ίδρυση των ειρηνοδικείων ήδη από τη σύσταση του ελληνι-
κού κράτους αποσκοπούσε στο να καταστεί προσιτή η πολιτική
δικαιοσύνη παντού και για όλους, να διασφαλιστεί ότι είναι άµεση
και ευχερής η πρόσβαση κάθε πολίτη στη δικαιοσύνη, αποκαθι-
στώντας άµεσα τη διασαλευθείσα ειρήνη στις µικρές τοπικές κοι-
νωνίες. Η ανάγκη αυτή οδήγησε σταδιακά στην αύξηση του
αριθµού των ειρηνοδικείων, ώστε τα δεδοµένα πλέον έχουν αλ-
λάξει. Η κοινωνική και οικονοµική ζωή αναπόφευκτα έχει αλλάξει
ριζικά και τη φύση των υποθέσεων που εκδικάζονται ενώπιον των
ειρηνοδικείων και, εποµένως, το έργο των ειρηνοδικών. Ο ρόλος
τους δεν είναι πλέον να διευθετήσουν συµβιβαστικά µια διαφορά
ή να επιλύσουν µια νοµική υπόθεση. Τα τελευταία χρόνια τούς
έχει ανατεθεί αποκλειστικά µια σειρά από αρµοδιότητες, όπως η
εκδίκαση των υποθέσεων υπερχρεωµένων νοικοκυριών ή η έκ-
δοση ευρωπαϊκών διαταγών πληρωµής και κληρονοµητηρίων. 

Επίσης, αυξήθηκε το ποσοτικό κριτήριο της καθ’ ύλην αρµο-
διότητας και έτσι έχει αυξηθεί σηµαντικά ο όγκος των υπαγόµε-
νων στα ειρηνοδικεία υποθέσεων. Η δυσκολία των υποθέσεων
που χειρίζονται πλέον οι ειρηνοδίκες είναι πλέον αντίστοιχη µε
αυτή των λοιπών πολιτικών και ποινικών δικαστών.

Είναι, εποµένως, αναγκαία πλέον η µεταβολή του τρόπου διε-
ξαγωγής του διαγωνισµού για τον διορισµό τους και η παροχή
σε αυτούς εξειδικευµένης εκπαίδευσης και κατάρτισης κατά τον
ίδιο τρόπο που ισχύει για τους λοιπούς πολιτικούς και ποινικούς
δικαστές, που θα τους βοηθήσει να ανταποκριθούν καλύτερα
στο δύσκολο έργο τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ρύθµιση αυτή αποτελεί τοµή
στον χώρο της δικαιοσύνης και θα οδηγήσει σε αρτιότερα εκπαι-
δευµένους ειρηνοδίκες, ενώ θα συµβάλλει στην ποιοτική ανα-
βάθµιση της δικαιοσύνης σε ένα µεγάλο αριθµό υποθέσεων που
καλύπτουν τα ειρηνοδικεία. Διότι η αναβάθµιση της ποιότητας

της δικαιοσύνης, ο εκσυγχρονισµός, η ταχύτητα στην απονοµή
της είναι τα µεγάλα ζητούµενα για να εµπεδώσουµε την εµπιστο-
σύνη των πολιτών προς αυτήν, για να ενισχύσουµε έναν ανεξάρ-
τητο θεσµό που αποτελεί εγγυητή και βασικό πυλώνα του
δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος, αλλά και βασικό πυλώνα στα-
θερότητας και ανάπτυξης. Διότι ένα κράτος πρέπει να είναι δί-
καιο, αποτελεσµατικό και αξιόπιστο.

Προς την κατεύθυνση αυτή, λοιπόν, το παρόν νοµοσχέδιο απο-
τελεί ένα σηµαντικό βήµα που όλοι πρέπει να υποστηρίξουµε.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω στο Βήµα

το Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Αναστάσιο Μπαρ-
τζώκα.

Ορίστε, κύριε Μπαρτζώκα, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, θα ήθελα κατ’ αρχάς, πριν σχολιάσω

τα του νοµοσχεδίου, να κάνω µια µικρή τοποθέτηση σχετικά µε
την εµπειρία της πανδηµίας που βιώσαµε και εξακολουθούµε να
βιώνουµε και το αποτύπωµα που µέχρι στιγµής αυτή έχει αφήσει. 

Θέλω και εγώ µε τη σειρά µου, µε την ευκαιρία που µου δίνει
το Βήµα της Βουλής, να απευθυνθώ στην ελληνική κοινωνία και
να ευχαριστήσω όλους τους Έλληνες συµπολίτες µας για τη
στάση ευθύνης και ωριµότητας που επέδειξαν κατά το διάστηµα
των περιορισµών. Η στάση αυτή µας επιτρέπει να είµαστε περή-
φανοι για τον τρόπο που διαχειριστήκαµε την υγειονοµική κρίση.
Μολονότι υπήρξαν θύµατα και στη χώρα µας, ο µικρός συγκρι-
τικά αριθµός τους µας τοποθέτησε στο επίκεντρο του διεθνούς
ενδιαφέροντος αυτή τη φορά µε θετικό πρόσηµο. 

Φυσικά, θα ήθελα να ευχαριστήσω και το υγειονοµικό προσω-
πικό της χώρας µας, αλλά και όλους αυτούς -όπως οι αστυνοµι-
κοί µας- που ενώ εµείς µέναµε στα σπίτια µας, εργαζόντουσαν
και στήριζαν την καθηµερινότητα µας. 

Επίσης, θα ήθελα να κάνω µια ξεχωριστή µνεία για τη δηµόσια
διοίκηση. Είδαµε σε πολύ σύντοµο διάστηµα την ελληνική δηµό-
σια διοίκηση, αυτή που συχνά αποκαλείται ως ο µεγάλος ασθε-
νής του ελληνικού κράτους, να καταβάλλει υπέρµετρες
προσπάθειες να φανεί αντάξια των περιστάσεων. Και, πράγµατι,
το κατάφερε, αποδεικνύοντας την ικανότητα του δυναµικού της.
Όλες αυτές οι µεταρρυθµίσεις και οι ψηφιακές υπηρεσίες που
είδαµε υλοποιήθηκαν από τα στελέχη της. Σας ευχαριστούµε,
λοιπόν, θερµά. 

Περνώντας τώρα στα του νοµοσχεδίου, θέλω αρχικά να κάνω
ένα εισαγωγικό σχόλιο. Είναι γεγονός ότι η Ελλάδα δεν µπορεί
να περηφανευτεί για τις επιδόσεις της ως προς την ενσωµάτωση
της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας στην εθνική έννοµη τάξη. Στα πολι-
τικά εγχειρίδια η κατάσταση αυτή, ιδιαίτερα στο πεδίο της ενσω-
µάτωσης των οδηγιών στο Εθνικό Δίκαιο, περιγράφεται ως
κατάσταση αδράνειας. Και, βέβαια, ένας παράγοντας για την εν
λόγω κατάσταση είναι η απουσία ισχυρής πολιτικής βούλησης
και λιγότερο διοικητικής ανεπάρκειας.

Κάνω αυτό το σχόλιο, γιατί κατά το στάδιο επεξεργασίας στην
αρµόδια επιτροπή διατυπώθηκε η απορία πώς είναι δυνατόν εν
µέσω πανδηµίας να φέρνει το Υπουργείο Δικαιοσύνης προς ψή-
φιση ένα νοµοσχέδιο, που στο κυρίως σώµα του, ουσιαστικά, εν-
σωµατώνει πέντε ευρωπαϊκές οδηγίες, σαν να υπαινισσόµαστε,
δηλαδή, ότι αυτά δεν είναι τα βασικά µας θέµατα. 

Κατά βάση, όµως, η εισαγωγή αυτού του νοµοσχεδίου υποδη-
λώνει ότι η πολιτική ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας αντιµετωπίζει
την ενσωµάτωση των κοινοτικών οδηγιών, άρα και τη συµµόρ-
φωσή της µε την ενωσιακή, ως µείζονα πολιτική προτεραιότητα
και όχι απλά ως εκκρεµότητα. 

Αυτό έχει πολιτική σηµασία, ιδιαίτερα από τη στιγµή που το
παρόν νοµοσχέδιο εισάγει στο Εθνικό Δίκαιο ένα κοινό πλαίσιο
κανόνων, που ενισχύουν τις εγγυήσεις για την προστασία των δι-
καιωµάτων παιδιών που υπόκεινται σε διαδικασία ευρωπαϊκού εν-
τάλµατος σύλληψης, για την καταπολέµηση της οικονοµικής
απάτης σε βάρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την καταπολέ-
µηση της τροµοκρατίας, ενώ, παράλληλα, κυρώνει το µνηµόνιο
συνεργασίας µεταξύ των Υπουργείων Δικαιοσύνης της Ελλάδος
και της Κύπρου. 
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Πέραν τούτων, είναι θεµιτό να σταθούµε στην πρόνοια του νο-
µοσχεδίου, µε την οποία επιβεβαιώνεται ότι η Κυβέρνηση σέβεται
και εφαρµόζει τις δικαστικές αποφάσεις.

Με τη διάταξη 61 του νοµοσχεδίου αναγνωρίζεται η υποχρέ-
ωση του δηµοσίου ως προς την απαίτηση των εν ενεργεία δικα-
στικών λειτουργών και του κύριου προσωπικού του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους για την καταβολή των µισθολογικών
ωριµάνσεων και προαγωγών, δυνάµει της απόφασης του ειδικού
δικαστηρίου που έκρινε αντισυνταγµατικό το πάγωµα τους. Θυ-
µόµαστε όλοι τον αιφνιδιαστικό τρόπο µε τον οποίο είχε εισαχθεί
η ψήφιση του παγώµατος των ειδικών µισθολογίων χωρίς καµµία
διαβούλευση. 

Θέλω, επίσης, να σταθώ σε µια πολύ σηµαντική, κατά την
άποψή µου, ρύθµιση, που προβλέπει το υπό συζήτηση νοµοσχέ-
διο. Πρόκειται για την ίδρυση κατεύθυνσης ειρηνοδικών στη
Σχολή Δικαστικών Λειτουργών, όπως προνοεί το άρθρο 71. Για
τους έχοντες νοµική κατάρτιση και εµπειρία είναι γνωστό ότι ιδι-
αίτερα τα τελευταία χρόνια των µνηµονίων και της οικονοµικής
κρίσης, το έργο των ειρηνοδικείων έχει υποστεί τεράστια ποι-
οτική και ποσοτική µεταβολή. Ο όγκος των υπαγόµενων διαφο-
ρών, που έχουν µεταφερθεί στα ειρηνοδικεία, έχει διευρυνθεί σε
τέτοιο βαθµό που καθιστά αναγκαιότητα τη µεταβολή του τρό-
που διορισµού των λειτουργών τους και την παροχή σε αυτούς
εξειδικευµένης γνώσης και κατάρτισης, ώστε να διεκπεραιώνουν
τη δικαστική ύλη τους. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι η υλοποίηση αυτής της πρόβλεψης θα εν-
δυναµώσει συνολικά τη λειτουργία της δικαιοσύνης τόσο σε επί-
πεδο οργάνωσης όσο και σε επίπεδο ταχύτερης απονοµής.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας την τοποθέτησή µου,
σας καλώ να υπερψηφίσουµε το παρόν νοµοσχέδιο. Οφείλουµε
να αποδείξουµε στην ελληνική κοινωνία, που δοκιµάστηκε για
ακόµα µια φορά, ότι σε ζητήµατα δικαιοσύνης που ανάγονται απ’
ευθείας στη δηµοκρατική λειτουργία του κράτους δικαίου, η φι-
λοσοφία µας είναι διακοµµατική και όχι µικροπολιτική.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και
εµείς.

Ολοκληρώνουµε τη συζήτηση επί της αρχής µε τον Υπουργό
Δικαιοσύνης, τον κ. Τσιάρα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά και αν χρει-
αστείτε περισσότερο για να απαντήσετε στους συναδέλφους, θα
έχετε ανοχή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι σε µια διεξοδική,
όπως εξελίχθηκε, συζήτηση επί της αρχής για το προτεινόµενο
από το Υπουργείο Δικαιοσύνης νοµοσχέδιο είχα και εγώ προσω-
πικά την ευκαιρία να κάνω κάποιες διαπιστώσεις και, βεβαίως,
από κοινού να συνδιαµορφώσουµε κάποια από τα επίµαχα ζητή-
µατα, τα οποία σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό είχαν απασχολήσει
τους περισσότερους συναδέλφους, σχεδόν το σύνολο των πτε-
ρύγων του ελληνικού Κοινοβουλίου.

Έχει, όµως, µεγάλη σηµασία να επαναλάβω κάποιες βασικές
θέσεις, τις οποίες είχα την ευκαιρία και τη δυνατότητα να της πω
στην πρωτοµιλία µου, αλλά πιθανότατα είτε δεν έγιναν αντιλη-
πτές από αρκετούς συναδέλφους, είτε δεν ήταν παρόντες, είτε
δεν είχαν την ευκαιρία να ακούσουν αυτά τα οποία είχαµε πει.

Η επανάληψη της θέσης περί µη καλής νοµοθέτησης νοµίζω
ότι σε έναν µεγάλο βαθµό εκθέτει τους συναδέλφους της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης.

Μια µικρή επιστροφή µας στο πρόσφατο παρελθόν µπορεί να
αναδείξει µέσα από την ελάχιστη σύγκριση τι σηµαίνει καλή νο-
µοθέτηση. Και επειδή πρέπει κάποια στιγµή να γίνουµε σοβαροί
µε τον εαυτό µας και να σταµατήσουµε αυτήν την επαναλαµβα-
νόµενη αντίφαση να εγκαλούµε, από τη µια πλευρά, για ένα συγ-
κεκριµένο ζήτηµα και, από την άλλη, να λέµε γιατί δεν γίνεται,
πρέπει κάποια στιγµή να βάλουµε κάποιους όρους και κάποιους
κανόνες.

Η πρόθεσή µου ήταν αυτοί οι όροι και αυτοί οι κανόνες να ξε-
κινήσουν από τη λειτουργία τη νοµοθετική κατά βάση που αφορά

στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και για αυτό πάντα εµφατικά επι-
στρέφω επαναλαµβάνοντας τη βασική ίδια σκέψη ότι είµαι εδώ,
είµαστε εδώ για να συνδιαµορφώσουµε όλοι µαζί τα νοµοσχέδια
του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Δεν µιλάω για τα ζητήµατα τα
οποία έχουν ιδεολογικές αντιθέσεις. Αυτό είναι ένα άλλο θέµα.
Όµως, υπάρχουν ζητήµατα τα οποία άπτονται της κοινής λογι-
κής. Δεν άπτονται της όποιας, αν θέλετε, ιδεολογικής πολιτικής
θέσης του κάθε κόµµατος του ελληνικού Κοινοβουλίου, αλλά
άπτονται της κοινής λογικής. Τουλάχιστον σε αυτά ας καταφέ-
ρουµε να συµφωνήσουµε. Θα είναι ένα πολύ µεγάλο βήµα και
µια τεράστια κατάκτηση και για την κοινοβουλευτική διαδικασία,
αλλά και για το πολιτικό µας σύστηµα.

Πολλοί συνάδελφοι αντιλαµβάνοµαι ότι είχαν τη διάθεση να
βρεθούν στο Βήµα του ελληνικού Κοινοβουλίου και να µιλήσουν
και, βεβαίως, υπάρχει ελευθερία έκφρασης γνώµης, αλλά να
ακουστούν και κάποιες σκέψεις που αφορούν στο νοµοσχέδιο. 

Ανέβηκαν συνάδελφοι Βουλευτές -δεν µιλάµε για τους κοινο-
βουλευτικούς εκπροσώπους, οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι
είναι εκ του ρόλου τους υποχρεωµένοι να µιλήσουν για την επι-
καιρότητα και αυτό είναι απολύτως αντιληπτό-, οι οποίοι βρέθη-
καν εδώ και µίλησαν για οτιδήποτε άλλο εκτός από το
νοµοσχέδιο. Και το χειρότερο είναι ότι υπήρχαν και συνάδελφοι,
οι οποίοι ήρθαν και µίλησαν για το νοµοσχέδιο, αλλά και πάλι
χωρίς να έχουν προσέξει συγκεκριµένα το νοµοσχέδιο.

Την πρώτη µέρα της συζήτησης στην επιτροπή -το παραδέχ-
θηκα άλλωστε- µίλησα κάπως ακραία και είπα ότι αυτό ήταν εν-
δεχοµένως µια δική µου έκφραση απέναντι σε έναν καταιγισµό
που δέχτηκα για ένα ζήτηµα το οποίο δεν υφίστατο. Όµως, ας
δούµε τώρα τι γίνεται για να τα βάλουµε σε µια σειρά. 

Λείπει ο αγαπητός κ. Αυλωνίτης, ο οποίος ήρθε και µου είπε,
κουνώντας το δάχτυλο, ότι δεν έχουµε προβλέψει διαδικασίες
και ότι ο εναγόµενος την επόµενη µέρα θα γίνει µηνυτής. Θα του
το πω και πάλι. Το διάβασε το νοµοσχέδιο ο κ. Αυλωνίτης; Δεν
είναι εδώ. Το διάβασε; Δεν είναι η πρόθεσή µου να γίνω κακός
ούτε να κάνω τον έξυπνο σε κανέναν, αλλά όταν έρχεται κάποιος
στο Βήµα του ελληνικού Κοινοβουλίου και εκφράζει µια θέση,
είναι υποχρεωµένος κατά το δυνατόν αυτήν τη θέση να την έχει
υποστηρίξει µε πραγµατικά δεδοµένα.

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το επίµαχο για το οποίο
θα έπρεπε να συζητάµε πάντα είναι η πραγµατικότητα και όχι
αυτά που κάποιοι, ενδεχοµένως µε λογικά άλµατα ή µε συνειρ-
µούς, µπορούν να δηµιουργήσουν ως θέση ή δική τους πραγµα-
τικότητα. Ο κ. Αυλωνίτης, λοιπόν, ισχυρίστηκε ότι συµβαίνει κάτι
τέτοιο. Του απαντώ, λοιπόν: Στις παραγράφους 6 και 7 του άρ-
θρου 63 ρυθµίζονται οι υποθέσεις των ποινικών υποθέσεων ψευ-
δούς καταµήνυσης, συκοφαντικής δυσφήµισης και ψευδορκίας
µάρτυρα, όταν οι βασικές υποθέσεις έχουν τεθεί στο αρχείο
λόγω της παραγραφής. Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο, -ελπίζω,
αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, να του το µεταφέρετε-  για να
αποφευχθεί το άτοπο και να συνεχίζονται οι υποθέσεις αυτές
όταν η βασική υπόθεση έχει τεθεί στο αρχείο, προβλέπεται η
αναβολή, η αναστολή κάθε περαιτέρω ενέργειας για αυτούς. Δεν
ξέρω πώς αλλιώς µπορώ να το πω. 

Νωρίτερα άκουσα από έναν έγκριτο, όπως ο ίδιος µας είπε,
νοµικό, γνώστη του Ποινικού Δικαίου και της ποινικής διαδικα-
σίας ότι κάναµε ακριβώς το αντίθετο από αυτό που γράφει το νο-
µοσχέδιο. Και αυτό έχει µεγάλη σηµασία –επαναλαµβάνω-  διότι
αν προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε µια άλλη εικόνα και να δη-
µιουργήσουµε ένα άλλο τοπίο πέραν των στοιχείων της πραγµα-
τικότητας, προφανώς δεν βοηθάµε ούτε την κοινοβουλευτική
διαδικασία ούτε περισσότερο εντοπίζουµε σηµεία που έχουν µε-
γάλη και ιδιαίτερη αξία και αφορούν βεβαίως σε ζητήµατα και
νοµοσχέδια του Υπουργείου Δικαιοσύνης. 

Ένα άλλο θέµα το οποίο πάλι µου έκανε µεγάλη εντύπωση
είναι το εξής. Ο κ. Σαρακιώτης, νέος συνάδελφος, ήρθε νωρίτερα
εδώ, µας είπε για την οµοδικία, µας είπε για τη νοµική βοήθεια.
Ήταν σαν να µην είχε παρακολουθήσει όλη την προηγούµενη συ-
ζήτηση. Το θέµα της οµοδικίας που τέθηκε από τις πρώτες
µέρες, σας είπα ότι δεν αφορά στις εργατικές οικονοµικές δια-
φορές οι οποίες εκδικάζονται στα διοικητικά δικαστήρια και εκεί
η οµοδικία προβλέπει µέχρι πενήντα διαδίκους µαζί. Το θέµα της
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οµοδικίας για το οποίο ερχόµαστε σήµερα να ρυθµίσουµε αφορά
στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Είναι αίτηµα του Προέδρου και
της Ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας. Όταν υπάρχει
ένα αποτέλεσµα, µια απόφαση στο Συµβούλιο της Επικρατείας
αυτοµάτως αφορά και σε όλους τους άλλους. Δεν υπάρχει λόγος
να µαζεύονται δεκαπέντε χιλιάδες άνθρωποι σε ένα δικόγραφο.
Αυτό ζητούν από το Συµβούλιο της Επικρατείας. Άρα, λοιπόν,
δεν υπάρχει τέτοιο θέµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορώ να πω πολλά σε σχέση
µε όλα αυτά τα οποία άκουσα νωρίτερα, αλλά θα προσπαθήσω
να δώσω µια - δυο µικρές ακόµη απαντήσεις, κυρίως στον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τον
κ. Λάππα, και να του πω ότι έχει δίκιο στην παρατήρησή του για
την ποινή της κοινωνικής εργασίας. Όντως, έχουµε καθυστερή-
σει να την επαναφέρουµε. Ο λόγος είναι ότι µια και ο νέος Ποι-
νικός Κώδικας περιέγραφε µια µεγάλη γκάµα ποινών που
αφορούν πλέον στην κοινωνική εργασία, έπρεπε να γίνει µια σο-
βαρή συζήτηση µε την ΚΕΔΕ, την Κεντρική Ένωση Δήµων και
Κοινοτήτων. Για ποιον λόγο έπρεπε να γίνει αυτό; Για να προσ-
διοριστεί ο ακριβής αριθµός αλλά βεβαίως και η δυνατότητα της
παρακολούθησης της κοινωνικής εργασίας. Και αυτό ήταν ένα
τεράστιο ζήτηµα. Οι εκλογές οι οποίες είχαν προηγηθεί στην το-
πική αυτοδιοίκηση, η αλλαγή του οργάνου, η µη σύσταση του
αρµόδιου οργάνου, που έπρεπε να έρθει να συζητήσει µε το
Υπουργείο Δικαιοσύνης µέχρι λίγες µέρες πριν ξεσπάσει η παν-
δηµία του κορωνοϊού, ήταν ο πραγµατικός λόγος για τον οποίον
παρά τις επανειληµµένες, επαναλαµβανόµενες δικές µου επιστο-
λές -τις οποίες αν επιθυµείτε µπορώ να τις καταθέσω στα Πρα-
κτικά την Πέµπτη που θα έχουµε τη δεύτερη συζήτηση επί των
άρθρων- δεν επαναφέραµε τη συγκεκριµένη ρύθµιση, αλλά µέσα
από όρους και κανόνες που πρέπει να προβλέπονται σε µια σύγ-
χρονη δηµοκρατική πολιτεία του 21ου αιώνα. Αυτός είναι και µόνο
ο λόγος και κανένας απολύτως άλλος.

Τώρα κάποια ζητήµατα που αφορούν στο αν το θέµα της νο-
µικής βοήθειας υπήρχε ή δεν υπήρχε στη δηµόσια διαβούλευση,
νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να απαντήσω, διότι προφανώς όλοι το
ξέρετε ότι υπήρχε. Η δηµόσια διαβούλευση για το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο τελείωσε πριν το Πάσχα. Τα σχόλια ήταν ελάχιστα
και λυπάµαι γι’ αυτό. Αν θέλετε να κρίνω και κάτι ακόµη, έπρεπε
να υπάρχουν περισσότερα σχόλια, που σηµαίνει ότι πολύ λίγοι
ασχολήθηκαν µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Πάµε να δούµε, λοιπόν, τι είχε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
και για ποιον λόγο προτείνω στην Ολοµέλεια και προτείνω σε
όλους σας να το ψηφίσετε. Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο όντως
ξεκίνησε ως µια εκκρεµότητα. Ήταν µια εκκρεµότητα ενσωµά-
τωσης κοινοτικών οδηγιών, η οποία από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση µας είχε παραδοθεί, και υπογραφής ενός Μνηµονίου
Συνεργασίας, παράλληλα µε την ανάγκη τροποποίησης δύο συγ-
κεκριµένων νόµων. Ο ένας αφορούσε στη συµµετοχή της πατρί-
δας µας στη EUROJUST. Αυτές, όµως, οι εκκρεµότητες τελικά
κατέληξαν να είναι προτεραιότητα για το Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης, γιατί η ενσωµάτωση όλων αυτών των νόµων αφ’ ενός µεν
καθίστατο αναγκαία στη συγκεκριµένη χρονική στιγµή για λό-
γους που ενδεχοµένως περιγράφει η ευρωπαϊκή έννοµη τάξη ή
αν θέλετε, η υποχρέωση της πατρίδας µας ως κράτους - µέλους
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και από την άλλη γιατί είχαµε την
ανάγκη ενός πιο σύγχρονου νοµικού πλαισίου το οποίο δηµιουρ-
γείται µε την ενσωµάτωση αυτών των οδηγιών. 

Από εκεί και πέρα, αντιλαµβάνεστε ότι υπάρχουν ρυθµίσεις οι
οποίες αφορούν αποκλειστικά στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και
είναι ρυθµίσεις οι οποίες θα λύνουν προβλήµατα. Τι κάνει λοιπόν,
αυτό το νοµοσχέδιο; Τέσσερις οδηγίες ενσωµατώνονται στην ελ-
ληνική έννοµη τάξη. Ένα µνηµόνιο κυρώνεται µεταξύ της Ελλά-
δος και της Κυπριακής Δηµοκρατίας. Προσαρµόζεται η ελληνική
νοµοθεσία σε ζητήµατα που αφορούν στη EUROJUST. Καθορί-
ζεται το πλαίσιο της νοµικής βοήθειας για πρώτη φορά στην Ελ-
λάδα µε έναν σαφή και συγκεκριµένο τρόπο.

Και αν θέλετε να σας πω, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, είναι
προϊόν τεράστιας συνεργασίας και µε την ολοµέλεια των δικη-
γορικών συλλόγων και µε το νοµικό κόσµο και µε την πανεπιστη-
µιακή κοινότητα και µε τους δικαστές και µε τους δικαστικούς

υπαλλήλους και µε όποιον άλλον µπορείτε να φανταστείτε. Δεν
έχουµε νοµοθετήσει επ’ ουδενί εδώ που βρισκόµαστε σήµερα,
χωρίς το αποτέλεσµα αυτής της νοµοθέτησης να είναι προϊόν
εξαντλητικού διαλόγου. Το λέω, για να γνωρίζετε τι έχει διαµει-
φθεί µέχρι σήµερα. Διότι ξέρω και καταλαβαίνω ότι ο κάθε συ-
νάδελφος Βουλευτής εφόσον είναι σε ένα κόµµα της
αντιπολίτευσης, θα βρεθεί στο Βήµα και θα πρέπει να πει κάποια
πράγµατα. Αλλά επαναλαµβάνω, έχει µεγάλη σηµασία να γνωρί-
ζουµε ποια είναι η πραγµατικότητα.

Συνεχίζω. Σε αυτό το νοµοσχέδιο δίνουµε εξήντα πέντε νέες
οργανικές θέσεις στο χώρο των δικαστών. Σε αυτό το νοµοσχέ-
διο καταβάλλονται οι µισθολογικές ωριµάνσεις των δικαστών.
Ούτε αυτά έπρεπε να τα κάνουµε; Επειδή δεν τα βάλαµε, µια και
δεν ήµασταν έτοιµοι από την πλευρά του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους, να µην τα βάλουµε στο νοµοσχέδιο, επειδή δεν
ήταν στη δηµόσια διαβούλευση νωρίτερα; Αυτό µου λέτε; 

Σε αυτό το νοµοσχέδιο συστήνουµε για πρώτη φορά κατεύ-
θυνση ειρηνοδικών στην Εθνική Σχολή Δικαστών. Είναι ένα µε-
γάλο βήµα, το οποίο, ναι, το προγραµµάτισε η προηγούµενη
κυβέρνηση. Δεν ανήκω σε αυτή την κατηγορία των ανθρώπων
που θεωρώ ότι ό,τι σωστό δεν πρέπει να συνεχιστεί και το υπο-
στηρίζω σθεναρά σαν θέση γενικότερα πολιτική. 

Σε αυτό το νοµοσχέδιο ρυθµίζεται η επίδοση µε ηλεκτρονικά
µέσα µε πολύ χαµηλό κόστος. Ούτε αυτό ήταν στην δηµόσια δια-
βούλευση. Δεν θέλατε να το βάλουµε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαντάζοµαι να αντιλαµβάνεστε
ότι πολλές φορές µιλάµε χωρίς αυτό που πρέπει τελικά να υπο-
στηρίξουµε να βρίσκει την βασική ανταπόκριση στην κοινή λο-
γική. Κι επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά, κάνω µια έκκληση
προς όλους σας και σας παρακαλώ: Ας κάνουµε µια δοκιµαστική
προσπάθεια, στο πεδίο της συζήτησης της κοινοβουλευτικής και
της νοµοθέτησης για νοµοσχέδια που αφορούν στο Υπουργείο
Δικαιοσύνης, να αφήσουµε αυτήν την µικροκοµµατική πολλές
φορές προσέγγιση που ενδεχοµένως δίνει τη δυνατότητα στον
κάθε συνάδελφο εδώ να έρχεται και να µιλάει για το τι συνέβη
πριν δεκαπέντε χρόνια ή για το πόσο ο καθένας ιδεολογικά βλέ-
πει µια πολιτική και κοινωνική πραγµατικότητα σήµερα, και να
ασχοληθούµε µε ζητήµατα κρίσιµα και ουσιαστικά τα οποία πρέ-
πει να προωθήσουµε, αν θέλουµε όντως να έχουµε τη δικαιοσύνη
που οι περισσότεροι από σας δικαίως περιγράψατε σωστά νωρί-
τερα. Αυτή είναι η προσωπική µου άποψη.

Για όλα τα άλλα και σε σχέση µε δύο ζητήµατα τα οποία τέθη-
καν θα σας πω ότι µου ζητήθηκε από κάποιον συνάδελφο να
κάνω ένα σχόλιο για την Προανακριτική Επιτροπή. Το Υπουργείο
Δικαιοσύνης δεν ασχολείται µε µια κοινοβουλευτική διαδικασία.
Θέλω να το καταλάβετε αυτό. Είναι µια ξεχωριστή διαδικασία η
οποία αφορά στο Κοινοβούλιο, στη Βουλή. Αυτό το οποίο  ενδε-
χοµένως συνέβαινε στο πρόσφατο παρελθόν και θεωρούνταν πε-
πατηµένη ή δεδοµένο, δεν συµβαίνει σήµερα. Εµείς θέλουµε να
κρατήσουµε τη δικαιοσύνη έξω από οποιαδήποτε υποψία ή σκιά
παρέµβασής της όχι µόνο στη λειτουργία του Κοινοβουλίου αλλά
γενικότερα σε θέµατα ή ζητήµατα που δηµιουργούν ερωτηµα-
τικά, εύλογα πολλές φορές στο σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. 

Για το θέµα των πλειστηριασµών που ακούστηκε επίσης σαν
ένα σχόλιο νωρίτερα, νοµίζω ότι οι περισσότεροι συνάδελφοι κά-
νουν ένα λάθος. Μπερδεύουν το θέµα των πλειστηριασµών, µε
το θέµα της προστασίας της πρώτης κατοικίας. Μπορεί όχι εσείς,
αλλά πολλοί άλλοι συνάδελφοι το κάνουν. Και το λέω διότι η προ-
στασία της πρώτης κατοικίας µε βάση δήλωση του Πρωθυπουρ-
γού είναι διασφαλισµένη τουλάχιστον µέχρι τις 31 Ιουλίου του
2020.

Το θέµα των πλειστηριασµών που αφορά και σε άλλες διαδι-
κασίες, δεν αφορά µόνο στην πρώτη κατοικία. Είναι ένα ζήτηµα
που δικονοµικά µπορεί να ανοίξει µε βάση αυτό που προβλέπεται
από τη συγκεκριµένη ΠΝΠ, στην οποία αναφέρθηκε νωρίτερα ο
κύριος Υφυπουργός από τις αρχές Ιουνίου, αλλά για να δει κα-
νείς τους πλειστηριασµούς θα πρέπει να φτάσουµε στον Σεπτέµ-
βριο και αργότερα, µε βάση το χρόνο που περιγράφεται και
προβλέπεται, µε κλειστή τη διαδικασία όλο τον Αύγουστο και µε
βάση τους χρόνους που ενδεχοµένως είναι προϋπόθεση ή χρει-
άζονται νωρίτερα µέχρι να φτάσουµε εκεί. 
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Αυτά απλώς για να διευκρινίσω, µην τυχόν και υπάρχει οποι-
αδήποτε απορία ή οποιαδήποτε ενδεχοµένως διάθεση να κατευ-
θύνει κανείς τη σκέψη του ή αυτό που θα εκπέµψουµε ως µήνυµα
προς µια άλλη κατεύθυνση και όχι προς την πραγµατική κατεύ-
θυνση. 

Με αυτές τις σκέψεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ
να υπερψηφίσετε το προτεινόµενο από το Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης νοµοσχέδιο, πιστεύοντας ότι µε αυτόν τον τρόπο κάνουµε
όλοι µαζί ένα γενναίο βήµα σε µια κατεύθυνση που σε ένα βαθµό
είχε περιγραφεί από το παρελθόν, ναι, από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση, αλλά βεβαίως βελτιώνεται και ολοκληρώνεται µε ένα
πολύ συγκεκριµένο τρόπο, µε διατάξεις απολύτως απαραίτητες,
µε διατάξεις οι οποίες βελτιώνουν συνολικά τη λειτουργία της δι-
καιοσύνης και βεβαίως µας δίνουν την ευκαιρία να κρίνουµε ότι
η δικαιοσύνη πλέον µπορεί να έχει µια εντελώς διαφορετική ει-
κόνα για το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του

σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης «Ενσωµάτωση στην
ελληνική νοµοθεσία των Οδηγιών (ΕΕ) 2016/800, 2017/1371,
2017/541, 2016/1919, 2014/57 ΕΕ, κύρωση του Μνηµονίου Διοι-
κητικής Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Δικαιοσύνης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δη-
µόσιας Τάξεως της Κυπριακής Δηµοκρατίας, τροποποιήσεις του
ν. 3663/2008 (Α’ 99) προς εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ)
2018/1727 και άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-

ρίας.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εφόσον έχετε ολο-
κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό σύ-
στηµα, καταχωρίζονται στα πρακτικά και έχουν ως εξής:
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Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία των Οδηγιών (ΕΕ)
2016/800, 2017/1371, 2017/541, 2016/1919, 2014/57 ΕΕ, κύ-
ρωση του Μνηµονίου Διοικητικής Συνεργασίας µεταξύ του

Υπουργείου Δικαιοσύνης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δηµόσιας Τάξεως της Κυπριακής

Δηµοκρατίας, τροποποιήσεις του ν. 3663/2008 (Α’ 99) προς
εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 2018/1727 και άλλες διατάξεις

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης έγινε δεκτό επί της αρχής
κατά πλειοψηφία. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.17’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, ηµέρα
Δευτέρα 18 Μαΐου 2020, αµέσως µετά την επιβαλλόµενη απολύ-
µανση, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικός

έλεγχος: α) συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της
µε αριθµό 3/2/5-11-2019 επίκαιρης επερώτησης της Προέδρου
κ. Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά και Βουλευτών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής, µε θέµα: «Θα συνεχί-
σει η κυβέρνηση της Ν.Δ. την ίδια πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ,
διατηρώντας την υποθήκευση της Δηµόσιας Περιουσίας στο
Υπερταµείο και τις δεσµεύσεις που ανέλαβε έναντι των δανει-
στών ή θα επαναδιαπραγµατευτεί τους όρους και τις προϋποθέ-
σεις της αξιοποίησής της, όπως προτείνει το Κίνηµα Αλλαγής».
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